
Protokó
 Nr XLIII/17 
z XLIII sesji Rady Miejskiej w 	odzi 

odbytej w dniu 15 marca 2017 r. 
 
 
 
 

 
I. Stan Rady: 
 
 
40 radnych, obecnych – 40 radnych. 
 
 
 
 
Lista obecno� ci osób zaproszonych stanowi za
� cznik nr 1 do protoko
u. 
 
 
 
Lista obecno� ci radnych poni� ej. 
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II. Obrady rozpocz� 
y si�  o godz. 9,15.  
 
 
III. Ustalenia. 
 
 
Otwarcia obrad XLIII sesji Rady Miejskiej w 	odzi dokona
 przewodnicz� cy Rady 
Miejskiej p. Tomasz Kacprzak.  
 
 
W dalszej kolejno� ci prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz 
Kacprzak powita
 radnych i zaproszonych go� ci uczestnicz� cych w obradach. Poinformowa
, 
� e zgodnie z podpisami na li� cie obecno� ci na sali obrad obecnych jest 22 radnych, czyli jest 
quorum i Rada Miejska mo� e podejmowa�  uchwa
y.  
 
 
Nast� pnie prowadz� cy obrady na sekretarzy obrad wyznaczy
 nast� puj� cych radnych: 
1) p. Tomasza G
owackiego, 
2) p. Kamila Jeziorskiego. 
 
 
Jednocze� nie poinformowa
, � e w zwi� zku z wprowadzeniem elektronicznego systemu 
g
osowania sekretarze obrad nie b� d�  liczyli g
osów. Swoj�  czynno��  podejm�  w przypadku 
awarii lub odej� cia przez Rad�  Miejsk�  od elektronicznego g
osowania.  
 
W ramach komunikatów organizacyjnych pogratulowa
 radnemu p. Marcinowi Zalewskiemu 
narodzin syna Kajetana.  
W dalszej kolejno� ci g
os zabra
a wiceprzewodnicz� ca M
odzie� owej Rady Miejskiej 
w 	odzi VI kadencji p. Julia 	owcewicz , która przedstawi
a informacje nt. I Biegu 
Charytatywnego Instytutu Centrum Zdrowia Matki Polki RAN, który odb� dzie si�  
1 kwietnia 2017 r. o godz. 11,00.  
 
 
W dalszej kolejno� ci prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz 
Kacprzak zaproponowa
 wprowadzenie ogranicze�  czasowych wyst� pie� , jakie mia
yby 
obowi� zywa�  na bie�� cej sesji: prezentacja projektu uchwa
y – 10 min., dyskusja na temat 
projektu uchwa
y: przewodnicz� cy klubów – 8 min., przewodnicz� cy Komisji - 7 min., 
indywidualne wyst� pienia - 5 min. (radny mo� e wyst� pi�  tylko 1 raz), replika - 1 min., 
Prezydent Miasta, Wiceprezydenci – 8 min. Dyskusja na temat interpelacji: radny 
interpeluj� cy - 5 min. - radny mo� e wyst� pi�  1 raz, inni radni – 2 min. - radny mo� e wyst� pi�  
1 raz, Prezydent Miasta i Wiceprezydenci - 10 min., radny interpelant na zako� czenie - do 
1 min. Ustne interpelacje, zapytania, wolne wnioski - do 3 min., pisemne interpelacje: do 
wyczytania - ilo��  stron bez ogranicze� , wyg
aszana tezowo - do 3 min.  

Nast� pnie prowadz� cy obrady podda
 pod g
osowanie propozycje ogranicze�  czasowych 
wyst� pie� , jakie mia
yby obowi� zywa�  na bie�� cej sesji. 
 
 
Przy 27 g
osach „za” , braku g
osów „przeciwnych” oraz „wstrzymuj � cych si� ” Rada 
Miejska przyj � 
a propozycje wprowadzenia ogranicze�  czasowych wyst� pie� .  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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W dalszej kolejno� ci prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz 
Kacprzak poinformowa
, � e wraz z zawiadomieniem o zwo
aniu sesji Rady Miejskiej 
dor� czony zosta
 radnym porz� dek obrad stosownie do art. 20 ust. 1 ustawy o samorz� dzie 
gminnym. Zgodnie z art. 20 ust. 1a ustawy o samorz� dzie gminnym, Rada mo� e wprowadzi�  
zmiany w porz� dku obrad bezwzgl� dn�  wi� kszo� ci�  g
osów ustawowego sk
adu Rady 
/w przypadku Rady Miejskiej w 	odzi jest to 21 g
osów/.  
 
Nast� pnie, w zwi� zku z § 9 ust. 2 Regulaminu Pracy Rady Miejskiej przyst� piono do 
zg
aszania wniosków dotycz� cych porz� dku obrad oraz wniosków o charakterze formalnym.  
 
 
W pierwszej kolejno� ci prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz 
Kacprzak zaproponowa
 uzupe
nienie punktu 3 porz� dku obrad o przyj � cie protoko
u 
z XLI  sesji Rady Miejskiej oraz wprowadzenie do porz� dku obrad punktu 9a dot. 
rozpatrzenia projektu uchwa
y stanowiska - apelu do Rady Ministrów w sprawie budowy 
drogi ekspresowej S14 – druk BRM 44/2017, a nast� pnie poinformowa
, i� : 
1) w dniu 14 marca br. przewodnicz� cy Komisji Gospodarki Mieszkaniowej 

i Komunalnej p. Jan M� drzak zaproponowa
 wprowadzenie do porz� dku obrad trzech 
projektów uchwa
: 

- w sprawie terminu rozpatrzenia skargi p. ……………………… – druk BRM nr 37/2017 
(jako pkt 10b), 

- w sprawie skargi Wspólnoty Mieszkaniowej Malczewskiego 19 na dzia
anie Prezydenta 
Miasta 	odzi – druk BRM nr 39/2017 (jako pkt 10c), 

- w sprawie terminu rozpatrzenia skargi p. ……………………  na dzia
anie Zarz� du Lokali 
Miejskich – druk BRM nr 46/2017 (jako pkt 10d); 

2) w dniu 14 marca br. pierwszy wiceprezydent Miasta p. Tomasz Trela zaproponowa
 
wprowadzenie do porz� dku obrad sze� ciu projektów uchwa
 w sprawach: 

- okre� lenia kryteriów branych pod uwag�  na drugim etapie post� powania rekrutacyjnego do 
przedszkoli miejskich oraz przyznania im okre� lonej liczby punktów - druk Nr 62/2017 
(jako pkt 22a), 

- okre� lenia kryteriów branych pod uwag�  w post� powaniu rekrutacyjnym do klasy pierwszej 
szko
y podstawowej prowadzonej przez Miasto 	ód� , dla kandydatów zamieszka
ych poza 
obwodem tej szko
y oraz przyznania im okre� lonej liczby punktów - druk Nr 63/2017 
(jako pkt 22b), 

- podzia
u � rodków Pa� stwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepe
nosprawnych 
przeznaczonych w roku 2017 na realizacj�  zada�  w zakresie rehabilitacji zawodowej 
i spo
ecznej osób niepe
nosprawnych w 	odzi - druk Nr 64/2017 (jako pkt 22c), 

- wyra� enia zgody na zawarcie umowy z 	ódzk�  Kolej�  Aglomeracyjn�  Sp. z o.o. dotycz� cej 
wzajemnego honorowania biletów lokalnego transportu zbiorowego w 	odzi oraz biletów 
	ódzkiej Kolei Aglomeracyjnej Sp. z o.o. - druk Nr 66/2017 (jako pkt 26a), 

- wyra� enia zgody na zawarcie przez Miasto 	ód�  aneksu do porozumienia mi� dzygminnego 
z Gmin�  Miejsk�  Pabianice – Miastem Pabianice, Gmin�  Miastem Zgierz, Gmin�  	ask, 
Gmin�  Miastem Zdu� ska Wola, Gmin�  Miastem Sieradz, Gmin�  Miastem 	owicz, Gmin�  
Miastem G
owno, Gmin�  Stryków  - druk Nr 67/2017 (jako pkt 26b), 

- zmieniaj� cej uchwa
�  w sprawie ustalenia przepisów porz� dkowych lokalnego transportu 
zbiorowego w 	odzi  - druk Nr 68/2017 (jako pkt 26c) 

oraz sprawozdania z realizacji Programu Wspierania Rodziny w 	odzi na lata 2015-2017 za 
rok 2016  - druk Nr 61/2017 (jako pkt 22d); 

2) dniu 13 marca br. prezydent Miasta p. Hanna Zdanowska zg
osi
a autopoprawki do 
dwóch projektów uchwa
: 
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- w sprawie zmian bud� etu oraz zmian w bud� ecie miasta 	odzi na 2017 rok - druk 
nr 55/2017 umieszczonego w punkcie 11 porz� dku obrad, 
- zmieniaj� cej uchwa
�  w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej miasta 
	odzi na lata 2017-2040 - druk nr 56/2017 umieszczonego w punkcie 12 porz� dku obrad. 
 
Wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Pawe
 Bli� niuk zg
osi
 wniosek formalny, aby 
punkt 26 - rozpatrzenie projektu uchwa
y zmieniaj� cej uchwa
�  w sprawie ustalenia op
at za 
us
ugi przewozowe lokalnego transportu zbiorowego w 	odzi - druk Nr 59/2017 zosta
 
rozpatrzony w punkcie 10a.  
 
Radny, p. Marcin Zalewski zg
osi
 wniosek formalny o wprowadzenie do porz� dku obrad 
punktu 12a dot. rozpatrzenia projektu uchwa
y w sprawie uchylenia uchwa
y w sprawie 
wyra� enia zgody na sprzeda�  w drodze przetargu nieruchomo� ci po
o� onych w 	odzi przy 
ul. Stra� ackiej bez numeru – druk BRM nr 42/2017.  
 
Pierwszy wiceprezydent Miasta p. Tomasz Trela zg
osi
 wniosek o zdj� cie z porz� dku 
obrad punktu 19 dot. rozpatrzenia projektu uchwa
y w sprawie wyra� enia zgody na sprzeda�  
w drodze przetargu nieruchomo� ci po
o� onej w 	odzi przy ulicy Aleksandrowskiej bez 
numeru  - druk Nr 51/2017. 
 
 
Radna, p. Paulina Setnik poinformowa
a, � e podczas sesji Rady Miejskiej zostanie 
przeprowadzona zbiórka pieni�� na w ramach akcji „Gor� czka z
ota”. Pieni� dze zgromadzone 
w jej wyniku zostan�  przeznaczone na sfinansowanie wakacyjnego wypoczynku dzieci 
z najubo� szych rodzin.  
 
 
Nast� pnie wobec braku innych zg
osze�  propozycji zmian do porz� dku obrad, prowadz� cy 
obrady - przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak podda
 w pierwszej 
kolejno� ci pod g
osowanie wniosek dot. uzupe
nienia punktu 3 o przyj � cie protoko
u 
z XLI  sesji Rady Miejskiej w 	odzi. 
 
 
Przy 28 g
osach „za” , braku g
osów „przeciwnych” oraz braku g
osów „wstrzymuj � cych 
si� ” Rada Miejska przyj � 
a powy� szy wniosek / uzyska
 bezwzgl� dn�  wi� kszo��  
ustawowego sk
adu Rady – 21 g
osów/.  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Nast� pnie prowadz� cy obrady - przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak 
podda
 pod g
osowanie wniosek dot. wprowadzenia do porz� dku obrad pkt. 9a 
dot. rozpatrzenia projektu uchwa
y stanowiska - apelu do Rady Ministrów w sprawie budowy 
drogi ekspresowej S14 – druk BRM 44/2017. 
 
 
Przy 21 g
osach „za” , braku g
osów „przeciwnych” oraz „wstrzymuj � cych si� ” Rada 
Miejska wprowadzi
a do porz� dku obrad powy� szy projekt uchwa
y /wniosek uzyska
 
bezwzgl� dn�  wi� kszo��  ustawowego sk
adu Rady – 21 g
osów/.  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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W dalszej kolejno� ci prowadz� cy obrady - przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz 
Kacprzak podda
 pod g
osowanie wniosek zg
oszony przez wiceprzewodnicz� cego Rady 
Miejskiej p. Paw
a Bli� niuka dot. rozpatrzenia punktu 26 - rozpatrzenie projektu uchwa
y 
zmieniaj� cej uchwa
�  w sprawie ustalenia op
at za us
ugi przewozowe lokalnego transportu 
zbiorowego w 	odzi - druk Nr 59/2017 w punkcie 10a. 
 
 
Przy 20 g
osach „za” , braku g
osów „przeciwnych” oraz „wstrzymuj � cych  Rada Miejska 
nie dokona
a powy� szej zmiany /wniosek nie uzyska
 bezwzgl� dnej wi� kszo� ci ustawowego 
sk
adu Rady – 21 g
osów/.  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Nast� pnie prowadz� cy obrady - przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak 
podda
 pod g
osowanie wniosek dot. wprowadzenia do porz� dku obrad pkt. 10b 
dot. rozpatrzenia projektu uchwa
y w sprawie terminu rozpatrzenia skargi 
p. …………………………………..– druk BRM nr 37/2017. 
 
 
Przy 29 g
osach „za” , braku g
osów „przeciwnych” oraz 1 g
osie „wstrzymuj � cym si� ” 
Rada Miejska wprowadzi
a do porz� dku obrad powy� szy projekt uchwa
y /wniosek 
uzyska
 bezwzgl� dn�  wi� kszo��  ustawowego sk
adu Rady – 21 g
osów/.  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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W dalszej kolejno� ci prowadz� cy obrady - przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz 
Kacprzak podda
 pod g
osowanie wniosek dot. wprowadzenia do porz� dku obrad pkt. 10c 
dot. rozpatrzenia projektu uchwa
y w sprawie skargi Wspólnoty Mieszkaniowej 
Malczewskiego 19 na dzia
anie Prezydenta Miasta 	odzi – druk BRM nr 39/2017. 
 
 
Przy 26 g
osach „za” , braku g
osów „przeciwnych” oraz 1 g
osie „wstrzymuj � cym si� ” 
Rada Miejska wprowadzi
a do porz� dku obrad powy� szy projekt uchwa
y /wniosek 
uzyska
 bezwzgl� dn�  wi� kszo��  ustawowego sk
adu Rady – 21 g
osów/.  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Nast� pnie prowadz� cy obrady - przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak 
podda
 pod g
osowanie wniosek dot. wprowadzenia do porz� dku obrad pkt. 10d 
dot. rozpatrzenia projektu uchwa
y w sprawie terminu rozpatrzenia skargi 
p. ………………………..  na dzia
anie Zarz� du Lokali Miejskich – druk BRM nr 46/2017. 
 
 
Przy 29 g
osach „za” , braku g
osów „przeciwnych” oraz 1 g
osie „wstrzymuj � cym si� ” 
Rada Miejska wprowadzi
a do porz� dku obrad powy� szy projekt uchwa
y /wniosek 
uzyska
 bezwzgl� dn�  wi� kszo��  ustawowego sk
adu Rady – 21 g
osów/.  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 

 



14 
 

W dalszej kolejno� ci prowadz� cy obrady - przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz 
Kacprzak podda
 pod g
osowanie wniosek dot. wprowadzenia do porz� dku obrad pkt. 22a 
dot. rozpatrzenia projektu uchwa
y w sprawie okre� lenia kryteriów branych pod uwag�  na 
drugim etapie post� powania rekrutacyjnego do przedszkoli miejskich oraz przyznania im 
okre� lonej liczby punktów - druk nr 62/2017. 
 
 
Przy 29 g
osach „za” , braku g
osów „przeciwnych” oraz „wstrzymuj � cych si� ” Rada 
Miejska wprowadzi
a do porz� dku obrad powy� szy projekt uchwa
y /wniosek uzyska
 
bezwzgl� dn�  wi� kszo��  ustawowego sk
adu Rady – 21 g
osów/.  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Nast� pnie prowadz� cy obrady - przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak 
podda
 pod g
osowanie wniosek dot. wprowadzenia do porz� dku obrad pkt. 22b 
dot. rozpatrzenia projektu uchwa
y w sprawie okre� lenia kryteriów branych pod uwag�  
w post� powaniu rekrutacyjnym do klasy pierwszej szko
y podstawowej prowadzonej przez 
Miasto 	ód� , dla kandydatów zamieszka
ych poza obwodem tej szko
y oraz przyznania im 
okre� lonej liczby punktów - druk Nr 63/2017. 
 
 
Przy 28 g
osach „za” , braku g
osów „przeciwnych” oraz „wstrzymuj � cych si� ” Rada 
Miejska wprowadzi
a do porz� dku obrad powy� szy projekt uchwa
y /wniosek uzyska
 
bezwzgl� dn�  wi� kszo��  ustawowego sk
adu Rady – 21 g
osów/.  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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W dalszej kolejno� ci prowadz� cy obrady - przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz 
Kacprzak podda
 pod g
osowanie wniosek dot. wprowadzenia do porz� dku obrad pkt. 22c 
dot. rozpatrzenia projektu uchwa
y w sprawie podzia
u � rodków Pa� stwowego Funduszu 
Rehabilitacji Osób Niepe
nosprawnych przeznaczonych w roku 2017 na realizacj�  zada�  
w zakresie rehabilitacji zawodowej i spo
ecznej osób niepe
nosprawnych w 	odzi -            
druk nr 64/2017. 
 
 
Przy 29 g
osach „za” , braku g
osów „przeciwnych” oraz „wstrzymuj � cych si� ” Rada 
Miejska wprowadzi
a do porz� dku obrad powy� szy projekt uchwa
y /wniosek uzyska
 
bezwzgl� dn�  wi� kszo��  ustawowego sk
adu Rady – 21 g
osów/.  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Nast� pnie prowadz� cy obrady - przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak 
podda
 pod g
osowanie wniosek dot. wprowadzenia do porz� dku obrad pkt. 22d 
dot. sprawozdania z realizacji Programu Wspierania Rodziny w 	odzi na lata 2015-2017 za 
rok 2016 - druk nr 61/2017. 
 
 
Przy 29 g
osach „za” , braku g
osów „przeciwnych” oraz 1 g
osie „wstrzymuj � cym si� ” 
Rada Miejska wprowadzi
a do porz� dku obrad powy� szy projekt uchwa
y /wniosek 
uzyska
 bezwzgl� dn�  wi� kszo��  ustawowego sk
adu Rady – 21 g
osów/.  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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W dalszej kolejno� ci prowadz� cy obrady - przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz 
Kacprzak podda
 pod g
osowanie wniosek dot. wprowadzenia do porz� dku obrad pkt. 12a 
dot. rozpatrzenia projektu uchwa
y w sprawie uchylenia uchwa
y w sprawie wyra� enia zgody 
na sprzeda�  w drodze przetargu nieruchomo� ci po
o� onych w 	odzi przy ul. Stra� ackiej bez 
numeru – druk BRM nr 42/2017. 
 
 
Przy 30 g
osach „za” , braku g
osów „przeciwnych” oraz „wstrzymuj � cych si� ” Rada 
Miejska wprowadzi
a do porz� dku obrad powy� szy projekt uchwa
y /wniosek uzyska
 
bezwzgl� dn�  wi� kszo��  ustawowego sk
adu Rady – 21 g
osów/.  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Nast� pnie prowadz� cy obrady - przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak 
podda
 pod g
osowanie wniosek dot. wprowadzenia do porz� dku obrad pkt. 10e 
dot. rozpatrzenia projektu uchwa
y w sprawie wyra� enia zgody na zawarcie umowy z 	ódzk�  
Kolej�  Aglomeracyjn�  Sp. z o.o. dotycz� cej wzajemnego honorowania biletów lokalnego 
transportu zbiorowego w 	odzi oraz biletów 	ódzkiej Kolei Aglomeracyjnej Sp. z o.o. - druk 
Nr 66/2017. 
 
 
Przy 27 g
osach „za” , braku g
osów „przeciwnych” oraz „wstrzymuj � cych si� ” Rada 
Miejska wprowadzi
a do porz� dku obrad powy� szy projekt uchwa
y /wniosek uzyska
 
bezwzgl� dn�  wi� kszo��  ustawowego sk
adu Rady – 21 g
osów/.  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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W dalszej kolejno� ci prowadz� cy obrady - przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz 
Kacprzak podda
 pod g
osowanie wniosek dot. wprowadzenia do porz� dku obrad pkt. 10f 
dot. rozpatrzenia projektu uchwa
y w sprawie wyra� enia zgody na zawarcie przez Miasto 
	ód �  aneksu do porozumienia mi� dzygminnego z Gmin�  Miejsk�  Pabianice – Miastem 
Pabianice, Gmin�  Miastem Zgierz, Gmin�  	ask, Gmin�  Miastem Zdu� ska Wola, Gmin�  
Miastem Sieradz, Gmin�  Miastem 	owicz, Gmin�  Miastem G
owno, Gmin�  Stryków  - druk 
Nr 67/2017. 
 
 
Przy 27 g
osach „za” , braku g
osów „przeciwnych” oraz „wstrzymuj � cych si� ” Rada 
Miejska wprowadzi
a do porz� dku obrad powy� szy projekt uchwa
y /wniosek uzyska
 
bezwzgl� dn�  wi� kszo��  ustawowego sk
adu Rady – 21 g
osów/.  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Nast� pnie prowadz� cy obrady - przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak 
podda
 pod g
osowanie wniosek dot. wprowadzenia do porz� dku obrad pkt. 10g 
dot. rozpatrzenia projektu uchwa
y zmieniaj� cej uchwa
�  w sprawie ustalenia przepisów 
porz� dkowych lokalnego transportu zbiorowego w 	odzi  - druk Nr 68/2017. 
 
 
Przy 27 g
osach „za” , braku g
osów „przeciwnych” oraz „wstrzymuj � cych si� ” Rada 
Miejska wprowadzi
a do porz� dku obrad powy� szy projekt uchwa
y /wniosek uzyska
 
bezwzgl� dn�  wi� kszo��  ustawowego sk
adu Rady – 21 g
osów/.  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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W dalszej kolejno� ci prowadz� cy obrady - przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz 
Kacprzak zg
osi
 wniosek o zmian�  porz� dku obrad dot. przesuni� cia punktu 26 do 
punktu 10a - rozpatrzenie projektu uchwa
y zmieniaj� cej uchwa
�  w sprawie ustalenia op
at 
za us
ugi przewozowe lokalnego transportu zbiorowego w 	odzi - druk Nr 59/2017, po czym 
podda
 go pod g
osowanie. 
 
 
Przy 24 g
osach „za” , braku g
osów „przeciwnych” oraz „wstrzymuj � cych si� ” Rada 
Miejska wprowadzi
a do porz� dku obrad powy� szy projekt uchwa
y /wniosek uzyska
 
bezwzgl� dn�  wi� kszo��  ustawowego sk
adu Rady – 21 g
osów/.  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Porz� dek obrad po wszystkich zmianach, dokonanych w trakcie ca
ej sesji, stanowi za
� cznik 
nr 2 do protoko
u. 
 
 
 
 
Ad pkt 2 – Powo
anie Komisji Uchwa
 i Wniosków. 
 
 
Prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak poprosi
, aby 
przewodnicz� cy klubów radnych zg
aszali swoich przedstawicieli do Komisji Uchwa
 
i Wniosków. 
 
 
Przewodnicz� cy Klubu Radnych Platformy Obywatelskiej p. Mateusz Walasek zg
osi
 
kandydatur�  radnego p. Bartosza Domaszewicza. 
 
 
Wiceprzewodnicz� cy Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwo� ci p. Rados
aw Marzec 
zg
osi
 kandydatur�  radnego p. Tomasza G
owackiego. 
 
 
Przewodnicz� cy Klubu Radnych Sojuszu Lewicy Demokratycznej p. Sylwester 
Paw
owski zg
osi
 kandydatur�  radnego p. Grzegorza Matuszaka. 
 
 
Zg
oszeni kandydaci wyrazili zgod�  na prac�  w Komisji Uchwa
 i Wniosków. 
 
 
Nast� pnie wobec braku innych propozycji prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady 
Miejskiej p. Tomasz Kacprzak podda
 pod g
osowanie zaproponowany sk
ad Komisji 
Uchwa
 i Wniosków. 
 
 
Przy 33 g
osach „za” , braku g
osów „przeciwnych” i braku g
osów „wstrzymuj � cych si� ” 
Rada Miejska powo
a
a Komisj�  Uchwa
 i Wniosków w sk
adzie: 
p. Bartosz Domaszewicz, 
p. Tomasz G
owacki, 
p. Grzegorz Matuszak. 
 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Ad pkt 3 - Przyj � cie protoko
ów z XLI i XLII sesji Rady Miejskiej w 	odzi. 
 
 
Prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak 
poinformowa
, � e protoko
y z XLI i XLII sesji Rady Miejskiej w 	odzi odbytych w dniach 
16 i 22 lutego 2017 r. by
y wy
o� one do wgl� du w Biurze Rady Miejskiej. Dotychczas uwag 
nie zg
oszono. W zwi� zku z tym stwierdzi
, i�  protoko
y z XLI i XLII sesji Rady Miejskiej 
w 	odzi zosta
y przyj� te”. 
 
 
 
Punkty 4, 5, 6 i 7 porz� dku obrad - Informacje o trybie i sposobie za
atwienia interpelacji 
i zapyta�  radnych, Interpelacje i zapytania pisemne, Sprawozdania z wykonania uchwa
 
Rady Miejskiej w 	odzi i z dzia
alno� ci Prezydenta Miasta 	odzi w okresie mi� dzy sesjami, 
oraz Sprawozdanie z dzia
alno� ci Przewodnicz� cego Rady Miejskiej w 	odzi w okresie 
mi� dzy sesjami zostan�  zrealizowane po przerwie obiadowej. 
 
 
 
Ad pkt 8 - Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie terminu rozpatrzenia skargi 

p. ………………………… – druk BRM nr 38/2017. 
 
 
W imieniu projektodawcy – Komisji Ochrony Zdrowia i Opieki Spo
ecznej projekt 
uchwa
y przedstawi
 przewodnicz� cy Komisji p. Adam Wieczorek, który poinformowa
, i�  
w dniu 17 lutego 2017 r. z 	ódzkiego Urz� du Wojewódzkiego w 	odzi do Rady Miejskiej 
w 	odzi wp
yn � 
a skarga na dzia
anie Prezydenta Miasta 	odzi oraz Dyrektora Miejskiego 
O� rodka Pomocy Spo
ecznej w 	odzi. W zwi� zku z potrzeb�  uzyskania wyja� nie�  
i informacji w sprawie oraz obowi� zuj� cym harmonogramem prac Rady Miejskiej brak jest 
mo� liwo� ci rozpatrzenia skargi w ustawowym terminie. Dlatego te�  istnieje konieczno��  
podj� cia przez Rad�  Miejsk�  w 	odzi niniejszej uchwa
y wyznaczaj� cej nowy termin 
rozpatrzenia sprawy do dnia 5 kwietnia 2017 roku. 
 
 
Nast� pnie wobec braku pyta� , opinii komisji, stanowisk klubowych, g
osów w dyskusji 
indywidualnej, propozycji zmian z
o� onych do Komisji Uchwa
 i Wniosków prowadz� cy 
obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak podda
 pod g
osowanie 
projekt uchwa
y opisany w druku BRM nr 38/2017. 
 
Przy 24 g
osach „za”,  braku g
osów „przeciwnych”  oraz „wstrzymuj � cych si� ”  Rada 
Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XLIII/1131/17  w sprawie terminu rozpatrzenia skargi 
p. …………………………, która stanowi za
� cznik nr 3  do protoko
u. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Ad pkt 9 - Rozpatrzenie projektu uchwa
y stanowisko-apel do mieszka� ców 	odzi 
o przekazywanie 1% swojego podatku na rzecz organizacji po� ytku 
publicznego dzia
aj� cych na terenie Miasta – druk BRM nr 41/2017. 

 
 
W imieniu projektodawców – radnych Rady Miejskiej pp. Ma
gorzaty Bartosiak, 
Ma
gorzaty Matuszewskiej, Mateusza Walaska oraz Tomasza Kacprzaka projekt 
uchwa
y przedstawi
 radny p. Mateusz Walasek, który powiedzia
 m.in.: „Prezentowany 
projekt uchwa
y jest pewn�  tradycj� . Podejmowany by
 ju�  sze� ciokrotnie. Dotyczy 
zaapelowania do 
odzian, aby 1% podatku pozostawa
 na terenie 	odzi. Z podatku z roku 
2015 ponad 14 000 000 z
 stanowi
o kwot�  przekazania do organizacji po� ytku publicznego 
na terenie 	odzi. Obecnie ponad 50% 
odzian deklaruje przekazanie 1% na rzecz organizacji 
po� ytku publicznego. Blisko po
ow�  z tej kwoty otrzymuje jedna z organizacji centralnych. 
Chodzi jednak o potrzeby 
ódzkie. Zwykle organizacje 
ódzkie otrzymuj�  kwoty kilkuset 
tysi� czne. W roku bie�� cym rozliczaj� c si�  z podatku mo� na przeznaczy�  1% 194 
organizacjom zarejestrowanym w 	odzi. Nale� y pami� ta� , � e skala potrzeb tych organizacji 
jest bardzo du� a. Warto podkre� li � , i�  funkcjonuje strona www.procentdlalodzi.pl, gdzie 
mo� na znale��  informacje o ofertach organizacji pozarz� dowych, na rzecz których mo� na 
przeznaczy�  1%”. 
 
 
W dalszej kolejno� ci przyst� piono do fazy pyta� : 
 
Radny, p. W
odzimierz Tomaszewski powiedzia
 m.in.: „Poniewa�  Pan radny referuj� c 
projekt uchwa
y wspomnia
 o 194 organizacjach zarejestrowanych w 	odzi chcia
bym 
zapyta� , czy istnieje mo� liwo��  dopisania do projektu za
� cznika w postaci wskazania tych 
organizacji?”. 
 
Do zapytania odniós
 si�  w imieniu projektodawców radny Rady Miejskiej p. Mateusz 
Walasek, który powiedzia
 m.in.: „Technicznie jest to mo� liwe. Natomiast ze wzgl� du na 
procedowanie projektu, wymaga
oby to przerwania sesji i opracowania za
� cznika, 
a nast� pnie wniesienia autopoprawki. Nale� y równie�  podkre� li � , i�  wykaz tych organizacji 
jest publicznie dost� pny”. 
 
Radny, p. W
odzimierz Tomaszewski powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym zapyta� , czy istnieje 
zatem mo� liwo��  wskazania w procedowanym projekcie uchwa
y, � e na stronie 
www.procentdlalodzi.pl mo� na znale��  wykaz organizacji pozarz� dowych?”. 
 
Do zapytania odniós
 si�  w imieniu projektodawców radny Rady Miejskiej p. Mateusz 
Walasek, który powiedzia
 m.in.: „Zaproponowa
, aby wobec powy� szej propozycji zapis 
w § 1 by
 nast� puj� cy „W zwi� zku ze zbli� aj� cym si�  ostatecznym terminem sk
adania 
zezna�  podatkowych dotycz� cych podatku dochodowego od osób fizycznych, Rada Miejska 
w 	odzi zwraca si�  do mieszka� ców Miasta o przekazywanie 1% swoich podatków na rzecz 
organizacji po� ytku publicznego dzia
aj� cych na terenie 	odzi. Lista organizacji dost� pna jest 
na stronie internetowej www.procentdlalodzi.pl. Propozycja ta zostaje przyj� ta jako 
autopoprawka”. 
 
 
Nast� pnie wobec braku dalszych pyta� , opinii komisji, stanowisk klubowych, g
osów 
w dyskusji indywidualnej, propozycji zmian z
o� onych do Komisji Uchwa
 i Wniosków 
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prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak podda
 pod 
g
osowanie projekt uchwa
y opisany w druku BRM nr 41/2017 wraz z autopoprawk� . 
 
Przy 28 g
osach „za”,  braku g
osów „przeciwnych”  oraz „wstrzymuj � cych si� ”  Rada 
Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XLIII/1132/17  stanowisko-apel do mieszka� ców 	odzi 
o przekazywanie 1% swojego podatku na rzecz organizacji po� ytku publicznego dzia
aj� cych 
na terenie Miasta, która stanowi za
� cznik nr 4  do protoko
u. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Prowadzenie obrad przej� 
 wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Krzysztof Stasiak. 
 
 
 
Ad pkt 9a - Rozpatrzenie projektu uchwa
y stanowiska - apelu do Rady Ministrów 

w sprawie budowy drogi ekspresowej S14 – druk BRM 44/2017. 
 
 
W imieniu projektodawców – radnych Rady Miejskiej pp. Mateusza Walaska, Tomasza 
Kacprzaka oraz Paw
a Bli� niuka projekt uchwa
y przedstawi
 radny p. Mateusz Walasek, 
który powiedzia
 m.in.: „Sprawa drogi S14 jest wszystkim znana. W tej sprawie Rada Miejska 
podejmowa
a ju�  niejedn�  uchwa
�  np. 27 marca 2013 r. Wówczas Rada Miejska 
wypowiada
a si�  na rzecz umieszczenia tej drogi na li� cie dróg do realizacji. Droga ta jest 
bardzo potrzebna 
ódzkiej aglomeracji. Argumenty na ten temat s�  powszechnie znane 
i zawarte w przedmiotowym stanowisku. Zosta
y one równie�  powtórzone z uchwa
y Rady 
Miejskiej podj� tej w 2013 r., poniewa�  nic od tego czasu si�  nie zmieni
o. Nowy element, jaki 
pojawi
 si�  w rozpatrywanym projekcie uchwa
y dot. wystawy  EXPO. Prezentowana 
uchwa
a posiada form�  stanowiska, które jest pro� b�  Rady Miejskiej. Chodzi w stanowisku 
o spowodowanie mo� liwie szybkiej realizacji drogi w zakresie zapewniaj� cym pe
n�  
funkcjonalno�� . Ponadto deklaracja Rady Miejskiej w 	odzi wyra� ona w stanowisku by
aby 
pomoc�  w zabiegach polityków zabiegaj� cych o realizacj�  drogi b� d� cych w koalicji 
rz� dowej”. 
 
Uzupe
nienia powy� szej wypowiedzi dokona
 przewodnicz� cy Rady Miejskiej, p. Tomasz 
Kacprzak, który powiedzia
 m.in.: „Droga S14 jest 	odzi i ca
ej aglomeracji bardzo 
potrzebna. Na tej sali nie ma chyba osób, które b� d�  kwestionowa
y zasadno��  budowy tej 
drogi. Tak jak nie b� dziemy kwestionowa�  zasadno� ci budowy S14, tak samo nikt z nas nie 
kwestionuje pilno� ci tej inwestycji. Jest ona potrzebna ze wzgl� du mi� dzy innymi na starania 
o wystaw�  EXPO, na odci�� enie ruchu w 	odzi oraz dla mieszka� ców 	odzi. Z niepokojem 
obserwuj�  dzia
ania Ministerstwa Infrastruktury i Budownictwa, które pokazuj� , aby istnia
a 
determinacja w dzisiejszej Radzie Ministrów oraz Ministra Infrastruktury i Budownictwa do 
powstania tej drogi. Mimo wielu zapowiedzi ze strony Ministerstwa czy Generalnej Dyrekcji 
Dróg Krajowych i Autostrad, � e przetargi zostan�  rozstrzygni� te i inwestycja zostanie 
rozpocz� ta, to nic si�  takiego nie wydarzy
o. Z jeszcze wi� kszym niepokojem patrz�  na S14, 
je� li s
ysz�  o pomys
ach Ministerstwa Infrastruktury i Budownictwa, aby zakaza�  
samorz� dom mo� liwo� ci wprowadzania zakazów wjazdu tirów do miast t
umacz� c, i�  drogi 
krajowe s�  od tego, aby przenosi
y ruch tranzytowy. Je� eli droga krajowa nr 14 w mniemaniu 
Ministra Infrastruktury i Budownictwa ma przenosi�  tranzyt przez 	ód� , która jako samorz� d 
nie mo� e wprowadzi�  zakazu wjazdu tirów, to oznacza, i�  Ministerstwo szykuje si�  do tego, 
aby 
odzianom powiedzie�  jasno „Nie b� dzie drogi S14, a tiry b� d�  wje� d� a
y i je� dzi
y drog�  
krajow�  nr 14, a nie S14. To z
a decyzja i z
y kierunek. My dzisiaj oczekujemy jasnej 
deklaracji, co z drog�  S14, kiedy ona powstanie i jak b� dzie wygl� da
a sytuacja wjazdu tirów 
do Miasta? S�  to tematy ze sob�  po
� czone. My nie mo� emy pozwoli�  na to, aby posiadaj� c ¾ 
ringu autostradowego wpuszcza�  tiry do Miasta i rezygnowa�  z tak wa� nej inwestycji, jak�  
jest S14”.     
 
W dalszej kolejno� ci w imieniu projektodawców g
os zabra
 wiceprzewodnicz� cy Rady 
Miejskiej p. Pawe
 Bli� niuk , który powiedzia
 m.in.: „Budowa S14, to 
ódzka racja stanu. 
My� l� , � e w tej sali nikt nie b� dzie ani przeciw prezentowanemu projektowi uchwa
y, ani te�  
nikt nie b� dzie uchyla
 si�  od g
osowania. Projekt uchwa
y posiada wymiar merytoryczny 
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i nie odnosi si�  do kwestii politycznych. Jednak� e decyzja o budowie i przeznaczeniu 
kolejnych � rodków na realizacj�  S14, to jednak decyzja polityczna. Chcemy pomóc rz� dowi 
w podj� ciu jedynie s
usznej decyzji, czyli budowy S14. Droga ta, to jedna z osi 
komunikacyjnych przy okazji stara�  	odzi o pozyskanie wystawy EXPO w 2022 roku. 
W roku 2017 b� dzie zapada
a decyzja, czy ju�  za kilka lat wystawa zago� ci w murach 
naszego Miasta. Wydaje mi si� , � e je� eli rz� d polski do czego�  si�  zobowi� zywa
, to 
nale� a
oby si�  z tych zobowi� za�  wywi� za� . Je� eli nie b� dzie jasnego sygna
u, � e przed 
jesieni�  bie�� cego roku inwestycja ta ruszy, to brak jasnej deklaracji ze strony rz� dz� cych 
mo� e oznacza� , � e b� dziemy mieli znaczne trudno� ci w pozyskaniu tej wystawy 
w pozytywnym rozstrzygni� ciu tej sprawy w 2017 r. Zatem, to nie tylko kwestie 
bezpiecze� stwa, zdrowego powietrza, walki ze smogiem, dba
o� ci o jako��  
ódzkich dróg, ale 
równie�  kwestia stara�  	odzi o EXPO w 2022 r. Droga S14, to 
ódzka racja stanu. O tym 
podkre� lali� my równie�  w poprzedniej kadencji, kiedy podejmowali� my stanowisko dot. 
przeniesienia tej inwestycji na list�  priorytetow� . Wówczas uda
o si�  i stanowisko Rady 
Miejskiej zosta
o wys
uchane i S14 trafi
o na t�  list� . Rozpocz� 
y si�  wykupy nieruchomo� ci 
pod inwestycj� . Teraz, je� eli ca
a ta inwestycja mia
aby stan�� , przetarg nierozstrzygni� ty, to 
nale� a
oby zada�  pytanie, po co by
y wydawane � rodki publiczne na wykup nieruchomo� ci? 
Apeluj�  zatem do Pa� stwa Radnych, aby� my ponad podzia
ami zag
osowali za 
prezentowanym stanowiskiem, aby z 	odzi pop
yn� 
 jasny i klarowny sygna
 do Warszawy 
o tym, � e S14 to 
ódzka racja stanu. Ta droga jest niezb� dna do tego, aby nie tylko 	ód� , ale 
i inne miasta w uk
adzie metropolitalnym odetchn� 
y g
� boko, aby tiry nie rozje� d� a
y 
naszych ulic. Istnieje pewna obawa, poniewa�  alternatyw�  dla niepodejmowania budowy S14 
mo� e by�  wpuszczenie ruchu tranzytowego przez 	ód� . Takie niepokoj� ce sygna
y p
yn�  
z Ministerstwa Infrastruktury i Budownictwa. Chodzi przede wszystkim o drog�  krajow�  
nr 14. Nale� y w tym miejscu podkre� li � , i�  od jesieni 2016 r., kiedy otwarty zosta
 odcinek 
aglomeracyjny autostrady A1, taki zakaz wjazdu tirów do 	odzi obwi� zuje. Dzi� ki temu 
nowemu uk
adowi drogowemu, a tak� e zakazowi ruch tirów w 	odzi gwa
townie spad
. 
Ciesz�  si�  z tego nie tylko u� ytkownicy 
ódzkich dróg, ale przede wszystkim mieszka� cy 
osiedli ulokowanych wzd
u�  drogi krajowej nr 14 biegn� cej w � ladzie ulic W
ókniarzy 
i al.  Jana Paw
a. Tam ruch tirów zdecydowanie si�  zmniejszy
 i poprawi
o si�  
bezpiecze� stwo. Trzeba na to wszystko patrze�  kompleksowo. Na zako� czenie wypowiedzi 
chcia
bym ponownie zaapelowa�  o wspólne zag
osowanie za procedowanym projektem 
uchwa
y”.    
 
 
Nast� pnie przyst� piono do fazy pyta� : 
 
Radny, p. Marcin Zalewski powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym zapyta� , na podstawie jakiego 
dokumentu projektodawcy przekazuj�  informacje o decyzjach Ministerstwa Infrastruktury 
i Budownictwa dot. wprowadzenia zakazu wjazdu tirów do miast?”. 
 
W imieniu projektodawców odpowiedzi udzieli
 przewodnicz� cy Rady Miejskiej, 
p. Tomasz Kacprzak, który powiedzia
 m.in.: „Jest to projekt rozporz� dzenia Ministra 
Infrastruktury i Budownictwa zwi� zany z wykazem dróg, które maj�  okre� lone obci�� enie. 
Dokument ten konsultowany jest z samorz� dami. Miasto 	ód�  wys
a
o negatywn�  opini�  
w tej sprawie”. 
 
Radny, p. Marcin Zalewski powiedzia
 m.in.: „Rozumiem, � e jest to na razie projekt 
rozporz� dzenia, ale decyzji jeszcze nie ma”.  
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Radny, p. W
odzimierz Tomaszewski powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym zapyta�  czy autorzy 
projektu uchwa
y znaj�  przyczyn�  uniewa� nienia przetargu na budow�  drogi S14? Wiadomo, 
� e pojawi
a si�  oferta przewy� szaj� ca przewidywany koszt projektu”. 
 
W imieniu projektodawców odpowiedzi udzieli
 przewodnicz� cy Rady Miejskiej, 
p. Tomasz Kacprzak, który powiedzia
 m.in.: „Z tego, co wiemy, to brakuje � rodków 
finansowych. Jednak nie po raz pierwszy s
yszymy, � e rz� dowi brakuje na co�  pieni� dzy. 
Wydaje mi si� , � e trzeba by
o zabezpieczy�  wi� ksz�  kwot�  na realizacj�  tej inwestycji. 
Chcia
bym przypomnie� , i�  przygotowany zosta
 kompletny projekt budowlany drogi S14. 
Nie ma mo� liwo� ci, aby t�  drog�  wybudowa�  za po
ow�  ceny. Chyba, � e kto�  wpadnie na 
genialny pomys
, aby nie budowa�  drogi S14 , jako drogi dwa razy dwa, tylko dwa plus jeden, 
tak jak ma to miejsce w przypadku obwodnicy Be
chatowa. To nie ma nic wspólnego z drog�  
ekspresow� . Mo� na oczywi� cie sobie wyobrazi� , � e zamiast drogi ekspresowej S14 b� dzie 
droga krajowa nr 14, która b� dzie bieg
a � ladem drogi ekspresowej i b� dzie mia
a jedn�  
jezdni� . Wówczas b� dzie jeszcze ta� sza. Natomiast jeden kilometr drogi ekspresowej w 
Polsce kosztuje okre� lon�  kwot� . Ministerstwo Infrastruktury i Budownictwa oraz Generalna 
Dyrekcja Dróg Krajowych i Autostrad doskonale wiedz�  ile kosztuje wybudowanie kilometra 
takiej drogi. Zabezpieczenie mniejszej kwoty pieni� dzy tylko � le � wiadczy o osobach, które 
organizowa
y ten przetarg. Wydaje si� , � e jedynym m� drym rozwi� zaniem by
o przekazanie 
wi� kszej puli � rodków na budow�  tej drogi”. 
 
Uzupe
nienia powy� szej wypowiedzi w imieniu projektodawców dokona
 radny p. Mateusz 
Walasek, który powiedzia
 m.in.: „My jako Rada Miejska ju�  wielokrotnie mieli� my do 
czynienia z takimi okoliczno� ciami, kiedy powsta
a konieczno��  zmiany – zwi� kszenia 
� rodków na realizacj�  inwestycji. Przyk
adem mo� e by�  ul. Rydzowa czy ul. Inflancka. 
Dlatego te�  takie dzia
anie zasugerowa
bym rz� dowi w odniesieniu do drogi S14”. 
 
Radny, p. W
odzimierz Tomaszewski powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym zapyta� , kiedy robiony 
by
 szacunkowy kosztorys tej inwestycji, razem z projektem?”. 
 
W imieniu projektodawców odpowiedzi udzieli
 przewodnicz� cy Rady Miejskiej, 
p. Tomasz Kacprzak, który powiedzia
 m.in.: „Projekt gotowy by
 kilka lat temu. Natomiast 
kosztorys zosta
 przygotowany przez Ministerstwo Infrastruktury i Budonictwa w momencie 
og
oszenia przetargu”.     
 
Radny, p. W
odzimierz Tomaszewski powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym zwróci�  uwag� , � e 
projekt zamawiany by
 niedawno”. 
 
Przewodnicz� cy Rady Miejskiej, p. Tomasz Kacprzak powiedzia
 m.in.: „Projekt 
zamawiany by
 za czasów, kiedy ministrem by
 Cezary Grabarczyk”. 
 
Radny, p. W
odzimierz Tomaszewski powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym zapyta� , kiedy projekt 
by
 zamawiany a kiedy sko� czony”.  
 
Przewodnicz� cy Rady Miejskiej, p. Tomasz Kacprzak powiedzia
 m.in.: „Projekt za 
czasów obecnej ekipy rz� dowej nie by
 zamawiany. Szacunki by
y znane. Obecnie rz� d 
zabezpieczy
 mniej � rodków ni�  przewidywa
a to poprzednia ekipa”. 
 
Radny, p. W
odzimierz Tomaszewski powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym zapyta� , kiedy jakie 
by
y robione szacunki, chodzi o konkretne daty?”. 
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Przewodnicz� cy Rady Miejskiej, p. Tomasz Kacprzak powiedzia
 m.in.: „Z takim 
pytaniem, mo� e Pan radny zwróci�  si�  do swojego partyjnego kolegi, który jest Ministrem 
i zapyta� ”. 
 
Radny, p. W
odzimierz Tomaszewski powiedzia
 m.in.: „Wnioskodawcy proponuj�  kwesti�  
zasadnicz� , fundamentaln� . Nikt nie spieram si�  co do tego, � e potrzebna jest droga S14. 
Istot�  tego, co zosta
o zapisane w procedowanym projekcie uchwa
y jest to, � e projektodawcy 
chc�  namówi�  zamawiaj� cego, czyli Ministerstwo Infrastruktury i Budownictwa do tego, aby 
zamówi
o inwestycj�  dro� sz� . Pojawia si�  zatem pytanie, czy jest ku temu podstawa? Dlatego 
te�  pytam o szacunki, o kwoty itd.”. 
 
Do wypowiedzi odniós
 si�  w imieniu projektodawców przewodnicz� cy Rady Miejskiej, 
p. Tomasz Kacprzak, który powiedzia
 m.in.: „Umowa na projekt budowlany by
a podpisana 
w 2012 r. Wówczas wykonane zosta
y pierwsze szacunki. Z tego, co wiem projekt gotowy by
 
w 2015 r. Niedawno robione by
y kolejne szacunki, poniewa�  ceny si�  zmieniaj� . Nale� y 
pami� ta� , � e ceny z 2015 r. odbiegaj�  od cen z 2016 r. Ostatnie szacunki przygotowywa
 rz� d 
PiS, który og
asza
 przetarg na budow�  drogi S14. My temu przetargowi kibicowali� my. 
Pó� niej okaza
o si� , � e przetarg nie b� dzie rozstrzygni� ty jesieni� , a tylko wiosn� . Ju�  wtedy 
by
o pó
 roku straty. Teraz nagle okaza
o si� , � e przetarg zosta
 uniewa� niony, poniewa�  nie 
ma pieni� dzy. Zak
adam, � e obecnie w Ministerstwie Infrastruktury i Budownictwa pracuj�  
fachowcy, którzy potrafi�  obliczy�  ile kosztuje wybudowanie drogi S14. � le policzono kwot�  
og
aszaj� c przetarg, a dokona
 tego rz� d Prawa i Sprawiedliwo� ci, a nie rz� d Platformy 
Obywatelskiej, który nie og
asza
 przetargu na budow�  drogi S14”. 
 
Radny, p. W
odzimierz Tomaszewski powiedzia
 m.in.: „Obecnie Pan radny wchodzi w rol�  
przedstawiciela firmy, która zg
osi
a ofert� ”. 
 
Do wypowiedzi odniós
 si�  w imieniu projektodawców przewodnicz� cy Rady Miejskiej, 
p. Tomasz Kacprzak, który powiedzia
 m.in.: „Ja jestem mieszka� cem 	odzi, któremu 
zale� y na tym, aby tiry nie je� dzi
y przez nasze Miasto, tylko obwodnic� . Mam nadziej� , � e 
Pan radny równie�  chce w interesie 
odzian walczy�  o przebieg drogi S14. Jedynym dobrym 
rozwi� zaniem jest podniesienie r� ki za procedowanym projektem uchwa
y”. 
 
Radny, p. W
odzimierz Tomaszewski powiedzia
 m.in.: „Nie mo� emy namawia�  Ministra 
do tego, aby przep
aca
. Dlatego te�  pytam, czy zg
oszona warto��  rzeczywi� cie jest 
wygórowana i nale� y j�  zweryfikowa�  w ponownym post� powaniu przetargowym, czy te�  
nie. W procedowanym projekcie uchwa
y zwracamy uwag� , � e wszczynanie nowego 
post� powania i opó� nienia terminu realizacji mo� e skutkowa�  utrudnieniem. Jednocze� nie 
projektodawcy stwierdzaj� , � e w tym przypadku post� powanie nie powinno zosta�  
powtórzone. Zatem pytam, jakie jest ekonomiczne uzasadnienie tego?”. 
 
Do wypowiedzi odniós
 si�  w imieniu projektodawców wiceprzewodnicz� cy Rady 
Miejskiej p. Pawe
 Bli� niuk , który powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym zwróci�  uwag�  na kilka 
faktów. Po pierwsze Pan radny pyta o dat�  wykonania projektu budowlanego, a by
 jeszcze 
kosztorys inwestorski. Pytanie dlaczego w bud� ecie zabezpieczono o wiele mniejsz�  kwot� , 
ni�  wynika
o to z kosztorysu inwestorskiego, powinno zosta�  skierowane do rz� dz� cych. Czy 
brak zabezpieczonych � rodków wynikaj� cych wprost z kosztorysu inwestorskiego nie jest 
sygna
em o tym, � e istnieje ze strony rz� dz� cych z
a wola zmierzaj� ca od odej� cia od budowy 
drogi S14. Ponadto rozmawiamy o tej drodze nie w kontek� cie, tylko i wy
� cznie 
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województwa 
ódzkiego, ale równie�  tego, co si�  dzieje w kraju. Polecam pras�  na temat tego, 
co si�  dzieje z inwestycjami infrastrukturalnymi w naszym kraju, od ilu inwestycji rz� d 
odchodzi. Pytam zatem, czy do tego worka rezygnacji nie zostanie wrzucona droga S14? 
Nast� pnie chcia
bym odes
a�  do sygna
ów p
yn� cych z Ministerstwa Infrastruktury 
i Budownictwa o tym, � e rozwa� any jest przetarg, ale nie na inwestycje w ramach tego 
projektu, czy funkcjonuj� cej dokumentacji, ale na przeprojektowanie drogi. Nie wiem czy 
Pan radny wie, � e jesieni�  bie�� cego roku b� d�  rozstrzygni� cia dotycz� cego stara�  	odzi 
o EXPO? A przecie�  S14 jest jednym z elementów naszej aplikacji. Je� eli dosz
o ju�  do 
inwestycji w postaci wykupów ziemi, regulacji stanów prawnych, przygotowania projektów, 
a rz� d stwierdza, � e jest to za wysoka kwota, to mamy dwie logiczne mo� liwo� ci. Albo 
rozstrzygamy przetarg, albo te�  organizujemy ponowny przetarg, je� eli s�  do niego jakie�  
merytoryczne uwagi. To s�  równie�  ju�  kwestie proceduralne. Natomiast przeprojektowanie 
drogi, czyli przetarg na projekt, a pó� niej kolejne rozstrzygni� cia, jest odsuwaniem w czasie, 
a by�  mo� e i przedk
adaniem inwestycji ad calendas graecas. Mówmy o faktach. 
W kontek� cie tego, co si�  dzieje w kraju mamy du� e obawy, czy ta inwestycja zostanie 
w ogóle prze
o� ona na „wieczne nigdy”. St� d te�  dzisiejsza inicjatywa i propozycja przyj� cia 
procedowanego projektu uchwa
y, aby 
ódzki samorz� d jednoznacznie wypowiedzia
 si� , co 
do tego, � e budowa drogi S14 jest 
ódzk�  racj�  stanu, ponad podzia
ami. Ciesz�  si�  jako 

odzianin na wypowied�  Pani pose
 Joanny Kopci� skiej, która mówi, � e ta inwestycja 
zostanie rozstrzygni� ta jeszcze przed staraniami 	odzi o EXPO w 2022 r. O to w
a� nie 
chodzi. W tej sprawie musimy dzia
a�  ponad podzia
ami i jako Rada Miejska wyda�  jasny 
i klarowny komunikat, � e S14 	odzi jest bardzo potrzebne”. 
 
Uzupe
nienia powy� szej wypowiedzi w imieniu projektodawców dokona
 radny p. Mateusz 
Walasek, który powiedzia
 m.in.: „Nie jest tak, jak mówi radny p. W. Tomaszewski, � e 
chodzi o stwierdzenie faktu, � e to powinno zosta�  zrobione tak, a nie inaczej. My jedynie 
zwracamy uwag� , � e wszczynanie nowego post� powania i opó� nienie terminu realizacji mo� e 
skutkowa�  utrudnianiem stara�  	odzi o EXPO 2022. Dlatego te�  chcia
bym zaproponowa� , 
� e je� eli Pan radny W. Tomaszewski zg
osi poprawk� , aby zmieni�  zapis, i�  „Rada Miejska 
uwa� a, � e wszczynanie nowego post� powania i opó� nianie terminu realizacji mo� e 
skutkowa�  wsparciem zabiegów 	odzi o organizacj�  wystawy EXPO, to mo� e  Rada Miejska 
przyjmie projekt z poprawk� . Mo� e to te�  b� dzie jakie�  za
atwienie sprawy”.    
 
Radny, p. W
odzimierz Tomaszewski powiedzia
 m.in.: „Stosown�  poprawk�  z
o�� . 
Natomiast g
ównie chodzi mi o to, � e w wypowiedziach Panów projektodawców nie ma 
jasno� ci, czy wiedz� , jakie by
y szacunki, w jakim czasie i czy by
y zmieniane, czy te�  nie? 
Je� eli Panowie przyjmujecie, � e kwoty by
y za ma
e w szacunkach, to sk� d pojawia si�  taka 
teza?”. 
 
Do wypowiedzi odniós
 si�  w imieniu projektodawców radny p. Mateusz Walasek, który 
powiedzia
 m.in.: „Przyjmujemy to, i�  mo� na zwi� kszy�  kwot� , czego 
ódzka Rada Miejska 
wielokrotnie dowiod
a. Pojawia si�  nast� pnie pytanie, czy tego chcemy, czy te�  nie? My, jako 
projektodawcy tego chcemy. Natomiast czy Pa� stwo tego chc� , oka� e si�  w g
osowaniu”. 
 
Radny, p. W
odzimierz Tomaszewski powiedzia
 m.in.: „Chodzi mi g
ównie o to, czy 
Panowie projektodawcy przyjmuj�  do wiadomo� ci, � e takimi sformu
owaniami, które zosta
y 
zawarte w projekcie uchwa
y i w ustnych wypowiedziach „wchodzicie na stop�  wojenn� ”. 
Poza tym przekonujecie takim nastawieniem adresata takiego stanowiska, � e jest to w
a� ciwie 
akcja polityczna, poniewa�  Minister chce wprowadzi�  tiry do miast. Panowie „idziecie na 
wojn� ”, a nie mówicie o argumentach, które s�  bardzo wa� ne merytorycznie”. 
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Do wypowiedzi odniós
 si�  w imieniu projektodawców przewodnicz� cy Rady Miejskiej, 
p. Tomasz Kacprzak, który powiedzia
 m.in.: „Je� eli Pan uzna, � e trzeba i��  na wojn� , aby 
zbudowa�  S14, to tak idziemy na wojn� . Idziemy na wojn�  z ka� dym, kto nie chce budowa�  
S14 dla 	odzi. Je� eli Pan radny stoi po stronie ludzi, którzy nie chc�  wybudowa�  S14 
i szukaj�  jakiegokolwiek pretekstu, aby nie wybudowa�  tej drogi i b� d�  chcieli j�  
przemodelowa�  na dwa plus jeden, na jeden plus jeden, na skrócenie czy wyd
u� enie oraz 
„kupowanie czasu”, to my idziemy na wojn�  z ka� dym, kto chce wpu� ci�  tiry do Miasta, kto 
chce, aby nasze 
ódzkie drogi, remontowane za nasze podatki by
y rozje� d� ane. Pójdziemy na 
wojn�  z ka� dym urz� dnikiem i z ka� dym, kto b� dzie chcia
 zrobi�  � le naszemu Miastu, 
poniewa�  o 	ód �  trzeba walczy� . Walcz�  wszyscy samorz� dowcy. Taka jest nasza rola. Nie 
rozumiem twierdzenia, dlaczego Pan radny przyjmuje do wiadomo� ci to, „� e mo� e kiedy�  co�  
b� dzie wybudowane”. 
 
Radny, p. W
odzimierz Tomaszewski powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym zapyta� , czy wiadomo 
jakie by
y szacunki? Pan mówi du� o, ale nie o liczbach”. 
 
Do wypowiedzi odniós
 si�  w imieniu projektodawców przewodnicz� cy Rady Miejskiej, 
p. Tomasz Kacprzak, który powiedzia
 m.in.: „Szacunki by
y takie, � e droga S14 powinna 
kosztowa�  ok. 1 700 000 000 z
, a zabezpieczono o wiele mniej”.  
 
Radny, p. W
odzimierz Tomaszewski powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym zapyta�  sk� d Pan 
posiada takie wiadomo� ci?”. 
 
Przewodnicz� cy Rady Miejskiej, p. Tomasz Kacprzak odpowiedzia
 mówi� c: „Z gazet 
wiem. Nie mam informacji od Ministra, poniewa�  si�  z nim nie spotykam”.  
 
Radny, p. W
odzimierz Tomaszewski powiedzia
 m.in.: „S�  to szacunki robione przez 
fachowców, których Wy uznajecie. By
y one sporz� dzone na pocz� tku projektu”. 
 
Przewodnicz� cy Rady Miejskiej, p. Tomasz Kacprzak powiedzia
 m.in.: „Ani ja, ani Pan 
nie jeste� my specjalistami od budowania dróg. Natomiast wiem, � e dzisiaj rz� d próbuje si�  
wycofa�  z budowy S14. A chce wprowadzi�  tiry do 	odzi. O tym w
a� nie stanowi 
rozporz� dzenie. Ja na ten temat b� d�  dyskutowa
 w przysz
ym tygodniu na forum Zwi� zku 
Miast Polskich. To jest kolejne ograniczenie kompetencji samorz� dów. Na to nie mo� e by�  
zgody. Je� eli Pan uwa� a, � e nasze starania o obwodnic�  Miasta, o to, aby tiry nie wje� d� a
y 
do Miasta i nie stanowi
y zagro� enia dla mieszka� ców 	odzi, s�  „dzia
aniami wojennymi”, to 
jest to faktycznie wojna”. 
 
Radny, p. W
odzimierz Tomaszewski powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym podkre� li � , � e od 
pocz� tku walczy
em i walcz�  o powstanie drogi S14. Ministerstwo deklaruje powstanie tej 
drogi. Namawiali� my i �� dali� my, aby prezydent, który si�  od tego uchyla
, stworzy
 zakaz 
wjazdu tirów na teren 	odzi. Oczywiste jest to, � e taka regulacja musi by� . B� d�  o tak�  
regulacj�  walczy
. Ale nie mog�  pos
ugiwa�  si�  instrumentami pt. „Przymusowo Pan minister 
musi zwi� kszy�  kwot� , chocia�  jest ona weryfikowana w przetargu”. Do tego trzeba mie�  
argumentacj�  i szczegó
ow�  wiedz� , co do kwot. To jest istota procedowanego projektu 
uchwa
y. Minister mo� e powiedzie� , namawiacie mnie do niegospodarno� ci i jeszcze robicie 
z tego afer�  polityczn� . Zupe
nie niepotrzebnie”. 
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Przewodnicz� cy Rady Miejskiej, p. Tomasz Kacprzak powiedzia
 m.in.: „Nie robimy 
afery, tylko walczymy. Szacunki przekroczono o 264 000 000 z
. Liczmy na to, � e kwota 
b� dzie realna. Je� eli kto�  zabezpieczy 1 000 000 000 z
, to � aden przetarg nie wy
oni 
wykonawcy”. 
 
Radny, p. W
odzimierz Tomaszewski powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym si�  dowiedzie� , kto 
robi
 te szacunki? Mo� e si�  okaza� , � e te szacunki robili Wasi koledzy. A teraz macie 
pretensje, � e s�  zani� one”. 
 
Przewodnicz� cy Rady Miejskiej, p. Tomasz Kacprzak powiedzia
 m.in.: „Wiem, � e Pana 
koledzy o ró� ne rzeczy walczyli, a ja zapewniam, i�  moi koledzy nie robili tych szacunków. 
Nie znam osób, które robi
y te szacunki”. 
 
Radny, p. Marcin Zalewski powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym zapyta� , czy Pan przewodnicz� cy 
Rady Miejskiej zna by
�  Pani�  dyrektor Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad 
Oddzia
 	ódzki Iwon�  Zatorsk�  – Sytyk?”. 
 
Przewodnicz� cy Rady Miejskiej, p. Tomasz Kacprzak odpowiedzia
 mówi� c: „Mia
em 
okazj�  pozna�  Pani�  dyrektor. Ale nie jest moj�  kole� ank� ”. 
 
Radny, p. Marcin Zalewski powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym zapyta� , czy Pan przewodnicz� cy 
wie, � e Pani dyrektor by
a odpowiedzialna za przygotowanie przetargu na budow�  S14?”. 
 
Przewodnicz� cy Rady Miejskiej, p. Tomasz Kacprzak odpowiedzia
 mówi� c: „Ale którego 
przetargu, tego ostatniego? Ostatniego, to ju�  chyba p. dyrektor Maciejewski”. 
 
Radny, p. Marcin Zalewski powiedzia
 m.in.: „Zgodnie z przepisami Prawa zamówie�  
publicznych, je� eli otworzona zostanie procedura przetargowa dwuetapowa, czy w trakcie 
mo� e zosta�  zmieniony kosztorys? Kiedy og
oszony by
 przetarg na budow�  drogi S14 – 
pierwszy etap?”. 
 
Przewodnicz� cy Rady Miejskiej, p. Tomasz Kacprzak odpowiedzia
 mówi� c: „Nie 
pami� tam, trudno mi teraz poda�  t�  dat� ”. 
 
Radny, p. Marcin Zalewski powiedzia
 m.in.: „Szkoda. Bo to w
a� nie ówczesna premier 
rz� du Ewa Kopacz przyjecha
a do 	odzi i powiedzia
a o rozpocz� ciu procedury przetargowej 
na budow�  S14. Chcia
bym zapyta� , jak�  w tamtym momencie zaplanowano kwot�  na 
wybudowanie drogi S14?”. 
 
Przewodnicz� cy Rady Miejskiej, p. Tomasz Kacprzak odpowiedzia
 mówi� c: „Z tego, co 
pami� tam by
a to kwota ok. 1 600 000 000 z
”. 
 
Radny, p. Marcin Zalewski powiedzia
 m.in.: „By
a to kwota 1 400 000 000 z
. Jaka kwota 
w kosztorysie pierwotnym by
a przed interwencj�  dyrektora Lecha Witeckiego z Generalnej 
Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w kwietniu 2015 r.?”. 
 
Przewodnicz� cy Rady Miejskiej, p. Tomasz Kacprzak odpowiedzia
 mówi� c: „Nie jestem 
pracownikiem Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad”. 
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Radny, p. Marcin Zalewski powiedzia
 m.in.: „Nie posiada Pan podstawowej wiedzy do 
przekazywania argumentów wyg
aszanych w uzasadnieniu procedowanego projektu uchwa
y. 
Je� eli kosztorys inwestorski opiewa
 na kwot�  1 700 000 000 z
, a Pa� stwa ugrupowanie 
b� d� ce ekip�  rz� dz� c�  rozpocz� 
o procedur�  przetargow�  z kwot�  1 400 000 000 z
, to 
znaczy, � e tych � rodków ju�  wtedy nie by
o na realizacj�  S14. To udowodni
o otwarcie ofert. 
Informacja, która p
yn� 
a po okre� leniu, jakie ceny wykonawcy przewidzieli na wybudowanie 
drogi. Chodzi o 260 000 000 z
, które za Pa� stwa czasów zosta
y „obci� te” z kosztorysu 
i dzisiaj ich w
a� nie brakuje”. 
 
Do wypowiedzi odniós
 si�  w imieniu projektodawców radny p. Mateusz Walasek, który 
powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym zwróci�  uwag� , � e to, i�  procedura by
a bardzo przed
u� ona 
zaowocowa
o opó� nieniem terminu realizacji. Je� eli nast� pi
o opó� nienie terminu sk
adania 
ofert, to nast� pi
y równie�  zmiany wa� nych czynników cenotwórczych. Tym samym 
przewlekanie tego post� powania ma wp
yw na cen�  sk
adanych ofert. Gdyby oferenci z
o� yli 
oferty rok temu, to ceny mog
yby by�  inne. Pan radny mówi o ró� nych dyrektorach. Chcia
em 
zwróci�  uwag� , � e obecnie za rz� d odpowiada premier p. Beata Szyd
o. W zwi� zku z tym, to 
tak naprawd� , to rz� d odpowiada za inwestycje rz� dowe. Poza tym przyjmuj� c logik�  
zaproponowan�  przez Pana radnego mo� na powiedzie� , � e odpowiada p. Ewa Kopacz. Skoro 
Pan wskazuje na to, � e kto�  zacz� 
 jakie�  post� powanie, to mówmy, � e Pani premier Ewa 
Kopacz nadal za to odpowiada. Zastanówmy si�  zatem nad tym, co mówimy i nad tym, czy 
chcemy S14, czy te�  nie. Ja mam pewne w� tpliwo� ci”. 
 
Radny, p. Marcin Zalewski powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym zapyta� , czy znana jest 
projektodawcom procedura zamówie�  publicznych i etapy wprowadzania przetargu na S14, 
kiedy sk
adane by
y oferty, kiedy by
a preselekcja ofert zgodnie z kosztorysami?”. 
 
Do wypowiedzi odniós
 si�  w imieniu projektodawców przewodnicz� cy Rady Miejskiej, 
p. Tomasz Kacprzak, który powiedzia
 m.in.: „Pierwszy etap zosta
 og
oszony na kilka 
tygodni przed wyborami parlamentarnymi w 2015 roku. Przetarg mia
 by�  rozstrzygni� ty 
w grudniu 2016. Niestety zmiany kadrowe w resortach zwi� zanych z wojskiem, drogami, 
policji powoduj� , � e wszelkiego rodzaju procedury s�  przewlekane. Nie ma karakali. Mia
o 
by�  S14, nie ma S14. Ja rozumiem, � e za karakale te�  odpowiada Pani premier Ewa Kopacz. 
Czy tak?”. 
 
Radny, p. Marcin Zalewski powiedzia
 m.in.: „Rozmawiamy o S14 i rozpocz� ciu procedury 
przetargowej. Chcia
bym, aby udzielane zosta
y odpowiedzi na pytania, a nie opowiadane 
by
y ró� ne historie”. 
 
Do wypowiedzi odniós
 si�  w imieniu projektodawców przewodnicz� cy Rady Miejskiej, 
p. Tomasz Kacprzak, który powiedzia
 m.in.: „Gdyby ci, którzy zacz� li procedur�  budowy 
S14 mieli mo� liwo��  jej doko� czenia, to dzisiaj byliby� my ju�  po rozstrzygni� tym przetargu. 
Nie ma jednak obecnie woli do rozstrzygni� cia tego przetargu. Istnieje dokument na 
uniewa� nienie przetargu. Drug�  bardzo wa� n�  przes
ank�  jest to, � e Ministerstwo 
Infrastruktury i Budownictwa mówi o przeprojektowaniu drogi S14. Je� eli Pan radny uwa� a, 
� e nale� y przeprojektowa�  S14, poniewa�  zosta
a � le zaprojektowana i jest za du� a i za droga, 
to prosz� , to powiedzie� . Ale to ju�  b� d�  kolejne lata opó� nienia. Ponadto pojawia si�  
pytanie, czy naprawd�  ten projekt jest z
y. Dotychczas nie s
ysza
em z ust nikogo, ani Pani 
premier B. Szyd
o, ani Ministra Infrastruktury i Budownictwa, ani Pana premiera Piotra 
Gli� skiego, ani te�  Pani pose
 Joanny Kopci� skiej, � e ten projekt by
 z
y. Wszyscy Pa� stwo 
z dzia
aczy PiS stawili� cie si�  na autostradzie jak by
 og
aszany przetarg. Natomiast dzisiaj 
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mówicie, � e trzeba drog�  przeprojektowa� . Dlaczego? Nie chcecie rozstrzygn��  przetargu, 
poniewa�  brakuje Wam pieni� dzy. Taka jest prawda. Rz� d nie ma pieni� dzy na budow�  dróg: 
na S6, na wiele odcinków dróg, które by
y planowane. Bud� et pa� stwa jest pusty. Nie ma 
pieni� dzy na karakale, na � mig
owce”. 
 
Radny, p. Marcin Zalewski powiedzia
 m.in.: „Z informacji medialnych, z ust pana Ministra 
Jerzego Szmita us
ysza
em wypowied� , i�  konieczna jest optymalizacja projektu S14. 
Chcia
bym si�  zatem zapyta� , czy w procedurach przetargowych zamówie�  publicznych 
widnieje procedura optymalizacji?’. 
 
Do wypowiedzi odniós
 si�  w imieniu projektodawców przewodnicz� cy Rady Miejskiej, 
p. Tomasz Kacprzak, który powiedzia
 m.in.: „Prosz�  o to zapyta�  ministra. My� l� , � e 
powinni� my za�� da�  wyja� nie�  od Pana ministra J. Szmita, co ma na my� li pod has
em 
„optymalizacja”. To znaczy czy optymalizacj�  jest zrobienie z drogi w przekroju jednej 
jezdni, po jednym pasie, czy optymalizacj�  jest w ogóle wykre� lenie S14”. 
 
Radny, p. Marcin Zalewski powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym zapyta� , czy Pan wie, co to jest 
umocnienie skarp?’. 
 
Do zapytania odniós
 si�  w imieniu projektodawców przewodnicz� cy Rady Miejskiej, 
p. Tomasz Kacprzak, który powiedzia
 m.in.: „Wiem, co to jest „wstawanie z kolan” 
w wydaniu obecnego rz� du”.  
 
Radny, p. Marcin Zalewski powiedzia
 m.in.: „Nie odpowiada Pan na pytania, nie zna Pan 
procedur zamówie�  publicznych, ani dat, kiedy kosztorysy zosta
y przygotowane i zmienione. 
Nie zna Pan te�  osób odpowiedzialnych za przeprowadzenie przetargu w momencie jego 
og
oszenia. To jest ró� nica w ramach zamówie�  publicznych. Przedstawianie opowie� ci, które 
Pa� stwo snujecie odpowiadaj� c rzekomo na pytania, wypowiadacie w
asne tezy na potrzeby 
w
asnej pozycji politycznej”. 
 
Radny, p. Kamil Jeziorski powiedzia
 m.in.: „Czuj�  si�  zobowi� zany odpowiedzie�  na 
pytanie przewodnicz� cego Rady Miejskiej p. Tomasza Kacprzaka nt. braku pieni� dzy 
w bud� ecie, poniewa�  KGHM kupi
o sobie kopalni�  miedzi, której nie ma za 
16 000 000 000 z
, zamiast wp
aci�  t�  dywidend�  do skarbu pa� stwa. KGHM by
o rz� dzone 
przez Pa� stwa kolegów. W dniu 16 lutego br. z
o� y
em interpelacj�  dot. budowy przed
u� enia 
drogi Wojska Polskiego, która b� dzie zjazdem z w� z
a Teofilów. W zwi� zku z tym chcia
bym 
zapyta�  na jakim obecnie etapie jest wytyczanie budowy tej drogi?”. 
 
Do wypowiedzi odniós
 si�  w imieniu projektodawców radny p. Mateusz Walasek, który 
powiedzia
 m.in.: „Powy� sze pytanie nie powinno by�  skierowane do projektodawców 
procedowanego projektu uchwa
y. By
bym bardzo ostro� ny z zadawaniem pyta�  na ten temat, 
poniewa�  jest to akurat szlak, gdzie nast� puj�  znaczne wycinki drzew. To jest do��  ciekawe 
zjawisko, poniewa�  jednocze� nie trwaj�  prace nad Studium. To ma bardzo du� y wymiar 
finansowy dla w
a� cicieli dzia
ek. Nie chcia
bym budzi�  pewnych niejasno� ci  w tym temacie. 
Niech to toczy si�  zgodnie ze swoimi procedurami. Poniewa�  mo� e kto�  mie�  pó� niej z tego 
tytu
u du� e problemy”. 
 
Radny, p. Kamil Jeziorski powiedzia
 m.in.: „By
em na Z
otnie na spotkaniu, gdzie 
mieszka� cy mówili o tym, � e ju�  w latach 70 zwracano uwag�  na wytyczanie przed
u� enia 
korytarza przed
u� enia drogi Wojska Polskiego do przebiegu autostrady, w� z
a Teofilów. 
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Wydaje si� , � e korytarz zosta
 zostawiony. Przecie�  na to ju�  macie Pa� stwo wp
yw. Miesi� c 
temu zada
em pytanie w interpelacji. Niestety odpowied�  zostanie mi udzielona dopiero 
w dniu jutrzejszym. Dlatego te�  pytam, czy maj�  Pa� stwo w zwi� zku z tym jaki�  pomys
, 
informacj� , jak zjazd z tej autostrady, która ma powsta� , zostanie roz
adowany na terenie 
Miasta?”. 
 
Do wypowiedzi odniós
 si�  w imieniu projektodawców radny p. Mateusz Walasek, który 
powiedzia
 m.in.: „Publicznie nie mog�  by�  udzielane informacje, o których nic nie wiadomo. 
To nie jest nasza kmpetencja. Ponadto przestrzegam przed poruszaniem tych kwestii, 
poniewa�  mog�  mie�  bardzo wymierne zyski dla niektórych osób. Nie chcia
bym, aby� my 
byli postawieni pod jakimi�  zarzutami. Nie mamy wiedzy na temat przebiegu Studium. Kiedy 
Studium zostanie wy
o� one, pojawi si�  stosowana informacja”. 
 
 
Wobec braku dalszych pyta� , opinii komisji Rady Miejskiej przyst � piono do prezentacji 
stanowisk klubowych: 
 
W imieniu Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwo� ci g
os zabra
 radny p. Bart
omiej 
Dyba – Bojarski, który powiedzia
 m.in.: „Mamy tutaj przyk
ad kolejnego pretekstu pt. droga 
S14, aby zaatakowa�  rz� d Prawa i Sprawiedliwo� ci. 	 wietna okazja polityczna to 
polansowania si�  kilku radnych Platformy Obywatelskiej, którzy � wietnie pami� taj� , kiedy 
Prawo i Sprawiedliwo��  zacz� 
o rz� dzi� , a nie pami� taj� , � e 8 lat rz� dzili i mieli mo� liwo��  
wybudowania tej drogi. O ile pami� tam, to projekt tej drogi jest gotowy od 6 lat. Pa� stwo nie 
zrobili� cie nic, aby apelowa�  do swojego rz� du i ze swoim rzazem za
atwi�  wybudowanie tej 
drogi, kiedy byli� cie tym tak bardzo zainteresowani. Dopiero w ostatniej chwili, tu�  przed 
wyborami pojawi
 si�  przetarg. Chcia
bym przypomnie� , � e p. Zatorska – Sytyk, która zosta
a 
przez Was odznaczona tak � wietnie to przygotowywa
a, � e wstrzyma
a wydawanie decyzji na 
uzyskanie tej drogi. Mamy do czynienia z czysto polityczn�  awantur� , przy której mówimy 
tak� e o wycince drzew, kilkunastu innych ustawach, o karakalach, helikopterach. Tylko 
kompletnie nie posiadacie Pa� stwo wiedzy na temat tego, w jaki sposób przetarg ten by
 
przygotowany. Pretensje do rz� du Prawa i Sprawiedliwo� ci, kiedy Pani dyrektor z Platformy 
Obywatelskiej i odznaczana przez PO Odznak�  „Za Zas
ugi dla Miasta 	odzi” za swoje 
wybitne osi� gni� cia og
asza przetarg o kwot�  350 000 000 z
 ni� ej. Apel s
u� y tylko 
i wy
� cznie atakowaniu przeciwników politycznych a nie za
atwieniu sprawy. 350 000 000 z
 
przeznaczonych mniej zosta
o przez rz� d poprzedni. Ju�  wtedy dostrzegano, � e cena 
w kosztorysach jest przeskalowana. By�  mo� e dlatego, � e zarówno poprzedni dyrektor, jak 
i obecna ekipa zarz� dzaj� ca Generaln�  Dyrekcj�  Dróg Krajowych i Autostrad 
i odpowiedzialna za przygotowanie tego przetargu. Skoro dwie ekipy widz� , � e ta skala tej 
drogi jest za du� a, to by�  mo� e trzeba sprawdzi� , czy nie nale� y zminimalizowa�  kosztów. 
Czas, kiedy budujemy najdro� sze drogi w Europie, a przy  tym doprowadzamy do bankructwa 
firmy drogowe, ju�  min� 
 wraz z Waszymi rz� dami. Tego ju�  nie b� dzie. Odwo
ujecie si�  do 
do� wiadcze�  Zarz� du Dróg i Transportu. Owszem by
y zwi� kszane kwoty, gdy pojawia
y si�  
pewne konieczne projekty. Nale� y pami� ta� , � e cz���  dróg w 	odzi wykonywana jest 
w standardach kompletnie nieprzystaj� cych do tego, do czego one s�  potrzebne. Chodzi 
o ma
e drogi osiedlowe. Nie wiem w jakim celu prowadzona jest taka polityka. Inne drogi 
w tym czasie nie s�  robione np. Astrów, Strusia. Nie wiem w jakim celu s�  tak przeskalowane 
projekty. To samo dotyczy wszystkich dróg, 
� cznie z autostradami i drogami ekspresowymi. 
Nie chodzi o zmniejszenie ilo� ci pasów, ale o by�  mo� e zmniejszenie cz�� ci infrastruktury 
i zrobienie taniej, aby zmie� ci
o si�  w bud� ecie. Pa� stwo po 8 latach rz� dów rado� nie 
proponujecie „zróbmy wszystkie drogi na raz, których nam si�  nie uda
o i wyczarujmy 
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pieni� dze w bud� ecie na raz, na wszystkie drogi”. Sposób dyskusji, jaki przyjmujecie 
z rz� dem przedmiotowym apelem jest niedopuszczalny. Nie wiecie w jaki sposób, ani kiedy 
zostan�  zako� czone prace nad tymi projektami. Przecie�  istnieje zapowied�  rz� du i nikt si�  
z niczego nie wycofuje. Natomiast Pa� stwo apelujecie tylko i wy
� czcie po to, aby zrobi�  
tutaj awantur�  polityczn� ”. 
 
W celu sprostowania g
os zabra
 przewodnicz� cy Klubu Radnych PO p. Mateusz 
Walasek, który powiedzia
 m.in.: Przedmówcy pomyli
y si�  dwie rzeczy tj. terminy 
og
oszenia przetargu z terminem wykonania projektu. Przetarg og
oszono w 2012 r., a projekt 
zako� czono w 2015 r. I w tym te�  roku go oddano. Stwierdzenie, i�  „nie b� dzie budowania 
dróg” przyjmuj� , jako zapowied�  tego, � e dróg si�  budowa�  nie b� dzie. Jest to bardzo przykre 
i dowodzi konieczno� ci podj� cia prezentowanego projektu uchwa
y”. 
 
Przewodnicz� cy Klubu Radnych SLD p. Sylwester Paw
owski powiedzia
 m.in.: „Klub 
Radnych SLD zawsze sta
, stoi i b� dzie sta
 na stanowisku, � e to, co jest 
ódzkie i ma 
� wiadczy�  o rozwoju naszego Miasta i regionu b� dzie w naszej orbicie zainteresowa�  bez 
wzgl� du na to, kto b� dzie sprawowa
 w
adz�  w Warszawie, czy poprzednia koalicja, czy 
obecnie rz� dz� cy. Z tego miejsca p
yn� 
y równie�  apele do rz� dów lewicy przez samorz� d 
zdominowany przez lewic� , poniewa�  w gr�  nie wchodzi
a polemika polityczna, tylko dobro 
naszego Miasta i jego mieszka� ców. Dzisiaj równie�  poprzemy procedowany projekt 
stanowiska adresowany do w
adz krajowych. Bo to w ich gestii spoczywa decyzja, a pó� niej 
odpowiedzialno��  za realizacj� , b� d�  brak realizacji drogi S14. Jestem za� enowany postaw�  
radnych Prawa i Sprawiedliwo� ci, � e zamiast budowa�  wspóln�  lini �  walki o to, co 
ódzkie, 
toczy si�  spór. Klub wyst� puje jako adwokat rz� dz� cych. Martwi mnie fakt, � e 
odzianie 
reprezentuj� cy mieszka� ców w samorz� dzie, a skupieni w Klubie Prawa i Sprawiedliwo� ci 
kieruj�  si�  innymi wzgl� dami ni�  dobro mieszka� ców naszego Miasta. Je� eli na 
amach 

ódzkiej prasy czytam, � e jedynym pos
em zainteresowanym S14 pozostaje wicepremier 
P. Gli� ski, to chcia
bym zapyta� , jakie wi� zi poza okr� giem, z którego zosta
 wybrany, 
� cz�  
Pana pos
a z 
odzianami i regionem, skoro Jego zaplecze polityczne w Mie� cie prezentuje 
odmienn�  postaw� ? Doszukuje si�  niecnych zamiarów w� ród autorów procedowanego 
stanowiska, odbiera si�  osobi� cie, jako krytyk�  kierowan�  do rz� du, a nie zadawane s�  
pytania, co zrobi� , aby ta najwa� niejsza inwestycja drogowa dla 	odzi mog
a zosta�  
zrealizowana? U� ywacie argumentów, � e nie ma pieni� dzy. W dniu wczorajszym 
dowiedzia
em si�  o budowie lotniska mi� dzy 	odzi �  a Warszaw�  za kilkadziesi� t miliardów 
z
otych. Czyli z tymi pieni� dzmi nie jest chyba „zbyt krucho”. Mo� e wybiórczo traktowane s�  
pieni� dze na okre� lone zadania, które dotycz�  	odzi i regionu. Prosi
bym, aby� my brali 
przyk
ad z parlamentarzystów ze 	 l� ska. Tam, gdzie wchodzi
 w gr�  interes 	 l� ska nie by
o 
podzia
ów na lewic� , prawic� , czy centrum. To jest jedyne skuteczne lobby w parlamencie 
polskim od wielu lat, zabiegaj� ce o rozwój tego regionu. Chcia
bym, aby� my w naszym 

ódzkim wymiarze próbowali stworzy�  takie lobby, które ma s
u� y�  wszystkim mieszka� com, 
a nie wybra� com reprezentuj� cym 
odzian. Chcia
bym równie�  zaapelowa� , by w sprawach 
oczywistych dotycz� cych strategicznych inwestycji, nie szuka�  linii podzia
u i utrwala�  t�  
lini �  podzia
u politycznego, tylko szuka�  wspólnego j� zyka dla osi� gni� cia celu, który b� dzie 
s
u� y
 nam, naszym dzieciom i wnukom w przysz
o� ci. A prze� ciganie si�  w propozycjach 
dot. przejazdu tirów przez Miasto, odpowiedzialno� ci za przetargi lub niedoszacowanie 
inwestycji b� d�  jej przeszacowanie nie jest nasz�  kompetencj� , ani naszym zmartwieniem. 
Naszym obowi� zkiem jest da�  czytelny sygna
, � e my wraz z 
odzianami chcemy S14”. 
 
 
Nast� pnie przyst� piono do dyskusji indywidualnej: 
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Radny, p. Sylwester Paw
owski powiedzia
 m.in.: „Je� eli S14 nie powstanie, to b� dziemy 
mieli k
opoty z � rodkami finansowymi na odtworzenie 
ódzkich dróg rozje� d� onych przez 
tiry. Wiem, � e przeprojektowanie dokumentacji b� dzie trwa
o jaki�  czas, ale mam nadziej� , � e 
usuni� te zostan�  wszystkie te elementy, które przeci� gn� 
yby t�  budow� . W sumie to S14 
b� dzie troch�  biedniejsze ni�  S8 czy A2, ale mam nadziej�  nie b� dzie takiej wadliwej drogi 
S14. S� dz� , � e b� dzie ona normalnie przejezdna, a wszyscy b� dziemy zadowoleni z tego, � e 
nie mamy tak du� ego ruchu w centrum Miasta. Ja koncentrowa
bym si�  na tym, a nie na tym, 
czy kto�  jest winien, czy kto�  osiem lat temu pope
ni
 b
� d, poniewa�  my wszyscy wiemy, 
gdy�  � yjemy w tym Mie� cie, kto pope
nia b
� dy, kto nie zd�� y
 z inwestycjami. Mam 
nadziej� , � e tak teraz nie b� dzie i S14, jak najszybciej powstanie, aby� my mogli doprowadzi�  
nasze drogi do tych w� z
ów ju�  po przeprojektowaniu. Dlatego te�  skoncentrujmy si�  na 
mówieniu o drodze, a nie o wzajemnych animozjach”. 
 
Radny, p. Maciej Rakowski powiedzia
 m.in.: „Mam � al do wnioskodawców, � e w dobrych 
intencjach przychodz� c na sal�  obrad za
atwiaj�  t�  spraw�  tak, � e efekt mo� e by�  odwrotny. 
Wiadomo, � e po zg
oszeniu przedmiotowego projektu uchwa
y, bardzo s
usznego dla 	odzi, 
Pa� stwo Radni z PiS mieli problem co zrobi� ? Czy stan��  po stronie 	odzi, czy stan��  po 
stronie rz� du i w
adz partyjnych, z której strony mo� e sp
yn��  na Pa� stwa 
aska w postaci 
mo� liwo� ci kandydowania na kolejne wybory. Pa� stwo przyj� li � cie strategi� , � e nie maj� c 
dzisiaj odwagi stan��  i powiedzie�  wprost nie chcemy S14, która jest zb� dna dla 	odzi 
i regionu, szukaj�  wszelkich mo� liwo� ci „podgryzienia wnioskodawców”. 
 al mam do 
wnioskodawców, � e � le przedstawili projekt. Rada Miejska przyjmie procedowany projekt 
uchwa
y, rz� d przeczyta uchwa
�  i S14 i tak nie b� dziemy mieli, poniewa�  nie ma pieni� dzy. 
Pa� stwo mogli� cie to za
atwi�  inaczej. Nale� a
o w dniu dzisiejszym przygotowa�  projekt 
autorstwa Klubu Radnych PO, wyra� nie akcentuj� c, i�  jest to projekt klubowy i mówi� , i�  my 
nie chcemy S14. Do tego, jak by si�  uda
o pod takim projektem uzyska�  poparcie Donalda 
Tuska, to mieliby� my spraw�  za
atwion� . By� my si�  by�  mo� e troch�  o� mieszyli, ale chyba 
dla 	odzi warto by by
o. Wówczas S14 zosta
aby zbudowana do wakacji. O to mam � al do 
wnioskodawców, ale prezentowany projekt uchwa
y popr� ”. 
 
Radny, p. Bartosz Domaszewicz powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym zaapelowa�  do radnych 
Rady Miejskiej, aby nie k
amali z tej mównicy. Pada
y dosy�  bezczelne i powielane 
wielokrotnie w ostatnich latach k
amstwa. Te k
amstwa wyg
aszane by
y z mównicy 
z wielkim � alem przez radnego p. B. Dyb�  – Bojarskiego, który mówi
, � e w Polsce 
budowali� my najdro� sze autostrady w ca
ej Europie. K
am temu k
amstwu zada
 raport PWC, 
który podsumowa
 koszty budowy dróg w Polsce w latach 2007 – 2013 pokazuj� c, � e ta 
budowa dróg nie by
a najdro� sza. Istnieje wiele pa� stw buduj� cych drogi du� o dro� ej np. 
Holandia, Austria itd. Dlatego te�  ubolewam, � e sesje Rady Miejskiej wykorzystywane s�  do 
powielania obrzydliwych k
amstw. Najdro� sze koszty budowy dróg na 1 km przypada
y na 
lata 2007 – 2008. By
y to inwestycje przygotowywane, kosztorysowane jeszcze za rz� dów 
Prawa i Sprawiedliwo� ci. Po tym roku nast� pi
 ok. 40% spadek kosztów budowy dróg 
ekspresowych i autostrad w Polsce. 	 rednia z tych lat nie odbiega znacz� co od � redniej 
kosztów budowy dróg w ca
ej Europie, a na pewno nie s�  to kwoty najwy� sze. Prosz�  zatem 
nie k
ama�  
odzian”. 
 
Radny, p. W
odzimierz Tomaszewski powiedzia
 m.in.: „Prawda wynika z liczb, faktów 
i deklaracji. Je� eli mówimy o drodze, która jest konieczna i niezb� dna, to jej historia dotyczy 
wszystkich � rodowisk politycznych, polityków, którzy funkcjonowali w 	odzi i regionie. 
Ka� da ekipa stara
a si�  programowa�  t�  drog� . Wszyscy na rzecz tej drogi si�  deklarowali. 
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Chocia�  wcze� niejszy rz� d SLD nie chcia
 da�  pieni� dzy na to, to nast� pny premier Marek 
Belka zgodzi
 si�  podpisa�  porozumienie na realizacj�  drogi S14. Nale� y jednak pami� ta� , � e 
Generalna Dyrekcja Dróg Krajowych i Autostrad te�  nie chcia
a tego realizowa� . W
a� ciwe 
trzeba by
o ci� gle szuka�  impulsów do tego, aby droga powsta
a. W pewnym momencie, 
kiedy zacz� 
 si�  krystalizowa�  
ódzki ring i kolejne ekipy oddawa
y kolejne odcinki, 
oczywisto� ci�  by
o, � e droga powstanie. Dzisiaj nie mamy Ministra Infrastruktury 
i Budownictwa, czy Ministra Transportu w Warszawie. Ró� ne ekipy polityczne, o ró� nych 
barwach by
y za i by
y przeciw. Du� a rola Pana ministra C. Grabarczyka by
a w tym, � e 
pierwotnie o tej drodze zdecydowa
. Ale ju�  kolejna ekipa i kolejny rz� d z tych samych barw 
oddali
 t�  inwestycj�  na list�  rezerwow� . Nast� pnie trzeba by
o t�  inwestycj�  przywraca� . 
Teraz, kiedy ju�  ta procedura si�  rozpocz� 
a i nie ma z 	odzi Ministra Infrastruktury 
i Budownictwa s�  pos
owie, którzy o t�  drog�  chc�  walczy� . Nie tylko z Platformy 
Obywatelskiej, ale równie�  z rz� dz� cego PiS, zarówno wicepremier P. Gli� ski, jaki i pose
 
Joanna Kopci� ska. Wymusili na Ministrze, aby przetarg ten doko� czy
. Ale je� eli Pa� stwo 
w dniu dzisiejszym chcecie dawa�  prezentowanym stanowiskiem argument temu Ministrowi, 
nieb� d� cemu z 	odzi do tego, � e na si
�  ma organizowa�  rozstrzygni� cie przetargu i dodawa�  
pieni� dzy, to b� dzie to argument, � e ma by�  niegospodarny. Wówczas b� dzie móg
 on sam 
u� y�  argumentu o niegospodarno� ci. To jest g
ównie nasza obawa. Zamiast przyjmowa�  
i mówi� , tak jeste� my razem, wszyscy pos
owie z ka� dej opcji, aby ta droga powsta
a, nie 
mo� emy dawa�  argumentu, który b� dzie mówi
 o przest� pstwie. Autorzy jednego zdania 
zawartego w procedowanym projekcie uchwa
y staj�  si�  rzecznikami tej najdro� szej oferty. 
Zg
osz�  wraz z innymi kolegami z Klubu Radnych PiS poprawk� , o której mówi
em, aby 
przestrzec przed takim fatalnym zapisem. To, co si�  dzia
o podczas prezentacji 
procedowanego projektu uchwa
y przekona
o mnie do tego, aby nie g
osowa�  za uchwa
� , 
która ma tylko i wy
� cznie konotacje polityczne. Zag
osuj�  za zg
oszon�  poprawk�  tylko dla 
Pa� stwa bezpiecze� stwa. W dalszej cz�� ci g
osowania nie b� d�  ju�  bra
 udzia
u, poniewa�  nie 
chc� , aby potem kto�  mówi
, � e przyjmowana by
a uchwa
a z argumentacj�  nt. braku karakali. 
Zrobili� cie Pa� stwo z dyskusji hucp�  polityczn�  zupe
nie niepotrzebnie. Ka� dy polityk, 
z ka� dego ugrupowania, jak nie by
 z 	odzi, to specjalnie do tej sprawy sentymentu nie mia
, 
nawet Leszek Miller, mimo, � e by
 pos
em z tego okr� gu. Nasi pos
owie na pewno b� d�  tego 
pilnowa� , ale je� eli b� dziemy dawa�  argument pt. trzeba do
o� y�  300 000 000 z
, a mo� e 
i 1 000 000 000 z
. Kto we� mie za to odpowiedzialno�� ? Wszyscy chcemy tej drogi, 
walczyli� my o ni�  od pocz� tku lat 90, kolejne ekipy i ona na pewno b� dzie. Ten przetarg 
odb� dzie si� . Nie chcemy tirów w 	odzi, o co sami walczyli� my. Dzi� ki temu, � e jest A1, na 
pewno tiry nie trafi�  do 	odzi. Natomiast nie róbmy hucpy politycznej. Zgadzamy si� , � e 
droga S14 musi by�  i to jak najszybciej, co tutaj deklaruj� . Ale nie b� d�  g
osowa
 za hucp�  
polityczn� ”. 
 
Radna, p. Ma
gorzata Moskwa – Wodnicka powiedzia
a m.in.: „Chcia
abym ze strony 
p. W. Tomaszewskiego us
ysze� , � e droga S14 b� dzie, o czym dzisiaj dyskutujemy. Mam 
wra� enie przys
uchuj� c si�  dyskusji, � e jeste� my w Sejmie RP i g
osujemy nad ustaw� , czy 
droga ma powsta� , czy te�  nie. Padaj�  pytania, kiedy, po co, za ile, kto jest winien. 
Mieszka� cy chc�  us
ysze�  czy ta droga powstanie, czy te�  nie, czy radni z Prawa 
i Sprawiedliwo� ci popr�  apel. Radny p. W. Tomaszewski sprytnie przekr� ca pewne zapisy, � e 
projektodawcy uchwa
y próbuj�  przekona�  tych, którzy b� d�  prowadzi�  post� powanie, aby 
zwi� kszali kwot� . Je� li zostanie wprowadzona zaproponowana poprawka, nie b� dzie oporu, 
aby zag
osowa�  za procedowanym projektem uchwa
y ze strony radnych Prawa 
i Sprawiedliwo� ci. W uzasadnieniu zawarty jest do��  istotny zapis, i�  „zwracamy uwag�  
Prezesa Rady Ministrów oraz Ministra Infrastruktury i Budownictwa na wag�  budowy drogi 
S14 dla mieszka� ców 	odzi i ca
ej aglomeracji”. Przecie�  chodzi o wag�  tej drogi, aby� my 
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wyrazili apel i poparcie, � e inwestycja powinna powsta� . Nie da si�  równie�  w tej dyskusji 
odej��  od polityki, poniewa�  odnosz�  wra� enie, � e prezes Jaros
aw Kaczy� ski, Prawo 
i Sprawiedliwo��  wszystko chce u
o� y�  po swojemu, uwa� aj� , � e wszystko co robili 
poprzednicy nie powinno mie�  kontynuacji. I tak karakale odlecia
y, terminal prze
adunkowy 
zamro� ony, a S14 widzimy jak we mgle. Chcia
abym w tym miejscu przypomnie�  
konferencj�  prasow�  na dotychczas oddanym odcinku S14 z 16 listopada 2016 r., kiedy 
przedstawiciele Ministerstwa Infrastruktury i Budownictwa, rz� du z Prawa i Sprawiedliwo� ci 
i zacytowa�  „…Dla mnie i dla moich kolegów radnych Rady Miejskiej, radnych 
województwa 
ódzkiego, pos
ów i senatorów 	odzi jest to kolejny wa� ny aspekt dotrzymania 
s
owa przez rz� d Pani premier Beaty Szyd
o”. Jest to wypowied�  Pani pose
 Joanny 
Kopci� skiej. Nast� pnie chcia
abym zacytowa�  fragment wypowiedzi Pana ministra Jerzego 
Szmita „… Jeste� my zdeterminowani by zbudowa�  zachodni�  obwodnic�  	odzi w ci � gu 
drogi S14. Jeszcze w marcu 2017 r. og
osimy przetarg na nowy projekt, który pozwoli 
obni� y�  koszty tej inwestycji. Do wspó
pracy zapraszamy te�  samorz� dy zainteresowane 
powstaniem drogi”. To wszystko � wiadczy o hipokryzji, � e wypowiada si�  pewne s
owa, 
których si�  nie dotrzymuje, a w dyskusji publicznej zarzuca si�  innym politykom 
niedotrzymywanie s
ów. Chcia
am równie�  podkre� li � , i�  ministrowie P. Gli� ski oraz 
W. Waszczykowski „schowali g
ow�  w piasek” i przez ten okres nie zabieraj�  g
osu, 
a reprezentuj�  mieszka� ców, którzy ich wybrali, tak samo, jak radnych Rady Miejskiej. I to 
dzisiaj Wasza odpowiedzialno��  i Waszego rz� du. Dziwi�  si� , � e macie taki stoicki spokój 
i szukacie argumentów, aby nie zag
osowa�  za procedowanym projektem uchwa
y. 	atwo si�  
krytykuje dzia
ania w samorz� dzie, ale teraz poka� cie i zróbcie wszystko, i poprzyjcie 
przedmiotowy apel”. 
 
Ad vocem g
os zabra
 radny, p. W
odzimierz Tomaszewski, który powiedzia
 m.in.: „Pani 
radna jeszcze bardziej rozdmucha
a balon polityczny. Informuj�  Pani� , � e nie tylko chc� , ale 
z pewno� ci�  b� d�  robi
 wszystko, aby doprowadzi�  do powstania drogi S14, ale nie b� d�  
wchodzi
 w awantury polityczne, które Pa� stwo proponujecie z ca
�  histori�  polityczn�  lat 90 
i okresu nowego wieku”. 
 
Radny, p. Marcin Zalewski powiedzia
 m.in.: „Sama tre��  procedowanego projektu uchwa
y 
nie budzi wi� kszych zastrze� e� . Wiadomo, � e wszyscy chcemy budowy drogi S14. Tylko 
podstawow�  rzecz� , o której zapomnieli autorzy projektu uchwa
y, to Prawo zamówie�  
publicznych. Pa� stwo od d
u� szego czasu robili awantury polityczne nie maj� c podstawowej 
wiedzy. Je� eli kto�  chce zorganizowa�  przetarg i doprowadza do jego og
oszenia, to musi 
zapewni�  � rodki na jego realizacj� . Je� eli kilka miesi� cy przed rozpocz� ciem przetargu 
najpierw otwiera si�  procedur�  ZRiD-owsk� , nast� pnie na chwil�  zawiesza si�  j� , po czym 
og
asza przetarg i w mi� dzy czasie o 20% obni� a koszty inwestycji. To s�  fakty, które 
Pa� stwo pomijacie. 	 rodki, które zosta
y zmniejszone za Pa� stwa rz� dów z tej inwestycji, 
dzisiaj chcecie, aby rz� d Prawa i Sprawiedliwo� ci lekk�  r� k�  po
o� y
 i zrealizowa
 Wasz�  
inwestycj� , czy nasz�  wszystkich inwestycj� , je� eli dojdzie do jej realizacji”. 
 
Radna, p. Urszula Nizio
ek – Janiak powiedzia
a m.in.: „Chcia
am zaapelowa�  o to, 
aby� my o sprawach Miasta rozmawiali, jako o sprawach Miasta, a nie jak o sprawach 
politycznych. Aby� my tak pisali projekty uchwa
 dot. Miasta, aby by
y one do przyj� cia, 
zw
aszcza w sprawach, gdzie odwo
ujmy si�  do zewn� trznych organów i zabiegamy by dla 
	odzi zrobi
y co�  , co jest konieczne, a co nie udawa
o si�  przez lata. Bardzo prosz� , aby� my 
wszyscy zgodnie zag
osowali za procedowanym projektem uchwa
y. Ona nie ma 
dyskusyjnych zabiegów. By�  mo� e pojawi
y si�  w dyskusji w� tki polityczne, ale b� d� my 



43 
 

ponad to i zag
osujmy wszyscy za tym, aby tiry nie musia
y je� dzi�  przez nasze Miasto. To 
jest w interesie wszystkich mieszka� ców 	odzi”.  
 
 
Wobec braku dalszych g
osów w dyskusji indywidualnej, jej podsumowania w imieniu 
projektodawców dokona
 przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak, który 
powiedzia
 m.in.: „Przyznam, � e jak s
ysz�  radnych Prawa i Sprawiedliwo� ci, którzy jak 
ognia chc�  unikn��  dyskusji o S14, to si�  troch�  nie dziwi� . Rozumiem, � e sprawa tej drogi 
dla Prawa i Sprawiedliwo� ci jest spraw�  bardzo dra� liw� . Obiecali� cie i nie dotrzymali� cie 
s
owa. Natomiast Pa� stwo Radni musicie pokaza�  skuteczno�� . Radny p. W. Tomaszewski 
mówi, � e b� dzie walczy
. Ale co Pan radny proponuje? Nie przyjmujcie uchwa
y, nie 
dyskutujcie, a my to kiedy�  za
atwimy. Inny radny mówi, � e trzeba optymalizowa�  przebieg 
S14. Co to znaczy optymalizacja? Czy to oznacza, � e ta droga nie b� dzie mia
a standardu 
drogi ekspresowej, � e nie b� dzie mia
a dwóch pasów w ka� d�  stron� ? Mia
a by�  fabryka 
� mig
owców, karakali, nie ma. S14 by
o obiecane przez rz� d Prawa i Sprawiedliwo� ci, o tym, 
� e w grudniu 2016 r., zostanie rozstrzygni� ty przetarg. Jest marzec 2017 r. i nic nie ma. Teraz 
nie mówi si�  ju�  o nowym przetargu, tylko o optymalizacji, czyli o zmianie projektu 
budowlanego. A zmiana ta, to kolejne dwa lata „mamienia Polaków i 
odzian”, � e b� dzie 
budowana droga. Pytam, co b� dzie kolejne. O terminalu kolejowym ju�  by
a mowa. Czy 
z tunelem pomi� dzy dworcem 	ód�  – Fabryczna a 	ód�  – Kaliska b� dzie tak samo? Czy 
z pieni� dzmi na rewitalizacj�  b� dzie tak samo? Czy dzia
ania w sprawie EXPO 2022 te�  
b� dzie pozoranctwem? Chcia
abym, aby Pa� stwo Radni „odrzucili swój kaftan Prawa 
i Sprawiedliwo� ci” i zag
osowali za miastem. Wy apelujecie do nas, aby� my nic nie robili, 
poniewa�  zdenerwujemy Ministra, Pani�  premier, a mo� e Pan prezes si�  zdenerwuje 
i zabierze nam t�  drog� . Nie, my b� dziemy o to walczy� . To jest sprawa wa� na dla nas. Ale 
jak patrzymy na naszych s� siadów, mieszka� ców Aleksandrowa, Konstantynowa, czy 
Zgierza, z wyj� tkiem przewodnicz� cego Rady Miejskiej Zgierza p. R. Gajdy b� d� cego 
jedynym politykiem Prawa i Sprawiedliwo� ci, który nie chce S14, siedzie�  cicho nie 
b� dziemy. B� dziemy przyjmowa�  uchwa
y i nawo
ywa�  przy ka� dym spotkaniu, z ka� dym 
ministrem i politykiem Prawa i Sprawiedliwo� ci do budowy S14, ale nie takiej za 20 lat. 
Analizy Pa� stwo mo� ecie robi�  przez 15 lat, a projekty przez kolejne 20 lat. Ta droga jest 
potrzebna teraz a nie za 30 lat”. 
 
Uzupe
nienia powy� szej wypowiedzi dokona
 radny, p. Mateusz Walasek, który powiedzia
 
m.in.: „Pad
a tutaj pewna propozycja oraz pewna deklaracja w imieniu Klubu Radnych Prawa 
i Sprawiedliwo� ci. Wszyscy wiemy, � e droga S14 stanowi wa� ny element zabiegów o EXPO. 
Wiemy równie� , � e wszczynanie nowego post� powania i opó� nienie terminu realizacji mo� e 
skutkowa�  utrudnieniem zabiegu. Nikt tego faktu nie zakwestionowa
. Po to, aby� cie Pa� stwo 
nie mieli argumentu, aby nie zag
osowa�  za procedowanym projektem uchwa
y my zg
oszon�  
poprawk�  przyjmiemy jako autopoprawk� . O to, aby nie dra� ni�  rz� du oczywistym faktem, � e 
wszczynanie nowego post� powania i opó� nienie terminu realizacji mo� e skutkowa�  
utrudnieniem zabiegów o EXPO. My ten fragment na Pa� stwa � yczenie usuniemy, aby 
Pa� stwo mogli zrealizowa�  swoj�  deklaracj�  dotycz� c�  g
osowania za procedowanym 
projektem uchwa
y. Poka� emy jednoznacznie 
odzianom, kto jest za S14. Jednocze� nie 
chcieliby� my zadeklarowa� , � e gdyby okaza
o si� , � e 	ód�  EXPO nie otrzyma, 
a jednocze� nie pojawi si�  zamieszanie zwi� zane z wyd
u� aniem terminów realizacji 
i rozpisywaniem nowego przetargu, to wszystko, co si�  dzisiaj dzia
o, przypomnimy. 
Zg
oszon�  poprawk�  projektodawcy przyjmuj�  jako autopoprawk� ”.  
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Kolejnego uzupe
nienia w imieniu projektodawców dokona
 wiceprzewodnicz� cy Rady 
Miejskiej p. Pawe
 Bli� niuk , który powiedzia
 m.in.: „W formie sprostowania chcia
bym 
odnie��  si�  do wypowiedzi klubowej radnych Prawa i Sprawiedliwo� ci. Gdybym by
 
z
o� liwy, to radny p. B. Dyba – Bojarski bardzo sk� po gospodarowa
 prawd� . Na 
usprawiedliwienie przemawia fakt, � e Pan radny nie by
 w ubieg
ej kadencji radnym i mo� e 
nie wie, jakie uchwa
y podejmowa
a Rada Miejska. Pan powiedzia
, � e nic radni Platformy 
Obywatelskiej wcze� niej nie robili na rzecz budowy S14. Przecie�  ju�  w samym uzasadnieniu 
stanowiska odwo
ujemy si�  do jednej z uchwa
 z ubieg
ej kadencji, z 2013 r. dotycz� cej tej 
inwestycji. Ja równie�  pami� tam rok 2014 i moment, kiedy podejmowa
a by
a uchwa
a 
dot. przesuni� cia tej inwestycji na list�  priorytetow� . Budowa S14, to po prostu 
ódzka racja 
stanu. Jest to niepodwa� alne. Przychylamy si�  do wniosku p
yn� cego ze strony Klubu 
Radnych Prawa i Sprawiedliwo� ci. Wierz� , � e dzi� ki temu Pa� stwo Radni nie b� d�  uchylali 
si�  od g
osowania za procedowanym projektem uchwa
y lub te�  nie b� d�  g
osowali przeciw. 
Projekt uchwa
y mino tego, co próbuj�  Pa� stwo Radni z PiS narzuci�  nie ma charakteru 
politycznego. Nale� y pami� ta� , � e obok kwestii jako� ci i komfortu � ycia, które s�  
fundamentalne, walki ze smogiem oraz poprawy bezpiecze� stwa, równie�  realizacja S14 – 
drogi ekspresowej jest jednym z elementów aplikacji 	odzi o wystaw�  EXPO 2022. Jesieni�  
bie�� cego roku b� d�  zapada
y rozstrzygni� cia, co do tego wniosku. Zatem potrzebny jest 
jasny, zdecydowany i klarowny komunikat, � e S14 b� dzie realizowane. Chodzi o to, aby 
nikomu nie da�  argumentów, aby nie g
osowa�  za polsk�  (
ódzk� ) kandydatur�  w kwestii 
Ma
ego EXPO dotycz� cego rewitalizacji. Na zako� czenie wypowiedzi chcia
bym zaapelowa�  
o zag
osowanie za procedowanym projektem uchwa
y. Niepotrzebne emocje nale� y od
o� y�  
na bok, poniewa�  walczymy o 	ód�  i 
ódzk�  racj�  stanu”.  
 
 
Nast� pnie g
os zabra
 przedstawiciel Komisji Uchwa
 i Wniosków radny p. Bartosz 
Domaszewicz, który powiedzia
 m.in.: „Przyj� cie zg
oszonej do Komisji poprawki jako 
autopoprawki b� dzie niezgodne z zasadami j� zyka polskiego, poniewa�  zdanie b� dzie si�  
rozpoczyna
o od s
ów „Realizacja tej drogi jest wa� nym czynnikiem zabiegów …..”. 
 
W celu sprostowania g
os zabra
 radny, p. W
odzimierz Tomaszewski, który powiedzia
 
m.in.: „Ja wyra� nie wskazywa
em, � e zg
oszenie poprawki nie jest warunkiem Klubu 
Radnych PiS g
osowania „za” procedowanym projektem uchwa
y. To, co przedstawi
 radny 
p. T. Kacprzak w uzasadnieniu ko� cowym potwierdza, � e intencj�  projektu jest awantura 
polityczna. Dlatego te�  nie wezm�  udzia
u w g
osowaniu nad projektem uchwa
y. To, � e 
Pa� stwo w trybie autopoprawki przyjm�  zg
oszon�  poprawk� , jest tylko dla Pa� stwa 
bezpiecze� stwa. Dobrze, � e si�  tak dzieje, i�  przynajmniej w tym zakresie poprawiacie tre��  
projektu uchwa
y pod takim k� tem, aby nie namawia�  kogo�  do przest� pstwa”. 
 
W imieniu projektodawców g
os zabra
 radny, p. Mateusz Walasek, który powiedzia
: 
„Poprawka zostanie przyj� ta jako autopoprawka. W celu zapewnienia poprawno� ci j� zykowej 
w trybie autopoprawki zapis w § 1 by
by nast� puj� cy: „Realizacja tej drogi jest wa� nym 
czynnikiem wp
ywaj� cym na powodzenie zabiegów 	odzi o organizacj�  wystawy EXPO 
w 2022 roku …”. 
 
Radny, p. W
odzimierz Tomaszewski powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym podkre� li � , i�  w swojej 
wypowiedzi mówi
em, i�  zg
aszam poprawk� . Natomiast dostrzegam „ca
y baga�  
polityczny”, który nie pozwala mi g
osowa�  za projektem uchwa
y, z uwagi na to, � e Pa� stwo 
i tak traktujecie to, jako polityczny wymiar karakali i wszystkich politycznych pretensji”. 
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Przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak powiedzia
 m.in.: „Prosi
bym 
radnego p. W. Tomaszewskiego, aby nie próbowa
 wmawia�  projektodawcom, i�  chc�  
wywo
ywa�  jakie�  awantury polityczne. Chcia
bym zaapelowa�  do Pan radnego, 
w podobnym duchu, jak Pa� ski by
y pryncypa
 p. Jerzy Kropiwnicki, który na swoim blogu 
napisa
, i�  „… jestem zdziwiony stoickim spokojem pos
ów oraz radnych Prawa 
i Sprawiedliwo� ci, którzy powinni zaanga� owa�  si�  w S14”, a Pa� stwo nic nie robi� . Nie 
tylko ja nie widz�  tych dzia
a� , ale równie�  Pa� ski pryncypa
 Jerzy Kropiwnicki, który 
apeluje, aby dzia
acze PiS powalczyli o S14. To nie jest wymierzone przeciw Pa� stwu. My 
chcemy drogi, która jest potrzebna 	odzi. Po
� czmy si
y i powalczmy o to, a nie róbmy 
awantur”.  
 
 
Wobec wycofania poprawki, prowadz� cy obrady – wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej 
p. Krzysztof Stasiak podda
 pod g
osowanie projekt uchwa
y w przedmiotowej sprawie 
opisany w druku BRM nr 44/2017 wraz z autopoprawk� . 
 
Przy 23 g
osach „za”,  braku g
osów „przeciwnych”  oraz „wstrzymuj � cych si� ”  Rada 
Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XLIII/1133/17  stanowisko - apel do Rady Ministrów w sprawie 
budowy drogi ekspresowej S14, która stanowi za
� cznik nr 5  do protoko
u. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Wiceprezydent Miasta p. Tomasz Trela zg
osi
 wniosek o zdj� cie z porz� dku obrad 
punktu 13 dot. rozpatrzenia projektu uchwa
y zmieniaj� cej uchwa
�  w sprawie okre� lenia 
wzorów formularzy oraz warunków i trybu sk
adania deklaracji na podatek od nieruchomo� ci, 
podatek rolny i podatek le� ny za pomoc�  elektronicznej Platformy Us
ug Administracji 
Publicznej – ePUAP - druk Nr 57/2017. 
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Ad pkt 10 - Informacja Prezydenta Miasta 	odzi na temat nowych stawek czynszów 
w lokalach komunalnych. 
 
 
W imieniu Prezydenta informacj�  przedstawi dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich 
p. Andrzej Chojnacki, który powiedzia
 m.in.: „Generaln�  zasad� , która towarzyszy
a 
podejmowaniu, zarówno uchwa
 przez Rad�  Miejsk� , jak i zarz� dze�  Prezydenta Miasta by
a 
zasada uproszczenia zasad i wi� ksze uzale� nienie ceny najmu od wyposa� enia lokali, stanu 
technicznego i stanu budynku. Propozycj�  by
a stawka bazowa – maksymalna wynosz� ca 
9 z
, od której obowi� zuje szereg zni� ek do 60% stawki bazowej. Nowa regulacja uchwa
y 
Rady Miejskiej nie przewiduje jednocze� nie � adnych podwy� ek, zarówno w stosunku do 
budynków nowo wybudowanych, jak i zrewitalizowanych. Istnieje zatem stawka bazowa dla 
wszystkich osób. Maj�  do niej zastosowanie tylko czynniki obni� aj� ce. Te czynniki Rada 
Miejska przyj� 
a w grudniu 2016 r. 	� czna suma obni� ek mo� e wynosi�  60%. Ponadto 
zosta
y zwi� kszone procentowe obni� ki z tytu
u niedoskona
o� ci lokali, zarówno pod 
wzgl� dem wyposa� enia technicznego, jak i stanu technicznego lokalu, czy te�  budynku. 
Zwi� kszono do 20% bonifikat�  dla lokali bez urz� dze�  wodno – kanalizacyjnych. By
o to 
tylko 5% (lokal usytuowany w budynku do rozbiórki lub, w którym zosta
y podstemplowane 
stropy, w budynku do remontu kapitalnego, lokal zagrzybiony lub zawilgocony). W tych 
wszystkich okoliczno� ciach mamy do czynienia z obni� eniem stawki czynszu o 20%. Te 
wszystkie niedoskona
o� ci, zarówno pod wzgl� dem wyposa� enia, jak i stanu technicznego 
sumuj�  si�  do maksymalnej wysoko� ci 60%. Przy proponowanej stawce bazowej 
w wysoko� ci 9 z
, najni� sza stawka czynszu b� dzie wynosi
a 3,60 z
. Przy obecnie 
obowi� zuj� cej stawce bazowej w wysoko� ci 7,03 z
, najni� sza stawka wynosi 3,50 z
. Zatem 
w stosunku do lokali, których stan techniczny jest niezadawalaj� cy, jak i lokale wyposa� one 
w nie wszystkie urz� dzenia, wzrost stawki czynszu jest o 10 groszy. Nast� pnie chcia
bym 
przedstawi�  wielko��  zasobu, który b� dzie podlega
 nowym stawkom. I tak w przypadku 9 z
, 
b� dzie mia
a ona odniesienie do 403 lokali. Przyj� cie stawki bazowej w wysoko� ci 9 z
 oraz 
uruchomienie wszystkich zni� ek procentowo wchodz�  w � ycie w momencie zmiany stawki 
bazowej. W zwi� zku z tym w stosunku do 5 440 lokali nast� pi spadek czynszu. Stawk�  
minimaln�  zostanie obj� tych 2 905 lokali. Natomiast stawk�  w wysoko� ci 8,91 z
 b� dzie 
obj� tych 9 174 lokali. W dalszej kolejno� ci chcia
bym poinformowa� , � e w 2011 r. stawka 
bazowa czynszu by
a na poziomie 5,02 z
. Do 2012 r. istnia
a jedynie zwy� ka za 
budownictwo nowe w wysoko� ci 60% stawki bazowej. W zwi� zku z tym do 2012 r. stawka 
czynszu w lokalach po
o� onych w budynkach nowo wybudowanych by
a na poziomie 8 z
. 
W 2012 r. zosta
a obni� ona do 30%. Nast� pnie w 2013 r. zlikwidowano podwy� k�  czynszu 
w stosunku do lokali, które po
o� one s�  w budynkach oddanych do u� ytku po up
ywie 10 lat.  
Nast� pnie w czerwcu 2016 r. zosta
a zlikwidowana 30% podwy� ka w budynkach nowo 
wybudowanych i zrewitalizowanych, po czym przyj� ta jedna nowa stawka czynszu 
w stosunku do wszystkich lokali w wysoko� ci 9 z
. Nale� y podkre� li � , i�  bardzo zosta
y 
powi� kszone procentowo zni� ki za niedostatki stanu technicznego, jak i wyposa� enia 
budynków. Osoby odnosz� ce si�  do 20% lub 40% obni� ki maj�  na my� li przej� ciowy okres 
od czerwca 2016 r., kiedy zlikwidowana zosta
a 30% zwy� ka czynszu z tytu
u 
zamieszkiwania w budynku nowo wybudowanym. Na pewno trudno si�  mieszka� com z tym 
pogodzi� , jednak nale� y pami� ta� , � e mieszka� cy ci p
acili czynsz w 2011 r. na poziomie 8 z
 
za m2. W zwi� zku z tym cz���  budynków na Olechowie i Janowie do czerwca 2016 r. p
aci
a 
czynsz w wysoko� ci 8,44 z
, a cz���  w wysoko� ci 6,30 z
. By
o to wszystko efektem 
zniesienia uchwa
ami Rady Miejskiej czynników podwy� szaj� cych. Nale� y jednak na te 
kwestie spojrze�  w aspekcie historycznym. Nale� y pami� ta� , � e ulgi przyznawane 
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w poszczególnych latach musia
y znale��  odzwierciedlenie w podwy� szeniu stawki 
bazowej”.    
 
 
Przyst� piono do fazy pyta� :  
 
Radny p. W
odzimierz Tomaszewski zapyta
: „W tej zmianie, która zosta
a zaproponowana 
przez Pani�  Hann�  Zdanowsk�  jednym z czynników obni� aj� cych, który zosta
 zlikwidowany 
by
a lokalizacja mieszkania. By
 tam odpowiedni procentowy przelicznik, który powiada
, � e 
je� eli mieszkaniec zlokalizowany w � ródmie� ciu, czy strefie centralnej to si�  obni� a o 
odpowiedni procent, a je� eli poza t�  stref� , to te�  si�  obni� a o odpowiedni procent. Czy Pan 
dyrektor mo� e wskaza� , jaki to mia
o wp
yw na te zmiany stawek czynszów?”.  
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „Na dzie�  
dzisiejszy poniewa�  zgodnie z ustaw�  okres wypowiedzenia stawek czynszu to jest 3 
miesi� ce, w zwi� zku z czym od maja bie�� cego roku zgodnie z uchwa
�  Rady Miejskiej, 
która zosta
a przyj� ta w grudniu 2016 r. czynniki obni� aj� ce stawk�  czynszu z tytu
u 
po
o� enia zosta
a zlikwidowana, czyli w momencie wprowadzenia nowej stawki bazowej 
automatycznie uruchamiaj�  si�  wszystkie czynniki, które powoduj�  obni� enie tego czynszu. 
Jednocze� nie zostanie w tym momencie zlikwidowana bonifikata za po
o� enie lokalu poza 
stref�  centraln� . Oczywi� cie ona zosta
a nie zlikwidowana ca
kowicie, ona jest 1%, 
dotychczas by
a na poziomie 10%”. 
 
Prowadzenie obrad przej� 
a wiceprzewodnicz� ca Rady Miejskiej p. Ma
gorzata 
Niewiadomska-Cudak. 
 
Radny p. W
odzimierz Tomaszewski zapyta
: „Czyli poza centrum to by
a jaka warto��  
zni� ki?”. 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „Przedtem 
mieli� my jakby dwie zni� ki. By
y trzy strefy: strefa centralna, strefa � ródmiejska i poza stref�  
� ródmiejsk�  w zwi� zku z czym w strefie centralnej by
a stawka, taka jaka by
a stawka 
bazowa, poza stref�  centraln�  by
o minus 5% i poza strefa � ródmiejsk�  minus 10%”. 
 
Radny p. W
odzimierz Tomaszewski zapyta
: „Czyli gdyby tamte upusty by
y utrzymane to 
nawet obecni tutaj mieszka� cy protestuj� cy mieliby ten czynnik obni� aj� cy, tak?”. 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „Tak, by
by w 
wysoko� ci minus 10%”. 
 
Radny p. W
odzimierz Tomaszewski powiedzia
: „To by
oby przynajmniej jaki�  elementem 
kompensuj� cym, natomiast zniesienie tego czynnika obni� aj� cego zwi� zanego z lokalizacj�  
spowodowa
o jeszcze bardziej dokuczliwe odniesienie si�  do skutków podwy� ki dla 
mieszka� ców, tak� e tych którzy ju�  s�  daleko poza strefa � ródmiejsk� ”. 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  powiedzia
: „Tak zgadza si� , 
niemniej jednak my równolegle w tej samej uchwale � e� my przyj� li nowe warto� ci 
okoliczno� ci maj� cych wp
yw na obni� enie stawki czynszu. Tak jak przed chwil�  mówi
em, 
ta 20% zni� ka z 10% zni� ki czyli o 100% dodatkowo obni� amy z tytu
u lokali bez urz� dze�  
wodno-kanalizacyjnych, bo stawka bazowa odnosi si�  do wszystkich lokali na terenie ca
ej 
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	odzi, to nie jest tylko jedna czy dwie dzielnice, mówimy o wszystkich lokalach, które 
wchodz�  w sk
ad mieszkaniowego zasobu miasta. W zwi� zku z czym podwy� szyli� my te 
wszystkie okoliczno� ci, które dotychczas by
y w du� o ni� szej wysoko� ci, chc� c jakby 
zrekompensowa�  podwy� szenie stawki bazowej. Tak naprawd�  lokale, które s�  w kiepskim 
stanie technicznym, czy nie posiadaj�  wszystkich urz� dze�  to w stosunku do tych lokali 
wzrost stawek czynszu naprawd�  jest minimalny i symboliczny. Tak jak mówi
em stawka 
minimalna, która wcale nie odnosi si�  do tak ma
ej ilo� ci lokali wzrasta o 10 gr z 3,50 z
 na 
3,60 z
. Ona jest rzeczywi� cie odczuwalna, ale w stosunku do osób, które zamieszkuj�  lokale 
w stosunkowo nowym budownictwie, ze wszystkimi urz� dzeniami. Rozmawiali� my z 
Pa� stwem, � e cz���  tych lokali, które s�  po
o� one na terenie Janowa, Olechowa jest 
dotkni� tych pewnymi wadami, w zwi� zku z czym w tej chwili jeste� my w trakcie 
dokonywania przegl� du tych budynków na Janowie i Olechowie, których wszystkich jest 37. 
W 14 dokonali� my ju�  przegl� dów, do ko� ca marca sko� czymy ten przegl� d. Okazuj�  si� , � e 
rzeczywi� cie cz���  lokali jest w kiepskim stanie technicznym, mam na my� li zagrzybienie i 
b� dzie Pa� stwu przys
ugiwa
a obni� ka w wysoko� ci 20%. W zwi� zku z czym nie mówimy 
ju�  o stawce 9 z
, tylko 7,20 z
, bo to by
 taki g
ównym argument, dlaczego 9 z
 skoro mam 
mieszkanie w kiepskim stanie technicznym, wi� c informuj� , � e do ko� ca marca b� dzie to 
wszystko zweryfikowane”. 
 
Radny p. W
odzimierz Tomaszewski: „ Wskazywa
em na to, mimo � e to si�  odbywa
o bez 
naszego udzia
u, mówi�  tutaj o radnych klubu PiS poniewa�  my� my od pocz� tku 
kwestionowali t�  drog� , któr�  Pa� stwo wyznaczyli przy tych zmianach systemu w ogóle 
trudno by
o nam w tym uczestniczy� , bo nawet ta polityka mieszkaniowa, która by
a 
debetowana tutaj by
a debetowana bez naszego udzia
u, uniemo� liwili � cie nam Pa� stwo 
udzia
 w tych rozstrzygni� ciach, ale wskazywa
em na komisjach, � e Pa� stwo t�  kombinacj�  
zmian dokonali� cie w zasadzie wyrównania, to znaczy � e skompensowali� cie sobie te obni� ki 
w tych budynkach gorzej uposa� onych likwidacj�  tych bonifikat wynikaj� cych z lokalizacji 
mieszka� , natomiast chc�  równie�  powiedzie� , � e je� eli do tego nie do
o� ona zosta
a jeszcze 
wzbogacona formu
a ulg dla tych najni� ej uposa� onych, to skutki tych podwy� ek mog�  by�  
dla wielu mieszka� ców bardzo dokuczliwe”. 
 
Radny p. Kamil Jeziorski zapyta
: „Mam kilka pyta�  do Pana dyrektora. Pierwsze to 
chcia
bym zapyta�  ile jest mieszka�  komunalnych w zasobie?”. 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „W tej chwili 
mam ok. 44 tys. lokali komunalnych”. 
 
Radny p. Kamil Jeziorski zapyta
: „A zamieszkuje w nich?”. 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „Oko
o 80 
tysi� cy najemców”. 
 
Radny p. Kamil Jeziorski zapyta
: „Panie dyrektorze Pan powiedzia
, � e tylko stawka 
bazowa 9 z
 b� dzie dotyczy�  403 lokali, a ile lokali p
aci 160% stawki bazowej?”. 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „
 aden”. 
 
Radny p. Kamil Jeziorski zapyta
: „A jaka jest 
� czna suma wp
ywów z tytu
u najmu w skali 
roku?”. 
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Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „W 2017 roku w 
projekcie bud� etu jest 96 milionów z
otych”. 
 
Radny p. Kamil Jeziorski zapyta
: „A w porównaniu do 2016 roku jest jaka�  ró� nica?”. 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „Nie, jest 
niewielka”. 
 
Radny p. Kamil Jeziorski powiedzia
: „Ja Panie dyrektorze zapyta
em si�  Pani dyrektor do 
spraw bud� etu i ona poinformowa
a mnie, � e z tytu
u zwi� kszonej stawki bazowej wzrost do 
bud� etu b� dzie si�  kszta
towa
 na poziomie 1.960.000 z
 miesi� cznie”. 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  powiedzia
: „To by
y szacunki, 
natomiast nie uwzgl� dniali� my tego w projekcie bud� etu dlatego, � e projekt bud� etu by
 tak 
naprawd�  przygotowany we wrze� niu”. 
 
Radny p. Kamil Jeziorski zapyta
: „Panie dyrektorze bardzo cz� sto na dy� urach radnych 
spotykamy si�  z Pa� stwem, którzy przychodz�  i jak mamy im wyt
umaczy�  podwy� k�  z 671 
z
 na 859 z
 miesi� cznie, gdy najemca ma 85 m² w tym Pa� stwo zaznaczaj� , � e tej 
powierzchni mieszkalnej jest tylko 55 m², bo reszta to korytarz. 850 z
otych cena najmu za 
lokal np. przy ul. Próchnika 15 okazuje si�  cen�  zaporow�  i czy nie spodziewa si�  Pan lawiny 
zamiany mieszka�  na mniejsze?”. 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „Zamiany lokali 
na mniejsze ju�  prowadzone s�  w sposób systematyczny od ponad roku, zosta
a otworzona 
centralna baza zamiany mieszka� , ona jest prowadzona przez Wydzia
 Zamiany Lokali w 
Zarz� dzie Lokali Miejskich, tam ka� dy najemca mo� e zg
osi�  swoj�  deklaracj�  i ch��  
zamiany lokalu na mniejszy. Zg
aszaj�  si�  równie�  osoby, które ch� tnie zamieni�  si�  na lokal 
wi� kszy, w drug�  stron�  poniewa�  rodzina im si�  powi� kszy
a i dotychczas zajmowany lokal 
jest dla nich niewystarczaj� cy. Równie�  jest to jedna z form, któr�  przyj� li � my jako program 
os
onowy dla najemców, � e je� li zajmuj�  lokale o zbyt du� ej powierzchni na dzie�  dzisiejszy, 
bo ona mog
a kiedy�  by�  odpowiedni�  powierzchni� , jednak cz���  rodziny si�  wyprowadzi
a i 
te lokale s�  za du� e, deklarujemy ch��  zamiany takiego lokalu na mniejsze”. 
 
Radny p. Kamil Jeziorski zapyta
: „Panie dyrektorze bardzo wa� na te�  kwestia remontów. 
Jakie us
ugi s�  zlecane na zewn� trz przez Pa� stwa?”. 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „Tak naprawd�  
wszystkie us
ugi s�  zlecane na zewn� trz, je� li chodzi o remonty to one nie prowadzone s�  
si
ami Zarz� du Lokali Miejskich, wszystkie remonty lokali, czy wszystkie remonty budynków 
prowadzone s�  na zewn� trz, przez firmy zewn� trzne, tak samo je� li chodzi o eksploatacja, 
czyli sprz� tanie posesji, od� nie� anie, str� canie sopli, od� nie� anie dachu itd. to wszystko robi�  
firmy zewn� trzne”. 
 
Radny p. Kamil Jeziorski zapyta
: „Czy Pa� stwo maj�  te nieruchomo� ci wydzielone w jaki�  
sposób subkonta, tak � e czynsz z danej nieruchomo� ci wp
ywa na konto w
a� nie tej 
nieruchomo� ci i z niej prowadzone s�  prace remontowe? Czy to wp
ywa wszystko do 
wspólnego?”. 
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Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „Je� li chodzi o 
zasób gminny wszystko wp
ywa do jednego bud� etu, jest to dochód gminy, tylko budynki 
wspó
w
asne i prywatne, które s�  w zarz� dzie Zarz� du Lokali Miejskich maj�  wydzielone 
konta i one tylko i wy
� cznie mog�  pos
ugiwa�  si� , wydawa� , wydatkowa�  pieni� dze w 
wysoko� ci dochodu. W zwi� zku z czym nie ma takiej mo� liwo�ci, � eby� my ka� d�  
nieruchomo�� , znaczy techniczna mo� liwo��  jest, niemniej jednak, co do zasady nigdy si�  
tego nie czyni
o, a to z tego prostego powodu, � e w budynkach, które na dzie�  dzisiejszy s�  w 
z
ym czy w dostatecznym stanie technicznym i wymagaj�  ju�  podj� cia prac remontowych, to 
ze wzgl� du na jego stan techniczny i zazwyczaj niepe
ne wyposa� enie lokalu stawki czynszu 
w tych nieruchomo� ciach s�  zdecydowanie mniejsze, w zwi� zku z czym dochód z 
nieruchomo� ci, które wymagaj�  jak najwi� kszej ingerencji remontowej jest zdecydowanie 
mniejszy, ni�  wymagane potrzeby remontowe. Ja dam Pa� stwu przyk
ad, przeci� tny dochód z 
budynku w starym budownictwie szacowany jest na poziomie oko
o 4 tysi� cy, przy za
o� eniu 
� e wszyscy najemcy p
ac�  ten czynsz i mówi�  tylko o czynszu, nie mówi�  o op
atach 
niezale� nych od w
a� ciciela, a remont dachu w takim budynku jest 200 tysi� cy, w zwi� zku z 
czym trzeba by
oby, gdyby przyj��  takie za
o� enie najemców mieszkaj� cych w najgorszym 
budynku, oni by p
acili najwy� sze czynsze, bo takie s�  potrzeby remontowe, w zwi� zku z 
czym nie ma mo� liwo� ci, aby budynki gminne si�  finansowa
y i wskazuje równie�  na to sam 
fakt bud� etu, który zosta
 przyj� ty. Prosz�  Pa� stwa, tak jak powiedzia
em, dochód z czynszu 
lokali mieszkalnych to jest 96 milionów, w projekcie bud� etu na 2017 rok mamy trzy 
pozycje: eksploatacja- na eksploatacje przeznaczamy 22 miliony z
otych, remonty- 39 
milionów z
otych, zaliczki do wspólnot mieszkaniowych zarówno eksploatacyjne, jak i 
remontowe to wysoko��  50 milionów z
otych. W zwi� zku z czym dodajmy 39 milionów 
doda�  50 milionów, mamy 89 milionów, doda�  22 miliony na eksploatacje przekraczamy ju�  
100 milionów, poniewa�  ZLM p
aci równie�  podatek od nieruchomo� ci 5 milionów, to jest w 
sumie 116 milionów, mamy wydatków bie�� cych, na bie�� c�  eksploatacj�  i na bie�� ce 
remonty. Nie ma w tej kwocie ani z
otówki wynagrodzenia administracji i nie ma w tej 
kwocie ani z
otówki wydatków maj� tkowych, które równie�  administracja czyni. Co roku 
kilka czy kilkana� cie milionów jest wydawanych równie�  na zadania inwestycyjne, w 
zwi� zku z czym nie ma mo� liwo� ci, aby w tym momencie dochód z czynszu pokrywa
, na 
dzie�  dzisiejszy brakuje. Tak jak powiedzia
em bez wynagrodzenia administracji i wydatków 
inwestycyjnych, brakuje 20 milionów. Co roku brakuje 20 milionów”. 
 
Radny p. Kamil Jeziorski zapyta
: „Prosz�  powiedzie�  jak wygl� d procedura co do 
remontów. Czy Pa� stwo to po prostu og
aszaj�  na stronie internetowej, czy Pa� stwo dzwoni�  
do jaki�  podwykonawców ewentualnych?”. 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „Na stronie 
internetowej jest og
aszany przetarg”. 
 
Radny p. Kamil Jeziorski zapyta
: „Dla ka� dej nieruchomo� ci w 	odzi tak?”. 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „Jest plan 
remontów zarówno budynków, jak i lokali, w zwi� zku z czym mamy za ka� dym razem, tak 
by
o do tej pory. Ja Pa� stwu za chwil�  powiem jak jest w 2017 roku, zosta
 og
oszony 
przetarg ramowy w zwi� zku z czym, gdyby do ka� dego lokalu, czy do ka� dych pi� ciu 
lokalów nie og
asza�  nowego przetargu, poniewa�  ka� dy przetarg przy sprzeciwie, przy ca
ej 
procedurze trwa oko
o 2 miesi� cy, w zwi� zku z czym nie sta�  nas na tracenie czasu, w 
zwi� zku z czym wy
onili� my 9 wykonawców, którym b� dziemy zleca�  wszystkie remonty 
bie�� ce i wszystkie remonty zarówno lokali, jak i budynków, nie chc� c traci�  czasu. 
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Zauwa� cie Pa� stwo, � e przychodzi listopad, czy pa� dziernik, mamy czwarty kwarta
 do 
zrobienia, od strony proceduralnej i pogodowej nie jeste� my w stanie tych pieni� dzy czasami, 
poniewa�  Pa� stwo radni czasami dodaj�  do remontów jak��  kwot� , nie jeste� my w stanie tych 
pieni� dzy wyda� . Chc� c unikn��  takiej sytuacji st� d pomys
 na przetarg ramowy, który 
wy
ania 9 wykonawców, którzy b� d�  realizowali wszystkie potrzeby remontowe zarówno 
nieruchomo� ci, jak i lokali”. 
 
Radny p. Kamil Jeziorski zapyta
: „Panie dyrektorze, a z tych 39 milionów nie wszystko 
idzie w przetargu publicznym prawda?”. 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „Wszystko, nie 
ma mo� liwo� ci � eby co�  posz
o bez przetargu”. 
 
Radny p. Kamil Jeziorski zapyta
: „Ale jak wst� pna ocena jest poni� ej 14 tysi� cy euro te� ?”. 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „Te�  
przynajmniej sz
y zapytania do 3 oferentów, jakie ceny s� ”. 
 
Radny p. Kamil Jeziorski zapyta
: „Panie prezydencie, czy by
aby mo� liwo��  tak, � eby Pan 
poprosi
 o audyt tych wszystkich zlece� , które przez ostatni rok, czy dwa by
by zlecone bez 
ustawy prawo zamówie�  publicznych, poni� ej 14 tysi� cy euro. Jak to wszystko wygl� da
o, 
czy podobnie jak w MOPS-ie czy nie, ja bym bardzo prosi
 o tak�  sytuacj� , � eby po prostu 
zleci� , bo jako��  wykonywanych us
ug, bardzo cz� sto reklamowana na dy� urach radnych, 
pozostawia
a wiele do � yczenia, wydaj�  si� , � e kwoty by
y zawy� one, procedura nieczytelna. 
Czy istnia
aby taka mo� liwo��  Panie prezydencie, � eby taki audyt w ramach tych w
asnych 
� rodków, które posiada Urz� d Miasta przeprowadzi� ?”. 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „Prosz�  Pa� stwa 
ja pragn�  Pa� stwa zapewni� , � e ze wszystkich post� powa� , które s�  realizowane w ramach 
prawa zamówie�  publicznych s�  protoko
y, do ka� dego mo� na zajrze� , zobaczy�  ile firm 
sk
ada
o swoje oferty, która firma zosta
a wy
oniona, za jak�  kwot� . Zapewniam Pa� stwa, � e 
to co by
o w ostatnich 3 latach w mojej ocenie nie ma � adnych nieprawid
owo� ci, je� li chodzi 
o post� powania administracyjne. Trudno jest mi si�  odnie��  do tego, co by
o przed 
reorganizacj�  administracji, kiedy by
o 25 AN-ów, poniewa�  te wszystkie dokumenty na 
dzie�  dzisiejszy s�  zarchiwizowane, wi� c nie jestem w stanie oceni�  to, co by
o przed 2013 
rokiem”. 
 
Radny p. Kamil Jeziorski zapyta
: „Nie zna Pan sumy wielko� ci milionów, ile sz
o poni� ej 
tych zamówie�  publicznych?”. 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „Zasad�  by
o, � e 
nie mo� na by
o zleca�  remontów, tak jak Pan radny sugeruje jakiej�  jednej firmie, poniewa�  
kwota by
a poni� ej 14 tysi� cy euro. Zawsze sz
y zapytania do kilku czy kilkunastu firm i w 
zale� no� ci od oferty cenowej z t�  firm�  zosta
a podpisywana umowa”. 
 
Radny p. Kamil Jeziorski zapyta
: „Panie dyrektorze, prosz�  mi powiedzie�  pracownik, 
który odbiera
 takie remonty, jakie on mia
 uprawnienia? Budowlane? Jakim by
 fachowcem, 
który na przyk
ad podpisywa
 si�  w protokole tak, � e wykonano zgodnie z umow�  np. remont 
dachu, orynnowania, które by
o poni� ej 14 tysi� cy euro?”. 
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Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „W AZK s�  
zatrudnione osoby, które posiadaj�  uprawnienia budowlane, s�  wpisani na list� , w zwi� zku z 
czym nie odbiera tego od strony technicznej administrator, tylko odbiera osoba, które ma 
wykszta
cenie techniczne, b� d�  technik budowlany, b� d�   in� ynier budownictwa”. 
 
Radny p. Kamil Jeziorski zapyta
: „Panie dyrektorze, czy to prawda, � e mi� dzy 1990 rokiem 
a 2013 rokiem by
a pobierana 160% stawka czynszu?”. 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „160% stawki 
bazowej czynszu odnosz� cego si�  do budownictwa nowo wybudowanego by
o do 2011 roku 
w
� cznie pobierane na podstawie uchwa
 Rady Miejskiej”. 
 
Radny p. Kamil Jeziorski zapyta
: „Panie dyrektorze, na przyk
ad mam taki sygna
 z 
Olechowa z tych bloków, � e Pan w ramach w
asnych czynno� ci gospodarskich 
wyremontowa
 sobie 
azienk�  i kuchni�  tak, � eby tego grzyba nie by
o wida� , który tam jest, 
bo bloki s�  w takim stanie jakim s� , wszyscy wiedz�  i podczas wizyty niedawno zleconej 
komisja, która przychodzi mówi nie ma grzyba, nie ma podstawy do 20 procentowej zni� ki, a 
� eby go pokaza�  musia
by zdejmowa�  p
ytki, co wtedy?”. 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „Prosz�  Pa� stwa 
ja mówi
em, � e podstaw�  do udzielenia bonifikaty jest faktyczne stwierdzenie okoliczno� ci, 
która jest enumeratywnie wymieniona w uchwale Rady Miejskiej. Nie mog�  przyj�� , je� eli 
wcze� niej nie by
o � adnej interwencji, � adnego zg
oszenia formalnego, popartego 
protoko
em. Ja rozumiem, � e mo� na by
o zg
osi� , administracja nie wykona
a. Natomiast 
potrzebowa
bym fakt zg
oszenia tego, tej niedoskona
o� ci technicznej w postaci zawilgocenia 
do administracji, � e ona zosta
a skutecznie dor� czona, bo je� li kto�  zauwa� y
 grzyba, a nie 
poinformowa
 administracji i sam we w
asnym zakresie to wyremontowa
 to trudno jest mi w 
tej chwili stwierdzi� , � e tam by
 grzyb”. 
 
Radny p. Kamil Jeziorski powiedzia
: „Panie dyrektorze, b� dziemy mie�  te�  tak�  sytuacje, 
� e zabior�  g
os mieszka� cy i tutaj Ci mieszka� cy z  ul. Li� ciastej, tutaj ta korespondencja z 
Pana wydzia
em jest do��  bogata”. 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  powiedzia
: „Prosz�  Pa� stwa 
st� d zosta
 zlecony przegl� d ju�  nie tylko Olechowa i Janowa, poniewa�  z tych dwóch 
dzielnic w ostatnich tygodniach by
o najwi� cej interwencji. Rzeczywi� cie zosta
y ju�  
potwierdzone w kilkunastu lokalach zawilgocenia i te korekty czynszu nast� pi�  przed majem. 
Ja jednocze� nie sk
adam Pa� stwu deklaracj� , � e poniewa�  obejmujemy przegl� dem ca
y 
zasób mieszkaniowy miasta, � e je� li nie uda nam si�  do maja, czyli do dnia kiedy wejd�  nowe 
zasady naliczenia stawek czynszu, przejrze�  ca
ego zasobu, a dokonamy tego na przyk
ad w 
lipcu czy sierpniu, natomiast stwierdzimy, � e zawilgocenie rzeczywi� cie jest i ona trwa
o, to 
nie jest co� , co wydarzy
o si�  przed tygodniem, nast� pi korekta tych wszystkich czynszów i 
obni� ka b� dzie obowi� zywa
a od dnia, kiedy ta podwy� ka mia
aby wyst� pi� ”. 
 
Radny p. Kamil Jeziorski zapyta
: „Panie dyrektorze rozumiem, � e tak jak Pan wcze� niej 
mówi
 Ci Pa� stwo, jak przynosz�  to zawiadomienie, wymówienie warunków umowy najmu 
to stawka czynszu, która wcze� niej obowi� zywa
a, tak jak Pan mówi 6,30 z
 ta stawka, która 
b� dzie ich obowi� zywa
a od dnia 1 maja to 8,91 z
. Czy uwa� a Pan, � e to jest znacz� ca 
podwy� ka?”. 
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Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „Porównuj� c do 
czasowej obni� ki czynszu, poniewa�  ja to tak b� d�  nazywa
, likwidacja 30% bonifikaty, która 
mia
a miejsce od lipca 2016 roku, my o tym mówili� my na Radzie Miejskiej, � e nale� y si�  
przyjrze� , czy stawka bazowa nie jest w tej chwili zbyt niska, zw
aszcza � e czynsze nie 
pokrywaj�  wydatków niezb� dnych na trzymanie zasobów w stanie niepogorszonym, tak 
naprawd�  robimy tylko i wy
� cznie prace dorywcze, aby zabezpieczy�  te lokale, najbardziej 
potrzebne i niezb� dne. Bo je� li komu�  cieknie dach, to trudno pozosta�  oboj� tnym i nie zleci�  
naprawy tego dachu, w zwi� zku z czym � rodki, które mamy na eksploatacje i na remonty 
bie�� ce s�  na tak niskim poziomie, � e nie wystarczaj�  na pokrycie kosztów utrzymania 
zasobu. Prosz�  Pa� stwa � rednia stawka czynszu na dzie�  dzisiejszy to jest 4,80 z
, mimo � e 
stawka bazowa to jest 7 z
. Ja jeszcze raz powtarzam 9 z
- 403 lokale. 3000 lokali ni� sze 
stawki czynszu”. 
 
Radny p. Kamil Jeziorski zapyta
: „Panie dyrektorze, rozumiem � e Ci ludzie opowiadaj�  
fanaberie. Dokumenty, które przedstawiaj�  radnym, � e mieszkaniec 50 metrowego 
mieszkania ma co najmniej 160 z
 wzrostu miesi� cznie stawki czynszu to oni si�  wszyscy 
myl� ?”. 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „Panie radny, 
je� li porównamy do czynszu z czerwca tego roku, z lipcem tego roku ma Pan racj� . Je� li 
porównamy to z 2011 rokiem to mamy do czynienia z 90 groszow�  podwy� k� ”. 
 
Radny p. Kamil Jeziorski powiedzia
: „Ja mo� e porównam to z inn�  rzecz� . Otó�  ze 
stawkami w miastach o podobnym potencjale jak 	ód� , czyli Wroc
aw- 5z
 52 gr, Kraków- 5 
z
 80 gr, czy Warszawa- 5 z
 95 gr.” 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  powiedzia
: „To jest 
manipulacja faktami. Poda
 Pan wielko� ci stawek bazowych, natomiast nie poda
 Pan, � e  
w tych miastach obowi� zuj�  czynniki podwy� szaj� ce. Ja znam miasto, w którym stawka 
bazowa jest na poziomie 3 z
, a stawka maksymalna, czyli blok ze wszystkimi urz� dzeniami 
jest 10,20 z
”. 
 
Radny p. Kamil Jeziorski zapyta
: „To ile mieszka�  komunalnych ma stawk�  z 1% 
bonifikat� , bo Pan mówi � e to tylko 403 mieszkania?”. 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „Mówi�   
o stawce w wysoko� ci 9 z
, b� d�  j�  mia
y 403 lokale”. 
 
Radny p. Kamil Jeziorski zapyta
:  „To ile mieszka�  komunalnych w 	odzi ma stawk�  z 1% 
bonifikat�  wynosz� c�  8 z
 91 gr? No co prawda, to nie jest 9 z
, tylko ca
e 8,91 z
.” 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „8,91 z
 ok. 
9000 lokali”. 
 
Radny p. Kamil Jeziorski zapyta
: „Czyli ta podwy� ka stawki bazowej nie dotyczy 400 
mieszka� ?”. 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „Podwy� ka 
stawki bazowej dotyczy wszystkich mieszka� ców, czyli ca
ego zasobu 44 tys. lokali”. 
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Radny p. Kamil Jeziorski powiedzia
: „Ale Pan przed chwil�  mówi
, � e b� d�  zni� ki”. 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  powiedzia
: „Nic takiego nie 
mówi
em. Ja mówi�  ilu mieszka� ców b� dzie dotkni� tych maksymaln�  op
at�  czynszow�   
w wysoko� ci 9z
. To dotyczy 403 lokali”. 
 
Radny p. Kamil Jeziorski zapyta
: „Plus, wie Pan b� d� my powa� ni, 9 z
 za metr, czyli 8,91 
to jest 9000 mieszka� . Czyli 
� cznie podwy� szenie stawki bazowej podniesienie cen�  
mieszkania 9405 lokalom. I tutaj mamy reprezentantów z tych 9400 lokali. A jak Pa� stwo 
oceniaj�  jeszcze czy blok jest nowy czy nie, bo tam jest tak, � e po 10 latach jest obni� ka?”. 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „W tej chwili 
ju�  nie ma zwy� ki z tytu
u bycia lokalem nowym, czy te�  nie. Wszystkie lokale od 1 maja 
b� d�  obj� te jednakow�  stawk�  bazow�  i nie ma ju�  zwy� ki z tytu
u przymiotu nowo� ci b� d�  
nie nowo� ci. Ja odnios
em si� , � e poda
 Pan stawki bazowe w poszczególnych miastach. Ja 
Panu podam przy maksymalnej stawce czynszu w 	odzi 9 z
, jakie s�  maksymalne stawki 
czynszu w innych miastach. Kraków- 13,20 z
, Wroc
aw- 11,70 z
, Gda� sk- 10,20 z
, Pozna� - 
9,70 z
. Ze strony internetowej urz� du i trzeba doczyta�  Panie radny wieloletni program 
gospodarowania mieszkaniowym zasobów miasta, b� d�  polityk�  mieszkaniow�  danego 
miasta”. 
 
Radny p. Marcin Chru � cik zapyta
: „Panie dyrektorze, mnie interesuje jedna rzecz. 
Dok
adnie rok temu z jakim�  tam ma
ym haczykiem zosta
a przeprowadzona reorganizacja  
z Wydzia
ów Budynków i Lokali na ZLM. Jakie koszty, jaki tak naprawd�  przychód 
wygenerowa
o to dla miasta? Czy miasto co�  na tym zarobi
o, zaoszcz� dzi
o?”. 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „Od strony 
materialnej reorganizacja nie przynios
a wymiernych dochodów finansowych, jednak 
poprawi
a znacznie zarz� dzanie zasobem. To zreszt�  jest zapisane w polityce o racjonalizacji 
zarz� dzania zasobem mieszkaniowym i etapem przej� ciowym by
o funkcjonowanie 5 AZK. 
W tej chwili dokona
o si�  ostateczne przekszta
cenie w jeden Zarz� d Lokali Miejskich, tak� e 
nie ponie� li � my z tego tytu
u � adnych kosztów. To nic nie kosztowa
o miasta, natomiast 
wydaj�  nam si� , � e cho�  jeszcze nie do ko� ca doskona
e, idzie to wszystko w dobrym 
kierunku i poziom zarz� dzania nieruchomo� ciami w mie� cie znacznie si�  poprawi. Chocia�  
wydaj�  mi si� , � e warto w tym momencie wspomnie�  o rozpocz� ciu reorganizacji, która mia
a 
miejsce w 2013 roku, kiedy powsta
y administracje zasobów komunalnych i by
o ich 5,  
w zwi� zku z czym od momentu, prosz�  Pa� stwa przekszta
cenia AN-ów, tych 25 AN-ów, 
które funkcjonowa
y w 	odzi, gdzie zatrudnienie by
o na poziomie 1150 osób, to na dzie�  
dzisiejszy tych osób jest zatrudnionych 650. W zwi� zku z czym wydaj�  mi si� , � e koszty 
administrowania naszym zasobem zdecydowanie uleg
y zmniejszeniu”. 
 
Radny p. Marcin Chru � cik powiedzia
: „To ciekawe, co Pan mówi poniewa�  z tego co 
pami� tam, mog�  si�  myli� , to 20 milionów zosta
o zdj� tych z bud� etu z wp
ywów z lokali, ze 
wzgl� du na ba
agan jaki powsta
 podczas tej reorganizacji”. 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  powiedzia
 „
 adna taka 
okoliczno��  nie jest mi znana, � eby co�  musia
o by�  z czego� , z jakiego�  powodu zdj� te”. 
 
Radny p. Marcin Chru � cik zapyta
: „Ile w tej chwili miasto ma d
u� ników, na jak�  kwot� , 
zwi� zan�  z lokalami?”. 
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Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „Prosz�  Pa� stwa 
jest to kwota bardzo du� a, niemniej jednak trzeba przyj�� , mie�  na uwadze, � e jest to kwota, 
która w stopniu narastaj� cym powi� ksza
a si�  przez kolejne 25 lat, to nie jest kwota 
zad
u� enia, która powsta
a rok temu, 2 lata, czy 5 lat temu. Jest to kwota ponad 200 milionów 
z
otych”. 
 
Radny p. Marcin Chru � cik zapyta
: „Tak fajnie Pan mówi
 to, � e ok. 500 lokali b� dzie 
mia
o t�  najni� sz�  stawk� , dobrze pami� tam, 500?”. 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „403.” 
 
Radny p. Marcin Chru �cik zapyta
: „Nie, to najwy� sz� . A najni� sz� ?”. 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „Najni� sz�  ok. 
3000, 2905 lokali.” 
 
Radny p. Marcin Chru� cik zapyta
: „Czy to nie jest tak, � e w
a� nie te 2500 lokali generuje 
w
a� nie ten brak w bud� ecie i tam zmniejszacie, bo z tych ludzi tak czy inaczej nie jeste� cie 
Pa� stwo w stanie odzyska�  nale� no� ci, a próbujecie wyci� gn��  pieni� dze od tych, którzy 
p
ac�  regularnie, w ten sposób nagradzaj� c ludzi? No to jest tak chyba nie fair.” 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „Nie jest to 
prawda, dlatego � e je� li mówimy o windykacji, czyli mówimy o wielko� ci przychodu,  
w stosunku do przypisu, to ona jest na poziomie 90%. W 2015 roku mieli� my rekordowy 
przychód, który by
 ponad 101% przypisu na dany rok, czyli nie do�� , � e � ci� gn� li � my  
w 100%, to co ludzie powinni zap
aci�  za czynsz, to równie�  zaleg
o� ci z lat ubieg
ych te�   
w niewielkim procencie zosta
y � ci� gni� te.” 
 
Radny p. Marcin Chru� cik zapyta
: „Tylko moje pytanie jest takie, czy te nale� no� ci, które 
s�  wygenerowane przez te x lat, to nie s�  w
a� nie nale� no� ci z tych najta� szych lokali?”. 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „Nie, dlatego � e 
nierzadkie s�  przypadki, � e ludzie w lokalach ze wszystkimi urz� dzeniami maj�  zad
u� enie po 
20-30 tys. z
otych równie� .” 
 
Radny p. Marcin Chru � cik powiedzia
: „Przy takich zad
u� eniach Pa� stwo bardzo szybko 
dzia
acie i od razu s�  sprawy kierowane do s� dów.” 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  powiedzia
: „Kierowane s�  
sprawy do s� du tak naprawd�  w tej chwili po 3 miesi� cach i 4. miesi� cu wezwania do zap
aty 
z uprzedzeniem o skierowaniu sprawy na drog�  post� powania s� dowego. W zwi� zku z czym 
nie ma ju�  sytuacji, � e czekamy pó
 roku, czy rok. Mówi�  tu o sytuacjach, gdzie z przesz
o� ci 
s�  tego typu zad
u� enia, bo chcia
em Pa� stwu tylko przypomnie� , � e bardzo du� o lokali, gdy 
dochodzi do eksmisji z budynku, z lokalu wyposa� onego we wszystkie urz� dzenia, 
cudownym zrz� dzeniem losu najemca znajduje 30 tys. i jednorazowo sp
aca zaleg
o�� .” 
 
Radny p. Marcin Chru � cik zapyta
: „Panie dyrektorze, wspomnia
 Pan, � e w ZLM dzia
a 
strona internetowa, je� li dobrze pami� tam, zwi� zana z zamianami lokali na mniejsze, na 
wi� ksze zale� nie od potrzeb, tak?”. 
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Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „Zgadza si� .” 
 
Radny p. Marcin Chru � cik zapyta
: „Dzia
a to od roku czasu, jest Pan w stanie powiedzie�  
ile lokali w ten sposób zosta
o zamienionych?”. 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „98 lokali.” 
 
Radny p. Marcin Chru �cik powiedzia
: „To chyba jest troszeczk�  ma
o.” 
 
Radna p. Urszula Nizio
ek- Janiak: „Czy do tej sytuacji takiego bilansowania wydatków  
i dochodów z gospodarki mieszkaniowej doliczaj�  Pa� stwo równie�  dochody ze sprzeda� y 
mieszka� , czy sprzeda� y nieruchomo� ci?”. 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „Nie.” 
 
Radna p. Urszula Nizio
ek- Janiak zapyta
a: „To kolejne pytanie, tylko chyba bardziej do 
s
u� b finansowych, czy wszystkie dziedziny dzia
alno� ci miasta s�  tak bilansowane jak 
staramy si�  zbilansowa�  gospodark�  mieszkaniow� , czy np. wydatki na drogi nam si�  
bilansuj� , wydatki na edukacj�  nam si�  bilansuj� , czy wsz� dzie jednak dop
acamy? Czy 
spó
ki miejskie nam si�  op
acaj� , � e tak powiem? Ja mam wra� enie, � e to co jest podstawow�  
rzecz�  w � yciu miasta, czyli miejsce zamieszkania, no troch�  pada tak�  ofiar�  gospodarki 
prawie rynkowej, a jednocze� nie jest wiele dziedzin niekoniecznych dla miasta, no takich jak 
np. w
a� nie spó
ki miejskie, gdzie my jednak dok
adamy ca
y czas bez mrugni� cia okiem. 
Czy mog
abym uzyska�  odpowied�  na to pytanie, czy wszystko tak podsumowujemy  
w ramach gospodarki finansowej miasta, czy tylko mieszkaniówka jest tak wyj� tkowo 
traktowana?”. 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „Ja Pani nie 
odpowiem, natomiast chcia
bym Pa� stwa zapewni� , � e ta nowa regulacja czynszowa i tak nie 
pokryje, tu nie ma mowy o pokryciu wydatków zwi� zanych z utrzymaniem naszego zasobu. 
Zmniejszy si�  po prostu ró� nica mi� dzy dochodami, a wp
ywami poniewa�  ja wymieni
em 
Pa� stwu kwoty, te 116 mln, bez innych wydatków. Tak naprawd�  ten deficyt jest na poziomie 
50 czy nawet wi� cej czasami milionów. Je� li do tego doliczy�  wydatki inwestycyjne, które na 
przestrzeni ostatnich lat, chocia� by z programu 100 kamienic, kiedy jakby na to nie patrze� , 
jest to jednak inwestowanie w zasób mieszkaniowy tak naprawd� , to tych pieni� dzy zosta
o 
wydanych ponad 200 milionów. To nie jest tak, � e tylko to z czynszów, bo to  
z czynszów tylko i wy
� cznie jest potrzebne, � eby ten zasób utrzyma�  w stanie nie 
pogorszonym, a wszyscy wiemy jakie s�  potrzeby remontowo-inwestycyje tego zasobu i to 
nie jest wyrzut poniewa�  to s�  tak naprawd�  zaniedbania z ostatnich kilkudziesi� ciu lat tak 
naprawd� .” 
 
Radna p. Urszula Nizio
ek- Janiak powiedzia
a: „To jest oczywiste, � e mieszkaniówka w 
	odzi jest workiem bez dna poniewa�  nie finansowali� my jej odpowiednio przez lata  
i zbieramy w tej chwili tego owoce.” 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  powiedzia
:  „Tak i zaczynaj�  
by�  nieruchomo� ci w takim stanie, � e je� li si�  nie przymierzymy do remontów tych lokali, ja 
mam nadziej� , � e rewitalizacja obszarowa przynajmniej dotknie to � ródmie� cia, � e b� dzie w 
zdecydowanie lepszym stanie, a tak naprawd�  wi� kszo��  naszego zasobu wymaga naprawd�  
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pot�� nych � rodków inwestycyjnych. My � e� my w swoim czasie zrobili taki szacunek, jakie 
mamy potrzeby i to Pa� stwu od razu powiem, � eby utrzyma�  budynki w stanie 
niepogorszonym, ja nie mówi�  o tym, � eby je remontowa� , � eby nie ulega
y dalszej 
degradacji, to musieliby� my jednorazowo wyda�  1. 200 000 000 z
otych.” 
 
Radna p. Urszula Nizio
ek- Janiak powiedzia
a: „To nawet nie jest jeszcze tak � le, 
powiedzia
abym w stosunku do wydatków inwestycyjnych, które mamy za sob� . Panie 
dyrektorze, a jakie s�  w ogóle dochody ze sprzeda� y mieszka�  i czy my nie mo� emy ich 
kierowa�  rzeczywi� cie na gospodark�  mieszkaniow� , skoro to ma by�  taki zamkni� ty obiekt, 
to mo� e przyjmijmy jednak tak�  zasad� .” 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki   powiedzia
: „Nie odpowiem 
Pani radnej, natomiast Wydzia
 Zbywania i Nabywania Nieruchomo� ci móg
by odpowiedzie�  
na to pytanie.” 
 
Radna p. Urszula Nizio
ek- Janiak zapyta
a: „Panie dyrektorze, chcia
am zapyta�  o te 
obni� ki strefowe, które w tej chwili likwidujemy, ale chcia
abym dopyta�  dlaczego w
a� ciwie 
one by
y? Wi� kszo��  	odzian chc�  mieszka�  poza centrum, niestety nad czym ubolewam,  
a trend by
 zupe
nie odwrotny. Za co my naliczali� my te obni� ki?”. 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „W pewnym 
momencie wydawa
o nam si� , � e tak jak Pani radna powiedzia
a, � e powinni� my mie�  wy� sze 
czynsze w centrum miasta, tak jak jest w wi� kszo� ci miast i krajów, w 	odzi si�  to nie 
sprawdzi
o, a poniewa�  budowali� my nie tylko na Olechowie, Janowie czy na osiedlu 
Li � ciastej, ale równie�  w centrum kilka budynków, mi� dzy innymi na Sienkiewicza,  
w zwi� zku z czym najemcy lokali komunalnych w nowo wybudowanym budynku, którzy 
mieli to szcz�� cie, b� d�  nieszcz�� cie mieszka�  na ul. Sienkiewicza p
aciliby 9 z
, natomiast 
Pa� stwo na Olechowie w budynku wybudowanym w tym samym roku p
aciliby 8, 10 z
, wi� c 
uznali� my, � e nie mo� na jakby ró� nicowa� , stwierdzili� my, � e ten ca
y zasób powinien by�  
obj� ty jednakow�  regulacj� .” 
 
Radna p. Urszula Nizio
ek- Janiak zapyta
a: „Jak to jest liczone, czy je� eli w budynku jest 
ogrzewanie, to ogrzewanie jest wliczone w czynsz, a w innym budynku, je� li jest ogrzewanie 
piecowe, to my nie wliczamy tego w czynsz?” 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „Nie. Op
aty za 
lokal sk
adaj�  si�  z czynszu i op
at niezale� nych od w
a� ciciela, czytaj op
ata za CO, op
ata za 
wywóz nieczysto� ci, no w zale� no� ci czy sta
ych, czy p
ynnych, bo i te�  mamy budynki, 
gdzie s�  tzw. szamba. Natomiast nie uwzgl� dnia si�  op
at z tytu
u centralnego ogrzewania, 
gazu, ciep
ej wody i pr� du. To s�  oddzielne op
aty.” 
 
Radna p. Urszula Nizio
ek- Janiak zapyta
a: „ A czy kalkuluj� c te stawki czynszów brali 
pa� stwo pod uwag�  to, � e przy kamienicach jakby kubatury s�  du� o wi� ksze do ogrzania   
i niestety lokatorzy cz� sto p
ac�  sporo wi� cej za ogrzewanie mieszkania i za czynsz 
� cznie 
ni�  mieszka� cy bloków, st� d jest taka te�  ucieczka z kamienic. Czy to by
o kiedy�  
kalkulowane?”  
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  powiedzia
: „Ja nie wiem, czy 
to jest ucieczka z kamienic. Rozmawiali� my niedawno z najemcami z ulicy Legionów 15  
i Pani wr� cz si�  wyra� a
a, � e nigdy by si�  nie wyprowadzi
a do bloków, jej si�  dobrze 
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mieszka w tej kamienicy. Wi� c z tej strony funkcjonalnej niekoniecznie wszyscy chc�  
mieszka�  w blokach, ja bym takiej tezy tutaj nie postawi
. Natomiast sam fakt, � e istnieje 
bardzo du� e zainteresowanie zamieszkiwaniem w budynkach, które zosta
y wyremontowane 
w ramach programu 100 kamienic, powoduje, � e s�  ch� tni, którzy zap
ac�  za centralne 
ogrzewanie mo� e ciut wi� cej, ale to tylko w pocz� tkowym okresie, dlatego jak mieszkanie 
jest nagrzane tak naprawd� , to ju�  potem zu� ycie tego ciep
a jest takie same w bloku, jak  
i w kamienicy.” 
 
Radna p. Urszula Nizio
ek- Janiak powiedzia
a: „Mimo wi � kszej kubatury? No jako�  mi si�  
nie chc�  wierzy� .” 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  powiedzia
: „Je� li mamy ju�  
budynek, gdzie jest wymurowany z ceg
y, s�  grube � ciany, a czasami w oficynach jest jeszcze 
to ocieplone, wymienione s�  wszystkie okna, prosz�  mi wierzy�  nie jest wi� ksze zu� ycie.” 
 
Radna p. Urszula Nizio
ek- Janiak zapyta
a: „Czy porównywali Pa� stwo stawki czynszów 
w mieszkaniach spó
dzielczych w blokach z takimi samymi mieszkaniami w zasobie 
gminnym? Jak to wygl� da?” 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  powiedzia
: „Nie wiem teraz 
do których stawek si�  odnie�� , czy do spó
dzielczego w
asno� ciowego prawa do lokalu?” 
 
Radna p. Urszula Nizio
ek- Janiak powiedzia
a: „Nie, mówimy o najmie. Tak � eby� my 
porównywali porównywalne. Mamy gdzie�  takie zestawienia? No je� li Pan dyrektor tutaj nie 
ma to oczywi� cie ja bym poprosi
a o tak�  informacj�  jako�  mailowo.” 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki   odpowiedzia
: „Mo� emy tylko 
na du� ych liczbach, poniewa�  � rednia stawka czynszu jak ju�  wspomnia
em w gminie jest 
4,80 z
 i � rednia stawka czynszu w spó
dzielniach te�  jest mniej wi� cej na tym samym 
poziomie.” 
 
Radna p. Urszula Nizio
ek- Janiak powiedzia
a: „No tak, ale to jest jakby zupe
nie inny 
zasób, wi� c naprawd�  porównujmy porównywalne.” 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  powiedzia
: „Pani radna tylko 
� e w spó
dzielni trzeba wk
ad mieszkaniowy wnie�� . To nie jest tak, � e nic nie wnosi si� ,  
a otrzymuj�  si�  lokal do zamieszkania. W TBS-ie mamy stawki zdecydowanie wy� sze i tam 
trzeba jeszcze wp
aci�  20, b� d�  30% partycypacje. Oczywi� cie ona jest zwrotna, natomiast 
stawki zaczynaj�  si�  od 10,35 z
 do 13,05 z
, takie s�  stawki czynszu w TBS-ie.” 
 
Radna p. Urszula Nizio
ek- Janiak zapyta
a: „Panie dyrektorze, jeszcze ja mam tak�  
w� tpliwo�� , jakie w ogóle przepisy reguluj� , jakie mieszkanie mo� e by�  oddawane w najem. 
Ja si�  ca
y czas zastanawiam, je� eli mamy mieszkanie zagrzybione, to mamy taka sytuacj�  
sanitarn� , � e tak naprawd�  tam nikt nie powinien mieszka� . Czy to jest w ogóle 
dopuszczalne?” 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „Wszystkie 
lokale maj�  przymiot lokalu mieszkalnego. Wynika to z tego, � e na przestrzeni lat, kiedy 
nasza 	ód�  by
�  budowana, mamy XIX wiek, pocz� tek XX wieku, by
y ró� ne przepisy prawa 
budowlanego, które dopuszcza
y jakby ró� ne normatywy. Natomiast dopóki nie b� d�  mia
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wy
� czenia w
a� cicielskiego, czyli je� li my rzeczywi� cie jako w
a� ciciel stwierdzimy, � e lokal 
nie nadaj�  si�  do zamieszkiwania, b� d�  mamy decyzj�  Powiatowego Inspektora Nadzoru 
Budowlanego, który równie�  stwierdzi niemo� no�� , nie nadawanie si�  danego lokalu do 
u� ytkowania, wszystkim tym osobom zostaje przyznany lokal zamienny.” 
 
Radna p. Urszula Nizio
ek- Janiak zapyta
a: „Rozumiem, � e nie ma � adnych przepisów 
sanitarnych, zdrowotnych, odnosz� cych si�  do tego w jakich warunkach si�  mieszka, które by 
wy
� cza
y mieszkanie z u� ytkowania, tylko prawo budowlane?” 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki   odpowiedzia
: „Tak.” 
 
Radny p. Bart
omiej Dyba- Bojarski zapyta
: „Czy to jest tak, � e Pa� stwo tylko od 
odpowiednich decyzji budowlanych uzale� niacie zastosowanie tej zni� ki? Jak grzyb po prostu 
jest i go wida� , zawilgocenie itd. to wtedy tej zni� ki nie ma?” 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „Nie, 
powiedzia
em, � e zarówno decyzja w
a� cicielska, czyli to co w tej chwili robimy, 
przegl� damy nasz zasób. Nie trzeba by�  fachowcem, � eby stwierdzi� , � e mieszkanie jest 
zagrzybione. Ta zni� ka b� dzie mia
a zastosowanie.” 
 
Radny p. Bart
omiej Dyba-Bojarski zapyta
:  „Drugie moje pytanie wynika troch�  obok 
tematu, ale jakby zaniepokoi
em si�  tym, � e Pa� stwo nie macie mo� liwo� ci, czy Pa� stwo 
macie mo� liwo��  powi� zania wydatków remontowych, czy inwestycyjnych zwi� zanych 
 z kamienic� , konkretnym adresem, czy te�  to idzie tylko i wy
� cznie w ramach jakby 
wspólnego worka? Ja rozumiem, � e przy „Mie� cie kamienic” to akurat mo� liwo��  tak�  macie, 
bo tam s�  przetargi na remont kapitalny danej kamienicy, natomiast w przypadkach 
mniejszych, pytam o to dlatego, � e jak s
ysz� , to idzie wszystko do jednego worka i nie 
mo� ecie Pa� stwo tego dok
adnie rozliczy� , to zapala mi si�  czerwona lampka w kontek� cie 
mo� liwej reprywatyzacji danej kamienicy oraz ewentualnego rozliczenia si�  z w
a� cicielami z 
nak
adów na kamienic� . Czy w zwi� zku z tym Pan zarz� dzaj� c lokalami jest w stanie 
powi� za�  konkretne wydatki z konkretnymi adresami i prowadzicie tego typu ksi�� k� , czy te�  
nie , bo to jest przy takim braku to jest niebezpieczne?” 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „Mo� emy, 
ostatnie 10 lat koszty poniesione na dan�  nieruchomo�� , jeste� my w stanie poda�  kwot� , jaka 
zosta
a poniesiona.” 
 
Radny p. Bart
omiej Dyba- Bojarski zapyta
: „Na ka� d�  konkretn�  nieruchomo��  i jeste� cie 
w stanie z ka� dej konkretnej nieruchomo� ci wyliczy�  pobrany czynsz, bo to te�  jest istotne  
w przypadku ewentualnych roszcze� ?” 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „Tak, jeste� my.” 
 
Radny p. W
odzimierz Tomaszewski powiedzia
: „Ja tylko chcia
em prosi�  Pana dyrektora, 
bo te dane, które tutaj s
yszymy, je� li chodzi o te warto� ci zwi� zane z tym, jakich grup te 
zmiany czynszowe b� d�  dotyka
y, chodzi o to, tutaj Pan poda
, � e te 9 z
 dotyczy�  b� dzie ok. 
400 lokali i te pozosta
e ruchy i zmiany w tych czynszach, je� li chodzi o ilo� ci tych mieszka�  
to bym by
 wdzi� czny, gdyby Pan udost� pni
 nam te dane w formie pisemnej, podobnie 
zreszt�  jak i te informacje dotycz� ce tych kwot niezb� dnych, które spowodowa
yby, � e 
zatrzyma
aby si�  degradacja zasobu. Powiedzia
 Pan 1 200 000 000 z
otych, to bym by
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wdzi� czny gdyby taki pisemny materia
 móg
 do nas trafi� , przynajmniej jestem tym 
zainteresowany.” 
 
Radny p. Kamil Jeziorski zapyta
: „Panie dyrektorze, ja mam jedno pytanie jeszcze, 
poniewa�  niedawno mieli� my protest mieszka� ców obj� tych podwy� kami mieszka�  
komunalnych, dzisiaj mamy punkt na sesji Rady dot. informacji Prezydenta, którego Pan 
reprezentuje. Wydaj�  si� , � e z dniem 1 maja, jak podwy� ka dotknie tych ludzi ju�  w sposób 
taki namacalny, kiedy w czerwcu zap
ac�  pierwszy czynsz podwy� szony, jak Pa� stwo sobie 
zamierzaj�  z tym poradzi� ? Jak�  Pa� stwo zamierzaj�  prowadzi�  strategi� , polityk� , jakie b� d�  
pa� stwa kroki, w zwi� zku z tym jednak b� dzie taka sytuacja, � e w czerwcu Ci Pa� stwo np. 
zap
ac�  wy� szy czynsz o 100, 160, 200 z
. Co Pa� stwo wtedy zrobi� , je� eli 	ód �  odwiedzi 
np. te 9 400 osób dotkni� tych t�  zwi� kszon�  stawk�  9 z
 lub 8,91 z
?” 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  powiedzia
: „Zadaj�  Pan 
pytanie czysto hipotetyczne, co si�  stanie?” 
 
Radny p. Kamil Jeziorski powiedzia
: „Panie dyrektorze niepokoje spo
eczne, one jednak 
wzrastaj� .” 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  powiedzia
: „Ja my� l� , � e 
powinni� my jeszcze te�  powiedzie�  o czym zapominamy, � e programy os
onowe, które 
miasto oferuje, dodatki mieszkaniowe, które mog�  by�  przyznane do wysoko� ci 70% 
czynszu. Proponuj�  zg
osi�  si�  do wydzia
u � wiadcze�  socjalnych i zobaczy� , czy 
przypadkiem osobom, które rzeczywi� cie s�  nisko uposa� one nie kwalifikuj�  si�  do 
otrzymania dodatku mieszkaniowego, tak jak mówi�  to jest 70% czynszu.” 
 
Radny p. Kamil Jeziorski powiedzia
: „Panie dyrektorze, ale Pan wie, � e zasób komunalny 
gminy to mieszkania zazwyczaj du� e, dodatki mieszkaniowe dla jednej osoby to do 35 m² dla 
dwóch 40 m², a np. dodatek mieszkaniowy je� eli chodzi o wynagrodzenie osi� gane  
w gospodarstwie domowym, to na dwie osoby 999 z
, czyli wszystko powy� ej minimum 
socjalnego.” 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  powiedzia
: „Mamy jeszcze 
zapis w naszej uchwale Rady Miejskiej, mo� emy do 12 miesi� cy dokona�  obni� ki czynszu w 
wysoko� ci do 50% tego czynszu. Oczywi� cie takie osoby, czy najemcy powinni zg
osi�  si�  do 
Zarz� du Lokali Miejskich i taki wniosek z
o� y� . Mamy unormowania w uchwale Rady 
Miejskiej jest taka mo� liwo��  dopuszczona, bo ka� dy z nas mo� e w okresie przej� ciowym,  
z mo� liwo� ci�  przed
u� enia na kolejne miesi� ce.” 
 
Radny p. Kamil Jeziorski zapyta
: „Czy Pa� stwo z tego skorzystaj� ? 
 e s�  takie instrumenty 
to w porz� dku, ale czy Pa� stwo skorzystaj� ?” 
 
Odpowiedzi udzieli
a kierownik Wydzia
u Windykacji p. Izabela Wilkowska-  
Sk
adowska: „O mo� liwo� ci obni� ki czynszu z tytu
u niedostatku informujemy m.in. we 
wszystkich wezwaniach do zap
aty, upomnieniach kierowanych do d
u� ników w tamtym 
roku, do najemców lokali mieszkalnych skierowali� my 21 ty�  wezwa�  do zap
aty. Z tej 
mo� liwo� ci obni� ki czynszu z tytu
u niedostatku skorzysta
y tylko 32 osoby, tylko mieli� my 
32 wnioski i teraz 32 osoby maj�  takie obni� ki, natomiast ka� dy, kto spe
nia kryterium 
dochodowe mo� e stara�  si�  i ta obni� ka jest na okres 12 miesi� cy do 50% stawki czynszu  
z mo� liwo� ci�  przed
u� enia o kolejne 12 miesi� cy.” 
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Radny p. Kamil Jeziorski powiedzia
: „Panie dyrektorze, my� l�  � e Pa� stwo powinni� cie si�  
przygotowa�  na miesi� c czerwiec, bo b� d�  powa� ne ruchy spo
eczne. ju�  dzisiaj mamy do 
czynienia z tym, � e spo
ecze� stwo 	odzi, mieszka� cy, najemcy s�  niezadowoleni. My� l� , � e 
ta sesja dzisiejsza i ta informacja tego nie roz
adowa
a.” 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  powiedzia
: „Prosz�  Pa� stwa 
trudno jest mi powiedzie� , bo mówimy o grupie nie wiem 100, 200, 500, czy 1000 osób. 
Trudno jest mi powiedzie�  ile osób w sposób dotkliwy odczuje t�  podwy� k�  czynszu, 
poniewa�  my od momentu dokonania wypowiedze�  stawek czynszu tak naprawd�  44 
interwencje zosta
y zg
oszone na pi� mie. Przepraszam, 63 interwencje. Takie pisma zosta
y 
do nas zg
oszone, czyli nie przybra
o to skali masowej i te wszystkie podania zosta
y z
o� one 
w ramach obowi� zuj� cych przepisów. B� dziemy rozpatrywa�  i b� dziemy si�  zastanawia�   
z której formy b� d�  pomocy, b� d�  obni� ki czynszu w stosunku do danej rodziny mo� na 
b� dzie zastosowa� .” 
 
Radna p. Ma
gorzata Moskwa- Wodnicka zapyta
a: „Panie dyrektorze, ja mam takie 
pytanie, poniewa�  do mnie na dy� ur zg
osili si�  mieszka� cy, którzy dostali propozycj�  
wykupu mieszkania komunalnego z bonifikat� . Oczywi� cie stan techniczny tych lokali 
pozostawia wiele do � yczenia, i dostali równie�  informacj� , � e je� li nie wykupi�  takiego 
lokalu b� dzie grozi
a im eksmisja, b� d�  przeniesienie do innego lokalu. Ja mam pytanie, czy 
to w ogóle jest mo� liwe? Mamy na uwadze, � e nie wszystkich sta�  jest nawet z bonifikat�  na 
wykupienie takiego lokalu.” 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „Prosz�  Pa� stwa 
miasto drugi rok realizuje program wychodzenia ze wspólnot, na razie obj� li � my tym 
programem wspólnoty mieszkaniowe, w których gmina posiada ju�  tylko jeden b� d�  dwa 
ostatnie lokale niewykupione. W zwi� zku z czym wydaj�  si�  to racjonalne, gdy�  anga� owanie 
administratora do budynku w którym mamy tylko dwa lokale jest troszeczk�  ma
o 
gospodarne, w zwi� zku z czym by
oby dobrze, gdyby wszystkie te lokale by
y wykupione 
 i w
a� ciciele, � eby sobie sami zarz� dzali tak�  nieruchomo� ci�  i to jest tak, � e prosimy  
o rozwa� enie takiej mo� liwo� ci, je� li jest to ostatni lokal to wypowiadamy umow�  najmu, ale 
prosz�  zauwa� y�  dajemy adekwatny lokal zamienny w budynku np. innej wspólnoty, gdzie ta 
prywatyzacja dopiero jest rozpocz� ta, b� d�  jest na poziomie 50%. Ze wszystkich lokali, które 
zosta
y wskazane tym osobom, te osoby s�  zadowolone. Nie ma tak, � e kogo�  na si
�  
wyprowadzamy, tylko proponujemy, prosz�  sobie pój��  i obejrze�  taki lokal. Jest to jedna, 
druga, trzecia, czwarta czy pi� ta propozycja. Nie mieli� my z tego tytu
u � adnej interwencji, 
natomiast by
y przypadki, � e poniewa�  nie wiedzieli� my kto tam mieszka, b� d�  kto pozosta
  
z mieszka� ców w danym lokalu, � e by
y to osoby starsze i odst� pili � my w uzasadnionych 
przypadkach. Nie zmuszamy, mówimy prosz�  bardzo mieszka�  tam, póki jest taka 
mo� liwo�� . Natomiast cz���  osób, po zaproponowaniu lokalu zamiennego bez � adnego 
problemu przeprowadza si�  do nowego lokalu.” 
 
Radna p. Ma
gorzata Moskwa- Wodnicka powiedzia
a: „Czyli ja rozumiem, � e Ci 
mieszka� cy, którzy nie decyduj�  si�  na wykup dostaj�  od Pa� stwa propozycj�  lokalu 
zamiennego o takim samym standardzie, a nie pogorszonym.” 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki   powiedzia
: „Nie, na pewno 
nie. Je� li ju�  to mo� e by�  lepszy.” 
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Wiceprzewodnicz� ca Rady Miejskiej p. Ma
gorzata Niewiadomska- Cudak zapyta
a: 
„Panie dyrektorze, mo� e nam Pan powiedzie�  ilu jest obecnie takich mieszka� ców, którzy nie 
reflektowali na tak�  zamian� ?” 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  odpowiedzia
: „Spróbujemy to 
policzy�  i mo� emy indywidualnie Pani przewodnicz� cej przes
a�  tak�  informacj� , b� d�  na 
przysz
ej sesji poda�  j� .” 
 
Radny p. Marcin Zalewski powiedzia
: „Panie dyrektorze, poniewa�  powiedzia
 Pan, � e  
w sytuacjach, kiedy mieszkaniec, któremu Pa� stwo zaproponowali� cie wykup mieszkania, 
b� d� cy we wspólnocie z której Pa� stwo chcecie wyj�� , ten mieszkaniec nie zdecyduj�  si�  na 
wykup tego mieszkania, zostanie przeniesiony do innej wspólnoty w której równie�  rozpocz� 
 
si�  proces wyj� cia ze wspólnoty Urz� du Miasta, czy Pa� stwo nie przewidzieli� cie takiej 
sytuacji, � eby ochroni�  troch�  tych mieszka� ców, których nie sta�  na wykup tych 
nieruchomo� ci, stworzeniem jakiego�  zasobu komunalnego, który nie b� dzie procedowany do 
wykupu, dlatego � e to jest stawianie mieszka� ców w permanentn�  presj�  finansow� , której 
nie s�  w stanie spe
ni� .” 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  powiedzia
: „Tak jak 
powiedzia
em, staramy si� . G
ównym cele jest wprowadzenie do budynku, który jeszcze nie 
zosta
 sprywatyzowany. Cz���  osób skorzysta
o z mieszka� , poniewa�  by
a taka mo� liwo�� , 
które � e� my wyremontowali w ramach programu 100-kamienic, cz���  przeprowadzi
a si�  do 
nowo oddanych lokali na ul.Kaliskiej na przyk
ad, które wybudowa
 WTBS i tam na dzie�  
dzisiejszy nie przewiduje si�  � adnej prywatyzacji. W tej chwili w ci� gu najbli� szych dwóch 
miesi� cy b� dzie oddany budynek na ul. Rogozi� skiego, tam b� dzie te�  ok. 30 lokali 
komunalnych i te�  nie b� d�  podlega
y te lokale prywatyzacji. W zwi� zku z czym mamy tak�  
mo� liwo�� , natomiast te�  musimy sobie zdawa�  spraw� , � e tych wspólnot jest na dzie�  
dzisiejszy 2150 i te wspólnoty s�  w ró� nym stopniu zaawansowania, je� li chodzi o wykup 
lokali i tak jak mówi� , na dzie�  dzisiejszy tylko i wy
� cznie bierzemy pod uwag�  te 
wspólnoty, gdzie mamy tylko jeden b� d�  dwa lokale, w zwi� zku z czym, to jest bardzo d
ugi 
proces i nie zamierzamy tego w rok, czy dwa, czy nawet w pi��  zako� czy� . Nie mniej jednak 
mieli� my wiedz� , � e mamy kilkadziesi� t takich wspólnot, gdzie jest tylko po jednym lokalu 
 i racjonalne si�  wydaje � eby z takiej wspólnoty wyj�� . Zaznaczam, � e w dwóch czy w trzech 
przypadkach zrezygnowali� my z tego, poniewa�  mieszka
a tam osoba w podesz
ym wieku, 
która powiedzia
a, � e jednak by chcia
a mieszka�  cyt. „do ko� ca swych dni w tym 
mieszkaniu”, nie chcia
aby si�  nigdzie przeprowadza� . Pozostawili� my, uszanowali� my t�  
wol� , to nie jest co�  tak, � e robimy co�  naprawd�  na si
� . Proponujemy najemcom, jest to 
program taki pilota� owy, staramy si�  bardziej na zasadzie dobrowolno� ci przeprowadzenia si�  
do innego lokalu wcale nie gorszego, tak jak powiedzia
em, czasami ten lokal jest w lepszym 
stanie technicznym.” 
 
Radny p.  Marcin Zalewski powiedzia
: „Panie dyrektorze, po prostu dziel�  si�  pewn�  
obaw� , poniewa�  pewien procent mieszka� ców, nie b� dzie w stanie, nie ma takiej 
perspektywy, � eby osi� gn��  stan posiadania finansowego na tyle, � eby by�  w stanie wykupi�  
nawet po bonifikatach obowi� zuj� cych dany lokal i przenoszenie taki mieszka� ców z lokalu 
w zwi� zku z wyj� ciem ze wspólnoty do wspólnoty z której trzeba b� dzie wyj��  za dwa lata,  
z której Pa� stwo b� dziecie planowa�  wyj��  za dwa lata b� dzie po prostu nastawieniem tych 
ludzi bezpo� rednio na ci� g
�  przeprowadzk�  ,a nie na funkcjonowanie, dlatego zwracam 
Pa� stwu uwag�  na ten problem, bo mo� e si�  okaza�  tak, � e b� dziecie permanentnie 
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przeprowadza�  cz���  mieszka� ców, która nigdy w � yciu nie b� dzie w stanie wykupi�  tych 
lokali.” 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki  powiedzia
: „Ja mam nadziej� , 
� e do takiej sytuacji nie dojdzie dlatego, � e tak jak powiedzia
em mamy mieszkania o ró� nym 
stopniu zaawansowania wykupu. Je� li przeprowadzamy do innej wspólnoty, to naprawd�  tam 
jeszcze koniec wykupu to jest najbli� sze kilka czy kilkana� cie lat. Natomiast nie mog�  te�  
przyj��  argumentacji Pana radnego, � e osoby danej nie sta� , to nie oznacza � e za dwa czy trzy 
lata nie b� dzie jej sta� .” 
 
Radny p.  Marcin Zalewski powiedzia
:  „Osoby powy� ej 65 roku � ycia, które ju�  nie s�  
czynne zawodowo od kilku lat, bo takie te�  mamy, mo� e si�  okaza� , � e na rynku nie b� d�   
w stanie uzyska�  zdolno� ci kredytowej w tym zakresie, � eby wykupi�  lokal za kilkana� cie, 
kilkadziesi� t tysi� cy.” 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki   powiedzia
:  „To s�  naprawd�  
odosobnione przypadki.” 
 
Radny p.  Marcin Zalewski powiedzia
: „Patrz� c na perspektywy naszego miasta, gdzie si�  
starzeje, to nie jest odosobniony przypadek.” 
 
Dyrektor Zarz � du Lokali Miejskich p. Andrzej Chojnacki   powiedzia
:  „Dla mnie s�  one 
odosobnionymi przypadkami.” 
 
Wiceprzewodnicz� ca Rady Miejskiej p. Ma
gorzata Niewiadomska- Cudak zapyta
a:  „Ja 
na zako� czenie chcia
am jeszcze zada�  pytanie, bo Pa� stwo mówili� cie, � e 32 osoby 
skorzysta
y z mo� liwo� ci obni� enia czynszu, chcia
am si�  zapyta�  o kryterium dochodowe, 
jakie obecnie jest to kryterium dochodowe, � eby osoby mog
y skorzysta�  z takiej 
mo� liwo� ci?” 
 
Odpowiedzi udzieli
a kierownik Wydzia
u Windykacji p. Izabela Wilkowska-  
Sk
adowska:  „To kryterium jest wskazane w uchwale i w gospodarstwie jednoosobowym 
je� eli osoba posiada dochód do 90% najni� szej emerytury mo� e uzyska�  obni� k�  50%, je� eli 
ten dochód jest powy� ej 90% do 120% najni� szej emerytury, wtedy jest obni� ka 30%  
i powy� ej 120% do 150% najni� szej emerytury to jest obni� ka 10%. Inne kryteria dochodowe 
s�  w gospodarstwie wieloosobowym, tutaj dochód do 70% najni� szej emerytury skutkuje 
obni� k�  50%, powy� ej 70% do 100% najni� szej emerytury obni� k�  30% i powy� ej 100% do 
120% najni� szej emerytury obni� k�  10%, ale chcia
abym jeszcze przypomnie� , � e drugim 
taki programem os
onowym s�  dodatki mieszkaniowe i tutaj du� o wi� cej osób na szcz�� cie  
z tych dodatków korzysta, bo w tej chwili mamy ponad 3000 osób, które korzystaj�  z 
dodatków mieszkaniowych. Tam te�  jest oczywi� cie kryterium dochodowe. W marcu 3735 
osób korzysta z dodatków mieszkaniowych na kwot�  878 884. Dodam, � e staramy si�  
informowa�  wszystkich d
u� ników, którzy maj�  wyrok eksmisyjny z prawem do lokalu 
socjalnego, � e im te�  nale� y si�  dodatek mieszkaniowy, s�  w ka� dym pi� mie o tym 
informowani w wezwaniach do zap
aty.” 
 
Wiceprzewodnicz� ca Rady Miejskiej p. Ma
gorzata Niewiadomska- Cudak zapyta
a: „A 
Pani inspektor, to mo� e nam Pani poda� , bo przecie�  mamy ten program odpracowania za 
d
ugi, ile osób obecnie zg
osi
o si�  do tego programu?” 
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Odpowiedzi udzieli
a kierownik Wydzia
u Windykacji p. Izabela Wilkowska-  
Sk
adowska:  „Tak, oczywi� cie. Na koniec stycznia 2017 roku 312 osób z
o� y
o wnioski  
o odpracowanie zaleg
o� ci z tego 227 osób podpisa
o porozumienia, ale tylko 170 przyst� pi
o 
do pracy. To 170 osób do stycznia odpracowa
o kwot�  676 000 188 z
. Trzy osoby 
zrezygnowa
y, bo stwierdzi
y � e sp
ac�  swoje zaleg
o� ci i sp
aci
y 18 000. 50 wniosków 
zosta
o rozpatrzonych negatywnie z tego powodu, � e przekroczy
y osoby kryterium 
dochodowe lub te�  nie dostarczy
y dokumentów niezb� dnych do rozpatrzenia wniosku.” 
 
W imieniu mieszka� ców wypowiedzia
a si�  p. Agnieszka Tamborska: „Szanowni Pa� stwo, 
w imieniu mieszka� ców mieszka�  komunalnych i swoim chcia
abym bardzo podzi� kowa�  za 
mo� liwo��  przedstawienia Pa� stwu naszego problemu. W zwi� zku z wprowadzonymi przez 
Pa� stwa podwy� kami, ponad 40%, chcieliby� my wyrazi�  zdecydowany sprzeciw tej polityce 
i tym podwy� kom. Musz�  si�  odnie��  niestety do tego, jak Pa� stwo wypowiadacie si�   
w mediach, w jaki sposób przedstawiciele w
adz wypowiadaj�  si�  w
a� nie na temat 
mieszka� ców mieszka�  komunalnych i chcia
am Pa� stwu przypomnie� , � e jeste� my 
podmiotem w tym mie� cie, a jeste� my traktowani jak przedmiot niestety. Bior� c pod uwag� , 
� e po
owa mieszka�  komunalnych jest zad
u� ona, przyj� ta przez Pa� stwa nowa uchwa
a 
uderza niestety w najbiedniejszych. Zwi� kszy si�  grupa ludzi, którzy nie b� d�  p
aci� ,  
a zarówno inflacja, jak i równie�  nasze pensje nie wzros
y w tym czasie o 40%. Robicie 
Pa� stwo zatem wszystko, aby powi� kszy�  zarówno bezdomno��  w 	odzi, jak i stref�  tych 
biednych osób. Nasuwa si�  zatem pytanie, „quo vadis Rado Miejska?”. Chcia
abym te�  
zwróci�  uwag� , � e nie s�  to pierwsze podwy� ki w mieszkaniach komunalnych, które Pa� stwo 
nam zafundowali� cie. Pragn�  równie�  przypomnie�  i odnie��  si�  do s
ów Pana dyrektora 
Chojnackiego, � e cz���  mieszka�  mi� dzy latami 1998 a 2013 p
aci
o 160% stawki czynszu, 
przy czym nie by
y prowadzone w tych mieszkaniach � adne remonty. Bloki te s�  bardzo 
zaniedbane, s�  w bardzo z
ym stanie technicznym, pomimo tego � e p
acili� my, tak jak 
powiedzia
am, 160% stawki czynszu, nic za tym nie sz
o. Pan dyrektor Chojnacki równie�  
powiedzia
 Pa� stwu przed chwil� , � e b� d�  prowadzone teraz ogl� dziny poszczególnych 
bloków. Ja ju�  co�  takiego przechodzi
am. W 2013 roku mieli� my ogl� dziny prowadzone 
naszego bloku, byli przedstawiciele z 	ódzkiego Urz� du Miasta, zosta
a przygotowana lista 
ró� nych usterek, które wyst� puj�  u nas w bloku, sko� czy
o si�  tylko na tym, � e dostali� my 
pismo, � e Urz� d Miasta nie jest w stanie nam op
aci�  tych remontów, poniewa�  nie dysponuje 
takim bud� etem. Chcia
abym równie�  zaznaczy� , � e znowu Ci mieszka� cy, którzy p
acili 
160% stawki czynszu znowu s�  pokrzywdzeni, bo znowu s�  w tej grupie, która b� dzie znowu 
p
aci
a najwy� szy czynsz. To co jest najwa� niejsze, � e mieszka� cy nie s�  informowani, co 
wp
ywa na podwy� ki, jaka jest tego przyczyna, a tym bardziej nie jeste� my poinformowani, 
jakie s�  sk
adowe tej bazowej stawki czynszu i na co jest ona wydatkowana. My takich 
informacji, mieszka� cy mieszka�  komunalnych, nie posiadamy. Chcia
abym te�  Pa� stwu 
przypomnie� , � e lokale miejskie nie s�  niczyj�  prywatn�  w
asno� ci� , a jedynie maj� tkiem 
chwilowo powierzonym w Pa� stwa r� ce i zgodnie z ustaw�  o pracownikach samorz� dowych 
art. 24 pkt. 1 do podstawowych obowi� zków pracownika samorz� dowego nale� y dba
o��   
o wykonanie zada�  publicznych oraz o � rodki publiczne z uwzgl� dnieniem interesu 
publicznego oraz indywidualnych interesów obywateli. Zatem do Pa� stwa zada�  nale� y 
gospodarne zarz� dzanie tym interesem, a tymczasem tak jak wspomnia
am wcze� niej lokale 
s�  zaniedbane, s�  w z
ym stanie technicznym. Cz� sto niestety mieszka� cy mieszkaj�   
w warunkach szkodz� cych zdrowiu. Na pewno Pa� stwo s
yszeli� cie, � e bardzo du� a cz���  
mieszka�  komunalnych jest zagrzybiona, jest to jeden argument, który jest wyci� gany, 
niestety ja nad tym ubolewam, bo idzie przekaz w � wiat, � e tylko mieszkania s�  zagrzybione, 
ale tak jak powiedzia
am, bardzo wiele budynków jest w bardzo z
ym stanie technicznym. 
Mog
aby tutaj wymieni�  ca
�  list�  wad jakie wyst� puj� , ale nie mam na to po prostu czasu. 
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Tak jak powiedzia
am wcze� niej, wielokrotnie informowali� my Urz� d Miasta o z
ym stanie 
technicznym budynku, pomimo tego nie by
y prowadzone � adne prace remontowe, nie ma 
wk
adu remontowego przypisanego do danego budynku. Wielokrotnie spotykali� my si�   
z przedstawicielami Urz� du Miasta z ró� nych wydzia
ów, nie by
o � adnego odzewu. Ca
y 
czas jeste� my zostawieni sami sobie. Nie mamy z Pa� stwem niestety, musz�  to powiedzie�  
g
o� no, nie mamy z Pa� stwem � adnego dialogu, tylko Pa� stwo mówicie i tylko Pa� stwo 
narzucacie swoje warunki, nie s
uchacie nas, a chcia
am wam przypomnie� , � e wy jeste� cie 
wybrani przez nas. To my mieszka� cy was wybrali� my i dzi� ki nam jeste� cie tutaj. 
Przypomn�  jeszcze, � e zgodnie z ustaw�  o ochronie praw lokatorów art. 7 pkt.4 stawka 
czynszu powinna uwzgl� dnia�   obni� on�  warto��  u� ytkow� , tak jak ogólny stan techniczny 
budynku. Mieszka� cy, którzy przez wiele lat p
acili 160% stawki bazowej mieszkali  
w budynkach z licznymi wadami, nigdy nie otrzymali pomniejszonej stawki czynszu, 
podkre� lam nigdy. Na ostatnim spotkaniu z Panem dyrektorem Chojnackim otrzyma
am 
informacj� , � e mogli� my sk
ada�  takie pismo. Tak jak powiedzia
am, sk
adali� my 
wielokrotnie. Nigdy nie otrzymali� my � adnej bonifikaty ze wzgl� du na z
y stan techniczny 
budynku. Tak jak mówi� , oczekujemy od Pa� stwa empatii. Oczekujemy tego, � e b� dziecie 
naszymi przedstawicielami i b� dziecie z nami prowadzili dialog, którego teraz nie ma. 
B� dziemy wam patrzyli na r� ce, za rok wybory. Decyzja zostaje po Pa� stwa stronie.” 
 
Radny p. 	ukasz Magin powiedzia
: „W gwoli sprostowania. Podwy� ki czynszu zosta
y 
wprowadzone zarz� dzeniem Prezydenta Miasta 	odzi Hanny Zdanowskiej, natomiast nie 
decyzj�  Rady Miejskiej w tej sprawie, ale ju�  przechodz� c do meritum, chcia
bym prosi�   
o wprowadzenie do porz� dku obrad punktu zatytu
owanego „Informacja i stanowisko 
Prezydenta Miasta 	odzi na temat zatrzymania przez Centralne Biuro Antykorupcyjne 
dyrektora Zarz� du Inwestycji Miejskich”. Motywuje ten wniosek formalny tym, � e pojawi
a 
si�  informacja w tym zakresie w mediach i równie�  zapowied� , ze strony wiceprezydenta 
Tomasza Treli, � e miasto w komunikacie odniesie si�  do tej sytuacji. Uwa� am, � e je� eli 
dzisiaj spotykamy si�  tutaj na sesji, to takie plenarne posiedzenie Rady by
oby chyba dobrym 
miejscem do tego, � eby stanowisko Prezydenta i informacje Prezydenta w tej sprawie 
zaproponowa� . Tak zastanawiam si�  nad punktem 10’, tak � eby to by
o nast� pne w porz� dku. 
Nie znam litery wcze� niejszej ni�  a.” 
 
Radny p. Mateusz Walasek powiedzia
:  „Zg
aszam kontrwniosek. Udzielanie informacji na 
temat informacji medialnych i prowadzenie debaty z informacjami medialnymi, zreszt�  
jeszcze przed jak��  oficjaln�  informacj�  urz� du uw
acza powadze Rady Miejskiej. Ja zdaj�  
sobie spraw� , � e wa� ne jest, aby uzyska�  t�  informacj�  i nie w� tpi� , � e 	odzianie t�  
informacj�  uzyskaj� , ale w ten chwili je� eli bazujemy na informacjach oficjalnych, to nie ma 
� adnej oficjalnej informacji. Opieramy si�  na jaki�  informacjach medialnych i taka 
propozycja Pana radnego uw
acza powadze Rady Miejskiej, dlatego sk
adam kontrwniosek.” 
 
 
 
Wiceprzewodnicz� ca Rady Miejskiej p. Ma
gorzata Niewiadomska- Cudak podda
a pod 
g
osowanie wniosek dot. „Informacji stanowiska Prezydenta Miasta 	odzi, dot. zatrzymania 
przez CBA dyrektora Zarz� du Inwestycji Miejskich”. 
 
Przy 10 g
osach „za” , 18 g
osach „przeciwnych” oraz 1 g
osie „wstrzymuj � cym si� ” Rada 
Miejska nie wprowadzi
a do porz� dku obrad powy� szego punktu /wniosek nie uzyska
 
bezwzgl� dnej wi� kszo� ci ustawowego sk
adu Rady – 21 g
osów/. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Prowadz� ca obrady wiceprzewodnicz� ca Rady Miejskiej p. Ma
gorzata Niewiadomska-
Cudak og
osi
a przerw�  obiadow�  do godz. 14.05. 
 
Po przerwie obrady wznowi
a wiceprzewodnicz� ca Rady Miejskiej p. Ma
gorzata 
Niewiadomska-Cudak. 
 
 
Ad pkt 4 - Informacje o trybie i sposobie za
atwienia interpelacji i zapyta�  radnych (po 

przerwie obiadowej). 
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Z-ca dyrektora Wydzia
u Organizacyjno-Administracyj nego p. Witold Fontner 
poinformowa
, � e na wszystkie interpelacje radnych, z
o� one w terminie od 8 do 28 
lutego 2017 r., odpowiedzi zosta
y udzielone. Interpelacje wraz z odpowiedziami dost� pne s�  
w Biuletynie Informacji Publicznej UM	, w zak
adce: Rada Miejska. 
 
Nast� pnie zgodnie z § 32 ust. 5  Regulaminu pracy Rady Miejskiej w 	odzi przyst � piono 
do dyskusji nad sposobem udzielania odpowiedzi na zg
oszone interpelacje. Nikt nie 
zabra
 g
osu. 
 
 
 
Ad pkt 5 - Interpelacje i zapytania pisemne (po przerwie obiadowej). 
 
 
 
Radny p. Tomasz G
owacki skierowa
 do Prezydenta Miasta bez odczytywania 3 
interpelacje. Pierwsz�  w sprawie spotka�  przedstawicieli miejskich jednostek 
organizacyjnych z jednostkami pomocniczymi Miasta. Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi 
za
� cznik nr 6   do protoko
u. Drug�  w sprawie samowoli budowlanej dot. parkingu przy ul. 
Li � ciastej. Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 7  do protoko
u. Trzeci�  w 
sprawie  pod
� czenia do sieci ciep
owniczej budynków przy ul. Zio
owej. Szczegó
owa tre��  
interpelacji stanowi za
� cznik nr 8  do protoko
u.  
 
Radna p. Monika Malinowska-Olszowy skierowa
a do Prezydenta Miasta bez 
odczytywania 3 interpelacje. Pierwsz�  w sprawie uregulowanie � wiate
 na ul. Inflanckiej. 
Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 9  do protoko
u.  Drug�  w sprawie 
naboru do XXX LO. Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 10  do protoko
u. 
Trzeci�  w sprawie ograniczenia pr� dko� ci na ul. Strusiej. Szczegó
owa tre��  interpelacji 
stanowi za
� cznik nr 11  do protoko
u.  
 
Radna p. Paulina Setnik skierowa
a do Prezydenta Miasta bez odczytywania  interpelacj�  w 
sprawie zwi� kszenia ilo� ci koszy na � mieci na ul. 	 w. Franciszka z Asy� u. Szczegó
owa tre��  
interpelacji stanowi za
� cznik nr 12  do protoko
u. 
 
Radna p. Joanna Budzi� ska skierowa
a do Prezydenta Miasta bez odczytywania  
interpelacj�  w sprawie kamienicy przy ul. Sienkiewicza 4. Szczegó
owa tre��  interpelacji 
stanowi za
� cznik nr 13  do protoko
u. 
 
Radni p. Marta Wandzel, p. Rados
aw Marzec i p. Bart
omiej Dyba-Bojarski  skierowali 
do Prezydenta Miasta bez odczytywania  interpelacj�  w sprawie miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego obejmuj� cego dolin�  rzeki Jasieniec. Szczegó
owa tre��  
interpelacji stanowi za
� cznik nr 14  do protoko
u. 
 
 
Radni p. Rados
aw Marzec i p. Bart
omiej Dyba-Bojarski  skierowali do Prezydenta 
Miasta bez odczytywania 2 interpelacje. Pierwsz�   w sprawie decyzji o warunkach zabudowy 
wydanych dla terenu przy ul. T� czowej i ul. Warszawskiej. Szczegó
owa tre��  interpelacji 
stanowi za
� cznik nr 15  do protoko
u. Drug�  w sprawie � rodków finansowych dla Domu 
Pomocy Spo
ecznej przy ul. Dojazdowej. Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik 
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nr 16  do protoko
u. 
 
Radny p. Bart
omiej Dyba-Bojarski  skierowa
 do Prezydenta Miasta bez odczytywania 9 
interpelacji. Pierwsz�  w sprawie remontu dziedzi� ca SP nr 172. Szczegó
owa tre��  
interpelacji stanowi za
� cznik nr 17  do protoko
u. Drug�  w sprawie remontu szatni w SP nr 
120. Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 18  do protoko
u. Trzeci�  w sprawie 
wyposa� enia pracowni fizyczno-chemicznej w SP 120. Szczegó
owa tre��  interpelacji 
stanowi za
� cznik nr 19   do protoko
u. Czwart�  w sprawie przed
u� enia terminu odpowiedzi 
na interpelacj�  w sprawie 	CW. Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 20   do 
protoko
u. Pi� t�  w sprawie instalacji artystycznej Z
omofony w Parku Staromiejskim. 
Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 21  do protoko
u. Szóst�  w sprawie 
naprawy nawierzchni ul. Wa
brzyskiej. Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 
22  do protoko
u. Siódm�  w sprawie � rodków na remont placu zabaw � 
obka przy ul. 
	 wietlanej. Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 23  do protoko
u. Ósm�  w 
sprawie remontu Domu Dziecka przy ul. Sowi� skiego. Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi 
za
� cznik nr 24  do protoko
u. Dziewi� t�  w sprawie remontu chodnika przy ul. Biega� skiego. 
Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 25  do protoko
u.  
 
Radna p. Karolina K� pka skierowa
a do Prezydenta Miasta bez odczytywania  interpelacj�  
w sprawie zatrudnienia p. Piotra B
awata w SP 55. Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi 
za
� cznik nr 26   do protoko
u.   
 
Radny p. Marcin Zalewski  skierowa
 do Prezydenta Miasta bez odczytywania 5 
interpelacji. Pierwsz�  w sprawie sytuacji mieszkaniowej 
odzianki zam. przy ul. Ogrodowej. 
Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr  27 do protoko
u.  Drug�  w sprawie 
sytuacji mieszkaniowej 
odzianki. Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 28  do 
protoko
u. Trzeci�  w sprawie sytuacji mieszkaniowej 
odzianina zam. przy ul. Stockiej. 
Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 29 do protoko
u. Czwart�  w sprawie 
sytuacji mieszkaniowej 
odzianki zam. przy ul. Zamenhofa. Szczegó
owa tre��  interpelacji 
stanowi za
� cznik nr 30  do protoko
u. Pi� t�  w sprawie przyznania lokalu socjalnego 
bezdomnemu 
odzianinowi. Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 31  do 
protoko
u. 
 
Radny p. Sebastian Bulak skierowa
 do Prezydenta Miasta bez odczytywania  interpelacj�  w 
sprawie stanu prawnego terenów przy ul. Aleksandrowskiej. Szczegó
owa tre��  interpelacji 
stanowi za
� cznik nr 32  do protoko
u.  
 
Radny p. Kamil Jeziorski skierowa
 do Prezydenta Miasta bez odczytywania  interpelacj�  w 
sprawie domu kultury na osiedlu Olechów-Janów. Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi 
za
� cznik nr 33  do protoko
u.  
 
Radni p. Sebastian Bulak i p. Bart
omiej Dyba-Bojarski  skierowali do Prezydenta Miasta 
bez odczytywania 5 interpelacji. Pierwsz�  w sprawie modernizacji ul. Bukowej. Szczegó
owa 
tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 34  do protoko
u. Drug�  w sprawie regulacji � wiate
 
wzd
u�  ul. Narutowicza. Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 35   do 
protoko
u. Trzeci�  w sprawie regulacji � wiate
 na ul. Inflanckiej. Szczegó
owa tre��  
interpelacji stanowi za
� cznik nr 36 do protoko
u. Czwart�  w sprawie nawierzchni ul. Boya-

 ele� skiego. Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr  37 do protoko
u. Pi� t�  w 
sprawie � rodków na wymian�  bojlera w PM nr 45. Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi 
za
� cznik nr 38 do protoko
u. 
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Radni p. Marcin Zalewski i p. Bart
omiej Dyba-Bojarski  skierowali do Prezydenta Miasta 
bez odczytywania  interpelacj�  w sprawie pracowników UM	, którzy dbaj�  o wizerunek p. H. 
Zdanowskiej. Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 39  do protoko
u. 
 
Radni p. 	ukasz Magin i p. Bart
omiej Dyba-Bojarski   skierowali do Prezydenta Miasta 
bez odczytywania  interpelacj�  w sprawie zlece�  us
ug prawnych na rzecz podmiotów 
zewn� trznych dokonanych przez Miasto. Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 
40   do protoko
u. 
 
Radni p. Rados
aw Marzec, p. Sebastian Bulak i p. Bart
omiej Dyba-Bojarski  skierowali 
do Prezydenta Miasta bez odczytywania 4 interpelacje. Pierwsz�  w sprawie ewaluacji strategii 
Miasta w zakresie kultury. Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 41  do 
protoko
u. Drug�  w sprawie urz� dzenia terenów rekreacyjnych przy Stawach Wasiaka. 
Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr  42 do protoko
u. Trzeci�  w sprawie 
umowy ubezpieczenia OC miasta 	odzi. Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 
42a do protoko
u. Czwart�  w sprawie nawierzchni ul. Pankiewicza. Szczegó
owa tre��  
interpelacji stanowi za
� cznik nr 43 do protoko
u. 
 
Radni p. 	ukasz Magin, p. Sebastian Bulak i p. Rados
aw Marzec  skierowali do 
Prezydenta Miasta bez odczytywania  interpelacj�  w sprawie modernizacji wjazdu na ul. 
Miniaturow�  z ul. Ekonomicznej. Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 44  do 
protoko
u. 
 
 
 
Ad pkt 6 - Sprawozdania z wykonania uchwa
 Rady Miejskiej w 	odzi i z dzia
alno � ci 

Prezydenta Miasta 	odzi w okresie mi� dzy sesjami (po przerwie 
obiadowej). 

 
 
Sprawozdanie z wykonania uchwa
 Rady Miejskiej w 	odzi podj� tych podczas XLI sesji w 
dniu 16 lutego 2017 r. oraz XLII sesji w dniu 22 lutego 2017 r. stanowi za
� cznik nr 45  do 
protoko
u. 
 
Sprawozdanie z dzia
alno� ci Prezydenta Miasta 	odzi w okresie od 21 lutego do 13 marca 
2017 r.  stanowi za
� cznik nr 46  do protoko
u. 
 
 
Ad pkt 7 - Sprawozdanie z dzia
alno� ci Przewodnicz� cego Rady Miejskiej w 	odzi w 

okresie mi� dzy sesjami (po przerwie obiadowej).  
 
 
Sprawozdanie z dzia
alno� ci Przewodnicz� cego Rady Miejskiej w 	odzi w okresie                      
23 lutego do 14 marca 2017 r. stanowi za
� cznik nr 47   do protoko
u. 
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Ad pkt 10b Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie terminu rozpatrzenia skargi p. 
……………… – druk BRM nr 37/2017. 

 
 
W imieniu projektodawcy Komisji Gospodarki Mieszkaniowej i Komunalnej projekt 
uchwa
y przedstawi
 przewodnicz� cy Komisji p. Jan M� drzak: „W dniu 24 lutego 2017 r. 
do Rady Miejskiej w 	odzi wp
yn� 
a skarga mieszkanki 	odzi na dzia
anie Prezydenta 
Miasta 	odzi. Przedmiotem skargi jest  niew
a� ciwe gospodarowanie przez Prezydenta Miasta 
zasobem mieszkaniowym. Z uwagi na konieczno��  przeprowadzenia post� powania 
wyja� niaj� cego, przygotowania stosownego projektu uchwa
y Rady Miejskiej w 	odzi, który 
stanowi�  b� dzie odpowied�  na ww. skarg� , a nast� pnie skierowanie go, zgodnie z 
harmonogramem pracy Rady Miejskiej w 	odzi, pod obrady sesji, nie ma mo� liwo� ci 
rozpatrzenia skargi w terminie miesi� ca od daty jej wp
ywu do Rady Miejskiej w 	odzi. Z 
tego te�  wzgl� du niezb� dne jest przed
u� enie terminu rozpatrzenia skargi do dnia 26 kwietnia 
2017 r.”. 
 
Nast� pnie wobec braku pyta� , opinii innych komisji, stanowisk klubowych, g
osów 
w dyskusji indywidualnej, propozycji zmian z
o� onych do Komisji Uchwa
 i Wniosków 
prowadz� ca obrady, wiceprzewodnicz� ca Rady Miejskiej p. Ma
gorzata Niewiadomska-
Cudak podda
a pod g
osowanie projekt uchwa
y opisany w druku BRM nr 37/2017. 
 
Przy 20 g
osach „za”,  braku g
osów „przeciwnych”  oraz „wstrzymuj � cych si� ”  Rada 
Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XLIII/1134/17  w sprawie terminu rozpatrzenia skargi p. 
………………, która stanowi za
� cznik nr 48  do protoko
u. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Ad pkt 10a Rozpatrzenie projektu uchwa
y zmieniaj� cej uchwa
�  w sprawie ustalenia 

op
at za us
ugi przewozowe lokalnego transportu zbiorowego w 	odzi - 
druk Nr 59/2017. 

 
 
W imieniu Prezydenta Miasta projekt uchwa
y przedstawi
 dyrektor ZDiT p. Grzegorz 
Misiorny : „Mamy 3 g
ówne zagadnienia. Projekt zak
ada, � e studenci b� d�  mie�  darmowe 
przejazdy w czasie Juwenaliów na konkretnych trasach. S�  to ulice Pomorska od 
Kopci� skiego do Konstytucyjnej, Narutowicza od Kopci� skiego do Konstytucyjnej, 
Politechniki od Radwa� skiej do Wróblewskiego i Wólcza� ska od Radwa� skiej do 
Wróblewskiego. Kolejna zmiana to rozszerzenie uprawnie�  dla weteranów. Podejmowali� my 
ostatnio uchwa
�  dot. weteranów i byli oni okre� leni w przepisach ustawowych, czyli 
przyznano im uprawnienia do ulgowych przejazdów poszkodowanym pobieraj� cym rent�  
inwalidzk�  na podstawie legitymacji wraz z legitymacj�  emeryta, rencisty. Uchwa
a ta 
zmienia rozszerzenie uprawnie�  do ulgowych przejazdów przyznaj� c je wszystkim 
weteranom na podstawie legitymacji weterana lub legitymacji weterana poszkodowanego. 
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Obecnie w 	odzi jest 113 weteranów. Szacujemy, � e 70% b� dzie korzysta
o z uprawnie� , 
wi� c strata dla Miasta b� dzie w granicach 70 000 z
. Kolejna zmiana zwi� zana jest z now�  
siatk�  po
� cze� . Ci, którzy posiadaj�  bilety miesi� czne okresowe b� d�  mogli zapozna�  si�  z 
siatk� . W dniach od 2 do 4 kwietnia chcemy wprowadzi�  darmowe przejazdy na biletach 
jednorazowych. Chodzi o to, by mieszka� cy mogli zapozna�  si�  z now�  siatk�  po
� cze� . 
Strata dla Miasta wynikaj� ca z tej ulgi b� dzie na poziomie 518 000 z
”. 
 
Prowadz� ca obrady, wiceprzewodnicz� ca Rady Miejskiej p. Ma
gorzata Niewiadomska-
Cudak powiedzia
a: „Mamy problem proceduralny, gdy�  najpierw zrealizowali� my punkt 
10b porz� dku obrad a nast� pnie 10a z powodu nieobecno� ci osoby referuj� cej pkt 10a”. 
 
Radny p. Maciej Rakowski powiedzia
: „Czy dla zrealizowania punktów 10b i 10c 
zmieniali� my porz� dek?”. 
 
Prowadz� ca obrady, wiceprzewodnicz� ca Rady Miejskiej p. Ma
gorzata Niewiadomska-
Cudak powiedzia
a: „Nie”. 
 
Radny p. Maciej Rakowski powiedzia
: „To jest to wi� kszy problem”. 
 
Prowadz� ca obrady, wiceprzewodnicz� ca Rady Miejskiej p. Ma
gorzata Niewiadomska-
Cudak powiedzia
a: „Procedowali� my punkt 10b, gdy�  nie by
o dyrektora, który mia
 
referowa�  10a. Dlatego przeszli� my do realizacji punktu 10b. Chcia
abym wiedzie� , czy w 
tym momencie mo� emy tak zrobi� ?”. 
 
Radca prawny w Wydziale Prawnym p. Marlena Sakowska-Bary
a powiedzia
a: „Taka 
zmiana by
aby dopuszczalna w momencie, kiedy Pa� stwo dokonaliby zmiany porz� dku 
obrad. Je� eli zmiana nie nast� pi
a, to w tym momencie jedyn�  podstaw�  takiej zmiany, na 
któr�  mo� na by si�  by
o powo
ywa� , to dyskrecjonalna w
adza przewodnicz� cego rady 
miejskiej. W § 15 Regulaminu pracy Rady Miejskiej w 	odzi jest napisane, � e w sprawach 
nieuregulowanych decyduje przewodnicz� cy. Nie s�  takie zagadnienia uregulowane, o 
których mówimy. Nale� a
oby przyj�� , � e w tym zakresie zdecydowa
 Przewodnicz� cy. Ta 
interpretacja jest zwi� zana z pewnym ryzykiem”. 
 
Prowadz� ca obrady, wiceprzewodnicz� ca Rady Miejskiej p. Ma
gorzata Niewiadomska-
Cudak og
osi
a 3 minutow�  przerw� . 
 
Po przerwie obrady wznowi
a wiceprzewodnicz� ca Rady Miejskiej p. Ma
gorzata 
Niewiadomska-Cudak. 
 
Radca prawny w Wydziale Prawnym p. Marlena Sakowska-Bary
a powiedzia
a: 
„Regulamin pracy Rady Miejskiej w 	odzi nie przewiduje takich przypadków, z jakim 
mieli� my teraz do czynienia. Nale� a
oby zastosowa�  § 15 ust. 1 Regulaminu: „W sprawach 
dotycz� cych sposobu prowadzenia obrad a nieuregulowanych w niniejszym Regulaminie 
rozstrzyga Przewodnicz� cy Rady Miejskiej”. Nie chodzi
o tutaj o zmian�  w porz� dku obrad, a 
chodzi
o o kwesti�  zwi� zan�  z dopuszczeniem do g
osu osoby, która by
a na sali w miejsce 
osoby, której na sali nie by
o. Projekt uchwa
y z punktu 10b zosta
 ju�  przeg
osowany. W tym 
momencie zmiana porz� dku obrad nie by
aby uzasadniona. Podobne rozwi� zania nie takie 
same, ale podobne s�  przewidziane w Regulaminie pracy Rady Miejskiej w momencie, kiedy 
np. istnieje w� tpliwo�� , czy wskutek przyj� tych poprawek nie zachodzi sprzeczno��  
pomi� dzy poszczególnymi przepisami. Wtedy mo� na odroczy�  g
osowanie. W tym momencie 
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przyjmuj� c przez analogi�  Pani Przewodnicz� ca mia
a prawo w ramach dyskrecjonalnej 
w
adzy przewodnicz� cego dopu� ci�  do g
osu inn�  osob� ”. 
 
Nast� pnie radny  p. Bartosz Domaszewicz zg
osi
 wniosek formalny o wprowadzenie do 
porz� dku obrad  projektu uchwa
y w sprawie terminu rozpatrzenia skargi p. …………… - 
druk BRM Nr 47/2017 w punkcie 10h porz� dku obrad. 
 
Nast� pnie prowadz� ca obrady, wiceprzewodnicz� ca Rady Miejskiej p. Ma
gorzata 
Niewiadomska-Cudak podda
a pod g
osowanie powy� szy wniosek formalny.  
 
Przy 27 g
osach „za”,  braku g
osów „przeciwnych”  oraz 2 g
osach „wstrzymuj � cych si� ”  
Rada Miejska przyj � 
a powy� szy wniosek. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Nast� pnie  przyst� piono do fazy pyta� . 
 
Radny p. W
odzimierz Tomaszewski zapyta
: „W opiniach zwi� zkowych do projektu 
uchwa
y jest postulat, � eby okres próbny nowej siatki po
� cze�  by
 do 9 kwietnia. Czy 
Pa� stwo to przyjm�  w trybie autopoprawki?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 dyrektor ZDiT p. Grzegorz Misiorny : „Wychodzimy z za
o� enia, � e 3 
dni to i tak du� o. Jest to dosy�  du� a strata dla bud� etu”. 
 
Nast� pnie wobec braku dalszych pyta�  prowadz� ca obrady, wiceprzewodnicz� ca Rady 
Miejskiej p. Ma
gorzata Niewiadomska-Cudak poinformowa
a, � e projekt uchwa
y zosta
 
skierowany do Komisji Finansów, Bud� etu i Polityki Podatkowej oraz Dora� nej Komisji ds. 
Transportu. 
 adna z Komisji nie wyda
a opinii negatywnej. 
 
Nast� pnie wobec braku opinii innych komisji przyst� piono do prezentacji stanowisk 
klubowych. 
 
Przewodnicz� cy Klubu Radnych SLD p. Sylwester Paw
owski powiedzia
: „Klub Radnych 
SLD z uwag�  przygl� da si�  dzia
aniom polskich � o
nierzy poza granicami kraju. W projekcie 
uchwa
y znajduje si�  zapis, który mówi o tym, � e weterani poszkodowani b� d�  mogli 
korzysta�  z 50% ulgi. Ustawa o weteranach dzia
a�  poza granicami kraju mówi wyra� nie w 
art. 30, � e z tego przywileju weterani poszkodowani mog�  ju�  korzysta� . To tak jakby� my 
chcieli w naszej uchwale zamie� ci�  informacje, � e wszyscy powy� ej 75 roku s�  obj� ciem 
darmowymi przejazdami. Mówi�  o weteranach poszkodowanych. Proponuj�  w projekcie 
uchwa
y pewn�  korekt�  polegaj� c�  na tym, by weterani dzia
a�  poza granicami kraju, których 
ewidencja jest � ci� le prowadzona i mamy ich dzisiaj w 	odzi 113, a którzy cierpi�  na objawy 
stresu pourazowego, mogli by�  obj� ci darmowymi przejazdami na takich samych zasadach 
jak inwalidzi wojenni i wojskowi. Nie jest to z punktu widzenia kosztów znacz� ca kwota. 
Przy za
o� eniu, � e wszyscy byliby obj� ci zni� kami, a wszyscy p
aciliby za przejazdy 20-
minutowe przy okre� lonym przeliczniku by
aby to kwota kilkudziesi� ciu tysi� cy z
otych w 
skali roku. Wychodz� c naprzeciw temu � rodowisku, które w sposób jednoznaczny mówi, jak 
� o
nierz polski realizuje swoje zadanie, niekoniecznie broni� c ojczyzny w jej granicach, 
� eby� my zechcieli do
� czy�  t�  grup�  do grona obj� tych darmowymi przejazdami. Proponuj� , 
aby w projekcie uchwa
y doda�  liter�  c o tre� ci: „Dodaje si�  punkt 28 w brzmieniu: „Weterani 
i weterani poszkodowani legitymacja weterana lub legitymacja weterana poszkodowanego 
wraz z dokumentami potwierdzaj� cymi ich to� samo�� ”, a tym samym skre� li �  pkt 2. Czyni�  
to w imieniu Klubu”. 
 
Nast� pnie wobec braku  innych stanowisk klubowych przyst� piono do  dyskusji 
indywidualnej. 
 
Radny p. Bartosz Domaszewicz powiedzia
: „Ta inicjatywa zwi� zana ze zmian�  zapisów 
uchwa
y pochodzi od senatora RP p. M. Grubskiego, który w porozumieniu z tym 
� rodowiskiem zg
osi
 si�  do Dora� nej Komisji ds. Transportu. Jest to ca
kowicie 
skonsumowane w projekcie uchwa
y, który przygotowa
 Prezydent Miasta. Postulaty 
� rodowiska, które s�  konsultowane przez cz
onka Komisji Obrony Narodowej p. M. 
Grubskiego s�  zrealizowane w tej uchwale. Pan S. Paw
owski s
usznie mówi o osobach 
zas
u� onych dla obronno� ci kraju, o weteranach wojennych. W zesz
ym tyg. p. D. Jo� ski 
pyta
 mnie, czy odwrócimy g
ow�  od 
ódzkich dzieci nie daj� c im darmowych przejazdów. 
Panowie z PiS pytaj�  o starsze osoby w wieku 60, 65 lat, którym z
owieszcze Miasto nie chce 
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zapewni�  kolejnych zni� ek. Kto z Was my� li o mieszka� cach, którzy utrzymuj�  komunikacj�  
miejsk� ? Rozumiem, � e mo� emy i��  jeszcze 5 kroków dalej. Proponuj� , aby� my jako Rada 
Miejska powa� nie si�  zastanowili i wprowad� my bezp
atn�  komunikacj�  zbiorow�  i 
zako� czmy z list�  45 uprzywilejowanych grup darmowymi przejazdami, bo zaczyna si�  z 
tego robi�  kuriozum. Do wyborów zosta
o 18 m-cy i w tym tempie Rada jest gotowa udzieli�  
ka� dej grupie mieszka� ców dowolnych ulg a autobusy b� d�  je� dzi�  na wod� ”. 
 
Radny p. Marcin Zalewski powiedzia
: „Na ka� dej sesji, kiedy b� dzie mowa o zmianach w 
taryfie, b� dziemy zg
asza�  postulat utworzenia biletu 65+, o którym rozmawiali� my ju�  na 
poprzedniej sesji. 	� czy si�  to z og
oszon�  niedawno ciekaw�  propozycj�  Pani Prezydent 
zupe
nie przypadkow� , niezbie� n�  z naszym -  projektem taniej migawki. Chcemy pokaza� , 
� e macie Pa� stwo projekt, który od wielu miesi� cy jest ju�  przygotowany, zaopiniowany i 
mo� na go wprowadzi� . Pochodzi on od mieszka� ców a szukacie nowych rozwi� za� , które 
b� d�  wyj� ciem do przodu, aby wprowadzi�  ulgi dla seniorów. Projekt sk
adam do Komisji 
Uchwa
 i Wniosków”. 
 
Radny p. W
odzimierz Tomaszewski powiedzia
: „Chcia
bym zg
osi�  postulat Zwi� zku 
Zawodowego Solidarno��  odno� nie okresu próbnego dot. wdro� enia nowej siatki po
� cze� . 
Zg
osi
em do Komisji Uchwa
 i Wniosków propozycj� , aby okres ten by
 od 2 do 9 kwietnia”. 
 
G
os zabra
 prezes Stowarzyszenia Kombatantów Misji Pokojowych ONZ Oddzia
 w 
	odzi p. Eugeniusz Lipert : „W imieniu weteranów i weteranów poszkodowanych (mamy w 
Stowarzyszeniu weterana poszkodowanego wnuka pierwszego Prezydenta Miasta - Tomasza 
R� ewskiego) misji pokojowych i stabilizacyjnych garnizonu 	ód�  zrzeszonych w 
Stowarzyszenia Kombatantów Misji Pokojowych ONZ Oddzia
 w 	odzi chcia
bym 
serdecznie podzi� kowa�  za przychylenie si�  do naszych spraw i uwzgl� dnienie naszego 
� rodowiska w uchwale Rady Miejskiej. Korzystaj� c z okazji chcia
bym zaapelowa�  i zach� ci�  
do pój� cia za przyk
adem kolegów radnych z P
ocka, Wroc
awia, Sochaczewa, Jaros
awia, 
Boles
awca, 
 or, którzy ponad podzia
ami politycznymi przyznali weteranom bezp
atne 
przejazdy � rodkami transportu miejskiego. W przypadku naszego Miasta jest to niewielka 
grupa osób. Uspokajam Pa� stwa dbaj� cych o finanse Miasta, i�  nie b� dzie to mia
o jakiego�  
du� ego prze
o� enia na podwy� szenie kosztów obs
ugi niniejszego zagadnienia. Koszty b� d�  
du� o mniejsze ni�  kwota wymieniona w uzasadnieniu do projektu uchwa
y. Zdecydowana 
wi� kszo��  weteranów to emeryci i renci� ci posiadaj� cy ju�  ulgi na przejazdy � rodkami 
komunikacji miejskiej. W uzasadnieniu podano odwrotnie, � e 70% nie posiada takich 
uprawnie�  i na podstawie tych danych dokonano b
� dnej analizy finansowej. Wysz
a kwota 
75 000 z
 rocznie. Nie ma ju�  w naszym Mie� cie wojska, s�  tylko instytucje wojskowe, 
Wojewódzki Sztab Wojskowy, WKU, czyli zdecydowana wi� kszo��  weteranów z garnizonu 

ódzkiego wywodzi si�  z dawnej WAM i jednostek ju�  nieistniej� cych. W przeprowadzonej 
kalkulacji pomini� to grup�  weteranów, która przekroczy
a 70 rok � ycia. Mam w 
Stowarzyszeniu osoby z rocznika 1928, 1932, czyli korzystaj� cych z darmowych przejazdów. 
Wprowadzenie bezp
atnych przejazdów b� dzie dowodem ze strony Radnych na okazanie 
szacunku, wdzi� czno� ci za s
u� b�  na rzecz dzia
a�  pokojowych na � wiecie. Weterani misji 
pokojowych w 1988 r. zostali uhonorowani Pokojow�  Nagrod�  Nobla. W delegacji w Oslo 
uczestniczy
 m.in. nasz kolega ze Stowarzyszenia. Przelanej krwi nie da si�  przeliczy�  na 
pieni� dze. Mam prawo tak mówi� , poniewa�  koleg�  z naszego Stowarzyszenia by
 Marcin 
Pastusiak – jedyny 
odzianin, który zgin� 
 w misji stabilizacyjnej w Afganistanie. Zapraszam 
do Centrum Weterana do Warszawy przy ul. Pu
awskiej 6a. Jest tam pomnik a za nim � ciana 
z tabliczkami � o
nierzy, którzy polegli w misjach pokojowych i stabilizacyjnych pocz� wszy 
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od Korei w 1955 r. ko� cz� c na misjach stabilizacyjnych w Iraku i w Afganistanie. W sumie 
zgin� 
o 120 � o
nierzy”. 
 
Dyskusj�  podsumowa
 dyrektor ZDiT p. Grzegorza Misiorny  mówi� c: „Od 2 kwietnia 
osoby powy� ej 70 roku � ycia b� d�  mog
y wykupi�  migawk�  z zerow�  stawk� . Bilety z 
zerow�  stawk�  b� d�  kodowane na migawce i nie b� d�  musieli oni podró� owa�  z 
dokumentami a tylko z tym biletem plastikowym”. 
 
Nast� pnie przedstawiciel Komisji Uchwa
 i Wniosków radny p. Bart
omiej Dyba-
Bojarski  powiedzia
: „Wp
yn� 
y 3 poprawki. Pierwsza podpisana przez 6 radnych z radnym 
W. Tomaszewskim mówi� ca o tym, aby zmieni�  daty z 2-4 kwietnia na 2-9 kwietnia 2017 r. 
Druga radnego M. Zalewskiego mówi� ca o bilecie 12-miesi� cznym imiennym dla seniora 
65+ w kwocie 50 z
. Trzecia S. Paw
owskiego mówi� ca o zwolnieniu z op
at za przejazdy 
weteranów i weteranów poszkodowanych”. 
 
Radny p. Bartosz Domaszewicz powiedzia
: „Czy zosta
y zweryfikowane opinie zwi� zków 
zawodowych do poprawek?”. 
 
Wiceprzewodnicz� ca Rady Miejskiej p. Ma
gorzata Niewiadomska-Cudak powiedzia
a: 
„Do mnie opinie takie nie trafi
y”. 
 
Radny p. Marcin Zalewski powiedzia
: „Opinie do biletu 65+ by
y. Poprawka p. W. 
Tomaszewskiego jest wynikiem opinii zwi� zku zawodowego”. 
 
 
Prowadz� ca obrady, wiceprzewodnicz� ca Rady Miejskiej p. Ma
gorzata Niewiadomska-
Cudak og
osi
a 3 minutow�  przerw� . 
 
Po przerwie obrady wznowi
a wiceprzewodnicz� ca Rady Miejskiej p. Ma
gorzata 
Niewiadomska-Cudak. 
 
Radny p. Sebastian Bulak  imieniu Klubu Radnych PiS zg
osi
 wniosek formalny o 10 
minutow�  przerw� . 
 
Prowadz� ca obrady, wiceprzewodnicz� ca Rady Miejskiej p. Ma
gorzata Niewiadomska-
Cudak og
osi
a 10 minutow�  przerw� . 
 
Po przerwie obrady wznowi
a wiceprzewodnicz� ca Rady Miejskiej p. Ma
gorzata 
Niewiadomska-Cudak. 
 
Radny p. Sylwester Paw
owski powiedzia
: „Wszystkie argumenty, które dot. weteranów i 
dzia
a�  poza granicami kraju zosta
y przed
o� one. Nikt nie kwestionuje roli tego � rodowiska 
na mapie mi� dzynarodowych dzia
a�  Polski i jej zaanga� owania w misje pokojowe. Zrodzi
 
si�  pewien problem prawny, nie chcia
bym, � eby jakikolwiek rykoszet trafi
 w to � rodowisko, 
dlatego pragn�  zakomunikowa� , � e do tego projektu wrócimy bez w� tpliwo� ci prawnych na 
jednej z najbli� szych sesji. My� l� , � e weterani zrozumiej� , � e w chwili obecnej kilka tygodni 
zw
oki nie zmieni ich po
o� enia i ze zrozumieniem przyjm�  nasz�  decyzj� . Poprawk�  w 
imieniu Klubu, któr�  sk
ada
em b� dziemy bez w� tpliwo� ci prawnych procedowa�  na jednej z 
najbli� szych sesji, a dzi�  j�  wycofuj� ”. 
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Prowadz� ca obrady, wiceprzewodnicz� ca Rady Miejskiej p. Ma
gorzata Niewiadomska-
Cudak powiedzia
a: „Dostarczono mi opinie zwi� zków zawodowych dot. pozosta
ych 2 
poprawek”.  
 
W dalszej kolejno� ci prowadz� ca obrady, wiceprzewodnicz� ca Rady Miejskiej p. 
Ma
gorzata Niewiadomska-Cudak podda
a pod g
osowanie poprawk�  dot. przed
u� enia 
okresu bezp
atnych przejazdów od 2 do 9 kwietnia br. 
 
Przy 12 g
osach „za”,  21 g
osach „przeciwnych”  oraz braku g
osów „wstrzymuj � cych si� ”  
Rada Miejska nie przyj� 
a powy� szej poprawki. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
 

 
 
 
W dalszej kolejno� ci prowadz� ca obrady, wiceprzewodnicz� ca Rady Miejskiej p. 
Ma
gorzata Niewiadomska-Cudak podda
a pod g
osowanie poprawk�  dot. wprowadzenia 
biletu 65+. 
 
Przy 11 g
osach „za”,  21 g
osach „przeciwnych”  oraz braku g
osów „wstrzymuj � cych si� ”  
Rada Miejska nie przyj� 
a powy� szej poprawki. 
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Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
 

 
 
W dalszej kolejno� ci prowadz� ca obrady, wiceprzewodnicz� ca Rady Miejskiej p. 
Ma
gorzata Niewiadomska-Cudak podda
a pod g
osowanie projekt uchwa
y opisany w 
druku nr 59/2017. 
 
Przy 32 g
osach „za”,  braku g
osów „przeciwnych”  oraz „wstrzymuj � cych si� ”  Rada 
Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XLIII/1135/17  zmieniaj� c�  uchwa
�  w sprawie ustalenia op
at 
za us
ugi przewozowe lokalnego transportu zbiorowego w 	odzi, która stanowi za
� cznik nr 
49  do protoko
u. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Ad pkt 10c Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie skargi Wspólnoty 

Mieszkaniowej Malczewskiego …. na dzia
anie Prezydenta Miasta 	odzi – 
druk BRM nr 39/2017. 

 
 
W imieniu projektodawcy Komisji Gospodarki Mieszkaniowej i Komunalnej projekt 
uchwa
y przedstawi
a wiceprzewodnicz� ca Komisji p. Anna Luci� ska: „W dniu 19 
stycznia 2017 r. do Rady Miejskiej w 	odzi wp
yn� 
a od Wspólnoty Mieszkaniowej 
Malczewskiego …. skarga na dzia
anie Prezydenta Miasta 	odzi. Przedmiotem skargi s�  
zarzuty Wspólnoty dotycz� ce zmiany charakteru pomieszcze�  rotacyjnych na lokale 
mieszkalne bez zgody i powiadomienia wspó
w
a� cicieli oraz sprzeda� y przez Miasto 	ód�  
powy� ej 100% udzia
ów we w
asno� ci wspólnej budynku mieszkalnego. W tre� ci skargi 
Zarz� d Wspólnoty przytacza skrótowo pisma kierowane do Prezydenta Miasta 	odzi 
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(stanowi� ce za
� czniki do skargi), w których próbuje wykaza�  bezpodstawno��  sprzeda� y 
przez Gmin�  jednego ze znajduj� cych si�  w budynku lokali rotacyjnych i bezpodstawno��  
zamiaru sprzeda� y drugiego. Lokale te Wspólnota Mieszkaniowa traktuje od pocz� tku jej 
powstania jako pomieszczenia wspólne, które nie zosta
y uwzgl� dnione w sumie wszystkich 
powierzchni mieszka�  przyj� tej do obliczania udzia
ów wykupuj� cych je na przestrzeni lat 
1976 - 2014 w
a� cicieli. Próbuje to wykaza�  na podstawie przedstawianych w pismach 
wylicze� , z których to istotnie wynika, przy uwzgl� dnieniu wielko� ci  udzia
ów zawartych w 
aktach notarialnych i powierzchni poszczególnych lokali. Skarga zawiera zarzut braku ze 
strony Wydzia
u informacji o zapowiedzianych w odr� bnym pi� mie wynikach analizy 
dokumentów archiwalnych i podj� tych ustaleniach oraz zarzut braku odpowiedzi na monit 
Wspólnoty w tej sprawie. Ponadto skarga zawiera tak� e pro� b�  Wspólnoty o doprowadzenie 
do sprawiedliwego ko� ca oczekiwanego przez ni�  rozwi� zania na drodze negocjacji z 
Wydzia
em Dysponowania Mieniem problemów podnoszonych przez Wspólnot�  i �� da� , 
jakie wysuwaj�  w
a� ciciele do gminy, w zwi� zku z przedstawionymi im zmianami udzia
ów 
w cz�� ciach wspólnych nieruchomo� ci. Na podstawie art. 237 § 3 Kodeksu post� powania 
administracyjnego, Rada Miejska w 	odzi zawiadamia o poni� szym sposobie za
atwienia 
skargi. W wyniku przeprowadzonej gruntownej analizy dokumentów otrzymanych 
z Wydzia
u Dysponowania Mieniem oraz od Wspólnoty Mieszkaniowej ustalono, � e: 
·  rozpatrywana skarga jest nast� pstwem skargi wcze� niejszej, kierowanej w dniu 

16 marca 2016 r. bezpo� rednio do Prezydenta Miasta 	odzi, której rozpatrywanie 
Wspólnota Mieszkaniowa uzna
a za niewyczerpuj� ce; 

·  sprzeda�  lokali w budynku wraz z udzia
em w cz�� ciach wspólnych i prawie u� ytkowania 
wieczystego dokonywana na przestrzeni lat 1976 – 2014 odbywa
a si�  zawsze w oparciu 
o jeden sposób wyliczania udzia
ów, tj. stosunek powierzchni u� ytkowej lokalu 
do powierzchni u� ytkowej wszystkich lokali w budynku; 

·  do wyliczania udzia
ów przy pocz� tkowych sprzeda� ach przyj� to powierzchni�  u� ytkow�  
budynku w wysoko� ci 3 722,24 m2, uwzgl� dniaj� c�  sum�  wszystkich 69 lokali 
znajduj� cych si�  w budynku; 

·  na przestrzeni d
ugiego okresu prywatyzacji budynku pojawia
y si�  ró� nice w ca
kowitej 
powierzchni u� ytkowej uwzgl� dnianej przy sprzeda� y kolejnych lokali, które wymagaj�  
wyja� nienia; z tre� ci pisma do Wspólnoty wynika, � e ka� dorazowo uwzgl� dniano dane 
podawane przez ka� doczesnego zarz� dc�  budynku; 

·  przy ka� dej sprzeda� y brana by
a do wylicze�  powierzchnia lokali rotacyjnych, które 
Gmina wynajmowa
a czasowo, jako zast� pcze; 

·  Gmina, a nie Wspólnota Mieszkaniowa, mia
a prawo dysponowania ww. lokalami, mia
a 
prawo je równie�  sprzeda� ; 

·  problem w procesie prywatyzacyjnym pojawi
 si�  po sprzeda� y przedostatniego, 
rotacyjnego mieszkania, a po z
o� eniu przez najemc�  ostatniego mieszkania rotacyjnego 
wniosku o jego wykup, gdy po zsumowaniu udzia
ów okaza
o si� , � e sprzedano 
ju�  o 12/1000 wi� cej ni�  jest to mo� liwe i nie ma mo� liwo� ci sprzedania ostatniego 
gminnego lokalu; po przeprowadzeniu analizy ustalono, � e sytuacja taka wynikn� 
a 
z ka� dorazowego zaokr� glania wielko� ci udzia
ów sprzedawanych mieszka�  i wpisywania 
zaokr� glonego udzia
u do aktów notarialnych oraz do ksi� gi wieczystej; 

·  w tej sytuacji jedynym rozwi� zaniem by
o sporz� dzenie przez Gmin�  dokumentacji 
odtworzeniowej – inwentaryzacji wszystkich lokali, ponowne przeliczenie udzia
ów 
i przed
o� enie Wspólnocie do przyj� cia w formie uchwa
y i wszystkie te czynno� ci zosta
y 
przez Gmin�  wykonane. 

W zwi� zku z przedstawionymi faktami zarzuty merytoryczne podnoszone przez Wspólnot�  
Mieszkaniow�  uznaje si�  za bezpodstawne, a co za tym idzie skarga w tym zakresie jest 
bezzasadna. Odr� bn�  spraw�  jest niezbyt wyczerpuj� cy sposób przekazywania 
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wspó
w
a� cicielom budynku informacji o zaistnia
ej sytuacji i wyja� niania niezrozumia
ych 
kwestii. Dowodem na to jest nieprzyj� cie przez Wspólnot�  Mieszkaniow�  nowych rozlicze�  
udzia
ów. Brak dostatecznych wyja� nie�  na poziomie kontaktów z przedstawicielami 
Administracji Zasobów Komunalnych 	ód� -Górna oraz brak jasnych odpowiedzi na pismo- 
skarg�  Wspólnoty z 16 marca 2016 r. Brak zapowiadanej w pi� mie Wydzia
u Dysponowania 
Mieniem z 31 maja 2016 r. informacji o efektach analizy dokumentów archiwalnych oraz 
brak do chwili obecnej odpowiedzi na pismo Wspólnoty z listopada 2016 r. doprowadzi
y 
do spot� gowania nieufno� ci wspó
w
a� cicieli wobec dzia
a�  urz� dników, narazi
y na utrat�  
zaufania do organów administracji publicznej. Tym samym zwraca si�  Prezydentowi Miasta 
	odzi uwag�  na kwestie odpowiedzialno� ci urz� dników za rzetelno��  i jasno��  informacji w 
odpowiedziach na pisma mieszka� ców oraz terminowo��  za
atwianych spraw. Bior� c 
powy� sze pod uwag� , skarg�  Wspólnoty w tym zakresie nale� y uzna�  za zasadn� ”. 
 
Nast� pnie wobec braku pyta� , opinii komisji, stanowisk klubowych, g
osów w dyskusji 
indywidualnej, propozycji zmian z
o� onych do Komisji Uchwa
 i Wniosków prowadz� ca 
obrady, wiceprzewodnicz� ca Rady Miejskiej p. Ma
gorzata Niewiadomska-Cudak 
podda
a pod g
osowanie projekt uchwa
y opisany w druku BRM nr 39/2017. 
 
Przy 25 g
osach „za”,  braku g
osów „przeciwnych”  oraz „wstrzymuj � cych si� ”  Rada 
Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XLIII/1136/17  w sprawie skargi Wspólnoty Mieszkaniowej 
Malczewskiego ….. na dzia
anie Prezydenta Miasta 	odzi, która stanowi za
� cznik nr 50  do 
protoko
u. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Ad pkt 10d Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie terminu rozpatrzenia skargi p. 

………..  na dzia
anie Zarz� du Lokali Miejskich – druk BRM nr 46/2017. 
 
 
W imieniu projektodawcy Komisji Gospodarki Mieszkaniowej i Komunalnej projekt 
uchwa
y przedstawi
 przewodnicz� cy Komisji p. Jan M� drzak: „W dniu 9 marca 2017 r. do 
Rady Miejskiej w 	odzi wp
yn� 
a skarga p. ……… na dzia
anie Zarz� du Lokali Miejskich.  
Przedmiotem skargi jest  z
y stan techniczny budynku oraz lokali, nieadekwatny do 
podniesionej stawki czynszu oraz brak zastosowania 20% bonifikaty do stawki czynszu. 
Z uwagi na konieczno��  przeprowadzenia post� powania wyja� niaj� cego, przygotowania 
stosownego projektu uchwa
y Rady Miejskiej w 	odzi, który stanowi�  b� dzie odpowied�  
na ww. skarg� , a nast� pnie skierowanie go, zgodnie z harmonogramem pracy Rady Miejskiej 
w 	odzi, pod obrady sesji, nie ma mo� liwo� ci rozpatrzenia skargi w terminie miesi� ca 
od daty jej wp
ywu do Rady Miejskiej w 	odzi. Z tego te�  wzgl� du niezb� dne jest 
przed
u� enie terminu rozpatrzenia skargi do dnia 26 kwietnia 2017 r.”. 
 
Nast� pnie wobec braku pyta� , opinii innych komisji, stanowisk klubowych, g
osów 
w dyskusji indywidualnej, propozycji zmian z
o� onych do Komisji Uchwa
 i Wniosków 
prowadz� ca obrady, wiceprzewodnicz� ca Rady Miejskiej p. Ma
gorzata Niewiadomska-
Cudak podda
a pod g
osowanie projekt uchwa
y opisany w druku BRM nr 46/2017. 
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Przy 26 g
osach „za”,  braku g
osów „przeciwnych”  oraz „wstrzymuj � cych si� ”  Rada 
Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XLIII/1137/17  w sprawie terminu rozpatrzenia skargi p. 
………..  na dzia
anie Zarz� du Lokali Miejskich, która stanowi za
� cznik nr 51  do 
protoko
u. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
 

 
Ad pkt 10e Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie wyra� enia zgody na zawarcie 

umowy z 	ódzk �  Kolej �  Aglomeracyjn�  Sp. z o.o. dotycz� cej wzajemnego 
honorowania biletów lokalnego transportu zbiorowego w 	odzi oraz 
biletów 	ódzkiej Kolei Aglomeracyjnej Sp. z o.o. - druk Nr 66/2017. 

 
 
W imieniu Prezydenta Miasta projekt uchwa
y przedstawi
 dyrektor ZDiT p. Grzegorz 
Misiorny : „W zwi� zku z wprowadzeniem nowej taryfy podejmowano rozmowy z 	KA, 
których skutkiem jest projekt umowy polegaj� cy na tym, � e Miasto  b� dzie honorowa
o bilety 
	KA, która dostosuje swoj�  taryf�  do naszej, a tak� e oni honoruj�  nasze bilety we wszystkich 
swoich pojazdach. Od 2 kwietnia w pojazdach 	KA b� dziemy mogli porusza�  si�  na naszej 
taryfie i wszystkie bilety b� d�  honorowane przez 	KA. Straty finansowe w wyniku tego, � e 
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	KA wyliczy
a, � e to jest oko
o 200 000 z
 w skali roku, czyli rekompensata wynikaj� ca z 
honorowaniu wszystkich  biletów ulgowych równie�  tych zerowych. Wi�� e si�  to z kolejn�  
uchwa
� , któr�  za chwil�  b� d�  przedstawia
 – zmian�  strefy zerowej tzw. likwidacj�  strefy 
zerowej w strefie WBA, która przestaje istnie�  i jest zast� piona nasz�  migawk� . Z tego tytu
u 
dla przewo� ników to jest oko
o 138 000 z
. To b� dzie tak� e doliczone do tych kwot. Na 	KA 
wydamy oko
o 242 000 z
 w tym roku, a jakie straty b� d�  dla Miasta to ci�� ko jest 
oszacowa� . Liczymy, � e ilo��  sprzedanych naszych biletów zwi� kszy si� ”. 
 
Nast� pnie przyst� piono do fazy pyta� . 
 
Radny p. W
adys
aw Skwarka zapyta
: „Nie by
o to omawiane na Komisji Finansów, 
Bud� etu i Polityki Podatkowej, bo Pan czego�  zapomnia
. Jakie b� dzie rozliczenie pomi� dzy 
ZDiT a 	KA?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 dyrektor ZDiT p. Grzegorz Misiorny : „Straty dla Miasta wynikaj� ce 
ze strefy zero to 506 000 z
. Do tej pory ekwiwalent p
acili� my za bilety sprzedawane przez 
	KA. Nasze dofinansowanie do 	KA b� dzie wynios
o 26 000 z
 w ramach rozliczenia. W 
zamian za to 	KA honoruje nasze bilety. Na koniec w pa� dzierniku przeprowadzimy badanie, 
które okre� li, jakie s�  potoki, jaka jest ilo��  uczestników korzystaj� cych z biletów i ponowne 
rozliczenie od przysz
ego roku b� dzie na podstawie danych prognozowanych ze sprzedanych 
biletów”. 
 
Radny p. W
adys
aw Skwarka zapyta
: „Czy jest spisany tekst porozumienia?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 dyrektor ZDiT p. Grzegorz Misiorny : „Tak, jest za
� cznikiem do 
uchwa
y”. 
 
Radny p. W
adys
aw Skwarka zapyta
: „Jak d
ugo b� dzie si�  mo� na porusza�  kolej�  na 
naszym bilecie?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 dyrektor ZDiT p. Grzegorz Misiorny : „W obr� bie ca
ego Miasta”. 
 
Radny p. W
adys
aw Skwarka zapyta
: „A bilet aglomeracyjny mieszkaniec Skierniewic 
b� dzie móg
 wykorzysta�  u nas?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 dyrektor ZDiT p. Grzegorz Misiorny : „Tak, to jest drugi WBA. To 
b� dzie wspólny bilet. Zniknie strefa zero. Strefa zero w WBA to by
a strefa tylko w obr� bie 
naszego Miasta. Dotyczy
a nas i przewo� ników kolejowych. Pozosta
e strefy, czyli strefa A, 
B, C, D jest dalej taka jaka by
a. Jest tylko delikatne podwy� szenie kwoty”. 
 
Radny p. W
adys
aw Skwarka zapyta
: „Czy by
y robione symulacje finansowe dot. tego, 
jak wp
ynie to na sprzeda�  naszych biletów?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 dyrektor ZDiT p. Grzegorz Misiorny : „Tak. To jest ci�� kie do 
oszacowania”. 
 
Radny p. W
adys
aw Skwarka zapyta
: „Je� eli pasa� er wsi� dzie i b� dzie mia
 tylko minut� , 
to przez minut�  mo� e jeszcze jecha� ,  czy ca
y czas mo� e jecha�  kolej� ?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 dyrektor ZDiT p. Grzegorz Misiorny : „Tylko przez minut� ”. 
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Radny p. W
adys
aw Skwarka zapyta
: „Jak ma wysi��� , skoro poci� g jedzie?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 dyrektor ZDiT p. Grzegorz Misiorny : „Mo� e skasowa�  drugi bilet”. 
 
Radny p. W
adys
aw Skwarka zapyta
: „Czyli w zajezdni mo� emy zostawi�  kilka 
autobusów i tramwajów, bo wszyscy b� d�  si�  poruszali kolej� ?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 dyrektor ZDiT p. Grzegorz Misiorny : „Tak bym nie powiedzia
. Jest 
to du� e udogodnienie dla naszych mieszka� ców np. przejazd z 
 abie� ca na Widzew”. 
 
Radny p. W
adys
aw Skwarka zapyta
: „Kiedy b� dzie zrobiona symulacja kosztów?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 dyrektor ZDiT p. Grzegorz Misiorny : „W pa� dzierniku”. 
 
Radny p. W
adys
aw Skwarka zapyta
: „Czyli w grudniu b� d�  znane wyniki?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 dyrektor ZDiT p. Grzegorz Misiorny : „Tak”. 
 
Nast� pnie wobec braku dalszych pyta� , opinii komisji, stanowisk klubowych przyst� piono 
do dyskusji indywidualnej. 
 
Radny p. Sebastian Bulak powiedzia
: „Ci�� ko mi to przechodzi przez usta, ale obieca
em 
Panu Dyrektorowi. Uwa� am, � e projekt uchwa
y to jedna z niewielu rzeczy, które uda
y si�  
ZDiT. B� d�  g
osowa
 „za”. 
 
Nast� pnie wobec braku dalszych g
osów w dyskusji indywidualnej, propozycji zmian 
z
o� onych do Komisji Uchwa
 i Wniosków prowadz� ca obrady, wiceprzewodnicz� ca Rady 
Miejskiej p. Ma
gorzata Niewiadomska-Cudak podda
a pod g
osowanie projekt uchwa
y 
opisany w druku nr 66/2017. 
 
Przy 26 g
osach „za”,  braku g
osów „przeciwnych”  oraz „wstrzymuj � cych si� ”  Rada 
Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XLIII/1138/17  w sprawie wyra� enia zgody na zawarcie umowy 
z 	ódzk�  Kolej�  Aglomeracyjn�  Sp. z o.o. dotycz� cej wzajemnego honorowania biletów 
lokalnego transportu zbiorowego w 	odzi oraz biletów 	ódzkiej Kolei Aglomeracyjnej Sp. z 
o.o., która stanowi za
� cznik nr 52  do protoko
u. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Ad pkt 10f Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie wyra� enia zgody na zawarcie 

przez Miasto 	ód �  aneksu do porozumienia mi� dzygminnego z Gmin�  
Miejsk �  Pabianice – Miastem Pabianice, Gmin�  Miastem Zgierz, Gmin�  
	ask, Gmin �  Miastem Zdu� ska Wola, Gmin�  Miastem Sieradz, Gmin�  
Miastem 	owicz, Gmin �  Miastem G
owno, Gmin�  Stryków - druk Nr 
67/2017. 

 
 
W imieniu Prezydenta Miasta projekt uchwa
y przedstawi
 dyrektor ZDiT p. Grzegorz 
Misiorny : „Aneks polega g
ównie na tym, � e z porozumienia jest wykre� lona strefa zero, 
która jest zast� piona migawk� . Nie ma WBA – wspólnego biletu, a nim staje si�  nasza 
ódzka 
migawka. Jest to kontynuacja poprzedniej uchwa
y”. 
 
Nast� pnie wobec braku pyta� , opinii komisji, stanowisk klubowych przyst� piono do dyskusji 
indywidualnej . 
 
Radny p. W
adys
aw Skwarka powiedzia
: „To nie by
o opiniowane przez Komisj�  
Finansów, Bud� etu i Polityki Podatkowej”. 
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Nast� pnie wobec braku dalszych g
osów w dyskusji indywidualnej, propozycji zmian 
z
o� onych do Komisji Uchwa
 i Wniosków prowadz� ca obrady, wiceprzewodnicz� ca Rady 
Miejskiej p. Ma
gorzata Niewiadomska-Cudak podda
a pod g
osowanie projekt uchwa
y 
opisany w druku nr 67/2017. 
 
Przy 21 g
osach „za”,  braku g
osów „przeciwnych”  oraz „wstrzymuj � cych si� ”  Rada 
Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XLIII/1139/17  w sprawie wyra� enia zgody na zawarcie przez 
Miasto 	ód�  aneksu do porozumienia mi� dzygminnego z Gmin�  Miejsk�  Pabianice – 
Miastem Pabianice, Gmin�  Miastem Zgierz, Gmin�  	ask, Gmin�  Miastem Zdu� ska Wola, 
Gmin�  Miastem Sieradz, Gmin�  Miastem 	owicz, Gmin�  Miastem G
owno, Gmin�  Stryków, 
która stanowi za
� cznik nr 53  do protoko
u. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Ad pkt 10g Rozpatrzenie projektu uchwa
y zmieniaj� cej uchwa
�  w sprawie ustalenia 
przepisów porz� dkowych lokalnego transportu zbiorowego w 	odzi  - 
druk Nr 68/2017. 

 
 
W imieniu Prezydenta Miasta projekt uchwa
y przedstawi
 dyrektor ZDiT p. Grzegorz 
Misiorny : „Jest to uchwa
a porz� dkowa, w zwi� zku z wprowadzeniem poprzednich uchwa
 
dot. taryfy. Wprowadza si�  okre� lenie taryfy przewozowej. Linie tramwajowe otrzymuj�  
numery od 1 do 49 z rozszerzeniem o numeracj�  literow� . Autobusy od 50 do 99. Linie nocne 
maj�  numer N, zast� pcze z numerem Z”. 
 
Nast� pnie przyst� piono do fazy pyta� . 
 
Radny p. Kamil Jeziorski zapyta
: „Przy tej uchwale i 2 poprzednich zapis mówi, � e 
wchodz�  w � ycie 14 dni po opublikowaniu w Dzienniku Urz� dowym Województwa 
	ódzkiego. A Wojewoda nie zd�� y tego opublikowa� . Czy one b� d�  obowi� zywa�  od 2 
kwietnia?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 dyrektor ZDiT p. Grzegorz Misiorny : „Mo� e to opublikowa�  
szybciej”. 
 
Radny p. Kamil Jeziorski zg
osi
 wniosek formalny o opini�  prawn� , czy 2 kwietnia br. b� d�  
obowi� zywa�  zapisy uchwa
y oraz czy zapisy z druku 59/2017 mówi� ce o osobach 
uprawnionych do zni� ek lub bezp
atnych przejazdów b� d�  mog
y z nich korzysta� . 
 
Nast� pnie prowadz� ca obrady, wiceprzewodnicz� ca Rady Miejskiej p. Ma
gorzata 
Niewiadomska-Cudak podda
a pod g
osowanie powy� szy wniosek formalny. 
 
Przy 29 g
osach „za”,  braku g
osów „przeciwnych”  oraz „wstrzymuj � cych si� ”  Rada 
Miejska przyj � 
a wniosek formalny. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Radca prawny w Wydziale Prawnym p. 	ukasz Gajewski powiedzia
: „Zgodnie z art. 5 
ustawy o og
aszaniu aktów normatywnych i niektórych innych aktów prawnych przepisy dot. 
wej� cia w � ycie aktów nie wy
� czaj�  mo� liwo� ci nadania aktowi normatywnemu wstecznej 
mocy obowi� zuj� cej, je� eli zasady demokratycznego pa� stwa prawnego nie stoj�  temu na 
przeszkodzie. Wypada zgodzi�  si�  z tym, � e uchwa
a nie mo� e wej��  w � ycie. Akurat w 
wypadku uchwa
y zmieniaj� cej taryf�  mamy do czynienia z przyznaniem pewnych uprawnie�  
okre� lonym grupom osób, wi� c nadanie tym zapisom wstecznej mocy obowi� zuj� cej nie 
b� dzie narusza
o zasad demokratycznego pa� stwa prawnego, co mia
oby miejsce gdyby dot. 
na
o� enia okre� lonych obowi� zków na adresatów aktu prawnego. W mojej ocenie uchwa
a 
mo� e wej��  w � ycie z moc�  obowi� zuj� c�  od 2 kwietnia, je� eli do tego czasu zostanie 
opublikowana”. 
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Radny p. Sebastian Bulak zapyta
: „Uchwa
a musi by�  opublikowana 
� cznie do 2 
kwietnia?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 radca prawny w Wydziale Prawnym p. 	ukasz Gajewski: „Tak”. 
 
Radny p. Sebastian Bulak zapyta
: „Je� li b� dzie opublikowana 2 kwietnia, to mieszka� cy 
b� d�  mogli je� dzi�  w dniach 2-4 kwietnia darmow�  komunikacj�  miejsk� ?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 radca prawny w Wydziale Prawnym p. 	ukasz Gajewski: „Tak”. 
 
Nast� pnie wobec braku dalszych pyta� , opinii komisji, stanowisk klubowych dalszych g
osów 
w dyskusji indywidualnej, propozycji zmian z
o� onych do Komisji Uchwa
 i Wniosków 
prowadz� ca obrady, wiceprzewodnicz� ca Rady Miejskiej p. Ma
gorzata Niewiadomska-
Cudak podda
a pod g
osowanie projekt uchwa
y opisany w druku nr 68/2017. 
 
Przy 19 g
osach „za”,  1 g
osie „przeciwnym”  oraz braku g
osów „wstrzymuj � cych si� ”  
Rada Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XLIII/1140/17  zmieniaj� c�  uchwa
�  w sprawie ustalenia 
przepisów porz� dkowych lokalnego transportu zbiorowego w 	odzi, która stanowi za
� cznik 
nr 54   do protoko
u. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Ad pkt 10h Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie terminu rozpatrzenia skargi p. 
………… - druk BRM Nr 47/2017. 

 
 
W imieniu projektodawcy Dora� nej Komisji ds. Transportu  projekt uchwa
y przedstawi
 
przewodnicz� cy Komisji p. Bartosz Domaszewicz: „W dniu 14 lutego 2017 r. do Rady 
Miejskiej w 	odzi wp
yn� 
a skarga na bezczynno��  Prezydenta Miasta 	odzi zwi� zana z 
prac�  Zarz� du Dróg i Transportu i lekcewa� eniu bezpiecze� stwa pasa� erów w komunikacji 
miejskiej w 	odzi. Z uwagi na potrzeb�  uzyskania dodatkowych wyja� nie�  w sprawie oraz 
uwzgl� dniaj� c harmonogram sesji Rady Miejskiej w 	odzi, brak jest mo� liwo� ci rozpatrzenia 
skargi w ustawowym terminie. Istnieje zatem potrzeba podj� cia przez Rad�  Miejsk�  w 	odzi 
niniejszej uchwa
y”. 
 
Nast� pnie wobec braku pyta� , opinii innych komisji, stanowisk klubowych, g
osów 
w dyskusji indywidualnej, propozycji zmian z
o� onych do Komisji Uchwa
 i Wniosków 
prowadz� ca obrady, wiceprzewodnicz� ca Rady Miejskiej p. Ma
gorzata Niewiadomska-
Cudak podda
a pod g
osowanie projekt uchwa
y opisany w druku BRM nr 46/2017. 
 
Przy 19 g
osach „za”,  1 g
osie „przeciwnym”  oraz braku g
osów „wstrzymuj � cych si� ”  
Rada Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XLIII/1141/17  w sprawie terminu rozpatrzenia skargi p. 
…………, która stanowi za
� cznik nr 55  do protoko
u. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Ad pkt  11 Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie zmian bud� etu oraz zmian w 
bud� ecie miasta 	odzi na 2017 rok - druk nr 55/2017 wraz z 
autopoprawkami. 

 
 
W imieniu Prezydenta Miasta projekt uchwa
y przedstawi
 Skarbnik Miasta p. Krzysztof 
M� czkowski: „Projekt ma dwie autopoprawki. W druku podstawowym pierwsze 5 zmian to 
zmiany dochodów z równoczesnym zwi� kszeniem wydatków. To s�  zapisy od § 1 do 10. 
Pierwsza równowa� na zmiana dot. odszkodowania od firmy ubezpieczeniowej za szkody w 
obiekcie w Zakopanem – 638 z
 powrotnie � rodki trafi�  na utrzymanie obiektu w Zakopanem. 
Kolejna sprawa to dodatkowe � rodki z tytu
u decyzji Ministra Rodziny, Pracy i Polityki 
Spo
ecznej. 	 rodki b� d�  przeznaczone na obs
ug�  ustawy o proporcji zatrudnienia i 
instytucjach rynku pracy. Kolejna zmiana to zmiana porz� dkowa – 180 700 z
 po stronie 
dochodów i wydatków zapisana w celu dokonania zwrotu do 	UW nienale� nie pobranych 
� wiadcze�  odzyskanych przez Miasto. Kolejna zmiana to wprowadzenie dotacji z WFO	  na 
rewaloryzacj�  parku im. Poniatowskiego  - 753 277 z
. Zadanie b� dzie realizowane do roku 
2018. 	� czna dotacja na ten cel to 4 153 000 z
. Ostatnia zmiana dochodowo-wydatkowa dot. 
kwoty 110 000 z
 i Wydzia
u Ochrony 	 rodowiska i Rolnictwa w cz�� ci dot. wydatków na 
schronisko dla zwierz� t – w
� czenie darowizn po stronie dochodów. Paragraf 11 i 12 to 
zmiany w wydatkach w zakresie zmniejszenia rezerw celowych. Zmniejszamy rezerw�  
celow�  na realizacj�  zada�  maj� tkowych z zakresu zarzadzania kryzysowego – kwota 
3 000 000 z
 by
aby przeznaczona na realizacj�  zada�  s
u�� cych ochronie powietrza 
polegaj� cych na trwa
ej zmianie ogrzewania opartego na paliwie sta
ym na proekologiczne. 
Jest to zwi� zane z uchwa
� , któr�  w zakresie zwalczania smogu Rada podj� 
a. Paragraf 13 to 
zmiany porz� dkowe po stronie dochodów wynikaj� ce ze zmian klasyfikacji bud� etowej, jaka 
zaistnia
a na koniec zesz
ego roku i mamy 3 m-ce na dostosowanie do nowej klasyfikacji 
naszych zapisów. Ogólne kwoty nie ulegaj�  zmianie. W autopoprawce nr 1 dochody z 
ró� nych tytu
ów zwi� kszamy o kwot�  
� czn�  829 280 z
. Zwi� kszenia dot. ZDiT, Biura ds. 
Rewitalizacji, Wydzia
u Bud� etu i Biura Miejskiego Konserwatora Zabytków. Ponadplanowe 
dochody by
yby przeznaczone dla ZDiT – 44 280 z
 na wydatki zwi� zane z komunikacj�  
zbiorow�  i infrastruktur�  przystankow� , 785 000 z
 dla Wydzia
u Sporu i Rekreacji na 
wydatki zwi� zane z obiektem na Rudzkiej – wzmocnienie istniej� cych d� wigarów w hali 
sportowej tj. 85 000 z
 i 700 000 z
 na organizacj�  Mistrzostw Europy i meczów reprezentacji 
Polski w rugby. Pozosta
e zmiany dot. wydatków. W pierwszej grupie zmian zwi� zanych ze 
zmniejszeniem rezerw celowych mamy propozycj�  zmniejszenia dwóch rezerw na 
� czn�  
kwot�  249 090 z
. 	 rodki by
yby przeznaczone na program Aktywizacja 60+ - 197 960 z
. 
	 rodki by
yby przeznaczone na projekty w ramach regrantingu dla organizacji seniorskich. 
Regranting by
by nakierowany na dzia
ania aktywizuj� ce seniorów m.in. na szkolenia, 
wyk
ady, wycieczki, wyj� cia do kina, teatru, spotkania integracyjne. Druga kwota, która 
by
aby pokryta ze zmniejszenia rezerwy to � rodki na domy kultury – O� rodek Kultury Górna 
51 130 z
 na utrzymanie nowego lokalu. Pozosta
e zmiany w zakresie wydatków dot. ZDiT i 
przesuni� cia 36 900 z
 jako uzupe
nienie � rodków na komunikacj�  zbiorow� , infrastruktur�  
przystankow� . W Biurze ds. Partycypacji Spo
ecznej � rodki zgodnie  z uchwa
�  Rady Osiedla 
Chojny D� browa by
yby przeznaczone na cykliczne imprezy pod nazw�  Kobiety niezwyk
e. 
To kwota 5 000 z
. Jest przesuniecie porz� dkowe w ZZM zapewniaj� ce rozliczenie odpisów 
na Zak
adowy Fundusz 	 wiadcze�  Socjalnych. Jest to kwota 74 661 z
. W autopoprawce nr 2 
s�  3 grupy zmian. Pierwsza grupa dochodowo-wydatkowa to jest kwestia w
� czenia do 
bud� etu po stronie dochodów i wydatków kwoty 16 760 000 z
. To jest kwota, która zgodnie 
z decyzj�  Ministra Rozwoju i Finansów w sprawie zmian w bud� ecie pa� stwa na rok 2017 ma 
by�  przeznaczona na wykonanie ekspozycji promuj� cej kandydatur�  Polski i 	odzi na 
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organizatora EXPO 2022. Druga zmiana dochodowo-wydatkowa to zmiany w edukacji 
zwi� zane z realizacj�  projektu z udzia
em � rodków unijnych „B� d�  fachowcem na miar�  
Europy”. Po stronie dochodów i wydatków zwi� kszamy plan Wydzia
u Edukacji o 
104 234 z
. Po stronie wydatków s�  dwie sprawy. Pierwsza dot. konieczno� ci rozliczenia 
� rodków na programy „Wszechstronny poligraf” i „Klucz do zatrudnienia”. Zachodzi 
konieczno��  zwrotu � rodków do Urz� du Marsza
kowskiego w zwi� zku z wycofaniem cz�� ci 
partnerów z projektów. To 
� cznie 495 478 z
. Ostatnia zmiana dot. przesuni� cia � rodków w 
ZIM na modernizacj�  i adaptacj�  budynków po
o� onych w 	odzi przy al. Ko� ciuszki 19 i 
Wólcza� skiej 36. Jest to niezb� dne, aby móc rozstrzygn��  przetarg i dokona�  wyboru 
najkorzystniejszej oferty”. 
 
Nast� pnie przyst� piono do fazy pyta� . 
 
Radny p. W
odzimierz Tomaszewski zapyta
: „Na system informacyjny jest zapisana kwota 
w wysoko� ci 44 280 z
. Jak ten system by
 wcze� niej zaprogramowany i stworzony, � e trzeba 
go korygowa� ?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 dyrektor ZDiT p. Grzegorz Misiorny : „To jest program busman do 
tworzenia rozk
adów jazdy. Do tej pory by
 okre� lony wzór tablicy przystankowej. Program 
na podstawie tworzonego rozk
adu generowa
 na danym przystanku rozk
ad jazdy. Teraz 
dochodz�  inne grafiki, które uka��  si�  ju�  na dniach. Program b� dzie polega
 na tym, � e 
wprowadzamy nowy wzór graficzny, co powoduje zmian�  ca
ego programowania na inny. 

 eby program móg
 sam na podstawie stworzonego rozk
adu jazdy generowa�  nowy rodzaj 
tabliczki przystankowej”. 
 
Radny p. W
odzimierz Tomaszewski zapyta
: „Czy przy u� yciu dzisiejszych instrumentów 
nie da si�  tego wydrukowa� ?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 dyrektor ZDiT p. Grzegorz Misiorny : „Da si�  wydrukowa�  w innej 
szacie graficznej. A jest zmiana szaty graficznej”. 
 
Nast� pnie wobec braku dalszych pyta�  prowadz� ca obrady, wiceprzewodnicz� ca Rady 
Miejskiej p. Ma
gorzata Niewiadomska-Cudak poinformowa
a, � e projekt uchwa
y zosta
 
skierowany do Komisji Finansów, Bud� etu i Polityki Podatkowej oraz Komisji Ochrony i 
Kszta
towania 	 rodowiska. 
 adna z Komisji nie wyrazi
a opinii negatywnej. 
 
Nast� pnie wobec braku opinii innych komisji, stanowisk klubowych przyst� piono do 
dyskusji indywidualnej. 
 
Radny p. W
odzimierz Tomaszewski powiedzia
: „Jak realnie pieni� dze s�  przekazywane, a 
mam na my� li � rodki zapisane w autopoprawce nr 2 tj. 16 000 000 z
 na EXPO, to nie ma 
� adnych pretensji i nie s
ysz�  � adnej litanii politycznych ró� nych krytyk. Warto zwróci�  na to 
uwag� , � e to jest konkretne dzia
anie, a nie polityczne dmuchanie balona. Uwa� am, � e EXPO 
powinno by�  i S14 tak� e. Mam nadziej� , � e nam si�  to uda. Mam w� tpliwo� ci co, do budowy 
atrakcyjno� ci budowy oferty EXPO, ale mo� na si�  zawsze wzbogaci�  o now�  ofert� . 
Najwa� niejsze, � e nie ma przeszkód. Pieni� dze s�  i mo� na dzia
a� ”.  
 
Radny p. Marcin Zalewski  powiedzia
: „Chcia
em podzi� kowa� , � e znalaz
y si�  � rodki na 
wsparcie Rudzkiego Klubu Sportowego, o które zabiegali na 
amach mediów. Szkoda tylko, 
� e za ka� dym razem musi si�  to odbywa�  w ten sposób, � e kto�  na 
amach mediów powie, � e 



95 
 

co�  jest z
e i nagle si�  znajduj�  pieni� dze na to. Mimo, � e rozmowy s�  ca
y czas prowadzone z 
Miastem”. 
 
 
Nast� pnie wobec braku innych g
osów w dyskusji indywidualnej, propozycji zmian 
z
o� onych do Komisji Uchwa
 i Wniosków prowadz� ca obrady, wiceprzewodnicz� ca Rady 
Miejskiej p. Ma
gorzata Niewiadomska-Cudak podda
a pod g
osowanie projekt uchwa
y 
opisany w druku nr 55/2017 wraz z autopoprawkami. 
 
Przy 20 g
osach „za”,  braku g
osów „przeciwnych”  oraz 1 g
osie  „wstrzymuj � cym si� ”  
Rada Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XLIII/1142/17  w sprawie zmian bud� etu oraz zmian w 
bud� ecie miasta 	odzi na 2017 rok, która stanowi za
� cznik nr 56  do protoko
u. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Ad pkt 12  Rozpatrzenie projektu uchwa
y zmieniaj� cej uchwa
�  w sprawie uchwalenia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej miasta 	odzi na lata 2017-2040 – druk 
nr 56/2017 wraz z autopoprawkami. 

 
 
W imieniu Prezydenta Miasta projekt uchwa
y przedstawi
 Skarbnik Miasta p. Krzysztof 
M� czkowski: „Projekt uchwa
y w druku nr 56/2017 zawiera 2 autopoprawki. W za
� czniku 
nr 1 zmiany dot. roku 2017 uwzgl� dniaj� c zmiany, które by
y prezentowane w druku 55/2017 
oraz zmiany przyjmowane zarz� dzeniami Prezydenta Miasta dochody i wydatki zwi� kszaj�  
si�  o 18 839 632 z
. Deficyt i kwestie przychodowo-rozchodowe pozostaj�  bez zmian. Nie 
zmienia si�  równie�  poziom d
ugu na koniec 2017 r. W zakresie roku 2018 dochody i wydatki 
per saldo zwi� kszaj�  si�  o 3 399 723 z
 i wynika to z planowanego otrzymania dotacji z 
WFO	 . Na lata nast� pne zmian na dzie�  dzisiejszy nie ma. Pocz� wszy od 2018 r. nie ma 
zmian deficytu i strony przychodowo-rozchodowej. Nie zmienia si�  poziom d
ugu. Wska� niki 
limituj � ce obs
ug�  zad
u� enia s�  nadal w granicach norm ustawowych, przy czym do ich 
wyliczenia bierzemy ju�  informacje nie z planu za 9 m-cy 2016 r., a z faktycznego wykonania 
tego roku. Faktyczne wykonanie jest lepsze ni�  by
 plan na 9 m-cy. Za
� cznik dot. 
przedsi� wzi��  jest konsekwencj�  zmian, które by
y podejmowane w druku 55/2017. Dotyczy 
te�  zada� , które tam by
y wprowadzane w cz�� ci projektów unijnych b� d�  weryfikowane jak 
np. zadanie w zakresie rewaloryzacji parku Poniatowskiego i EXPO 2022. Do tego dochodzi 
korekta limitów zobowi� za�  wynikaj� ca z aktualnych podpisanych i uruchamianych procedur 
przetargowych ”. 
 
Nast� pnie wobec braku pyta�  prowadz� ca obrady, wiceprzewodnicz� ca Rady Miejskiej p. 
Ma
gorzata Niewiadomska-Cudak poinformowa
a, � e projekt uchwa
y zosta
 skierowany 
do Komisji Finansów, Bud� etu i Polityki Podatkowej, Komisji Promocji Miasta i Wspó
pracy 
Zagranicznej, Komisji Ochrony i Kszta
towania 	 rodowiska oraz Komisji Edukacji. 
 adna z 
Komisji nie wyda
a opinii negatywnej. 
 
Nast� pnie wobec braku opinii innych komisji, stanowisk klubowych, g
osów w dyskusji 
indywidualnej, propozycji zmian z
o� onych do Komisji Uchwa
 i Wniosków prowadz� ca 
obrady, wiceprzewodnicz� ca Rady Miejskiej p. Ma
gorzata Niewiadomska-Cudak 
podda
a pod g
osowanie projekt uchwa
y opisany w druku nr 56/2017 wraz z 
autopoprawkami. 
 
Przy 20 g
osach „za”,  braku g
osów „przeciwnych”  oraz 5 g
osach „wstrzymuj � cych si� ”  
Rada Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XLIII/1143/17  zmieniaj� c�  uchwa
�  w sprawie 
uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej miasta 	odzi na lata 2017-2040, która stanowi 
za
� cznik nr 57  do protoko
u. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Prowadzenie obrad przej� 
 przewodnicz� cy Rady Miejskiej w 	odzi p. Tomasz Kacprzak. 
 
 
Ad pkt 12a  Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie uchylenia uchwa
y w sprawie 

wyra� enia zgody na sprzeda�  w drodze przetargu nieruchomo� ci 
po
o� onych w 	odzi przy ul. Stra � ackiej bez numeru – druk BRM nr 
42/2017. 

 
 
Projekt uchwa
y przedstawi
 radny p. Marcin Zalewski: „Historia uchwa
y si� ga dnia 
podj� cia przez Rad�  Miejsk�  zgody na sprzeda�  dzia
ki. Od tamtego czasu by
y prowadzone 
intensywne dzia
ania zgodnie z wol�  mieszka� ców, aby w tym miejscu doprowadzi�  do 
budowy targowiska. A nie sprzedawa�  dzia
ki pod bli� ej nieokre� lon�  zabudow� . W wyniku 
pierwszych dzia
a� , które podj� li � my razem z pos
em RP p. W. Bud�  ponad 1 200 
mieszka� ców w ci� gu 2 tyg. podpisa
o si�  pod petycj�  do Prezydenta Miasta, aby wycofa
a 
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dzia
k�  ze sprzeda� y i umo� liwi
a rozpocz� cie procedury wydzier� awienia kupcom tego 
terenu lub wej� cia w kooperacj�  w organizacjami kupieckimi w celu utworzenia w tym 
miejscu targowiska. Niestety wola Prezydenta by
a inna. Nie uda
o si�  przekona�  do tego 
pomys
u. Osiedle Chojny jest jednym z wi� kszych, które nie ma targowiska. Wszystkie 
prognozy demograficzne mówi�  o rozro� cie tego osiedla. Najbli� sze rynki s�  usytuowane 
przy Rzgowskiej, Górnej. Jest to zdecydowanie za daleko. W latach 90-tych funkcjonowa
o 
tam targowisko. Zosta
o zamienione na obiekt restauracyjny. Teraz jest mo� liwo��  by 
utworzy�  targowisko. Na koniec zesz
ego roku razem z grup�  inicjatywn�  mieszka� ców 
rozpocz� 
o si�  zbieranie podpisów  pod projektem uchwa
y o uchylenie zgody na sprzeda� . 
To by
a to� sama uchwa
a z tym projektem przedk
adanym dzisiaj. W uzasadnieniu jest 
napisane, � e zosta
o poparte ponad tysi� cem podpisów. To jest fakt, który by
 weryfikowany 
przez s
u� by UM	. Miesi � c po rozpocz� ciu zbierania podpisów – 17 stycznia Prezydent 
og
osi
 przetarg na sprzeda�  tej nieruchomo� ci. Mimo, � e by
a wszcz� ta procedura uchylenia 
uchwa
y. Byli� my zmuszeni do z
o� enia tylu podpisów, jakie uda
o nam si�  zebra�  na dany 
moment. Ze wzgl� du na termin zako� czenia przetargu wyznaczony na 17 marca. Chcieli� my 
dzi�  procedowa�  ten obywatelski projekt, aby przetarg nie zosta
 rozstrzygni� ty. S
u� by UM	 
zakwestionowa
y 50 podpisów, czego nie byli� my w stanie zweryfikowa�  wcze� niej forma 
uchwa
y zosta
a zmieniona. Ja jestem projektodawc� , ale tak naprawd�  to jest ponad 1 000 
osób. Przez ca
y czas, kiedy rozmawiali� my z mieszka� cami uzyskali� my 2 opinie przeciwne 
utworzeniu targowiska. Zdecydowana wi� kszo��  by
a za targowiskiem. 9 marca br. okaza
o 
si� , � e prowadzone jest post� powanie s� dowe w zakresie s
u� ebno� ci na tym terenie w 
wyniku braku dost� pu do drogi publicznej w
a� cicieli dzia
ek pobocznych. 10 marca przetarg 
zosta
 anulowany. Jest to bardzo dobra sytuacja, bo mo� emy doprowadzi�  do tego, � e zgodnie 
z wol�  mieszka� ców utworzymy w tym miejscu targowisko, a nie b� dziemy sprzedawa�  
dzia
ki. Koszt dzia
ki ze s
u� ebno� ci�  b� dzie mniejszy. Jest na sali obecny przedstawiciel 
federacji kupieckiej, który móg
by potwierdzi� , � e jest zainteresowany tak�  inwestycj� . 
Prosz�  o umo� liwienie zabraniu mu g
osu”. 
 
Prezes Zarz� du Ogólnopolskiej Federacji Stowarzysze�  Kupców i Rzemie� lników p. 
Jerzy Roma� ski powiedzia
: „Nasze Miasto podobnie jak wi� kszo��  du� ych miast w Polsce 
cierpi na ogromny deficyt takich miejsc, gdzie lokalni przedsi� biorcy mog�  zaistnie� . Jest 
coraz trudniej utrzyma�  si�  na rynku. Dot. to równie�  kupców, producentów rolnych, którzy 
sprzedaj�  produkty spo� ywcze, rolne na targowiskach miejskich. Od pewnego czasu mamy 
sygna
y, � e takimi miejscami do realizacji handlu produktami � ywno� ciowymi s�  
zainteresowani kupcy nie tylko zwi� zani z nasz�  Federacj� , ale te�  spoza Federacji. Kluczowe 
tu jest stanowisko mieszka� ców. Popieram przedmówc�  w ocenie jak wygl� da nasycenie 
takim handlem targowiskowym w tamtym terenie. Mieszka� cy Górnej mog�  narzeka� . Inne 
dzielnice maj�  lepiej. Chodzi o to, � eby kupowa�  � wie� e dobre produkty od polskich 
producentów. Cho� by z tego powodu nale� a
oby pochyli�  si�  nad t�  propozycj� , aby 
mieszka� cy Górnej mogli si�  zaopatrzy�  w � ywno�� ”. 
 
Nast� pnie przyst� piono do fazy pyta� . 
 
Radny p. Kamil Deptu
a zapyta
: „Czy w tym miejscu nie by
o wcze� niej targowiska?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 radny p. Marcin Zalewski: „Nie”.  
 
Radny p. Kamil Deptu
a zapyta
: „A obok?”. 
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Odpowiedzi udzieli
 radny p. Marcin Zalewski: „W latach 90-tych zosta
o zlikwidowane 
targowisko i jest Mc Donald”. 
 
Radny p. Kamil Deptu
a zapyta
: „Jakie by
y przyczyny zlikwidowania targowiska?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 radny p. Marcin Zalewski: „Teren by
 wydzier� awiony pod parking i 
by
 tam parking  strze� ony. Umowa dzier� awy zosta
a wymówiona ponad 3 lata temu”. 
 
Radny p. Kamil Deptu
a zapyta
: „Na mój dy� ur zg
osili si�  mieszka� cy okolicznych 
bloków, którzy byli oburzeni pomys
em targowiska. Boj�  si�  ha
asu. Odleg
o��  mi� dzy 
balkonami i dzia
k�  jest niewielka. Mog
oby to spowodowa�  realne konsekwencje dla 
mieszka� ców. Podnosili argument, � e wcze� niej ju�  interweniowali w sprawie targowiska, 
które by
o kiedy�  i by
o ono wtedy na tyle uci�� liwe, � e mieszka� cy domagali si�  
przeniesienia. W efekcie tego cz���  kupców przenios
a si�  na Kurczaki. Targowisko by
o w 
latach 90-tych. Wtedy mieszka� cy protestowali przeciwko funkcjonowaniu targowiska i 
obawiaj�  si� , � e to targowisko przeniesiona kilkadziesi� t metrów w prawo, czy lewo b� dzie 
nadal uci�� liwe. Nie spodziewa
em si� , � e dzi�  b� dzie ten temat na sesji. By�  mo� e 
powinienem zaprosi�  osoby, które si�  do mnie zg
osi
y. Zg
osi
o si�  do��  sporo osób, � e 
musieli� my zmieni�  pokój, w którym prowadz�  dy� ur. Czy Panowie rozmawiali z t�  
spo
eczno� ci�  zaniepokojonych osób? Co ustalili� cie? W jaki sposób chcieliby� cie 
mieszka� ców najbli� szych bloków uspokoi� ?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 radny p. Marcin Zalewski: „Mia
 Pan to szcz�� cie, � e do Pana zg
osili 
si�  mieszka� cy, którzy s�  przeciwni tej inicjatywie. Do nas takie g
osy nie dotar
y. W trakcie 
zbierania podpisów przez oko
o miesi� c 2 osoby wyrazi
y obaw�  nie tyle o ha
as, ale o 
funkcjonowanie dwóch dzia
alno� ci gospodarczych ma
ych sklepików, które s�  oddalone o 
kilkaset metrów od dzia
ki. Od lat 90-tych zmieni
 si�  wygl� d i funkcjonowanie targowisk. 
Generuj�  inne ha
asy. W tym miejscu nieopodal jest Stra�  Po� arna i pogotowie, które du� o 
bardziej zak
ócaj�  spokój spo
eczny ni�  kupcy”. 
 
Radny p. Kamil Deptu
a zapyta
: „W jakich godzinach targowisko by funkcjonowa
o? Czy 
Pan orientuje si� , jak wygl� daj�  godziny funkcjonowania targowisk w 	odzi?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 radny p. Marcin Zalewski: „Na t�  chwil�  nie ma zgody na inne 
zagospodarowanie tego terenu jak tylko jego sprzeda� . Nie ma mo� liwo� ci okre� lenia 
regulaminy funkcjonowania targowiska. Do niedawna by
 aktywny przetarg”. 
 
Radny p. Kamil Deptu
a zapyta
: „Jak to wygl� da na innych targowiskach, bo tu b� dzie 
sytuacja analogiczna?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 radny p. Marcin Zalewski: „Ka� de targowisko ma mo� liwo��  
utworzenia swojego regulaminu. Jest regulamin utrzymania czysto� ci i porz� dku w Mie� cie, 
który mówi tak� e o handlu. Targowisko nie mo� e funkcjonowa�  wcze� niej ni�  o 5.00, czy 
6.00 rano. Temat godzin funkcjonowania targowiska jest jeszcze do okre� lenia, bo na t�  
chwil�  nie ma jeszcze finalnej oferty jak targowisko mia
o by wygl� da� . Uzale� nia to form�  
handlu i dostaw. Zbyt du� o jest póki co niewiadomych, � eby dzi�  okre� li �  argumenty. 
Chcemy da�  mo� liwo��  powstania targowiska i dopracowania niewiadomych. Je� li próby 
wydzier� awienia tego terenu pod dzia
alno��  kupieck�  nie sprawdz�  si� , zawsze dzia
k�  
b� dzie mo� na sprzeda� . Mamy sygna
y, � e jest zainteresowanie kupców takimi terenami na 
osiedlach. Sugerowa
 Pan, � e targowisko z ul. Rzgowskiej i Stra� ackiej zosta
o przeniesione 



100 
 

na ul. Kurczaki, to chcia
bym poinformowa� , � e ju�  tam nie ma tego targowiska. Teren zosta
 
sprzedany i s�  tam dyskonty”. 
 
Radny p. Kamil Deptu
a zapyta
: „Z argumentów podnoszonych przez mieszka� ców 
przeniesienie targowiska z rogu Stra� ackiej i Rzgowskiej na Kurczaki by
o momentem, kiedy 
oni odetchn� li”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 radny p. Marcin Zalewski: „Dzi�  targowiska funkcjonuj�  zupe
nie 
inaczej. B� dziemy to wa� y� . My� l� , � e wi� ksz�  uci�� liwo� ci�  s�  pogotowie i stra�  po� arna 
nawet dla mieszka� , które mia
yby tam zosta�  wybudowane”. 
 
Radny p. Jaros
aw Tumi
owicz zapyta
: „Czy, kiedy konsultowali� cie ten pomys
 z 
mieszka� cami, by
o to konsultowane z osobami prowadz� cymi tam dzia
alno��  
gospodarcz� ?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 radny p. Marcin Zalewski: „Nie chodzili� my po sklepikach i nie 
pytali� my, czy s�  te osoby zainteresowane prowadzeniem innej dzia
alno� ci. Poza tymi 
zg
oszeniami, o których ju�  mówi
em nie mia
em innych zg
osze�  osób przeciwnych 
targowisku”. 
 
Radny p. Jaros
aw Tumi
owicz zapyta
: „Czy jakie�  podmioty zg
osi
y si�  do inwestowania 
tam?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 radny p. Marcin Zalewski: „Nie powiedzia
em, � e si�  zg
osi
y do 
inwestowania, tylko powiedzia
em, � e na pro� b�  p. A. Wieczorka p. Roma� ski poprzez swoj�  
funkcj�  wskaza
 na mo� liwo��  zagospodarowania tego terenu poprzez budow�  targowiska”. 
 
Radny p. Jaros
aw Tumi
owicz zapyta
: „Czyli nie by
o konsultacji ze � rodowiskiem 
kupieckim?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 radny p. Marcin Zalewski: „Na t�  chwil�  nie ma mo� liwo� ci, aby kto�  
zainwestowa
 w teren, bo on jest do sprzedania”. 
 
Radny p. Jaros
aw Tumi
owicz zapyta
: „Nie do ko� ca si�  z Panem zgadzam, bo jak 
wycofamy teren ze sprzeda� y, a nie b� dzie ch� tnych, to nie dokonaj�  si�  tam � adne 
inwestycje”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 radny p. Marcin Zalewski: „B� dzie mo� na teren sprzeda�  ponownie, 
je� li nie b� dzie zainteresowania dzier� aw� . Forma b� dzie zale� a
a od Prezydenta Miasta”. 
 
Radny p. Jaros
aw Tumi
owicz zapyta
: „Mo� na to odwróci� . Mogli� cie dokona�  analizy, 
konsultacji, spotkania z Przewodnicz� cymi Federacji Kupieckich. Maj�  wiedz�  na ten temat, 
czy poszczególne stowarzyszenia s�  w stanie zainwestowa� , czy nie”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 radny p. Marcin Zalewski: „Kupcy na t�  chwil�  nie s�  w stanie sobie 
pozwoli� , zgodnie z sugesti�  wiceprezydenta Miasta p. I. Jab
o� skiego na zakup tego terenu”. 
 
Radny p. Jaros
aw Tumi
owicz zapyta
: „Uwa� am, � e nie tak to powinno by� . Czy sprawa 
ta by
a procedowana na Komisji Rozwoju i Dzia
alno� ci Gospodarczej?”. 
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Odpowiedzi udzieli
 radny p. Marcin Zalewski: „By
a opiniowana przez Komisj�  Finansów, 
Bud� etu i Polityki Podatkowej. Spe
niona zosta
a procedura, aby dzi�  mo� na by
o zaj��  si�  t�  
uchwa
�  zgodnie ze Statutem”. 
 
Radny p. Jaros
aw Tumi
owicz powiedzia
: „Zg
aszam wniosek o odes
anie projektu 
uchwa
y do Komisji Rozwoju i Dzia
alno� ci Gospodarczej”. 
 
Radny p. W
odzimierz Tomaszewski powiedzia
: „Zg
aszam kontrwniosek. Intencj�  
uchwa
y jest to, � eby nie sprzedawa�  tego terenu i � eby go zarezerwowa�  dla potrzeb 
dzia
alno� ci gospodarczej. Przeznaczenie to mo� e by�  pó� niej dyskutowane na Komisji 
Rozwoju i Dzia
alno� ci Gospodarczej. Dzisiaj chcemy osi� gn��  efekt, aby nie by
o sprzeda� y. 
Dlatego projekt trafi
 do Komisji Finansów, Bud� etu i Polityki Podatkowej. Sama procedura 
zosta
a wstrzymana z uwagi na to, � e jest problem s
u� ebno� ci. Przypuszczam, � e i tak b� dzie 
pó� niej podj� ta próba sprzeda� y. A sygna
 Rady Miejskiej, � eby nie sprzedawa�  i 
przeznaczy�  na funkcje gospodarczo-handlowe. Sk
adam wniosek, � eby nie sprzedawa�  
dzia
ki zgodnie z intencj�  uchwa
y. A je� eli Pa� stwo b� d�  chcieli opiniowa�  kwestie 
powstania targowiska i warunków, na jakich ma dzia
a�  , to sprawa jest otwarta”.   
 
Nast� pnie prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej w 	odzi p. Tomasz 
Kacprzak podda
 pod g
osowanie wniosek formalny o odes
anie projektu do Komisji 
Rozwoju i Dzia
alno� ci Gospodarczej. 
 
Przy 21 g
osach „za”,  12 g
osach „przeciwnych”  oraz braku g
osów „wstrzymuj � cych si� ”  
Rada Miejska przyj � 
a wniosek. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Ad pkt 13  Rozpatrzenie projektu uchwa
y zmieniaj� cej uchwa
�  w sprawie okre� lenia 

wzorów formularzy oraz warunków i trybu sk
adania deklaracji na podatek od 
nieruchomo� ci, podatek rolny i podatek le� ny za pomoc�  elektronicznej 
Platformy Us
ug Administracji Publicznej – ePUAP - druk Nr 57/2017 
(materia
 dostarczony do skrytek w dniu 7.03.2017 r.).     zdj� to    z   porz� dku     
obrad. 

 
 
Ad pkt 14  Rozpatrzenie projektu uchwa
y zmieniaj� cej uchwa
�  w sprawie ustalenia 

wysoko� ci dotacji podmiotowych na 2017 r. dla samorz� dowych instytucji 
kultury, dla których organizatorem jest Miasto 	ód �  - druk Nr 49/2017. 

 
 
W imieniu Prezydenta Miasta projekt uchwa
y przedstawi
a z-ca dyrektora Wydzia
u 
Kultury p. Halina Bernat : „W zwi� zku ze zmianami okre� lonymi uchwa
�  Rady z dnia 22 
lutego 2017 r. w sprawie zmian bud� etu oraz zmian w bud� ecie miasta 	odzi na rok 2017 
zwi� kszaj� c�  dotacj�  podmiotow�  dla EC1 	ód�  o kwot�  2 586 000 z
 przedstawiam 
zmieniony za
� cznik do uchwa
y nr XL/1050/17 z dnia 11 stycznia 2017 r. Jednocze� nie 
zg
aszam ustn�  autopoprawk�  w zwi� zku ze zmianami w bud� ecie uchwalonymi dzi� . Dot. to 
przekazania 5 000 z
 dla Centrum Kultury M
odych. 	 rodki pochodz�  z Rady Osiedla Chojny 
D� browa. 51 130 z
 dla O� rodka Kultury Górna z przeznaczeniem na koszty utrzymania 
nowego miejsca dzia
alno� ci Domu Kultury Górna przy ul. Jagiellonki 4”. 
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Nast� pnie przyst� piono do fazy pyta� . 
 
Radny p. Kamil Jeziorski zapyta
: „Prosz�  o wyja� nienie dzia
alno� ci Domu Kultury Górna 
przy ul. Jagiellonki 4”. 
 
Odpowiedzi udzieli
a z-ca dyrektora Wydzia
u Kultury p. Halina Bernat : „Na osiedlu 
Olechów-Janów nie ma � adnej instytucji kultury poza bibliotek� . Jest prowadzona du� a 
aktywno��  Domu Kultury Górna od 4 lat. Do tej pory funkcjonowa
a w szko
ach 205 i 141 na 
podstawie umów o wspó
pracy, u� yczeniu miejsca, gdzie by
y prowadzone zaj� cia np. w sali 
gimnastycznej. Nazywali� my to stref�  otwartej kultury. Nie by
o to � adne miejsce, które by 
pe
ni
o funkcj�  domu kultury. Nie mo� na by
o liczy�  na codzienne prowadzenie dzia
a�  na 
rzecz dzieci i seniorów. Istnieje du� a potrzeba wyra� nie zaakcentowana przez mieszka� ców, 
� eby rozwija�  te formy. Osiedle jest du� e a dzia
alno��  jest zauwa� alna przez mieszka� ców. 
Nie ma � adnej przestrzeni, która mog
aby si�  przeistoczy�  w budynek na dom kultury, we 
wspó
pracy z osiedlem zobaczyli� my, � e jest mo� liwo��  wynajmowania po preferencyjnych 
cenach lokalu przy Jagiellonki 4. To jest 60 metrów kwadratowych. Mamy nadziej� , � e taki 
sta
y punkt, który b� dzie funkcjonowa
 codziennie w okre� lonych godzinach spowoduje, � e 
b� dziemy mie�  pocz� tek normlanej dzia
alno� ci domu kultury. 	 rodki 51 130 z
 pozwol�  nam 
zaadoptowa�  ten budynek i pokry�  koszty bie�� ce”. 
 
Radny p. Kamil Jeziorski zapyta
: „Czy powinna tam powsta�  instytucja kultury z 
prawdziwego zdarzenia? Czy UM	 zarezerwuje jak��  dzia
k�  na osiedlu, by móg
 powsta�  
dom kultury?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
a z-ca dyrektora Wydzia
u Kultury p. Halina Bernat : „Rzeczywi� cie 
by
oby wskazane, aby na tym osiedlu powsta
a instytucja kultury o normlanych parametrach. 
Na poziomie Wydzia
u Kultury nie prowadzili� my � adnej inwestycyjnej aktywno� ci, bo takiej 
roli nie pe
nili� my. Z rozmów z Rad�  Osiedla wiem, � e takie inicjatywy by
y podejmowane, 
aby spowodowa�  zbudowanie takiego o� rodka”. 
 
Radny p. Kamil Jeziorski zapyta
: „Czy wiadomo, aby UM	 mia
 zarezerwowan�  dzia
k�  
pod tak�  dzia
alno�� ?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
a z-ca dyrektora Wydzia
u Kultury p. Halina Bernat : „Nic mi nie 
wiadomo”. 
 
Nast� pnie wobec braku dalszych pyta�  prowadz� cy obrady, wiceprzewodnicz� cy Rady 
Miejskiej p. Tomasz Kacprzak poinformowa
, � e projekt uchwa
y zosta
 skierowany do 
Komisji Finansów, Bud� etu i Polityki Podatkowej oraz Komisji Kultury. 
 adna z Komisji nie 
wyda
a opinii negatywnej. 
 
Nast� pnie wobec braku opinii innych komisji, stanowisk klubowych, g
osów w dyskusji 
indywidualnej, propozycji zmian z
o� onych do Komisji Uchwa
 i Wniosków prowadz� cy 
obrady, wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak podda
 pod g
osowanie 
projekt uchwa
y opisany w druku nr 49/2017 wraz z autopoprawk� . 
 
Przy 24 g
osach „za”,  braku g
osów „przeciwnych”  oraz 5 g
osach „wstrzymuj � cych si� ”  
Rada Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XLIII/1144/17  zmieniaj� c�  uchwa
�  w sprawie ustalenia 
wysoko� ci dotacji podmiotowych na 2017 r. dla samorz� dowych instytucji kultury, dla 
których organizatorem jest Miasto 	ód� , która stanowi za
� cznik nr 58  do protoko
u. 
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Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
 

 
 
 
Ad pkt 15  Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie wyra� enia zgody na za
o� enie 

oraz przyst� pienie przez Miasto 	ód�  do Stowarzyszenia pod nazw�  	ódzka 
Organizacja Turystyczna - druk Nr 48/2017. 

 
 
W imieniu Prezydenta Miasta projekt uchwa
y przedstawi
a dyrektor Departamentu 
Komunikacji Spo
ecznej i Zdrowia p. Luiza Staszczak-G� siorek: „Przedstawimy projekt 
uchwa
y w sprawie wyra� enia zgody na za
o� enie oraz przyst� pienie przez Miasto 	ód�  do 
Stowarzyszenia pod nazw�  	ódzka Organizacja Turystyczna. Projekt jest wynikiem szerokich 
konsultacji z 
ódzkim  � rodowiskiem turystyki, wszelkich bran� y zwi� zanych z turystyk� . 
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Konsultacje odbywa
y si�  wielotorowo zarówno podczas spotka�  wiceprezydenta K. 
Pi� tkowskiego z przedstawicielami bran� y, jak te�  podczas naszych konsultacji z 
organizacjami, które ju�  w kraju z powodzeniem funkcjonuj� . Powsta
a propozycja powo
ania 
stowarzyszenia, którego g
ównym zadaniem by
oby konsolidowanie sektora publicznego, 
prywatnego i pozarz� dowego dzia
aj� cego w sferze turystyki w celu zbudowania mocnej 
marki turystycznej 	odzi w kraju i za granic� , jako miejsca atrakcyjnego turystycznie. Celem 
stowarzyszenia by
aby konsolidacja sektorów na rzecz kreowania i rozwoju turystyki w 
	odzi, koordynacja dzia
a�  turystycznych, stworzenie produktu 	odzi atrakcyjnej 
turystycznie skierowanej do turystów indywidualnych i biznesowych, czyli przej� cie roli 
	ód �  Convention Bureau, kreowanie produktów turystycznych, obs
uga ruchu turystycznego 
poprzez prowadzenie punktów informacji turystycznej. Efekty g
ówne to rozwój turystyki w 
Mie� cie, wykreowania mocnej marki turystycznej 	odzi i zwi� kszenie liczby turystów 
indywidulanych i biznesowych. 	ód�  przewiduje wysoko��  sk
adek cz
onkowskich. Udzia
 
finansowy w stowarzyszeniu w formie sk
adki w wysoko� ci 275 000 z
. Znajduje ona 
pokrycie w bud� ecie Biura Promocji, Komunikacji Spo
ecznej i Turystyki. Wynika ona ze 
zmniejszenia sk
adki jak�  do tej pory Miasto przeznacza
o na swoje cz
onkostwo w 
Regionalnej Organizacji Turystycznej (ROT). Proponujemy sk
adk�  na poziomie 10 000 z
, 
która jest adekwatna do sk
adek, jakie p
ac�  miasta powy� ej 50 000 mieszka� ców”. 
 
Nast� pnie przyst� piono do fazy pyta� . 
 
Radny p. Kamil Deptu
a zapyta
: „Czy w zwi� zku z tym mamy zamiar wyst� pi�  z ROT? 
Czy jest sens przeznacza�  10 000 z
 na cokolwiek?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
a dyrektor Departamentu Komunikacji Spo
ecznej i Zdrowia p. 
Luiza Staszczak-G� siorek: „Miasto pozostaje cz
onkiem ROT. Jest to sk
adka, która p
ac�  
gminy powy� ej 55 000 mieszka� ców. Jest to sk
adka cz
onkowska, która nie wyklucza naszej 
wspó
pracy z ROT przy realizacji wspólnych projektów. Jednym z pierwszych zada� , które 
b� dzie postawione przed ROT b� dzie nawi� zanie wspó
pracy czterostronnej, czyli ROT, 
Urz� d Marsza
kowski, Urz� d Wojewódzki – zbudowanie wspólnego frontu dzia
a�  
promocyjnych na rzecz Miasta”. 
 
Radny p. Kamil Deptu
a zapyta
: „ROT to p
aszczyzna wspó
pracy na rzecz promocji 
Miasta, regionu. Nie mo� emy traktowa�  si�  w taki sposób abstrahuj� cy od otoczenia, 
poniewa�  Miasto ma 700 000 mieszka� ców, a aglomeracja ma 1 500 000. Mamy do czynienia 
ze Zgierzem, Aleksandrowem, Konstantynowem itd. Mo� emy promowa�  walory turystyczne 
aglomeracji na p
aszczy� nie ROT. Jak b� dziemy to robili, je� eli b� dziemy w stowarzyszeniu, 
które b� dzie zawiera
o cel g
ówny w postaci promowania Miasta? Jak b� dziemy promowali 
aglomeracj� ?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
a dyrektor Departamentu Komunikacji Spo
ecznej i Zdrowia p. 
Luiza Staszczak-G� siorek: „Taka struktura, czyli promowanie lokalnych samorz� dów 
regionalnych i ogólnopolskich wynika z ustawy o POT, która zak
ada trójstronny sposób 
podzia
u zada�  zwi� zanych z promocj�  lokaln� , regionaln�  i ogólnopolsk� ”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 pe
nomocnik Prezydenta Miasta ds. tworzenia Lokalnej Organizacji 
Turystycznej p. Tomasz Koralewski: „Promocja aglomeracji 
ódzkiej to jest ca
y czas 
zadanie ROT. 10 000 z
 to sk
adka Miasta. Nic nie stoi na przeszkodzie, � eby cz
onkami 
organizacji zosta
y samorz� dy Pabianic, Zgierza, Konstantynowa, Brzezin, czy innych. Nam 
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zale� y na tym, � eby w promocji turystycznej by
y respektowane partnerskie zasady 
wspó
pracy z bran��  turystyczn�  i reprezentowane by
y te�  interesy tej bran� y”. 
 
Radny p. Kamil Deptu
a zapyta
: „Czy do tej pory nie by
o partnerskich zasad w przypadku 
ROT?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 pe
nomocnik Prezydenta Miasta ds. tworzenia Lokalnej Organizacji 
Turystycznej p. Tomasz Koralewski: „W przypadku ROT partnerskie zasady by
y w skali 
ca
ego regionu, natomiast bran� a 
ódzka reprezentacj�  w samej organizacji mia
a stosunkowo 
ograniczon� ”. 
 
Radny p. Kamil Deptu
a zapyta
: „Czy by
y prowadzone jakie�  rozmowy? Tworzymy nowy 
byt prawny z now�  administracj� , która b� dzie kosztowa
a jakie�  pieni� dze. W jakim�  sensie 
b� dzie powiela
a administracj�  ROT. Musimy mie�  dobre podstawy, � eby co�  takiego zrobi� . 
Czy zanim stworzyli� cie pomys
 LOT prowadzone by
y negocjacje z ROT?”. 
 
 
 
Odpowiedzi udzieli
 pe
nomocnik Prezydenta Miasta ds. tworzenia Lokalnej Organizacji 
Turystycznej p. Tomasz Koralewski, który powiedzia
 m.in.: „Historia jest d
uga i pe
na 
zakr� tów. Regionalna Organizacja Turystyczna powsta
a ponad 12 lat temu, jako 
stowarzyszenie powo
ywane na tej samej ustawie, gdzie jednymi z g
ównych za
o� ycieli by
 
Urz� d Marsza
kowski w 	odzi i Urz� d Miasta. Do tego do
� cza
y inne samorz� dy i z czasem 
podmioty bran� y turystycznej z regionu i te�  niektóre z 	odzi. Natomiast to, co jest 
problemem w przypadku Regionalnej Organizacji Turystycznej, to jest skala zaanga� owania 
samorz� du wojewódzkiego, która w uk
adzie nawet podobnych organizacji, bo tego typu 
organizacje funkcjonuj�  we wszystkich 16 województwach, jest stosunkowo niska. W ROT 
sk
adka Urz� du Marsza
kowskiego jest trzeci�  – najni� sz�  sk
adk�  w skali kraju. Do tej pory 
g
ówny ci�� ar finansowania organizacji o zasi� gu regionalnym spoczywa
 na 	odzi. 
Oczywi� cie Organizacja realizowa
a zadania zarówno dla Miasta i dla regionu. Stara
a si�  w 
miar�  mo� liwo� ci zachowa�  balans mi� dzy tymi dwoma g
ównymi podmiotami, natomiast 
przez ca
y okres funkcjonowania ROT by
y zarzuty ze strony Miasta, � e promowa
o 
województwo, a  ze strony województwa, � e promowa
o tylko Miasto. To by
 zamkni� ty 
kr� g. Natomiast doszli� my do pewnego momentu przesilenia, gdzie decyzje ze strony Miasta 
zapad
y w tym kierunku, � eby powo
a�  w
asn�  organizacj� , która b� dzie blisko 
wspó
pracowa
a z ROT, zgodnie z za
o� eniem prawnym ustawy o polskiej organizacji 
turystycznej i � eby realizowa
a cele przede wszystkim dla Miasta, wspieraj� c oczywi� cie 
region. 	ód�  jest stolic�  regionu. Wiadomo, � e nie b� dziemy promowali 	odzi, jako dziecko 
szcz�� liwo� ci tylko, tury� cie, który nie zna granic administracyjnych, b� dziemy starali si�  
pokaza�  maksymalnie ofert� , któr�  b� dzie maksymalnie zainteresowany”. 
 
Radny p. Kamil Deptu
a powiedzia
 m.in.: „Przyjmuj�  jak najbardziej tak�  argumentacj� . 
Czy macie Pa� stwo zamiar wyj��  do gmin o� ciennych z propozycj�   do
� czenia do tego 
stowarzyszenia czy to ma by�  tylko dla 	odzi?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 pe
nomocnik Prezydenta Miasta ds. tworzenia Lokalnej Organizacji 
Turystycznej p. Tomasz Koralewski, który powiedzia
 m.in.: „Na ten moment nie mamy 
takich planów, to jest kwestia my� l�  koordynacji dzia
a�  mi� dzy organizacj�  lokaln�  a 
regionaln� . Nie chcieliby� my wchodzi�  w buty organizacji w � aden sposób. Ma
o tego 
zak
adamy, � e np. cz
onkowie z miasta 	odzi, którzy s�  ju�  cz
onkami ROT-u b� d�  w równy, 
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preferencyjny  sposób traktowani, nawet je� eli nie zostaliby cz
onkiem Lokalnej Organizacji 
Turystycznej w pierwszym okresie, bo wiadomo, � e dla niektórych podmiotów sk
adka i tu i 
tu mo� e by�  problemem. Nie prowadzimy aktywnej akwizycji w� ród podmiotów, które s�  
cz
onkami ju�  ROT, je� eli chodzi o nowe podmioty, a w g
ównej mierze tak naprawd�  
pracujemy na bazie dwóch du� ych grup docelowych dla nas, to jest sektor MICE – to s�  
hotele cztero i trzy gwiazdkowe, z których ani jeden hotel nie jest cz
onkiem ROT”. 
 
Radny p. W
odzimierz Tomaszewski powiedzia
 m.in.: „Pan ju�  si�  zbli� y
 po cz�� ci do 
odpowiedzi na pytanie, które chc�  zada� . Chcia
em dowiedzie�  si� , jakie podmioty 
zdeklarowa
y udzia
 w tym nowej organizacji i jednocze� nie chcia
bym spyta� , w jakich 
komisjach projekt jeszcze by
 prezentowany poza Komisj�  Rozwoju i Dzia
alno� ci 
Gospodarczej?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 pe
nomocnik Prezydenta Miasta ds. tworzenia Lokalnej Organizacji 
Turystycznej p. Tomasz Koralewski, który powiedzia
 m.in.: „W grudniu zosta
o 
zorganizowane spotkanie informacyjne dotycz� ce projektu, na które zosta
a zaproszona ca
a 
bran� a turystyczna i sektor kultury oraz organizacje pozarz� dowe, które zajmuj�  si�  t�  
tematyk�  w kontek� cie, czym jest tego typu organizacja i jakie zadania przed tak�  organizacj�  
stoj� . Zaproszeni zostali tak� e przedstawiciele my� l�  naszych przysz
ych partnerów, czyli 
ROT-u i Urz� du Marsza
kowskiego w 	odzi. Na tym spotkaniu pojawi
o si�  ok. 
sze�� dziesi� ciu kilku osób. Reprezentowali oni przede wszystkim sektor hotelarski i to 
obiekty zarówno kategoryzowane, jak równie�  obiekty niekategoryzowane, bo tego te�  mamy 
dosy�  du� o. Mówi�  tutaj o obiektach typu Loft Aparts, typu Ciemna Residence typu, 
Boutique Hotels. By
 te�  dosy�  licznie reprezentowany sektor instytucji kultury, bo one te�  
maj�  ofert�  dla turystyki. Zreszt�   	ód � , to jest jeden jakby z produktów Miasta, skierowany 
zw
aszcza dla turystów indywidualnych. By
y reprezentowane podmioty rynku MICE- 
owego. Mówi�  tutaj o du� ych obiektach, które maj�  do dyspozycji du� e powierzchnie 
komercyjne, które s�  w stanie je wynajmowa�  na konferencje, du� e konwenty. Mówi�  tutaj 
konkretnie o EC 1, o Wytwórni. Teraz Wytwórnia po
� czona jest z Hiltonem i to jest jeden 
zarz� d, ale jeszcze w grudniu to by
y dwa osobne byty. Plus ró� ne organizacje pozarz� dowe, 
które zajmuj�  si�  popularyzacj�  turystyki i zarz� dzaj�  niektórymi z atrakcji np. Fundacja 
Monumentum Iudaicum Lodzense, która zarz� dza Cmentarzem 
 ydowskim. Jeszcze jeden 
sektor, który nas b� dzie bardzo interesowa
, to s�  firmy eventowe, czyli 
ódzka bran� a 
eventowa, która organizuje turystyk�  biznesow� , ma
e konferencje, wi� ksze konwenty. Do tej 
pory cz� sto korzysta
a z zasobów innych Miasta. Chcieliby� my, aby zbudowa
a na bazie 
naszej oferty dobry produkt 
ódzki, który te�  b� dzie wspiera� , je� eli chodzi o dzia
ania 
promocyjne”. 
 
Radny p. W
odzimierz Tomaszewski powiedzia
 m.in.: „To w jakich komisjach projekt by
 
omawiany?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
a dyrektor Departamentu Komunikacji Spo
ecznej i Zdrowia                    
p. Luiza Staszczak – G� siorek, która powiedzia
a m.in.: „Projekt zosta
 skierowany tylko do 
Komisji Promocji Miasta Wspó
pracy Zagranicznej i do � adnej innej komisji nie trafi
”. 
 
Radny p. W
odzimierz Tomaszewski powiedzia
 m.in.: „Konsekwencje, zw
aszcza 
finansowe s�  niedostrzegane”. 
 
Odpowiedzi udzieli
a dyrektor Departamentu Komunikacji Spo
ecznej i Zdrowia                    
p. Luiza Staszczak – G� siorek, która powiedzia
a m.in.: „O konsekwencjach finansowych 
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trudno mówi�  dlatego, � e � rodki mamy zaplanowane i zarezerwowane w bud� ecie Biura 
Promocji, wi� c one nie wymagaj�  � adnych dodatkowych stara� , je� eli chodzi o przekazanie 
sk
adki do stowarzyszenia”. 
 
Radny p. W
odzimierz Tomaszewski powiedzia
 m.in.: „Ale, poniewa�  Pa� stwo mówi� , � e 
nic nie stoi na przeszkodzie, � eby zleca�  ROT zadania, które zapewne by
yby z tych samych 
pieni� dzy, wi� c gdyby takie zlecenia by
y i jednocze� nie by
yby dodatkowe wydatki 
zwi� zane z funkcjonowaniem 	ódzkiej Organizacji Turystycznej, to wtedy obci�� enie si�  
zwi� ksza?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
a dyrektor Departamentu Komunikacji Spo
ecznej i Zdrowia                    
p. Luiza Staszczak – G� siorek, która powiedzia
a m.in.: „Na razie nie planujemy � adnego 
zwi� kszenia naszej sk
adaki. To, o czym mówi
 Pe
nomocnik, � e b� dziemy podejmowa�  
wspólne projekty i wspólne finansowanie, one oczywi� cie b� d�  si�  odbywa
y ze sk
adek 
wszystkich cz
onków, czyli bud� etu Lokalnej Organizacji Turystycznej”. 
 
Radna p. Ma
gorzata Moskwa – Wodnicka zapyta
a m.in.: „Jak�  Pa� stwo przewidujecie 
kwot�  na funkcjonowanie?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 pe
nomocnik Prezydenta Miasta ds. tworzenia Lokalnej Organizacji 
Turystycznej p. Tomasz Koralewski, który powiedzia
 m.in.: „W pierwszym okresie kwota, 
która jest przewidziana na podstawie wst� pnych deklaracji ze strony przysz
ych podmiotów , 
cz
onków – za
o� ycieli i projekt uchwa
y, który jest dzisiaj prezentowany, w tym równie�  
projekt uchwa
y o sk
adkach cz
onowych na zebranie za
o� ycielskie przysz
ej organizacji, 
wst� pny bud� et zak
adamy na poziomie 350 000 z
. Docelowo ma on by�  rozbudowany o 
dzia
alno��  merytoryczn� , czyli dzia
alno��  w ramach dzia
alno� ci statutowej, na któr�  
b� dziemy mogli dodatkowo � rodki z tego pozyska�  przy wspólnych projektach. To nie s�  
� rodki, które daj�  mo� liwo��  niezwykle szerokiej dzia
alno� ci w temacie, dlatego my� l� , � e z 
czasem jest tutaj pole do tego, � eby zakres zaanga� owania Miasta, równie�  poprzez 
przekazywanie innych zada�  tematycznych, dotycz� cych turystyki by
y przekazywane na 
rzecz organizacji. Opinia bran� y jest jednoznaczna, � e tylko i wy
� cznie realne partnerstwo 
bran� y turystycznej z samorz� dem da gwarancj�  sukcesu. Im szybciej to wykorzystamy, tym 
lepiej. Opinie w tym momencie i entuzjazm bran� y jest dosy�  du� y, aczkolwiek jest te�  
pewna nieufno�� , wynikaj� ca z poprzednich lat dzia
alno� ci i nie zawsze dotrzymywanych 
obietnic i sta
ych, realizowanych projektów np. 
ódzkiego convention, które po zamkni� ciu 
projektu unijnego praktycznie zosta
o w strukturze Urz� du zamkni� te i to musimy koniecznie 
odnowi� ”. 
 
Radna p. Ma
gorzata Moskwa – Wodnicka zapyta
a m.in.: „Kto b� dzie wchodzi
 w sk
ad  
za
o� ycieli? Czy ju�  Pa� stwo wiecie?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 pe
nomocnik Prezydenta Miasta ds. tworzenia Lokalnej Organizacji 
Turystycznej p. Tomasz Koralewski, który powiedzia
 m.in.: „Na ten moment deklaracje 
za
o� ycielskie sp
ywaj� , bo to jest proces. W tym momencie jest 8 deklaracji za
o� ycielskich, 
nie licz� c oczywi� cie miejskiej. Natomiast ze wst� pnych deklaracji, b� dzie to ok. 30 
podmiotów”. 
 
Radna p. Ma
gorzata Moskwa – Wodnicka zapyta
a m.in.: „Czy Pa� stwo ju�  wiecie, w 
jakiej wysoko� ci b� dzie ta sk
adka?”. 
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Odpowiedzi udzieli
 pe
nomocnik Prezydenta Miasta ds. tworzenia Lokalnej Organizacji 
Turystycznej p. Tomasz Koralewski, który powiedzia
 m.in.: „Projekt uchwa
y, który zosta
 
wypracowany na grupie roboczej zak
ada sk
adaki dla przedsi� biorców na poziomie od 300 z
 
do 7 000 z
, w zale� no�ci od liczby zatrudnionych osób. To jest troszeczk�  kalka, bo takie 
by
y oczekiwania ze strony bran� y, � eby to by
a kalka zapisów w uchwale o sk
adkach w 
ROT. Jedynym odst� pstwem jest wprowadzenie nowej kategorii, dotycz� cej hoteli 
kategoryzowanych i niekategoryzowanych obiektów noclegowych, gdzie sk
adka jest 20 z
 od 
pokoju, b� d�  w przypadku sieci, bo mamy te�  przyk
ad obiektów, które s�  sieciami 
hotelowymi, jest to wtedy 10 z
 od pokoju w skali roku. To s�  sk
adki minimalne. Sk
adki, 
tylko i wy
� cznie � wiadcz�  o przynale� no� ci do organizacji, natomiast jakby nie zamykaj�  
katalogu mo� liwych dzia
a�  marketingowych zwi� zanych z Miastem”. 
 
Radna p. Ma
gorzata Moskwa – Wodnicka zapyta
a m.in.: „A czy ka� dy cz
onek 
stowarzyszenia b� dzie uiszcza
 tak�  sk
adk�  czy b� d�  osoby, które po prostu b� d�  cz
onkami, 
a nie b� d�  tej sk
adki odprowadza� ?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 pe
nomocnik Prezydenta Miasta ds. tworzenia Lokalnej Organizacji 
Turystycznej p. Tomasz Koralewski, który powiedzia
 m.in.: „Nie ma takiej mo� liwo� ci. 
Jedynym podmiotem, który mo� e by�  cz
onkiem, ale nie uiszcza�  sk
adki jest charakter 
ch
onka honorowego, ale wtedy taka osoba nie ma prawa g
osu na walnym zgromadzeniu”. 
 
Radna p. Ma
gorzata Moskwa – Wodnicka zapyta
a m.in.: „Rozumiem, � e ROT otrzyma 
mniejsz�  sk
adk� ? W jakiej wysoko� ci?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 pe
nomocnik Prezydenta Miasta ds. tworzenia Lokalnej Organizacji 
Turystycznej p. Tomasz Koralewski, który powiedzia
 m.in.: „Tak, jak mówi
a Pani 
Dyrektor na ten moment plan jest przewidziany w ten sposób, � e sk
adka w ROT zostanie 
uiszczona w kwocie wymaganej uchwa
�  walnego zgromadzenia ROT, dla podmiotów 
samorz� dowych powy� ej 50 000, b� d�  100 000 mieszka� ców w wysoko� ci 10 000 z
”. 
 
Radna p. Ma
gorzata Moskwa – Wodnicka zapyta
a m.in.: „Co w takim razie z Centrum 
Informacji Turystycznej, które jest w Manufakturze? I co w ogóle z Centrum Informacji 
Turystycznej? Czy to b� dzie w strukturach stowarzyszenia?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 pe
nomocnik Prezydenta Miasta ds. tworzenia Lokalnej Organizacji 
Turystycznej p. Tomasz Koralewski, który powiedzia
 m.in.: „Na ten moment rozmawiamy 
tylko i wy
� cznie o powo
aniu LOT. Odno� nie dzia
alno� ci merytorycznej, my� l�  � e kwestia 
Centrum Informacji w Manufakturze, to jest przedmiot czterostronnych rozmów pomi� dzy 
	OT, ROT, firm �  Apsys i Urz� dem Marsza
kowskim w 	odzi. Naszym za
o� eniem tak 
naprawd�  te�  jest pobudzenie naszego regionalnego partnera do bardziej powa� niejszego 
my� lenia o turystyce. Prosz�  mi wierzy� , � e zarówno ROT nie ma mo� liwo� ci tak naprawd�  
faktycznie realizowania swoich celów statutowych, przy tym poziomie sk
adek, które s�  
obecnie wnoszone. Lokalna Organizacja Turystyczna nie b� dzie mia
a takich mo� liwo� ci, 
je� eli zachowany tylko i wy
� cznie ten poziom obecny. Tylko dzi� ki wspó
pracy b� dziemy w 
stanie osi� gn��  efekt synergii i to spowoduje, � e po prostu razem b� dziemy mogli zrobi�  
wi� cej”. 
 
Radna p. Ma
gorzata Moskwa – Wodnicka zapyta
a m.in.: „Jak rozumiem z zapisów 
uchwa
y wynika
o, � e je� li stowarzyszenie zostanie powo
ane do � ycia to Pa� stwo b� d�  mogli 
prowadzi�  dzia
alno��  gospodarcz�  i w jakim zakresie ta dzia
alno��  b� dzie prowadzona?”. 



110 
 

 
Odpowiedzi udzieli
 pe
nomocnik Prezydenta Miasta ds. tworzenia Lokalnej Organizacji 
Turystycznej p. Tomasz Koralewski, który powiedzia
 m.in.: „W przypadku stowarzysze�  
tego typu s�  dwie formy otrzymywania przychodów. Pierwsza to stricte dzia
alno��  
gospodarcza i my� l� , � e to zamknie si�  tylko i wy
� cznie w katalogu ewentualnej sprzeda� y 
gad� etów, pami� tek, wydawnictw w ramach SIT. Drugim segmentem o wiele wa� niejszym 
jest dzia
alno��  statutowa odp
atna, gdzie w ramach tej dzia
alno� ci tak naprawd�  planujemy 
anga� owa�  bran� e do wspólnych projektów marketingowych na rzecz Miasta”. 
 
Radna p. Ma
gorzata Moskwa – Wodnicka zapyta
a m.in.: „W uchwale jest zapis, � e 
b� dzie badane zwi� kszenie liczby turystów. W jaki sposób b� dziecie to bada� ?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 pe
nomocnik Prezydenta Miasta ds. tworzenia Lokalnej Organizacji 
Turystycznej p. Tomasz Koralewski, który powiedzia
 m.in.: „Wst� pnie zak
adamy przede 
wszystkim nawi� zanie wspó
pracy z firm�  STR Globar. To jest firma, która dostarcza sta
e 
raporty do wszystkich du� ych miast, dotycz� ce bie�� cego ob
o� enia bazy noclegowej, jak i 
równie�  � redniej ceny za pokój. To s�  podstawowe wska� niki, na bazie której b� dziemy w 
stanie oszacowa�  skuteczno��  naszych dzia
a� , jak równie�  oceni� , na kiedy tak naprawd�  
planowane powinny by�  g
ówne uderzenia promocyjne. Na ten moment mamy sygna
y, � e w 
momencie, kiedy tak naprawd�  w 	odzi du� o si�  dzieje, czyli w okresie wiosenno – 
jesiennym, gdzie bran� a eventowa i konferencyjna jest w szczycie, je� eli chodzi o organizacj�  
wydarze� . My robimy najwi� ksze kampanie podczas, gdy ob
o� enie hoteli ju�  w tym okresie 
jest ponad 80%. Natomiast absolutnie s
abym okresem dla hoteli jest okres zimy i okres 
wakacyjny. Wydaje si� , � e dla bran� y bardziej interesuj� ce by
yby kampanie w tym okresie, 
co pozwoli
oby im podnie��  � rednie ob
o� enie”. 
 
Radna p. Ma
gorzata Moskwa – Wodnicka zapyta
a m.in.: „Jaka jest dalej procedura? 
Je� eli my dzisiaj wyra� amy zgod� , pó� niej zawi� zywane b� dzie stowarzyszenie i czy do nas 
jeszcze trafia uchwa
a? Jak to wygl� da?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 pe
nomocnik Prezydenta Miasta ds. tworzenia Lokalnej Organizacji 
Turystycznej p. Tomasz Koralewski, który powiedzia
 m.in.: „Na ten moment Pa� stwo 
otrzymujecie projekt uchwa
y, który jest zgod�  na przyst� pienie do nowo tworzonej 
organizacji w formie cz
onka za
o� yciela. Ustawa o stowarzyszeniach wymusza, � eby 
przynajmniej 8 takich podmiotów by
o. Jedna rzecz bardzo istotna, a nie do ko� ca mam 
informacj�  czy to by
o w uzasadnieniu. Zak
adamy stowarzyszenie podmiotów prawnych, 
czyli nie Kowalski, Nowak, a firmy, instytucje, które wchodz�  jako cz
onkowie zwyczajni”. 
 
Wobec braku pyta�  prowadz� cy obrady, wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej 
p. Krzysztof Stasiak poinformowa
, � e przedmiotowy projekt zosta
 skierowany do Komisji 
Promocji Miasta i Wspó
pracy Zagranicznej. Komisja nie wyda
a negatywnej opinii.  
 
Wobec braku opinii innych komisji, przyst� piono do prezentowania stanowisk klubowych: 
 
W imieniu Klubu Radnych SLD g
os zabra
 radny p. Sylwester Paw
owski, który 
powiedzia
 m.in.: „Zabieraj� c g
os w imieniu SLD pragn�  na wst� pie powiedzie� , � e w tej 
sprawie Klub b� dzie g
osowa
 wedle w
asnego uznania i w
asnego sumienia. Nie jeste� my 
zwi� zani jak� kolwiek wewn� trzn�  dyscyplin� , w jedn�  czy drug�  stron� , bo nawet pojawi
y 
si�  zarzuty, � e b� d�  próbowa
 mój Klub do tego projektu negatywnie zainspirowa� . Przyznam 
szczerze, � e z du��  satysfakcj�  odnios
em si�  do propozycji podj� cia przez 
ódzki samorz� d 
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tematu turystyki. Chcia
bym powiedzie� , � e jest to po raz pierwszy od 27 lat odnowionego 
samorz� du, kiedy na ten temat rozmawiamy. Moja satysfakcja przeradza si�  w w� tpliwo�� , 
bowiem nie ma tutaj � adnego odniesienia do rzeczowej analizy stanu turystyki w Mie� cie o 
regionie, Polsce, nie wspomn� . Ta w� tpliwo��  przeradza si�  w niepewno�� , bowiem nie 
mówimy o faktach. Tak, jak p. Tomasz Koralewski, czy Dyrektor Departamentu nie 
przywo
uje � adnych argumentów merytorycznych. Nie odnosimy si�  do do� wiadcze� . Nie 
wyci� gamy z tych do� wiadcze�  wniosków. Powiem wi� cej, ceni�  sobie � arliwo��  p. 
Koralewskiego, który do 2015 r. z równ�  � arliwo� ci�  przekonywa
 ró� nego rodzaju podmioty 
z bran� y turystycznej i z samorz� du, by wst� powa�  do ROT. Ró� nica pomi� dzy tamt�  
promocj� , a dzisiejszym stwierdzeniem polega
a na tym, � e zach� caj� c do wst� pienia do ROT 
p. Koralewski powo
ywa
 si�  na fakty. Jednym z najwi� kszych, najpowa� niejszych 
argumentów by
o to, � e ROT tworz�  dwa najwi� ksze samorz� dy: samorz� d wojewódzki i 
samorz� d miasta 	odzi. Dzisiaj takich argumentów nie ma. S�  dobre intencje, które ubrane w 
s
owa, b� d� ce uzasadnieniem do uchwa
y maj�  powo
a�  LOT. Ze smutkiem stwierdzam, � e w 

ódzkim samorz� dzie od mniej wi� cej 5-6 lat, p. Koralewski b� dzie móg
 to potwierdzi� , jest 
prowadzona swego rodzaju kampania przeciwko zaanga� owaniu Miasta w dzia
ania ROT. 
Poprzedni Dyrektor Wydzia
u Promocji na kilku posiedzeniach Komisji Promocji wciska
 
Pa� stwu Radnym kit, który si�  nawet szyb nie trzyma
. Skutkowa
o to podwa� aniem 
wiarygodno� ci ROT, podwa� aniem wysoko� ci sk
adki, na któr�  rzekomo nie mieli� my 
wp
ywu. Dodam tylko, � e w latach 2009 - 2010 Wiceprezesem tej� e organizacji by
 nikt inny, 
jak p. Hanna Zdanowska. To jest rzecz, która najlepiej mówi, o tym, � e przy odrobinie dobrej 
woli, wgl� d w gospodark�  finansow�  ROT by
 zapewniony, a w
a� ciwe wykorzystanie tych 
� rodków nie budzi
o � adnych w� tpliwo� ci. Po co zatem LOT, mo� na by by
o zada�  sobie 
pytanie, skoro w zakresie zada�  przypisanych pe
nomocnikowi, pojawiaj�  si�  wypisz 
wymaluj te same zadania, jakie postawiono kiedy�  przed ROT? Opracowanie zasad, 
pozyskiwanie � rodków zewn� trznych na zadania realizowane przez LOT. Chc�  powiedzie� , 
� e w ROT sk
adki cz
onkowskie stanowi�  37%. Reszta to s�  przychody z dzia
alno� ci 
statutowej. W zwi� zku z powy� szym mamy do czynienia z odmienn�  sytuacj�  ni�  próbuje si�  
powiedzie� , � e ROT tylko i wy
� cznie bazuje na � rodkach pochodz� cych z dotacji. 
Prowadzenie punktów informacji turystycznej, minimum 2 stacjonarnych. ROT prowadzi 
Centrum Informacji Turystycznej w Manufakturze, przez któr�  przewija si�  16 -17 milionów 
ludzi rocznie. 
 adne inne dworce, Piotrkowska nie s�  w stanie wygenerowa�  wi� kszej liczby 
osób. Chcia
bym równie�  powiedzie� , bo zosta
o nieprawdziwie podane, � e Miasto si�  
wycofa
o z tego. Nie, Miasto nigdy takiej woli na pi� mie nie wskaza
o. Zmniejszaj� c sk
adk�  
my� my decydowali, co utrzymujemy. Mogli� my zamkn��  punkt informacji w Manufakturze 
na rzecz wzrostu p
ac w ROT, które na poziomie dyrektorskim si� gaj�   3 000 z
 brutto. Macie 
okazj�  si�  przekona� , a w Centrum Informacji Turystycznej s�  na poziomie 1 600 – 1 800 z
. 
Po co zatem tworzy�  nowe punkty informacji turystycznej, skoro w miejscu gdzie mamy 
najwi� ksz�  przep
ywalno��  ludzk�  borykamy si�  z trudno� ciami, � eby to utrzyma� . Na 
dodatek jeste� my jedynym podmiotem w Manufakturze, który korzysta z 50% zni� ki w 
odniesieniu do pozosta
ych, a umowa liczy sobie sto dwadzie� cia par�  stron. Nie chcia
bym 
tego w� tku rozwija� , bo móg
bym przywo
ywa�  wielokrotnie fakt rozmów w Mie� cie na 
koordynacj�  Centrum Informacji Turystycznej, przej� cie tego�  centrum ze struktur Urz� du, z 
zachowaniem wszystkich warunków p
acy i funkcjonowania dla osób tam zatrudnionych. 
Kilka lat skutecznie blokowane przez wydzia
 Promocji, który nie chcia
 si�  tego pozby� . W 
punkcie kolejnym wspó
praca z organizatorami konferencji krajowych i mi� dzynarodowych. 
ROT takich konferencji realizuje sam cyklicznie kilkana� cie, z czego jedna ma 10 letni�  
tradycj� . Z Uniwersytetem 	ódzkim realizujemy olimpiady wiedzy o turystyce dla m
odzie� y 
szkó
 ponadgimnazjalnych, wkrótce ponadpodstawowych, gdzie najlepsi laureaci uzyskuj�  
indeksy na wy� sze uczelnie. Promocja 	odzi, a có�  wi� cej robi ROT, jak nie promuje naszego 
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Miasta, skoro certyfikaty przyznawane przez Polsk�  Organizacj�  Turystyczn�  by
y 
przyznawane wi� kszo� ci produktom 
ódzkim. Manufaktura ze z
otym certyfikatem,                        
ul. Piotrkowska, Festiwal Dialogi Czterech Kultur, Explorer Festiwal, Camer Image,                    
SE – MA – FOR. W ubieg
ym roku Light Movie Festiwal, a w tym roku Planetarium w                  
EC – 1. To s�  placówki, z terenu czy z 	odzi? Promocja w ROT jest terenu czy Miasta? Ja 
musz�  te same zarzuty tylko w drug�  stron�  odpiera�  w Samorz� dzie Województwa. 
Rozbudowa szlaków turystycznych. Wszystkie szlaki turystyczne, które w 	odzi zosta
y 
stworzone, by
y z udzia
em ROT. Opisane, prezentowane, publikacje na ten temat si�  
ukazywa
y. Prowadzenie szkole�  turystycznych. To przecie�  my, jako ROT z siedz� cym 
Tomaszek Koralewskim, realizowali� my najwi� ksze przedsi� wzi� cia szkoleniowe w terenie, 
adresowane równie�  do przedstawicieli tego � rodowiska turystycznego z terenu naszego 
Miasta. Szkoda na ten temat wi� cej mówi� , bo gdybym poszed
 � ladami radnego                        
p. Tomaszewskiego, to dzisiaj bym prezentacj�  przedstawia
. T�  prezentacj� , w tej samej sali 
za tydzie�  przedstawimy na walnym zgromadzeniu ROT Województwa 	ódzkiego. Badania 
ruchu turystycznego, które sobie równie�  LOT stawia za cel. One nie maj�  sensu, je� li nie 
b� d�  dotyczy
y regionu. Zaniechali� my w 2011 r. tego przedsi� wzi� cia ze wzgl� dów w
a� nie 
na oszcz� dno� ciowe dzia
ania w Mie� cie, a mamy wykwalifikowan�  kadr� . Byli� my drugim 
województwem, które po Ma
opolsce prowadzi
 t�  form�  badania ruchu turystycznego w 
Polsce. Mamy wypracowan�  w
asn�  koncepcj�  i w
asne metody badawcze. Przygotowanie i 
kolporta�  publikacji turystycznych. Przez 12 lat dzia
ania organizacji turystycznej w regionie 
wydali� my publikacje w 
� cznym nak
adzie ponad 2 000 000 egzemplarzy. W 7 wersjach 
j� zykowych, poza Polsk� . Ostatnie dwa przewodniki turystyczne na lata 2015 – 2016 – 2017 
w ilo� ci 100 i 100 000 egzemplarzy. Najlepiej dowodzi, jak wa� ne s�  te przedsi� wzi� cia z 
punktu widzenia promocji. Ostatnia spawa dotycz� ca targów. W ubieg
ym, tygodniu odby
y 
si�  targi w Berlinie. ROT jest tym podmiotem, który ma uprawnienia do 50% rabatu i 
korzystamy z tego przedsi� wzi� cia, z tej mo� liwo� ci non stop. LOT takich mo� liwo� ci mie�  
nie b� dzie. Panie Przewodnicz� cy ko� cz�  swoj�  wypowiedzie�  przewidzian�  dla Klubu 
Radnych SLD. Chc�  podkre� li � , � e w tej sprawie mamy wolny wybór, zgodnie z w
asnym 
sumieniem. Przyjmiemy z szacunkiem ka� d�  decyzj�  Rady Miejskiej i b� dziemy szanowa�  to, 
co Wysoka Rada w tej sprawie podejmie”.  
 
Wobec braku innych stanowisk klubowych, przyst� piono do dyskusji indywidualnej:  
 
Radny p. W
odzimierz Tomaszewski powiedzia
: „Sprawa jest super powa� na, chocia�  
potraktowana zosta
a tak troch�  z lekka, poniewa�  ju�  sama procedura rozpatrywania uchwa
y 
i skierowanie tylko do jednej komisji jest tego � wiadectwem. Dziwi�  si� , bo by
em 
przekonany, � e w Komisji Rozwoju by
a omawiana uchwa
a, a okazuje si� , � e w Komisji 
Rozwoju jej w ogóle nie by
o. By
a tylko w Komisji Promocji i nie by
o jej równie�  na 
Komisji Finansów. W pierwszym rz� dzie oczywi� cie nale� a
oby z tej perspektywy spojrze� , 
jaki b� dzie rachunek, � e b� dzie si�  powiela�  koszty utrzymania tej struktury. Wyra� nie by
o 
podane, � e ta struktura jest szacowana, � e b� dzie kosztowa�  300 000 z
 bez dzielno� ci 
akcyjnej, tylko samo istnienie struktury to prawdopodobnie 300 000 z
. Oczywi� cie mimo 
tego dostrzegam intencj�  uchwa
y, bo niestety uchwa
a daje z
e � wiadectwo ROT. Z
ych 
stosunków z ROT-em. Czy mo� na by
o je lepiej sformu
owa� , czy mo� na by
o je 
ukszta
towa�  tak, � eby efekty by
y dla Miasta wi� ksze? W moim przekonaniu tak. Tyle tylko, 
� e ci, którzy byli zamawiaj� cymi, chyba nie stawili specjalnych wymogów. Dzisiaj te 
wszystkie dane, które tutaj poda
 randy p. Paw
owski � wiadcz�  o tym, � e jaka�  praca zosta
a 
wykonana, tylko � e chyba my, jako podmiot zainteresowany efektami zwi� zanymi 
bezpo� rednio z Miastem, nie potrafili� my formu
owa�  wyra� nych oczekiwa�  i daj� c 
dodatkowe pieni� dze, bo przecie�  pami� tamy, � e do��  du� e � rodki trafia
y do ROT swego 
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czasu, � eby ten efekt, tak� e pod k� tem samego Miasta by
 o wiele wi� kszy. Drugim 
elementem jest to, co równie�  w tej wyliczance znalaz
o si�  u p. Paw
owskiego. Cz���  
atrakcji zosta
a zlikwidowana. Pami� tam relacj�  z zebrania dyrektorów najwi� kszych hoteli. 
Ona by
a chyba sprzed 2 lat, w której wyczyta
em, � e dla tych 
ódzkich hoteli najwi� kszym 
problemem jest oferta atrakcyjno� ci przebijaj� ca i by
y podane ró� ne elementy powsta
e w 
innych miastach np. atrakcyjne obiekty, jak narodowe forum muzyki we Wroc
awiu, no 
oczywi� cie te wydarzenia, które si�  dzia
y. My� my w wyniku tych ostatnich lat, czyli w 
wyniku decyzji Hanny Zdanowskiej one zosta
y zlikwidowane. Najwa� niejsze imprezy, cz���  
z nich, która dosta
a te certyfikaty zosta
a po prostu zlikwidowana. Mo� emy stworzy�  nowy 
twór, tylko co on b� dzie mia
 do zaoferowania? W pierwszym rz� dzie b� dzie oferowa
 w
asne 
utrzymanie, a co potem dalej? Oto jest pytanie. Szkoda, � e si�  nie dogadano i nie 
zintensyfikowano tych dzia
a�  w ramach ROT. Dla mnie najwa� niejsze jest to, � eby budowa�  
atrakcyjno��  Miasta. B� d�  g
osowa
 za t�  uchwa
� . Uwa� am, � e wspó
prac�  z ROT nale� y 
podtrzyma� , korzystaj� c z tych zwolnie� , ulg, o których mówi
 radny p. Paw
owski chocia� by 
na Targach Turystycznych w Berlinie. Ale uwa� am, � e bez wyj� tkowej oferty, przebicia si�  
tego, co w innych miastach si�  pojawi
o kosztem naszym, bo Pa� stwo to zlikwidowali – 
atrakcyjne festiwale, atrakcyjne obiekty, które mia
y by� . Na szcz�� cie osta
o si�  EC – 1, ale 
to mia
o by�  wi� ksze � ycie. To mia
a by�  wielka bomba atrakcyjno� ci, która mia
a 
przyci� ga� . Zosta
o to zredukowane. Dzisiaj próbuje si�  to jako�  budowa�  w oparciu o 
dodatkowe � rodki unijne, ale uwa� am, � e bez takiej bomby, któr�  Pa� stwo powinni� cie 
przywróci�  i j�  zaoferowa�  turystom, hotele nie b� d�  zadowolone. Hotele licz�  kto 
przyje� d� a, tak samo targi, o których mówili� my. Je� eli my wycofujemy si�  z targów, nie 
chcemy przyci� gn��  tych wydarze�  targowych, które w 	odzi by
y i odesz
y, bo nie by
o 
obiektów. Jak obiekty si�  pojawi
y, to my cz���  z nich zaczynamy sprzedawa� . Tutaj zamiast 
imprezy trzyma� , to my robimy co�  dok
adnie odwrotnego, wi� c powstanie narz� dzie, które 
nie b� dzie mia
o co zaoferowa� , ale to ju�  dodatkowy aspekt. B� d�  g
osowa
 „za”, chocia�  jak 
w tym filmie mam w� tpliwo� ci”. 
 
Radny p. Sylwester Paw
owski powiedzia
 m.in.: „Zabieraj� c g
os, jako mówca 
indywidualny, chcia
bym rozpocz��  od takiego stwierdzenia, � e nie mam w tym � adnego 
interesu osobistego, prawnego, ani tym bardziej finansowego, bo od 12 lat funkcj�  piastuj�  w 
ROT spo
ecznie. Raczej absorbuje mnie ona czasowo ni�  przynosi jakiekolwiek korzy� ci, 
chocia� by w sytuacji takiej, w jakiej w tej chwili si�  znajdujemy. Chcia
bym równie�  
powiedzie� , � e nie mog�  jako prezes ROT, której Miasto jest aktywnym i sprawdzonym 
partnerem pomimo tych mankamentów, o których wcze� niej mówi
em, nie mog�  dzia
a�  na 
szkod�  stowarzyszenia, którego pracami z woli cz
onków ROT kieruj� . W zwi� zku z tym 
wyja� niwszy to, chcia
bym jeszcze Pa� stwa uwag�  zwróci�  na kilka kwestii dodatkowych. 
Pierwsza kwestia jest taka, � e jest kilka miast, które s�  przywo
ywane jako przyk
ad, gdzie 
dzia
aj�  lokalne organizacje turystyczne i regionalne organizacje turystyczne. Takim 
przyk
adem, który przywo
ywany by
 na spotkaniach to Pozna� , Gda� sk i Warszawa. Chc�  
powiedzie� , � e te przyk
ady akurat dla nas, którzy powinni wyci� ga�  wnioski z do� wiadcze�  
tamtejszych samorz� dów s�  przyk
adami mówi� cymi, kieruj� cymi si�  w drug�  stron� . Nie 
chc�  wnika�  w szczegó
y, ale i w Gda� sku i w Poznaniu organizacje lokalne powsta
y 
wcze� niej ni�  regionalne. W Warszawie powsta
y ze wzgl� du na fakt, � e mi� dzy samorz� dem 
województwa, a samorz� dem miasta ca
y czas iskrzy
o. Przyznam szczerze, dla mnie 
niezrozumia
e jest, dlaczego te dwa samorz� dy, kierowane przez te same podmioty polityczne 
nie potrafi�  znale��  p
aszczyzny do wspó
pracy. W tej sali podejmujemy uchwa
y adresowane 
do samorz� du województwa, � eby skumulowa�  nasze � rodki np. w odniesieniu do lotniska, 
� eby skumulowa�  nasze � rodki w odniesieniu do projektów unijnych, s
u�� cych Miastu, a 
kiedy przychodzi mówi�  o turystyce, która dostarcza ponad 5% PKB, my rozdzielamy � rodki. 
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Nie kumulujemy ich, nie wspó
dzia
amy po to, � eby wspólnymi si
ami osi� ga�  zamierzone, 
wcze� niej okre� lone przez jeden i drugi samorz� d cele. Jest to dla mnie niezrozumia
e i 
dopóki nie b� d�  zna
 faktycznych powodów takiego stanu rzeczy, pozostan�  niezrozumia
e. 
Chc�  równie�  poinformowa� , � e jako ROT w
� czmy si�  w kampanie mi� dzynarodowe. To 
partnerzy z Chi� skiej Republiki Ludowej z Chengdu wskazali nas, jako partnerów do rozwoju 
ruchu turystycznego. Nie dysponujemy instrumentami dzisiaj, które by pozwoli
y na bli� sz�  
relacj� , ale wkomponowali� my si�  w dzia
ania Polskiej Organizacji Turystycznej, która na 
rynkach dalekowschodnich promowa
a Polsk�  m.in. na rynku chi� skim. St� d go� cie, którzy 
przyjechali w kilkuosobowym sk
adzie delegacji i podpisali z nami umow� . Chc�  równie�  
powiedzie� , � e nieznane s�  dla mnie meandry, dla których sprawdzone i utarte szlaki ROT nie 
s�  wykorzystywane, tylko tworzony jest nowy podmiot. Nowy podmiot, który 78% swoich 
przysz
ych bud� etowych � rodków b� dzie opiera
 o sk
adk�  Miasta. B� dzie opiera
 o sk
adk�  
publiczn�  i zanim dopracuje si�  mechanizmów, które sprawdzi
y si�  w ROT minie kolejnych 
kilka lat i co najwa� niejsze z tej sali do samorz� dów w Województwie 	ódzkim p
ynie 
sygna
, � e Miasto si�  alienuje. Mam nadziej� , � e na walnym zgromadzeniu za tydzie�  na tyle 
wyja� nimy sobie t�  kwestie, � e alienacja Miasta nie b� dzie przyjmowana do wiadomo� ci 
przez cz
onków ROT. Chc�  na koniec podkre� li �  jeszcze jedn�  bardzo wa� n�  rzecz. Otó�  bez 
wzgl� du na to, czy LOT powstanie czy nie powstanie, promocja 	odzi poprzez ROT jest i 
b� dzie realizowana. Nie b� dziemy patrzyli na pieni� dze, które za zgod�  Rady Miejskiej, 
Skarbnik mo� e nam przeznaczy� . � le si�  dzieje, je� li przed decyzj�  Rady Miejskiej ROT jest 
informowana, � e otrzyma sk
adk�  o ile�  mniejsz� , bo przecie�  tak�  informacj�  przyj� 
bym z 
pokor� , gdyby to si�  odby
o w okre� lonej procedurze, po decyzji Rady, a nie stawiania Rady 
przed faktem dokonanym”.  
 
Wobec braku dalszych zg
osze�  do dyskusji oraz wobec braku propozycji z
o� onych do 
Komisji Uchwa
 i Wniosków prowadz� cy obrady, wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej 
p. Krzysztof Stasiak podda
 pod g
osowanie projekt uchwa
y opisany w druku nr 48/2017. 
 
Przy 17 g
osach „za”, 3  g
osach „przeciwnych”  oraz braku  g
osów „wstrzymuj � cych si� ” 
Rada Miejska przyj � 
a uchwa
�  Nr XLIII/1145/17 w sprawie wyra� enia zgody na za
o� enie 
oraz przyst� pienie przez Miasto 	ód�  do Stowarzyszenia pod nazw�  	ódzka Organizacja 
Turystyczna, która stanowi za
� cznik nr 59  do protoko
u. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Ad pkt 16 - Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie wyra� enia zgody na 

wydzier� awienie w drodze bezprzetargowej, na okres 10 lat, 
nieruchomo� ci po
o� onych w 	odzi przy ulicach Zgierskiej 254 i 256 oraz 
gen. Leopolda Okulickiego „Nied� wiadka” bez numeru  - druk nr 32/2017.  

 
 
W imieniu Prezydenta Miasta projekt uchwa
y zreferowa
 z - ca dyrektora Wydzia
u 
Dysponowania Mieniem p. Adam Komorowski, który powiedzia
 m.in.: „Projekt zak
ada 
wydzier� awienie na okres 10 lat nieruchomo� ci po
o� onej w 	odzi przy ul. Zgierskiej i 
Leopolda Okulickiego. Nieruchomo��  jest o powierzchni ponad 30 000 m2, zabudowana 
budynkiem o powierzchni ponad 4 000 m2, na rzez MPK. Nieruchomo��  w tej chwili jest 
dzier� awiona ale na podstawie dzier� aw do lat 3 i tak jest od kilku powtarzaj� cych si�  cykli. 
W tej chwili jest tam zajezdnia tramwajowa, a po wyra� eniu zgody na dzier� aw�  ma by�  
przeniesiony zak
ad techniki z ul. Tramwajowej”. 
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Wobec braku pyta�  prowadz� cy obrady, wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej 
p. Krzysztof Stasiak  poinformowa
, � e przedmiotowy projekt zosta
 skierowany do Komisji 
Finansów, Bud� etu i Polityki Podatkowej; Komisji Planu Przestrzennego, Budownictwa, 
Urbanistyki i Architektury oraz Komisji Rozwoju i Dzia
alno� ci Gospodarczej. 
 adna z 
komisji nie wyda
a negatywnej opinii.  
 
Wobec braku opinii innych komisji, stanowisk klubowych, przyst� piono do dyskusji 
indywidualnej: 
 
Radny p. W
odzimierz Tomaszewski powiedzia
 m.in.: „Za uchwa
�  oczywi� cie trzeba 
zag
osowa� , ale po pierwsze pytanie, za jakie pieni� dze MPK realizowa
o b� dzie to 
przedsi� wzi� cie. Jak si�  ostatecznie rozliczy z Miastem, je� li chodzi o wymian�  gruntów, bo 
zak
adam, � e b� dzie oddawa�  te grunty przy ul. Tramwajowej i si�  wymienia� . By�  mo� e to 
b� dzie podstawa tego finansowania, ale generalnie kondycja MPK nie jest dzisiaj 
odpowiadaj� ca temu wyzwaniu i trzeba o tym pami� ta� , � e przyjdzie i tak z rachunkiem do 
nas”. 
 
Wobec braku dalszych zg
osze�  do dyskusji oraz wobec braku propozycji zg
oszonych do 
Komisji Uchwa
 i Wniosków prowadz� cy obrady, wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej 
p. Krzysztof Stasiak podda
 pod g
osowanie projekt uchwa
y opisany w druku nr 32/2017. 
 
Przy 20 g
osach „za”, braku g
osów „przeciwnych”  oraz braku  g
osów „wstrzymuj � cych 
si� ” Rada Miejska przyj � 
a uchwa
�  Nr XLIII/1146/17 w sprawie   wyra� enia zgody na 
wydzier� awienie w drodze bezprzetargowej, na okres 10 lat, nieruchomo� ci po
o� onych w 
	odzi przy ulicach Zgierskiej 254 i 256 oraz gen. Leopolda Okulickiego „Nied� wiadka” bez 
numeru, która stanowi za
� cznik nr 60  do protoko
u. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Ad pkt 16 - Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie wyra� enia zgody na 

wydzier� awienie na okres 15 lat, w drodze bezprzetargowej, 
nieruchomo� ci zabudowanej po
o� onej w 	odzi przy ulicy Czerwonej 8              
- druk nr 53/2017 

 
 
W imieniu Prezydenta Miasta projekt uchwa
y zreferowa
 z - ca dyrektora Wydzia
u 
Dysponowania Mieniem p. Adam Komorowski, który powiedzia
 m.in.: „Projekt zak
ada 
wydzier� awienie na okres 15 lat nieruchomo� ci po
o� onej w 	odzi przy ul. Czerwonej 8 o 
powierzchni prawie 3 000 m2, zabudowanej budynkiem szkolnym o powierzchni prawie 
1 500 m2, na rzecz Spo
ecznego Towarzystwa O� wiatowego. Ta nieruchomo��  jest 
dzier� awiona przez ten podmiot od 1991 r. z przeznaczeniem na prowadzenie szko
y 
podstawowej i w tej chwili gimnazjum w cyklach trzyletnich. Przez ten okres czasu szko
a 
wpisa
a si�  w krajobraz naszego Miasta. Towarzystwo dba o budynek, prowadzi inwestycje 
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remontowe i we celu zapewnienia stabilizacji i kolejnych inwestycji wyst� pi
o z 
d
ugoterminow�  propozycj�  dzier� awy. Nasza opinia jest pozytywna”. 
 
Wobec braku pyta�  prowadz� cy obrady, wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej 
p. Krzysztof Stasiak poinformowa
, � e przedmiotowy projekt zosta
 skierowany do Komisji 
Finansów, Bud� etu i Polityki Podatkowej; Komisji Planu Przestrzennego, Budownictwa, 
Urbanistyki i Architektury oraz Komisji Rozwoju i Dzia
alno� ci Gospodarczej. 
 adna z 
komisji nie wyda
a negatywnej opinii.  
 
Wobec braku opinii innych komisji, stanowisk klubowych, dyskusji indywidualnej oraz 
wobec braku propozycji Komisji Uchwa
 i Wniosków prowadz� cy obrady, 
wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Krzysztof Stasiak podda
 pod g
osowanie projekt 
uchwa
y opisany w druku nr 53/2017. 
 
Przy 23 g
osach „za”, braku g
osów „przeciwnych”  oraz braku  g
osów „wstrzymuj � cych 
si� ” Rada Miejska przyj � 
a uchwa
�  Nr XLIII/1147/17 w sprawie wyra� enia zgody na 
wydzier� awienie na okres 15 lat, w drodze bezprzetargowej, nieruchomo� ci zabudowanej 
po
o� onej w 	odzi przy ulicy Czerwonej 8, która stanowi za
� cznik nr 61  do protoko
u. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Ad pkt 18 - Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie wyra� enia zgody na sprzeda�                 
w drodze przetargu nieruchomo� ci po
o� onych w 	odzi przy al. marsz. 
Józefa Pi
sudskiego 28 i marsz. Józefa Pi
sudskiego bez numeru oraz               
ul. p
k. Jana Kili � skiego 125, 127, 129, 131, 133 i p
k. Jana Kili� skiego bez 
numeru - druk nr 29/2017. 

 
W imieniu Prezydenta Miasta projekt uchwa
y zreferowa
a p. o. z - cy dyrektora Wydzia
u 
Zbywania i Nabywania Nieruchomo� ci p. Katarzyna Soba� ska, która powiedzia
a m.in.: 
„Uchwa
a dotyczy wyra� enia zgody na sprzeda�  terenu po
o� nego na skrzy� owaniu                     
ul. Kili � skiego i al. Pi
sudskiego o 
� cznej powierzchni 9 466 m2. Na tym terenie znajduje si�  
kamienica wpisana do gminnej ewidencji zabytków. Dla nieruchomo� ci nie ma planu 
miejscowego, a zgodnie ze Studium s�  to tereny osi us
ugowej WZ. Dla nieruchomo� ci s�  
prowadzone prace zwi� zane z przyst� pieniem do uchwalenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego. Rada osiedla pozytywnie zaopiniowa
a sprzeda�  terenu. 
Warto��  nieruchomo� ci wynosi 14 580 000 z
. Dla tego terenu przewidujemy 
przeprowadzenie przetargu ofertowego, zgodnie z wytycznymi do projektu planu 
miejscowego, zak
adaj� cego m.in. maksymalne wysoko� ci budynków oraz obowi� zek 
odtworzenia, wyremontowania zabytkowej kamienicy”. 
 
Nast� pnie przyst� piono do fazy pyta� :  
 
Radna p. Urszula Nizio
ek – Janiak zapyta
a: „Na jakim etapie jest plan miejscowy dla tego 
obszaru?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
a p. o. z - cy dyrektora Wydzia
u Zbywania i Nabywania 
Nieruchomo� ci  p. Katarzyna Soba� ska, która powiedzia
a m.in.: „Pierwsze wy
o� enie 
przewiduje si�  na prze
omie 2017 – 2018 r.”. 
 
Radna p. Urszula Nizio
ek – Janiak zapyta
a: „Czyli uchwalenie mog
oby by�  dopiero w 
2018 r.?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
a p. o. z - cy dyrektora Wydzia
u Zbywania i Nabywania 
Nieruchomo� ci  p. Katarzyna Soba� ska, która powiedzia
a m.in.: „Tak”. 
 
Radna p. Urszula Nizio
ek – Janiak zapyta
a: „A je� li chodzi o mo� liwo��  przeprowadzenia 
inwentaryzacji drzewostanu i zabezpieczenia w umowie, zachowania jakich�  warto� ciowych 
drzew, to czy my� leli Pa� stwo o tym i b� dzie to mo� liwe czy nie?’. 
 
Odpowiedzi udzieli
a p. o. z - cy dyrektora Wydzia
u Zbywania i Nabywania 
Nieruchomo� ci  p. Katarzyna Soba� ska, która powiedzia
a m.in.: „Mam informacje z 
Wydzia
u Ochrony 	 rodowiska i Rolnictwa, z których wynika, � e owszem na tym terenie 
wyst� puje kilkana� cie drzew, ale poniewa�  te drzewa nigdy nie by
y poddawane � adnej 
ochronie, � adnym pracom piel� gnacyjnym, to bardzo wiele z nich choruje, s�  zaniedbane, 
wymagaj�  zabiegów piel� gnacyjnych i w stosunku do niektórych b� dzie wskazane ich 
usuni� cie. Natomiast tam, gdzie za
o� enia planu miejscowego pozwol� , wskazane b� dzie 
zachowanie ich, jako terenu z drzewami”. 
 
Radna p. Urszula Nizio
ek – Janiak zapyta
a: „No tak, ale plan miejscowy b� dzie ju�  
prawdopodobnie po sprzeda� y tego terenu”. 
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Odpowiedzi udzieli
a p. o. z - cy dyrektora Wydzia
u Zbywania i Nabywania 
Nieruchomo� ci  p. Katarzyna Soba� ska, która powiedzia
a m.in.: „Tak, jak powiedzia
am 
warunki przetargu b� d�  zgodne z za
o� eniami, z wytycznymi do projektu planu 
miejscowego”. 
 
Radna p. Urszula Nizio
ek – Janiak zapyta
a: „A czy wiemy, jakie s�  za
o� enia planu 
miejscowego, je� li chodzi o ochron�  przyrodnicz� ?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
a p. o. z - cy dyrektora Wydzia
u Zbywania i Nabywania 
Nieruchomo� ci  p. Katarzyna Soba� ska, która powiedzia
a m.in.: „Takich szczegó
ów 
jeszcze nie znamy. S�  za
o� enia urbanistyczne i zgodnie z tymi za
o� eniami oferent b� dzie 
nimi zwi� zany”. 
 
Wobec braku dalszych pyta�  prowadz� cy obrady, wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej 
p. Krzysztof Stasiak poinformowa
, � e przedmiotowy projekt zosta
 skierowany do Komisji 
Finansów, Bud� etu i Polityki Podatkowej; Komisji Planu Przestrzennego, Budownictwa, 
Urbanistyki i Architektury oraz Komisji Rozwoju i Dzia
alno� ci Gospodarczej.  
 
W imieniu Komisji  Planu Przestrzennego Budownictwa, Urbanistyki i Architektury  g
os 
zabra
a radna p. Urszula Nizio
ek – Janiak, która powiedzia
a m.in.: „Z tego, co pami� tam 
Komisja negatywnie zaopiniowa
a projekt przede wszystkim ze wzgl� du na brak planu 
miejscowego”. 
 
Radna p. Anna Luci� ska powiedzia
a m.in.: „Komisja Planu w toku dyskusji podnosi
a 
spraw� , � e sprzeda�  powinna nast� pi�  dopiero po uchwaleniu miejscowego planu i w zwi� zku 
z tym znalaz
o to odzwierciedlenie w g
osowaniu. Nikt z Radnych obecnych nie g
osowa
 za 
pozytywn�  opini� , 5 osób g
osowa
o za opinia negatywn�  i 3 g
osy by
y wstrzymuj� ce”. 
 
Wobec braku opinii innych komisji, stanowisk klubowych, przyst� piono do dyskusji 
indywidualnej: 
 
Radny p. W
odzimierz Tomaszewski powiedzia
 m.in.: „Przede wszystkim chcia
bym 
podkre� li � , � e z naszej strony nie chodzi o to, � eby hamowa�  sprzeda� , tylko � eby sprzeda�  
by
a z zapewnieniem okre� lonych warunków wykorzystania tej nieruchomo� ci. Zwa� ywszy, 
� e jest tak po
o� ona. Ubolewam nad tym, � e nie ma planu dla tego obszaru i uwa� am, � e plan 
powinien by�  i dopiero pó� niej mogliby� my rozstrzyga�  o sprzeda� y, je� eli ju�  tyle 
czekali� my, a starania o pozyskanie tych nieruchomo� ci toczy
y si�  wiele lat, to jeszcze 
chwil�  mo� na poczeka� . Natomiast, potem ju�  � eby to sprzeda�  z okre� lonymi rygorami 
zagospodarowania, bo to jest wa� ne. przy okazji powiem, � e w przypadku sprzeda� y innych 
nieruchomo� ci tak� e oczekujemy, � eby plan miejscowy by
, zwa� ywszy, � e w wielu 
przypadkach chodzi o realizacj�  obiektów wielkopowierzchniowych, handlowych, 
stanowi� cych konkurencj�  dla innych podmiotów i tam równie�  przy decyzjach sprzeda� y 
powinni� my si�  kierowa�  planem miejscowym, je� eli go nie ma”. 
 
Wiceprezydent Miasta p. Ireneusz Jab
o� ski powiedzia
 m.in.: „Prosz�  o poparcie 
uchwa
y, poniewa�  jak wiadomo od d
u� szego czasu zabiegamy o przygotowanie terenu do 
inwestycji Pierwotnie by
 tam pomys
 na jednostk�  publiczn� , ale ostatecznie ona z tego 
zrezygnowa
a. Ten obszar to jest wa� na determinanta w mie� cie tak� e im szybciej zostanie 
sensownie zagospodarowany, tym b� dzie z wi� ksza korzy� ci�  da bud� etu Miasta i 
adu 
przestrzennego. Przy zachowaniu tych wszystkich uwag, które Pa� stwo w czasie komisji 
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dzisiaj zg
aszaj� . Na tyle, ile prawo miejscowe w postaci dokumentów Biura Architekta 
Miasta pozwoli to wyegzekwowa� , ale patrzmy na to, jako wa� ny fragment Miasta, który 
mia
by szans� , po pozytywnej Pa� stwa decyzji zosta�  sensownie zagospodarowany”. 
 
Wobec braku dalszych zg
osze�  do dyskusji indywidualnej oraz wobec braku propozycji 
Komisji Uchwa
 i Wniosków prowadz� cy obrady, wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej 
p. Krzysztof Stasiak podda
 pod g
osowanie projekt uchwa
y opisany w druku nr 29/2017. 
 
Przy 17 g
osach „za”, 10 g
osach „przeciwnych”  oraz braku  g
osów „wstrzymuj � cych 
si� ” Rada Miejska przyj � 
a uchwa
�  Nr XLIII/1148/17 w sprawie wyra� enia zgody na 
sprzeda�  w drodze przetargu nieruchomo� ci po
o� onych w 	odzi przy al. marsz. Józefa 
Pi
sudskiego 28 i marsz. Józefa Pi
sudskiego bez numeru oraz ul. p
k. Jana Kili� skiego 125, 
127, 129, 131, 133 i p
k. Jana Kili� skiego bez numeru, która stanowi za
� cznik nr 62 do 
protoko
u. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Ad pkt 19 - Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie wyra� enia zgody na sprzeda�               
w drodze przetargu nieruchomo� ci po
o� onej w 	odzi przy ulicy 
Aleksandrowskiej bez numeru  - druk Nr 51/2017 – zdj� to.. z ..porz� dku   
obrad. 

 
 
Ad pkt 20 Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie wyra� enia zgody na sprzeda�                 

w drodze przetargu nieruchomo� ci po
o� onej w 	odzi przy                                 
ul. Kusoci� skiego bez numeru  - druk nr 52/2017. 

 
 
W imieniu Prezydenta Miasta projekt uchwa
y zreferowa
a p. o. z - cy dyrektora Wydzia
u 
Zbywania i Nabywania Nieruchomo� ci p. Katarzyna Soba� ska, która powiedzia
a m.in.: 
„Jest to teren o 
� cznej powierzchni 5 766 m2. Obecnie na terenie nieruchomo� ci znajduje si�  
nietrwale zwi� zana z gruntem myjnia samochodowa. Dla nieruchomo� ci nie ma planu 
miejscowego, nie ma te�  przyst� pienia do jego sporz� dzenia. Zgodnie ze Studium s�  to tereny 
o przewadze zabudowy mieszkaniowej wielorodzinnej. Rada Osiedla negatywnie 
zaopiniowa
a sprzeda�  nieruchomo� ci. Jej warto��  wynosi 2 410 419 z
”. Prezentacja 
graficzna do projektu stanowi za
� cznik nr 63  do protoko
u.  
 
Nastopnie przyst� piono do fazy pyta� : 
 
Radny p. Bart
omiej Dyba – Bojarski powiedzia
: „Czy mo� na nieruchomo��  pokaza�  na 
mapie i okre� li �  jej odleg
o��  w stosunku do Ogrody Botanicznego i w stosunku to tego 
miejsca, gdzie przygotowywany jest plan zagospodarowania przestrzennego, interwencyjny, 
� eby zablokowa�  zabudow�  w okolicy Ogrodu Botanicznego?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
a p. o. z - cy dyrektora Wydzia
u Zbywania i Nabywania 
Nieruchomo� ci  p. Katarzyna Soba� ska, która powiedzia
a m.in.: „To jest dzia
ka                     
nr 198/95, 561 oraz 197/15. Po prawej stronie s�  tereny spó
dzielni mieszkaniowej 
zabudowane pawilonami. Nad nimi s�  tereny ogródków dzia
kowych, wi� c nie ma 
bezpo� redniego s� siedztwa z terenami Ogrodu Botanicznego. Jak równie�  granica 
przyst� pienia do planu miejscowego idzie po granicy tereny spó
dzielni mieszkaniowej i 
terenów gminnych”. 
 
Radny p. Bart
omiej Dyba – Bojarski powiedzia
: „Czyli tak na oko, bo nie widz�  tutaj 
jakiekolwiek skali, dwie dzia
ki od tego terenu jest granica planu zagospodarowania 
przestrzennego, gdzie wy
� czamy mo� liwo��  zabudowy w zwi� zku z tym, � e jest to Ogród 
Botaniczny?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
a p. o. z - cy dyrektora Wydzia
u Zbywania i Nabywania 
Nieruchomo� ci  p. Katarzyna Soba� ska, która powiedzia
a m.in.: „Jest projekt. Nie ma tam 
jeszcze planu miejscowego”. 
 
Radny p. Bart
omiej Dyba – Bojarski powiedzia
: „Tam, gdzie mieszka� cy interweniowali i 
prosili, � eby tego nie by
o i teraz my wy
� czamy jak rozumiem mo� liwo��  zabudowy 
wysokiej w bezpo� redniej blisko� ci Ogrodu Botanicznego i b� dziemy p
aci�  odszkodowanie 
jakiemu�  developerowi, a jednocze� nie sprzedajemy dzia
k�  na cele zabudowy 
mieszkaniowej, po
o� on�  200 m obok. To jest taka logika dzia
ania Miasta”. 
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Odpowiedzi udzieli
a p. o. z - cy dyrektora Wydzia
u Zbywania i Nabywania 
Nieruchomo� ci  p. Katarzyna Soba� ska, która powiedzia
a m.in.: „Teren, który obj� 
o 
przyst� pienie akurat nie obejmuje terenu gminnego, przeznaczonego do sprzedania”. 
 
Radny p. Bart
omiej Dyba – Bojarski powiedzia
: „Rozumiem, � e nie obejmuje, tylko 
próbuj�  si�  dowiedzie� , jak�  logik�  kieruje si�  Miasto, kiedy z jednej strony chce zablokowa�  
rozbudow�  i 50 m dalej chce sprzeda�  dzia
k�  pod t�  rozbudow� . Ja tej logiki nie pojmuj� ”. 
 
Odpowiedzi udzieli
a p. o. z - cy dyrektora Wydzia
u Zbywania i Nabywania 
Nieruchomo� ci  p. Katarzyna Soba� ska, która powiedzia
a m.in.: „Jak wida�  ten teren jest 
ju�  w pewien sposób zagospodarowany zarówno po stronie spó
dzielni mieszkaniowej, jak i 
przez obiekty przynajmniej myjni i parkingu, wi� c nie s�  to stricte tereny zielone, tylko ju�  w 
pewnym stopniu zurbanizowane”. 
 
Radny p. Bart
omiej Dyba – Bojarski powiedzia
: „Pomi� dzy blokiem, a naniesieniem, 
które mo� na usun��  w ka� dej chwili, jak myjnia samochodowa widz�  jednak pewne ró� nice i 
my� l� , � e Pani Dyrektor równie�  i jego oddzia
ywanie na � rodowisko w tym zakresie prawda? 
Dzi� kuj�  za odpowied�  na pytanie, natomiast nie pojmuj� , jak to jest, � e jeden wydzia
 stara 
si�  zablokowa�  rozbudow�  przy ul. Kusoci� skiego na pó
noc od tej ulicy ze wzgl� du na 
ochron�  przyrody i robi to na prywatnych dzia
kach, a jednocze� nie Miasto próbuje 
sprzedawa�  swoje dzia
ki i zarobi�  na tym, � e kto�  tam kiedy�  b� dzie budowa
. To nie ma 
kompletnie sensu”. 
 
Radna p. Ma
gorzata Moskwa  – Wodnicka powiedzia
a m.in.: „Mam pytanie o negatywn�  
opini�  Rady Osiedla, czy co�  by
o tam zawarte i Pa� stwo wiecie, z jakiego powodu ta opinia 
by
a negatywna? Czy posiadacie tylko informacje, � e by
a negatywna?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
a p. o. z - cy dyrektora Wydzia
u Zbywania i Nabywania 
Nieruchomo� ci  p. Katarzyna Soba� ska, która powiedzia
a m.in.: „Rada Osiedla jest 
przeciwna powstania tam bloku wielorodzinnego”. 
 
Radna p. Ma
gorzata Moskwa – Wodnicka powiedzia
a m.in.: „Czy jakie�  podmioty 
interesowa
y si�  ju�  tym terenem?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
a p. o. z - cy dyrektora Wydzia
u Zbywania i Nabywania 
Nieruchomo� ci  p. Katarzyna Soba� ska, która powiedzia
a m.in.: „S�  takie zapytania, 
natomiast nie s�  sformalizowane. Natomiast s�  pytania czy Miasto wystawi ten teren do 
sprzeda� y”. 
 
Radna p. Ma
gorzata Moskwa – Wodnicka powiedzia
a m.in.: „Na terenie dzia
ki jest 
obecnie myjnia, która funkcjonuje. Co b� dzie dalej z tym obiektem po sprzeda� y dzia
ki?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
a p. o. z - cy dyrektora Wydzia
u Zbywania i Nabywania 
Nieruchomo� ci p. Katarzyna Soba� ska, która powiedzia
a m.in.: „Jest to obiekt 
tymczasowy niezwi� zany z gruntem, wi� c obecny u� ytkownik b� dzie zobowi� zany do jej 
usuni� cia”. 
 
Radna p. Ma
gorzata Moskwa – Wodnicka powiedzia
a m.in.: „A czy Pani Dyrektor wie, 
jaka jest odleg
o��  od Ogrodu Botanicznego i od ogrodów dzia
kowych?”. 
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Odpowiedzi udzieli
a p. o. z - cy dyrektora Wydzia
u Zbywania i Nabywania 
Nieruchomo� ci  p. Katarzyna Soba� ska, która powiedzia
a m.in.: „Nie, takiej informacji 
nie potrafi�  teraz udzieli� ”. 
 
Radna p. Ma
gorzata Moskwa – Wodnicka powiedzia
a m.in.: „A co tam jest przewidziane 
w projekcie planu, który jest przygotowywany?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
a p. o. z - cy dyrektora Wydzia
u Zbywania i Nabywania 
Nieruchomo� ci  p. Katarzyna Soba� ska, która powiedzia
a m.in.: „Ten teren nie jest obj� ty 
projektem przyst� pienia do planu”. 
 
Radna p. Ma
gorzata Moskwa – Wodnicka powiedzia
a m.in.: „Czyli to jest tylko teren 
Kusoci� skiego, Retki� ska, Konstantynowska, bli� ej Ogrodu Botanicznego?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
a p. o. z - cy dyrektora Wydzia
u Zbywania i Nabywania 
Nieruchomo� ci  p. Katarzyna Soba� ska, która powiedzia
a m.in.: „Tak”. 
 
Radna p. Ma
gorzata Moskwa – Wodnicka powiedzia
a m.in.: „A dzia
ka by
a wyceniana, 
bo ju�  nie pami� tam, jaka by
a kwota?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
a p. o. z - cy dyrektora Wydzia
u Zbywania i Nabywania 
Nieruchomo� ci  p. Katarzyna Soba� ska, która powiedzia
a m.in.: „2 410 419 z
”. 
 
Radna p. Ma
gorzata Moskwa – Wodnicka powiedzia
a m.in.: „Pami� tam dyskusj�  
odno� nie terenów na Retniki i Górki Retki� skiej, � e jest tam kana
 napowietrzaj� cy. Co z 
tym? Czy to nie jest kolizja, je� li tam b� dzie teren zabudowany jakimi�  wie� owcami, bo nie 
wiem jaki tam b� dzie plan? Czy Pa� stwo b� dziecie dopuszcza� , � e tam b� d�  powstawa�  
wie� owce?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
a p.o. z - cy dyrektora Wydzia
u Zbywania i Nabywania 
Nieruchomo� ci  p. Katarzyna Soba� ska, która powiedzia
a m.in.: „Trudno mi powiedzie� , 
poniewa�  nie ma nawet przyst� pienia do planu miejscowego, wi� c nie wiem, jakie MPU 
mo� e mie�  za
o� enia i wytyczne. Natomiast, rzeczywi� cie tamten ca
y teren, jako 
niezabudowany Górki Retkinskiej jest takim kana
em wymiany powietrza. Ale tak, jak ju�  
powiedzia
am wcze� niej, tutaj nie przewidujemy sprzeda� y, ani zabudowy ca
ego tego pasa, 
bo to jest 
� czny obszar i Górki Retki� skiej i ulicy Kusoci� skiego, wi� c na pewno ta wymiana 
powietrza pozostanie”. 
 
Radny p. Maciej Rakowski  powiedzia
a m.in.: „Nie wiem czy to Pani mo� e w imieniu 
Prezydenta Miasta zadeklarowa� , ale czy je� li ju�  sprzedamy ten teren i pojawi si�  inwestor z 
okre� lonymi zamierzeniami i rozpoczn�  si�  protesty mieszka� ców okolicznych bloków, to 
czy tak samo, jak  w przypadku tej nieruchomo� ci, której dotyczy
y wcze� niej zadane pytania, 
przyst� pimy do sporz� dzenia interwencyjnego planu, � eby po sprzedaniu tej nieruchomo� ci 
wy
� czy�  jej zabudow�  i zap
aci�  odszkodowanie, temu, kto j�  kupi
?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
a p.o. z - cy dyrektora Wydzia
u Zbywania i Nabywania 
Nieruchomo� ci  p. Katarzyna Soba� ska, która powiedzia
a m.in.: „Trudno mi 
odpowiedzie�  na to pytanie”. 
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Wiceprezydent Miasta p. Ireneusz Jab
o� ski powiedzia
 m.in.: „Jak Pan Radny doskonale 
wie, prawa demokracji s�  niezbadane, w zwi� zku z tym stanowisko nowe mieszka� ców tych, 
czy innych jest mo� liwe oczywi� cie i pewnie b� dziemy musieli je wtedy wys
ucha� , je� eli 
ono si�  pojawi, natomiast propozycja dotyczy, jak rozumiem stanu obecnego i taki jest status 
sprawy, jaki przedstawia Pani Dyrektor. Natomiast, jakie b� d�  zachowania przysz
e trudno 
jest dzisiaj jednoznacznie definiowa� ”. 
 
Wobec braku dalszych pyta�  prowadz� cy obrady, wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej 
p. Krzysztof Stasiak poinformowa
, � e przedmiotowy projekt zosta
 skierowany do Komisji 
Finansów, Bud� etu i Polityki Podatkowej; Komisji Planu Przestrzennego, Budownictwa, 
Urbanistyki i Architektury oraz Komisji Rozwoju i Dzia
alno� ci Gospodarczej.  
 
W imieniu Komisji  Finansów, Bud� etu i Polityki Podatkowej g
os zabra
a radny                        
p. W
adys
aw Skwarka, który powiedzia
 m.in.: „Z przykro� ci�  musz�  stwierdzi� , � e 
Komisja negatywnie zaopiniowa
a projekt uchwa
y, maj� c na uwadze m.in. to, � e protesty 
mieszka� ców b� d�  ogromne, a kana
 napowietrzaj� cy zostanie zamkni� ty”. 
 
W imieniu Komisji  Planu Przestrzennego Budownictwa, Urbanistyki i Architektury  g
os 
zabra
 radny p. Maciej Rakowski, który powiedzia
 m.in.: „Komisja Planu negatywnie 
zaopiniowa
a projekt uchwa
y, wskazuj� c tak�  generaln�  zasad� , � e po pierwsze Komisja jest 
za tym, � eby nieruchomo� ci zbywa� , kiedy jest miejscowy plan zagospodarowania 
przestrzennego, poza tym wskazuj� c, � e to prowadzi
oby do rozlewania si�  zabudowy Retkini 
na te tereny, które s�  niezurbanizowane, bo to bezpo� rednio przylega do B
oni, do których 
zreszt�  odcina troch�  dost� p, chocia�  na Komisji wskazywano, � e tam s�  dzia
ki 
zarezerwowane pod przej� cie, � eby mieszka� cy nie byli ca
kowicie odci� ci, a ponadto 
cz
onkowie Komisji w dyskusji wskazywali na to, � e w analogicznej sytuacji w s� siedztwie 
post� pujemy absolutnie odwrotnie”. 
 
Wobec braku opinii innych komisji, stanowisk klubowych, przyst� piono do dyskusji 
indywidualnej: 
 
Radny p. W
adys
aw Skwarka powiedzia
 m.in.: „Jakby Pani Dyrektor mog
a jeszcze raz 
pokaza�  ten teren. Jak Pa� stwo widzicie zakole, to jest po
� czenie Armii Krajowej z 
Kusoci� skiego i zaraz tutaj stoi mój wie� owiec. Mieszka� cy tych wie� owców s�  bardzo 
zaniepokojeni, jak� kolwiek zabudow�  na wprost swoich bloków, z uwagi na to, � e wysokie 
bloki, które tam powstan� , natychmiast zablokuj�  powietrze, które idzie. Nie do�� , � e nie 
b� d�  mieli terenu, na który wychodz�  z pieskami i jogging uprawiaj� , to w sumie ta budowa 
si�  rozleje w taki sposób, � e nawet sprz� tnie Górk�  Retki� sk� , chocia�  daje 100 punktów na 
100 mo� liwych, bo sam j�  budowa
em z cz�� ci, które pozosta
y po budowie Retkinii. Jest to 
tak popl� tany � elbet, � e nikt tego nie ruszy. Tak� e zakusy na Górk�  równie�  uwa� am za 
bezcelowe, bo koszt usuni� cia Górki by
by niesamowicie drogi. Chcia
bym powiedzie�  Panu 
Prezydentowi, � e mo� e si�  zdarzy�  to. I to jutro ju�  mo� e si�  zdarzy� , � e bardzo du� a grupa 
mieszka� ców b� dzie protestowa
a przeciwko temu, co Rada Miejska dzisiaj zrobi”. 
 
Radny p. Maciej Rakowski powiedzia
 m.in.: „Przyznam, � e mieszanymi uczuciami 
przyst� powa
em do dyskusji, poniewa�  zastanawia
em si�  nad tym, jak zag
osowa� . S�  
oczywi� cie argumenty „za”, „przeciw”, bo przecie�  to te�  nie jest argument, � e kto�  kto 
mieszka w bloku b� dzie oprotestowywa
 wszelkie lokalizacje w s� siedztwie, ale kluczowym 
punktem dla mnie w przychyleniu si�  szali by
a wypowied�  wiceprezydenta Miasta p. I. 
Jab
o� skiego. Pan Wiceprezydent mnie przekona
, � e nie mog�  przy
o� y�  r� ki do tego 
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projektu, poniewa�  grozi nam dok
adnie taka sama sytuacja, która ju�  by
a opisywana, jako 
sytuacja dzia
ek po
o� nych w s� siedztwie przy Ogrodzie Botanicznym. Gdyby� my us
yszeli 
chocia�  stanowisko organu wykonawczego, � e sprzedamy i b� dziemy z determinacj�  
wspiera�  ewentualn�  inwestycj�  i ju�  si�  nigdy nie wycofamy z tej naszej decyzji, to jeszcze 
by to mi
o sens. Natomiast, je� li Pan Wiceprezydent powiedzia
, � e „niezbadane s�  wyroki 
demokracji” i ró� nie si�  mo� e potoczy�  los protestów mieszka� ców, a przed chwil�  po 
spontanicznym wyst� pieniu jednego z mieszka� ców tych okolic, us
yszeli� my, � e takie 
protesty mog�  si�  przytrafi�  i mog�  mie�  charakter masowy, to naprawd�  grozi nam to, � e 
sprzedamy nieruchomo�� . Inwestor j�  nab� dzie, wyst� pi o warunki zabudowy, bo on je 
dostanie i dostanie na zabudow�  wysok� , bo takie sobie s� siedztwo zakre� li, � e nie b� dzie 
� adnych w� tpliwo� ci, a w kolejnych miesi� cach i to b� d�  miesi� ce przedwyborcze, co te�  
b� dzie mia
o znacz� cy wp
yw na podejmowanie decyzji przez Miasto, b� dziemy mieli tam 
setki podpisów okolicznych mieszka� ców, których g
os s
yszeli� my i w efekcie Miasto na 
gwa
t przyst� pi tak, jak to tam w s� siedztwie czyni do sporz� dzenia miejscowego planu 
zagospodarowania po to, � eby tych dzia
ek, które sprzedali� my nie zabudowywa� . Interes 
zrobimy na tym niewielki. Co�  mi si�  kojarzy jakie�  nazwisko Zab
ockiego i myd
o, ale 
oczywi� cie faktycznie ró� nie si�  to mo� e potoczy� . Ale poniewa�  spora jest szansa, � e si�  
potoczy � le, to nie mog�  do tego r� ki przy
o� y� ”. 
 
Radny p. Bart
omiej Dyba – Bojarski powiedzia
: „Chcia
bym zauwa� y� , � e mieszka� cy 
zabrali g
os w tej sprawie ju�  w tej chwili, dlatego � e jest stanowisko Rady Osiedla, które jest 
jednoznacznie negatywne w tej sprawie, z takim uzasadnieniem, � e nie chce tam budowy 
kolejnego bloku ze wzgl� du na korytarz powietrzny, doj� cie do b
oni na Górce Retki� skiej, 
okolice Ogrodu Botanicznego itd. Mówienie, � e jeszcze w tej chwili nie wiemy, jak 
mieszka� cy zdecyduj� , to pomini� cie wa� nego g
osu mieszka� ców i przedstawicieli w radach 
osiedla. To nie jest jaka�  przysz
o�� , tylko oni ju�  zabrali g
os w tej chwili, w taki sposób, w 
jaki dla demokracji jest przewidziany, czyli przez swoich przedstawicieli. Po drugie wydaje 
si� , � e Miasto powinno prowadzi�  spójn�  polityk�  zagospodarowania przestrzennego i nie 
mo� e inaczej traktowa�  developera, który próbuje postawi�  bloki i 
adowa�  mu plan w 
momencie, kiedy on przyst� puje do dzia
ania, a jednocze� nie obok sprzedawa�  dzia
ki, na 
których wiadomo, � e je� eli co�  powstanie, to zabudowa mieszkaniowa wysoka, czyli 
identyczna z t� , któr�  próbujemy zablokowa� . Taki chaos i niespójno�� , bo za moment 
b� dziemy g
osowali nad planem, wy
� czaj� cym tak�  zabudow� , po to, � eby j�  wpu� ci�  obok 
kompromituje Rad�  Miejsk�  i kompromituje w
adze Miasta wobec mieszka� ców, a zatem nie 
mo� na tego poprze� . Sprzeda�  nie powinna si�  odby� , póki nie b� dzie planu, który dopu� ci 
tam jak��  zabudow� , albo jej nie dopu� ci i wtedy Miasto b� dzie mog
o spójnie prowadzi�  
jak��  polityk�  w zakresie zagospodarowania przestrzennego, a tak� e, z któr�  polityka 
sprzeda� y nieruchomo� ci jest bezpo� rednio zwi� zana”. 
 
Radna p. Urszula Nizio
ek – Janiak powiedzia
: „Chcia
bym zwróci�  tylko uwag�  na to, � e 
przy sprzeda� ach naprawd�  powinni� my najpierw porozmawia�  z planistami, urbanistami pod 
k� tem zabezpieczenia korytarzy napowietrzaj� cych Miasto. Mieli� my ju�  problemy ze 
smogiem. Mamy problemy z zanieczyszczeniami transportowymi. My� l� , � e tam mo� e to by�  
spory problem i bardzo wa� ne jest, � eby to � wie� e powietrze sprawnie przez Miasto 
przep
ywa
o. Ka� de miasto w tej chwili, przy polityce planistycznej i przy polityce 
sprzeda� owej musi to bra�  pod uwag� , dlatego apeluj�  o to, � eby� my rozwa� ali warunki 
� rodowiskowe nie tylko pod k� tem zieleni, ale równie�  pod k� tem napowietrzenia Miasta, 
� eby to nam si�  „czkawk�  nie odbi
o”, je� li co�  sprzedamy nie tam, gdzie trzeba”. 
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Wobec braku dalszych g
osów w dyskusji, podsumowania dyskusji dokona
 wiceprezydent 
Miasta p. Ireneusz Jab
o� ski, który powiedzia
 m.in.: „Odpowiadaj� c na pytanie radnego p. 
Rakowskiego my� l� , � e odda
em (nieczytelny zapis) rzeczywi� cie, je� li ta czy inna grupa 
mieszka� ców, zorganizowana lub nie, wyrazi swoj�   opini�  na temat jakiego�  przedsi� wzi� cia 
w Mie� cie, to my� l� , � e wszyscy i w
adza wykonawcza i Rada nad t�  opini�  si�  pochyli. Nie 
znaczy, � e zawsze b� dzie j�  podziela
a, bo zdarzaj�  si�  opinie, z którymi si�  nie zgadzamy. To 
oczywi� cie Pa� stwo podejmuj�  decyzj� , ale zwracam uwag� , � e mówimy tutaj o dzia
ce, 
która bezpo� rednio przylega do obszaru, który de facto jest o g� stej, wysokiej zabudowie. 
Ró� a wiatrów w 	odzi jest tak ukszta
towana, � e nadmuch jest z pó
nocnego zachodu, czyli z 
zewn� trz obszaru, a nie do wewn� trz, zatem tutaj nie nast� pi�  jakie�  istotne zmiany 
jako� ciowe, je� eli w ogóle takie przedsi� wzi� cie powstanie, ze wzgl� du na bliskie s� siedztwo, 
które jest. Natomiast pewnie te�  racj�  jest to, na co Pa� stwo byli uprzejmi zwróci�  uwag� , � e 
bardziej bezpieczne by
oby okre� lanie bardziej precyzyjne tego, co chcieliby� my � eby tam 
powsta
o. Ale to jest ci� gle szukanie kompromisu. Zwracam uwag� , � e z jednej strony 
chcemy realizowa�  cele bud� etowe, z drugiej chcemy czyni�  
odzian i przedsi� biorców 

ódzkich w
a� cicielami nieruchomo� ci z trzeciej, chcemy równie� , aby Miasto si�  rozwija
o 
poprzez budynki i budowle, s
u�� ce mieszka� com zarówno celom mieszkaniowym, jaki i 
u� ytkowym. Tak� e musimy widzie�  wszystkie elementy i wszystkie konsekwencje tej i 
kolejnych decyzji”. 
 
Radny p. Bart
omiej Dyba – Bojarski powiedzia
: „Prostuj�  jedn�  informacj� . Mówi� c o 
zabudowaniu korytarza powietrznego, je� eli postawimy co� , co go ogranicza w miejscu, do 
którego to wieje, jak  i w miejscu, w którym zaczyna si�  jaki�  obszar, przez który wieje, to tak 
czy owak to jest zabudowanie tego korytarza, bo wiatr b� dzie w ten sposób blokowany. To o 
to chodzi. Tak� e czy po tej czy po tamtej stronie postawimy, to jest to blokada, która 
powoduje, � e korytarz powietrzny jest zabudowany, niewa� ne czy z pocz� tku tego korytarza 
postawimy przeszkod�  czy z jego ko� ca. W tym zakresie uwa� am, � e Miasto sprzedaj� c ten 
teren pod zabudow�  wysok� , bo tak si�  to sko� czy robi po prostu b
� d”. 
 
Radny  p. W
adys
aw Skwarka powiedzia
 m.in.: „Mieszkam tam 40 lat i 360 dni w roku 
wieje od Brusa, a 5 dni tylko wieje z innej strony, tak� e my� l� , � e to jest wa� na informacja”. 
 
Wobec braku propozycji Komisji Uchwa
 i Wniosków prowadz� cy obrady, 
wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Krzysztof Stasiak podda
 pod g
osowanie projekt 
uchwa
y opisany w druku nr 52/2017. 
 
Przy 13 g
osach „za”, 13 g
osach „przeciwnych”  oraz braku  g
osów „wstrzymuj � cych 
si� ” Rada Miejska nie podj� 
a uchwa
y. Szczegó
owa tre��  projektu uchwa
y stanowi 
za
� cznik nr 64 do protoko
u.  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Radna p. Ma
gorzata Moskwa – Wodnicka powiedzia
a m.in.: „Dobieg
am, wcisn� 
am 
przycisk, ale nie zosta
 uwzgl� dniony, dlatego zg
aszam wniosek formalny o reasumpcj�  
g
osowania”. 
 
Prowadz� cy obrady, wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Krzysztof Stasiak podda
 
ponownie pod g
osowanie projekt uchwa
y opisany w druku nr 52/2017. 
 
Przy 14 g
osach „za”, 14 g
osach „przeciwnych”  oraz 1  g
osie „wstrzymuj � cych si� ” Rada 
Miejska nie podj� 
a uchwa
y.  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Ad pkt 21 - Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie okre� lenia zasad obj� cia udzia
ów 

przez Miasto 	ód �  w zamian za wniesienie wk
adu niepieni�� nego 
(aportu) do EXPO-	ÓD �  Spó
ki z ograniczon�  odpowiedzialno�ci�  z 
przeznaczeniem na podwy� szenie kapita
u zak
adowego - druk Nr 
47/2017. 

 
 
W imieniu Prezydenta Miasta projekt uchwa
y zreferowa
a kierownik Oddzia
u Nadzoru 
W
a� cicielskiego p. Ewa Mere� , która powiedzia
a m.in.: „Projekt dotyczy wyra� enia zgody 
na wniesienie do EXPO – 	ÓD�  Spó
ki z o.o. nieruchomo� ci po
o� nej w 	odzi przy                     
ul. Stefanowskiego 21. Jest to nieruchomo�� , która przylega do nieruchomo� ci stanowi� cej 
w
asno��  Spó
ki, na której obecnie zlokalizowana jest nowa hala i parkingi. Warto� ci 
nieruchomo� ci zosta
a oszacowana przez rzeczoznawc�   na kwot�  1 336 000 z
. Odpowiada to 
warto� ci gruntów. Naniesienia, które znajduj�  si�  na nieruchomo� ci maj�  warto��  zerow� , z 
uwagi na fakt, � e b� d�  one podlega
y rozbiórce. Obecnie nieruchomo��  jest administrowana 
przez MOSiR, ale jest ona zb� dna na prowadzenie dzia
alno� ci statutowej. W przesz
o� ci 
nieruchomo��  s
u� y
a o� rodkowi, jako magazyn sprz� tu zwi� zanego z organizacj�  lodowiska 
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w hali sportowej. Obecnie pozostaje niezagospodarowana. Spó
ka na tym obszarze zamierza 
wybudowa�  parkingi ok. 90 miejsc parkingowych, a docelowo 105. Obecnie Spó
ka na 
swoich nieruchomo� ci przylegaj� cej ma 200 miejsc parkingowych plus 3 autokarowe. 
Warto��  inwestycji, oszacowana przez Spó
k�  zosta
a na kwot�  ok. 1 000 000 z
. Dla tego 
obszaru nie ma miejscowego planu, jak równie�  nie ma przyst� pienia do sporz� dzenia planu. 
Rada osiedla, do której wyst� pili � my nie zaj� 
a stanowiska w wyznaczonym terminie”. 
 
Nast� pnie przyst� piono do fazy pyta� : 
 
Radny p. Sylwester Paw
owski powiedzia
: „Chcia
bym przed g
osowaniem poprosi�  o 15 
minut przerwy dla Klubu”. 
 
Radny p. W
odzimierz Tomaszewski zapyta
: „Czy istnieje jaki�  dokument obowi� zuj� cy, 
dotycz� cy strategii 	odzi targowej, bo w gruncie rzeczy mamy co sesja rozbie� ne decyzje. 
Raz Spó
ka nie chce, rezygnuje z obiektu, a drugi raz jest wyposa� ana w taki obiekt?’. 
 
Odpowiedzi udzieli
a kierownik Oddzia
u Nadzoru W
a� cicielskiego p. Ewa Mere� , która 
powiedzia
a m.in.: „Poprzednia zgoda dotyczy
a sprzeda� y ca
ego obiektu, który tak 
naprawd�  nie by
 wykorzystywany w ca
o� ci przez nasz�  Spó
k� . Tutaj ten obszar to jest po 
pierwsze przylegaj� cy do nieruchomo� ci stanowi� cej w
asno��  Spó
ki. Po drugie jest to 
przeznaczenie na miejsca parkingowe, których Spó
ce brakuje. My� l� , � e miejsca parkingowe 
to jest to, czego Spó
ce na ten moment brakuje. Potencja
, który Spó
ka ma w obecnej hali 
jeszcze jest nie do ko� ca wykorzystany, wi� c nie ma potrzeby, � eby budowa�  kolejne obiekty 
i remontowa� ”. 
 
Wobec braku dalszych pyta�  prowadz� cy obrady, wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej 
p. Krzysztof Stasiak poinformowa
, � e przedmiotowy projekt zosta
 skierowany do Komisji 
Finansów, Bud� etu i Polityki Podatkowej oraz Komisji Rozwoju i Dzia
alno� ci Gospodarczej. 

 adna z komisji nie wyda
a negatywnej opinii. 
 
Wobec braku opinii innych komisji, stanowisk klubowych, przyst� piono do dyskusji 
indywidualnej: 
 
Radny p. W
odzimierz Tomaszewski powiedzia
 m.in.: „Nie mam nic przeciwko temu, � eby 
wyposa� y�  w ten teren Spó
k�  i � eby te miejsca parkingowe by
y, ale wykazuje tylko daleko 
id� c�  niekonsekwencj� . Miasto powinno t�  funkcj� , bo takie by
y za
o� enia od samego 
pocz� tku, rozwija� . Uciek
y nam niektóre targi, dlatego, � e nie mieli� my dostatecznej 
infrastruktury. To zamiast j�  rozwija� , to rezygnujemy z terenów i Pa� stwo zdecydowali o 
sprzeda� y ma
ej hali EXPO, terenu przyleg
ego, je� eli tam by
 ten parking technicznie ju�  nie 
do u� ytku, to oczywi� cie trzeba by
oby to zmieni� , ale uwa� am, � e wyposa� amy Spó
k�  w 
kolejny maj� tek i Spó
ka w zasadzie zaczyna si�  samoogranicza� . Owszem b� dzie mia
a 
miejsca parkingowe, co�  tam si�  b� dzie dzia
o w tej hali, ale to mia
a by�  naprawd�  du� a 
przestrze�  wykorzystywana dla potrzeb targowych. Wszystkie te obiekty, zarówno nowa hala, 
ma
a hala EXPO, jak i hala sportowa mia
a te funkcje targowe równie�  przejmowa� . Ci, 
którzy organizowali (podmioty prywatne organizowa
y tam imprezy), zawsze wskazywali, � e 
ten obszar jest idealny i trzeba go rozwija�  w tym kierunku. Natomiast dzisiaj naprawd�  to 
jest na jednej sesji sprzedajemy, na drugiej wyposa� amy bez wierno� ci podstawowej idei, 
czyli rozwoju funkcji handlowej, targowej, co zreszt�  wi�� e si�  tak� e i z tymi potrzebami, o 
których mówi
em, je� li chodzi o turystyk�  i o wykorzystanie 
ódzkich hoteli. Du� a 
niekonsekwencja. B� d�  oczywi� cie g
osowa
 za uchwa
� , ale b� d�  wielokrotnie Pa� stwu 
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wypomina
, � e tamta decyzj  o sprzeda� y, tamtego terenu by
a fatalna i zaprzeczaj� ca idei 
	odzi targowej”. 
 
Nast� pnie prowadz� cy obrady, wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Krzysztof Stasiak 
og
osi
 10 min przerwy do godz. 18.26. 
 
Po przerwie obrady wznowi
 prowadz� cy obrady, wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej 
p. Krzysztof Stasiak. 
 
Kierownik Oddzia
u Nadzoru W
a� cicielskiego p. Ewa Mere� , powiedzia
a m.in.: 
„Chcia
bym zg
osi�  autopoprawk�  do za
� cznika do projektu uchwa
y, poniewa�  b
� dnie 
podana zosta
a powierzchnia dzia
ki wnoszonej do Spó
ki. W
a� ciwa powinna by�  0,343 ha”. 
 
Wobec braku propozycji Komisji Uchwa
 i Wniosków prowadz� cy obrady, 
wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Krzysztof Stasiak podda
 pod g
osowanie projekt 
uchwa
y opisany w druku nr 47/2017 wraz z autopoprawk� . 
 
Przy 13 g
osach „za”, 13 g
osach „przeciwnych”  oraz braku  g
osów „wstrzymuj � cych 
si� ” Rada Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XLIII/1149/17 w sprawie okre� lenia zasad obj� cia 
udzia
ów przez Miasto 	ód�  w zamian za wniesienie wk
adu niepieni�� nego (aportu) do 
EXPO-	ÓD �  Spó
ki z ograniczon�  odpowiedzialno� ci�  z przeznaczeniem na podwy� szenie 
kapita
u zak
adowego, która stanowi za
� cznik nr 65  do protoko
u. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Prowadzenie obrad obj� 
 przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak.  
 
 
Ad pkt 22 - Rozpatrzenie projektu uchwa
y zmieniaj� cej uchwa
�  w sprawie zasad 

gromadzenia i przeznaczenia dochodów przez jednostki bud� etowe 
prowadz� ce dzia
alno��  okre� lon�  w ustawie o systemie o� wiaty, 
nadzorowane przez Miasto 	ód�   - druk nr 27/2017. 

 
W imieniu Prezydenta Miasta projekt uchwa
y zreferowa
a p. o. dyrektora Wydzia
u 
Edukacji p. Berenika Bardzka, która powiedzia
a m.in.: „Przedstawiana uchwa
a jest 
uchwa
�  porz� dkuj� c�  i wynika z faktu likwidacji Zespo
u Ekonomiczno – 
Administracyjnego Szkó
 oraz utworzenia CUWO. Z uwagi na to powstaje konieczno�� , aby 
zaktualizowa�  za
� cznik do uchwa
y z 2010 roku w sprawie gromadzenia i przeznaczenia 
dochodów przez jednostki bud� etowe prowadz� ce dzia
alno��  okre� lon�  w ustawie o systemie 
o� wiaty. W zwi� zku z likwidacj�  tego Zespo
u zostaje on wykre� lony z za
� cznika, który 
zawiera
 wykaz placówek o� wiatowych. Jednocze� nie przedk
adany projekt uwzgl� dnia tak� e 
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usuni� cie z tego wykazu szkó
 i placówek, które zosta
y zlikwidowane w 2016 r. tj. XXXV 
LO, Specjalistyczne Ognisko Pracy Pozaszkolnej – Planetarium i Obserwatorium 
Astronomiczne oraz MOW nr 1 w 	odzi”. 
 
Wobec braku pyta�  prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz 
Kacprzak  poinformowa
, � e przedmiotowy projekt zosta
 skierowany do Komisji Edukacji. 
Komisja nie wyda
a negatywnej opinii. 
 
Wobec braku opinii innych komisji, stanowisk klubowych, zg
osze�  do dyskusji  oraz wobec 
braku propozycji z
o� onych do Komisji Uchwa
 i Wniosków prowadz� cy obrady, 
przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak  podda
 pod g
osowanie projekt 
uchwa
y opisany w druku nr 27/2017. 
 
Przy 19 g
osach „za”, 7 g
osach „przeciwnych”  oraz 1  g
osie „wstrzymuj � cym si� ” Rada 
Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XLIII/1150/17 zmieniaj� c�  uchwa
�  w sprawie zasad 
gromadzenia i przeznaczenia dochodów przez jednostki bud� etowe prowadz� ce dzia
alno��  
okre� lon�  w ustawie o systemie o� wiaty, nadzorowane przez Miasto 	ód� , która stanowi 
za
� cznik nr 66  do protoko
u. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak zg
osi
 
wniosek formalny dotycz� cy zmian w porz� dku obrad i wprowadzenia w pkt. 28a projektu 
opisanego w - druku BRM nr 48/2017.  
 
Prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak podda
 pod 
g
osowanie powy� szy wniosek. 
 
Przy 19 g
osach „za”, 7 g
osach „przeciwnych”  oraz 1  g
osie „wstrzymuj � cym si� ” Rada 
Miejska przyj � 
a wniosek. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 

 
 
 
Ad pkt 22a  - Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie okre� lenia kryteriów branych 

pod uwag�  na drugim etapie post� powania rekrutacyjnego do przedszkoli 
miejskich oraz przyznania im okre� lonej liczby punktów - druk nr 
62/2017. 
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W imieniu Prezydenta Miasta projekt uchwa
y zreferowa
a p. o. dyrektora Wydzia
u 
Edukacji p. Berenika Bardzka, która powiedzia
a m.in.: „Projekt jest wynikiem zmian 
podstawy prawnej. Dotychczas nabór odbywa
 si�  na podstawie uregulowa� , które by
y 
zawarte w rozdziale 2a ustawy z dnia 7 wrze� nia 1991 r. o systemie o� wiaty. W dniu                     
26 stycznia 2017 r. wesz
y w � ycie przepisy ustawy Prawo o� wiatowe i w tej ustawie rozdzia
 
6 jest rozdzia
em, który reguluje nabór do przedszkoli. Je� eli chodzi o zasady naboru to one 
pozostaj�  bez zmian”.  
 
Wobec braku pyta�  prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz 
Kacprzak  poinformowa
, � e przedmiotowy projekt zosta
 skierowany do Komisji Edukacji. 
Komisja nie wyda
a negatywnej opinii. 
 
Wobec braku opinii innych komisji, stanowisk klubowych, zg
osze�  do dyskusji  oraz wobec 
braku propozycji z
o� onych do Komisji Uchwa
 i Wniosków prowadz� cy obrady, 
przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak  podda
 pod g
osowanie projekt 
uchwa
y opisany w druku nr 62/2017. 
 
Przy 28 g
osach „za”, braku g
osów „przeciwnych”  oraz 1  g
osie „wstrzymuj � cym si� ” 
Rada Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XLIII/1151/17 w sprawie okre� lenia kryteriów branych 
pod uwag�  na drugim etapie post� powania rekrutacyjnego do przedszkoli miejskich oraz 
przyznania im okre� lonej liczby punktów, która stanowi za
� cznik nr 67  do protoko
u. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Ad pkt 22b - Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie okre� lenia kryteriów branych 

pod uwag�  w post� powaniu rekrutacyjnym do klasy pierwszej szko
y 
podstawowej prowadzonej przez Miasto 	ód� , dla kandydatów 
zamieszka
ych poza obwodem tej szko
y oraz przyznania im okre� lonej 
liczby punktów - druk nr 63/2017. 

 
 
W imieniu Prezydenta Miasta projekt uchwa
y zreferowa
a p. o. dyrektora Wydzia
u 
Edukacji p. Berenika Bardzka, która powiedzia
a m.in.: „Je� li chodzi o zasadno��  podj� cia 
tej uchwa
y, równie�  jest zmiana podstawy prawnej. Ustawa dotychczas zwana ustaw�  o 
systemie o� wiaty zosta
a zamieniona ustaw�  Prawo o� wiatowe. Zasady naboru pozostaj�  bez 
zmian. Przy uchwale jest rozszerzenie i szko
a 6 letnia zamieniana jest na szko
�  8 letni� ”. 
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Wobec braku pyta�  prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz 
Kacprzak  poinformowa
, � e przedmiotowy projekt zosta
 skierowany do Komisji Edukacji. 
Komisja nie wyda
a negatywnej opinii. 
 
Wobec braku opinii innych komisji, stanowisk klubowych, zg
osze�  do dyskusji  oraz wobec 
braku propozycji z
o� onych do Komisji Uchwa
 i Wniosków prowadz� cy obrady, 
przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak  podda
 pod g
osowanie projekt 
uchwa
y opisany w druku nr 63/2017. 
 
Przy 23 g
osach „za”, braku g
osów „przeciwnych”  oraz 1  g
osie „wstrzymuj � cym si� ” 
Rada Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XLIII/1152/17 w sprawie okre� lenia kryteriów branych 
pod uwag�  w post� powaniu rekrutacyjnym do klasy pierwszej szko
y podstawowej 
prowadzonej przez Miasto 	ód� , dla kandydatów zamieszka
ych poza obwodem tej szko
y 
oraz przyznania im okre� lonej liczby punktów, która stanowi za
� cznik nr 68 do protoko
u. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Ad pkt 22c -  Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie podzia
u � rodków Pa� stwowego 
Funduszu Rehabilitacji Osób Niepe
nosprawnych przeznaczonych w roku 
2017 na realizacj�  zada�  w zakresie rehabilitacji zawodowej i spo
ecznej 
osób niepe
nosprawnych w 	odzi -druk nr 64/2017. 

 
W imieniu Prezydenta Miasta projekt uchwa
y zreferowa
a p. o. dyrektora Miejskiego 
O� rodka Pomocy Spo
ecznej p. Agnieszka Duszkiweicz - Nowacka, która powiedzia
a 
m.in.: „Prosz�  o przyj� cie uchwa
y w sprawie podzia
u � rodków Pa� stwowego Funduszu 
Rehabilitacji Osób Niepe
nosprawnych przeznaczonych w roku 2017 na realizacj�  zada�  w 
zakresie rehabilitacji zawodowej i spo
ecznej osób niepe
nosprawnych. PFRON przeznaczy
 
na przedmiotowe zadania, skierowane do mieszka� ców 	odzi kwot�  14 961 850 z
 i jest ona 
wy� sza o 50 694 z
 od planu na 2016 r. Propozycja podzia
u � rodków, gdzie 2 500 000 z
 
przeznacza si�  na realizacj�  zada�  rehabilitacji zawodowej, za�  12 461 850 z
 na 
funkcjonowanie warsztatów terapii zaj� ciowej i zadania rehabilitacji spo
ecznej zosta
a 
opracowana z uwzgl� dnieniem poziomu zg
aszanych przez mieszka� ców potrzeb. Poniewa�  
rokrocznie znacz� ce deficyty wyst� powa
y w zadaniu obejmuj� cym dofinansowanie do 
zakupu � rodków pomocniczych, przedmiotów ortopedycznych, sprz� tu rehabilitacyjnego, 
projekt uchwa
y przewiduje alokacj�  � rodków na poziomie zg
aszanych zesz
orocznych 
potrzeb. W planie podzia
u � rodków finansowych umieszczono równie�  pozycj�  o nazwie 
zlecanie zada� , zgodnie z art. 36 ustawy. Pod t�  nazw�  kryje si�  mo� liwo��  realizacji przez 
organizacje pozarz� dowe wy
onione w drodze konkursu zada� , wymienionych w 
rozporz� dzeniu Ministra Pracy i Polityki Spo
ecznej z 7 lutego 2008 r. w sprawie rodzajów 
zada�  z zakresu rehabilitacji zawodowej i spo
ecznej, zlecanych fundacjom oraz 
organizacjom pozarz� dowym. Program uzyska
 pozytywn�  opini�  Miejskiej Spo
ecznej Rady 
ds. Osób Niepe
nosprawnych, równie�  Wydzia
 Bud� etu nie zg
osi
 do projektu � adnych 
uwag”. 
 
Wobec braku pyta� , opinii komisji, stanowisk klubowych, przyst� piono do fazy dyskusji 
indywidualnej: 
 
Radny p. Marcin Zalewski powiedzia
 m.in.: „Jestem bardzo zadowolony, � e w tym 
projekcie znalaz
y si�  � rodki na zadania zlecone dla organizacji pozarz� dowych. Kilkukrotnie 
podczas posiedze�  Komisji Zdrowia sygnalizowali� my t�  sytuacj� , � e organizacje 
pozarz� dowe cz� sto s�  w stanie wydatkowa�  te � rodki w sposób bardziej efekty ni�  
instytucjonalna pomoc”. 
 
Radny p. W
adys
aw Skwarka powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym wyja� ni� , � e rok w rok jest 
zadanie zlecone na sport i turystyk�  i zawsze by
o. To jest rozszerzenie tylko mo� liwo� ci 
innych poza sportem i turystyk� , skierowanych do organizacji pozarz� dowych”. 
 
Radny p. Marcin Zalewski powiedzia
 m.in.: „Chodzi
o mi o rozszerzenie, � e mo� na 
mieszkania treningowe i tego typu mieszkania zapewni�  poprzez nowe zadania zlecone”. 
 
Wobec braku dalszych zg
osze�  do dyskusji  oraz wobec braku propozycji z
o� onych do 
Komisji Uchwa
 i Wniosków prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej 
p. Tomasz Kacprzak  podda
 pod g
osowanie projekt uchwa
y opisany w druku nr 63/2017. 
 
Przy 28 g
osach „za”, braku g
osów „przeciwnych”  oraz braku g
osów „wstrzymuj � cych 
si� ” Rada Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XLIII/1153/17 w sprawie podzia
u � rodków 
Pa� stwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepe
nosprawnych przeznaczonych w roku 2017 



139 
 

na realizacj�  zada�  w zakresie rehabilitacji zawodowej i spo
ecznej osób niepe
nosprawnych 
w 	odzi, która stanowi za
� cznik nr 69 do protoko
u. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 

 
 
 
Ad pkt 22d - Sprawozdanie z realizacji Programu Wspierania Rodziny w 	odzi na lata 

2015-2017 za rok 2016  - druk nr 61/2017.  
 
 
Sprawozdanie z realizacji Programu Wspierania Rodziny w 	odzi na lata 2015-2017 za rok 
2016  zosta
o skierowane do protoko
u i stanowi za
� cznik nr 70. 
 
 
 
 



140 
 

Ad pkt 23 - Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie przyj � cia „Programu opieki nad 
zwierz� tami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomno� ci zwierz� t                   
w 	odzi na rok 2017” – druk nr 50/2017. 

 
 
 
W imieniu Prezydenta Miasta projekt uchwa
y zreferowa
 p.o. dyrektora Wydzia
u 
Ochrony 	 rodowiska i Rolnictwa p. Micha
 Bary
a, który powiedzia
 m.in.: „Obowi� zek 
przyj� cia Programu wynika z ustawy o ochronie zwierz� t. Takie programy przyjmuje si�  
corocznie. Program, który mam przyjemno��  prezentowa�  jest bardzo zbli� ony do Programu z 
roku ubieg
ego. G
ównymi zadaniami Programu jest: 
- zapewnienie bezdomnym zwierz� tom miejsca w schronisku dla zwierz� t przy                               
ul. Marmurowej, 
- plany sterylizacji, kastracji,  
- od
awianie bezdomnych zwierz� t,  
- poszukiwanie w
a� cicieli dla bezdomnych zwierz� t i wskazanie gospodarstwa rolnego w 
celu zapewnienia miejsca dla zwierz� t gospodarskich. W ramach realizacji Programu oprócz 
Schroniska dla zwierz� t przy ul. Marmurowej wspó
pracuje jeszcze sekcja Animal Patrolu 
Stra� y Miejskiej. Mamy te�  wybran�  w drodze konkursu klinik� , która zapewnia ca
odobow�  
opiek�  zwierz� tom rannym w wypadkach. Mamy wskazane przy ul. Bronisin gospodarstwo, 
gdzie trafiaj�  zwierz� ta gospodarskie. Mamy te�  za
� cznik nr 2 z tabel�  realizacji zada�  w 
ramach Programu. Wskazane s�  te�  kwoty  na realizacj� . W bie�� cym roku na realizacj�  
Programu zosta
a przeznaczona 176 961 z
 i ponad 2 000 000 z
 na dzia
alno��  Schroniska dla 
zwierz� t. Chcia
bym zg
osi�  autopoprawk�  do tabeli w za
� czniku nr 2. Je� eli chodzi o pkt 3 
tabeli, lit. b jest wskazane tutaj, � e „sterylizacja lub kastracja zwierz� t, obejmuj� ca 100% 
kwot�  dofinansowania”. Natomiast nie jest to zapis kompletny, poniewa�  planujemy 
dofinansowanie 50% zwierz� t w
a� cicielskich, st� d te�  zapis powinien brzmie� : „Sterylizacja 
lub kastracja zwierz� t wolno � yj� cych, obejmuj� ca 100% kwot�  dofinansowania a zwierz� t 
w
a� cicielskich 50% kwot�  dofinansowania” i to by odpowiada
o temu, co b� dziemy 
realizowali w ramach Programu”. 
 
Nast� pnie przyst� piono do fazy pyta� : 
 
Radna p. Urszula Nizio
ek – Janiak zapyta
a: „Czy pula na sterylizacj�  zwierz� t 
w
a� cicielskich zosta
a wydzielona z puli, któryby sz
a na zwierz� ta wolno � yj� ce?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 p.o. dyrektora Wydzia
u Ochrony 	 rodowiska i Rolnictwa p. Micha
 
Bary
a, który powiedzia
 m.in.: „Niestety tak”. 
 
Radna p. Urszula Nizio
ek – Janiak zapyta
a: „Rozumiem, � e jest to start dofinansowa�  i 
b� dziemy si�  orientowa� , jakie jest zainteresowanie. a czy b� dziemy jako�  szerzej 
informowa� , � e taka mo� liwo��  jest?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 p.o. dyrektora Wydzia
u Ochrony 	 rodowiska i Rolnictwa p. Micha
 
Bary
a, który powiedzia
 m.in.: „Tak. W dniu wczorajszym nast� pi
o otwarcie ofert w 
przetargu na te zadania i jak tylko rozstrzygniemy przetarg i podpiszemy umow� , to 
oczywi� cie b� dziemy szeroko informowali mieszka� ców 	odzi o tych mo� liwo� ciach, 
zwi� zanych z realizacj�  Programu”. 
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Radna p. Urszula Nizio
ek – Janiak zapyta
a: „Domy� lam si� , � e wtedy trzeba b� dzie 
wyst� pi�  o zwi� kszenie � rodków”. 
 
Przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak zapyta
: „Dlaczego Program 
przyjmujemy dzisiaj, a nie na pocz� tku roku?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 p.o. dyrektora Wydzia
u Ochrony 	 rodowiska i Rolnictwa p. Micha
 
Bary
a, który powiedzia
 m.in.: „Panie Przewodnicz� cy, � eby znale��  si�  na mównicy dzisiaj 
zacz� li � my prac�  9 stycznia br. Program musimy przyj��  do ko� ca marca, natomiast mamy 
konsultacje, w zwi� zku z powy� szym pierwotny projekt uchwa
y musieli� my przekaza�  
organizacjom prozwierz� cym i to wszystko trwa
o”. 
 
Radny p. Kamil Deptu
a zapyta
: „W uchwale czytamy, � e „po przewiezieniu do schroniska 
dla zwierz� t z siedzib�  w 	odzi, zwierz� ta podlegaj� ” i tutaj pkt 6 „obligatoryjnej sterylizacji 
lub kastracji” tzn., � e ka� de zwierze, które si�  zagubi, od razu jest kastrowane czy jest okres 
karencji?”.  
 
Odpowiedzi udzieli
 p.o. dyrektora Wydzia
u Ochrony 	 rodowiska i Rolnictwa p. Micha
 
Bary
a, który powiedzia
 m.in.: „Jest okres, kiedy to zwierze przebywa na obserwacji i w tym 
czasie, je� li zwierze jest oznakowane, odnajdujemy w
a� ciciela. Raczej si�  nie zdarza taka 
sytuacja, � e w
a� cicielskie zwierze, poszukiwane w ci� gu kilku dni jest poddane tym 
zabiegom”. 
 
Wobec braku pyta�  prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz 
Kacprzak  poinformowa
, � e przedmiotowy projekt zosta
 skierowany do Komisji Ochrony i 
Kszta
towania 	 rodowiska. Komisja nie wyda
a negatywnej opinii. 
 
Wobec braku opinii innych komisji, stanowisk klubowych, zg
osze�  do dyskusji  oraz wobec 
braku propozycji z
o� onych do Komisji Uchwa
 i Wniosków prowadz� cy obrady, 
przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak  podda
 pod g
osowanie projekt 
uchwa
y opisany w druku nr 50/2017 wraz z autopoprawk� . 
 
Przy 24 g
osach „za”, braku g
osów „przeciwnych”  oraz braku g
osów „wstrzymuj � cych 
si� ” Rada Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XLIII/1154/17 w sprawie przyj� cia „Programu opieki 
nad zwierz� tami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomno� ci zwierz� t w 	odzi na rok 
2017”, która stanowi za
� cznik nr 71  do protoko
u. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Ad pkt 24 - Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie uznania za niezasadne wezwania 

Apartamenty Zdrowie 	ód �  sp. z o.o. do usuni� cia naruszenia prawa 
dokonanego uchwa
�  Nr XXXVII/971/16 Rady Miejskiej w 	odzi z dnia 
16 listopada 2016 r. w sprawie uchwalenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego dla cz�� ci obszaru miasta 	odzi 
po
o� onej w rejonie ulic: Spadochroniarzy, Namiotowej, Kra� cowej 
i Biegunowej - druk nr 58/2017. 

 
 
W imieniu Prezydenta Miasta projekt uchwa
y zreferowa
 dyrektor Miejskiej Pracowni 
Urbanistycznej p. Robert Warsza, który powiedzia
 m.in.: „Wracamy z konsekwencjami 
miejscowego planu na tzw. ma
y Brus w okolicach ul. Bigunowej, Spadochronowej, gdzie 
specjalnie zosta
a podj� ta uchwa
a w celu niedopuszczenia do zabudowy terenu le� nego, 
który zosta
 dodatkowo w latach poprzednich pozbawiony drzew. By
a specjalnie 
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podejmowana uchwa
a Rady Miejskiej w celu zabezpieczenia go przed procesem, 
inwestycyjnym, w trakcie robienia planu w tym g
ównie w lipcu 2016 r. kiedy plan by
 
wyk
adany. Zosta
y wydane pozwolenia na zabudow�  wielorodzinn�  w tym obszarze. Plan 
zgodnie z wcze� niejsz�  intencj�  Rady Miejskiej zakazuje na tym terenie zabudowy 
jakiekolwiek, w tym zabudowy wielorodzinnej i to jest g
ówna o�  skargi, któr�  sk
adaj�  
Apartamenty Zdrowie 	ód�  do Rady Miejskiej, wnosz� c, � eby plan by
 zgody z wcze� niej 
wydanymi decyzjami o warunkach zabudowy i pozwoleniami na budow� , czyli dopuszcza 
zabudow�  wielorodzinn� . Proponujemy odrzucenie, zgodnie z pierwotn�  ide� , niezgodn�  ze 
Studium zagospodarowania przestrzennego i logik�  
adu spo
ecznego, polegaj� cego na 
wycince drzew w sposób ca
kowicie niezgodny z prawem”. Prezentacja do punktu stanowi 
za
� cznik nr 72 do protoko
u.  
 
Wobec braku pyta�  prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz 
Kacprzak poinformowa
, � e przedmiotowy projekt zosta
 skierowany do Komisji Planu 
Przestrzennego, Budownictwa, Urbanistyki i Architektury. Komisja nie wyda
a negatywnej 
opinii. 
 
Wobec braku opinii innych komisji, stanowisk klubowych, przyst� piono do dyskusji 
indywidualnej: 
 
Radny p. W
odzimierz Tomaszewski powiedzia
 m.in.: „To, � e skarg� , wezwanie trzeba 
odrzuci�  jest dla nas oczywisto� ci� , poniewa�  zabiegali� my o to, � eby ten teren nie by
 
zabudowany, ale chc�  przypomnie� , � e niezale� nie od tego, � e b� dziemy odrzuca�  skarg� , 
która jest wyj� tkowo mo� na powiedzie�  bezczelna, bo my� my starali si�  o to, � eby ten teren 
nie by
 zabudowany. Natomiast developer, który naby
 te tereny wykarczowa
 tam olbrzymi�  
powierzchni� . Wyci� 
 bardzo du��  ilo��  drzew i jednocze� nie, w wezwaniu wykaza
 trosk�  o 
� rodowisko o warunki akustyczne. Mo� na powiedzie�  � miech, je� li chodzi o zachowanie, ale 
to mo� na powiedzie�  jest wpisane w ca
y ten scenariusz dzia
a�  developera. Natomiast to, co 
chcia
bym wskaza�  to jest to, � e Miasto na ka� dym etapie nie chce podejmowa�  dzia
a� , jako 
strona. Wyda
o decyzj�  o warunkach zabudowy. Mimo naszych interwencji i dzia
a� , 
podj� cia inicjatywy co do miejscowego planu, skoro dla ca
ego obszaru Z
otna nie 
zrealizowano, � eby chocia�  w cz�� ci ten plan by
 zrobiony. On zosta
 przyj� ty st� d ta skarga, 
ale jednocze� nie rozstrzygni� to i wydano pozwolenia na budow� , które ju�  by
y w tym ostrzu 
konfliktu i Miasto ci� gle nie zajmowa
o stanowiska stron, a mog
o wyst� pi� , jako strona i nie 
wyrazi�  zgody na wydanie tych pozwole�  na budow� . Pozwolenia zosta
y wydane. Naszym 
zdaniem zosta
y wydane z naruszeniem prawa, w zwi� zku z czym te�  na tym etapie powinno 
si�  wyst� pi�  w tym zakresie, � eby wskaza�  te u
omno� ci. Skoro decyzje by
y wydane w 
oparciu o podzia
 gruntu, po to, � eby mniejsze dzia
ki nie podlega
y opiniowaniu 
� rodowiskowemu. Je� eli dokonano tego bez uwzgl� dnienia wszystkich wymogów 
infrastrukturalnych, zw
aszcza tych wodno – kanalizacyjnych, to istnieje podstawa do tego, 
� eby wstrzyma�  budow� , a my oczywi� cie tutaj b� dziemy ca
e procedury przechodzi� . One 
b� d�  s
uszne, ale ta budowa ju�  tam jest. Tam nawet s�  og
oszenia o sprzeda� y mieszka� . 
Apeluj�  kolejny raz do organu wykonawczego – prezydenta Miasta p. Hanny Zdanowskiej, 
� eby wykorzysta
a swoje instrumenty i rzeczywi� cie zacz� 
a chroni�  teren teren, który od 
zawsze by
 tam zielony i mia
 by�  przeznaczony, jako zielony. W ramach g
osu i apelu bardzo 
prosz�  o to, � eby to uwzgl� dni� . Oczywi� cie b� dziemy g
osowa�  za uchwa
� ”. 
 
Wobec braku dalszych zg
osze�  do dyskusji  oraz wobec braku propozycji z
o� onych do 
Komisji Uchwa
 i Wniosków prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej 
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p. Tomasz Kacprzak  podda
 pod g
osowanie projekt uchwa
y opisany w                                         
- druku BRM nr 58/2017. 
 
Przy 29 g
osach „za”, braku g
osów „przeciwnych”  oraz braku g
osów „wstrzymuj � cych 
si� ” Rada Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XLIII/1155/17 w sprawie uznania za niezasadne 
wezwania Apartamenty Zdrowie 	ód�  sp. z o.o. do usuni� cia naruszenia prawa dokonanego 
uchwa
�  Nr XXXVII/971/16 Rady Miejskiej w 	odzi z dnia 16 listopada 2016 r. w sprawie 
uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla cz�� ci obszaru miasta 
	odzi po
o� onej w rejonie ulic: Spadochroniarzy, Namiotowej, Kra� cowej i Biegunowej, 
która stanowi za
� cznik nr 73  do protoko
u. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Ad pkt 25 - Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie zaskar� enia do Wojewódzkiego 
S� du Administracyjnego w 	odzi rozstrzygni ��  nadzorczych Wojewody 
	ódzkiego z dnia 16 lutego 2017 r. - druk Nr 60/2017. 

 
 
 
W imieniu Prezydenta Miasta projekt uchwa
y zreferowa
 dyrektor Miejskiej Pracowni 
Urbanistycznej p. Robert Warsza, który powiedzia
 m.in.: „Sprawa dotyczy linii wysokiego 
napi� cia, która jest elementem przebiegaj� cym przez dwa plany miejscowe, uchwalone w 
miesi� cu lutym br., do których zosta
o wydane rozstrzygni� cie nadzorcze, jakoby w planach 
nie zosta
a dodatkowo wkre� lona i wyznaczona linia bezpiecze� stwa od tej linii. Ten plan by
 
trzykrotnie wyk
adany. Miedzy 2 i 3 wy
o� eniem odby
o si�  8 spotka�  z mieszka� cami, w 
których to mieszka� cy, jako strona wnie� li pisma, które zdecydowanie wskazywa
y na to, � e 
Zak
ad Energetyczny daje indywidualne pozwolenia na prowadzenie prac budowlanych, 
bezpo� rednio pod lini�  z obowi� zkiem utrzymania 6 metrowej odleg
o� ci pionowej pomi� dzy 
dachami, a przewodami. Tak dok
adnie zosta
o to zapisane i sprecyzowane w planie. Z tego 
powodu uwa� amy i jeste� my zainteresowani, � eby spraw�  rozstrzygn� 
 s� d w kwestii, kto 
powinien ponosi�  odpowiedzialno��  za przebiegaj� c�  przez w
asno� ci prywatne infrastruktur�  
techniczn� . Zarówno, je� eli wygramy b� dziemy wyrokiem usatysfakcjonowani, je� eli 
przegramy wydaje si�  te� , � e b� dzie to rzuca
o na planowanie nowe � wiat
o, � e Zak
ad 
Energetyczny powinien wtedy ponosi�  odpowiedzialno�� , w tym finansow� , a nie dawa�  
ludziom mo� liwo��  zabudowy bezpo� rednio pod lini� . Prosimy o podtrzymanie stanowiska 
takiego, jakie zosta
o wyra� one w projekcie, � eby mo� na by
o spraw�  potraktowa�  w 
przysz
o� ci, jako przyk
adow�  w 	odzi”. Prezentacja do punktu stanowi za
� cznik nr 74 do 
protoko
u.  
 
Wobec braku pyta�  prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz 
Kacprzak poinformowa
, � e przedmiotowy projekt zosta
 skierowany do Komisji Planu 
Przestrzennego, Budownictwa, Urbanistyki i Architektury. Komisja nie wyda
a negatywnej 
opinii. 
 
Wobec braku opinii innych komisji, stanowisk klubowych, zg
osze�  do dyskusji  oraz wobec 
braku propozycji z
o� onych do Komisji Uchwa
 i Wniosków prowadz� cy obrady, 
przewodnicz� cy Rady Miejskiej  p. Tomasz Kacprzak  podda
 pod g
osowanie projekt 
uchwa
y opisany w druku nr 60/2017. 
 
 
Przy 22 g
osach „za”, braku g
osów „przeciwnych”  oraz braku g
osów „wstrzymuj � cych 
si� ” Rada Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XLIII/1156/17 w sprawie zaskar� enia do 
Wojewódzkiego S� du Administracyjnego w 	odzi rozstrzygni��  nadzorczych Wojewody 
	ódzkiego z dnia 16 lutego 2017 r., która stanowi za
� cznik nr 75  do protoko
u. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Ad pkt 26 - Rozpatrzono w punkcie 10a. 
 
 
 
Ad pkt 27 - Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie nadania ulicy nazwy Andrzejki – 

druk BRM nr 35/2017. 
 
 
W imieniu Komisji Kultury projekt uchwa
y zreferowa
 przewodnicz� cy Komisji, radny             
p. Grzegorz Matuszak, który powiedzia
 m.in.: „Projekt dotyczy ulicy 
� cz� cej                          
ul. Rokici� sk�  z ul. Ziarnist�  i przebiega przez dzia
ki, b� d� ce prywatn�  w
asno� ci� . 
Mieszka� cy, którzy tam mieszkaj�  wnosz�  o to, aby ta wewn� trzna ulica mia
a nazw�  
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Andrzejki. Komisja sugerowa
a ewentualne zmodyfikowanie nazwy, ale mieszka� cy 
przekonali nas, � e Andrzejki to jest sympatyczna nazwa i bardzo b� d�  zadowoleni, je� eli ich 
ulica tak b� dzie si�  nazywa� . W zwi� zku z tym Komisja rekomenduje przyj� cie tej nazwy”. 
 
Nast� pnie przyst� piono do fazy pyta� : 
 
Radny p. Kamil Deptu
a zapyta
: „Ulic�  Andrzeja Struga mieszka� cy bardzo cz� sto 
nazywaj�  Andrzeja. Czy nie boimy si� , � e w wyniku nadania temu fragmentowi ulicy 
Andrzejki, nie b� dzie dochodzi
o do pomy
ek z tym zwi� zanych”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 przewodnicz� cy Komisji, radny p. Grzegorz Matuszak, który 
powiedzia
 m.in.: „Takie w
a� nie w� tpliwo� ci na Komisji by
y podnoszone. Andrzeja Struga 
oficjalnie nazywa si�  Struga. Tylko, � e kiedy�  by
a � w. Andrzeja i st� d jest ta tradycja i nazwy 
ulica Andrzeja. Andrzeja Struga jest w centrum, kojarzona my� l� , przez wszystkich. 
Natomiast Andrzejki s�  na peryferiach. Ca
kiem niewielka uliczka w pobli� u Andrzejowa i 
st� d my� l� , � e nie b� dzie si�  to myli
o i nie powinno budzi�  w� tpliwo� ci, co do znalezienia 
adresu”. 
 
Wobec braku dalszych pyta� , opinii innych komisji, stanowisk klubowych, zg
osze�  do 
dyskusji oraz wobec braku propozycji z
o� onych do Komisji Uchwa
 i Wniosków 
prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak  podda
 pod 
g
osowanie projekt uchwa
y opisany w druku BRM nr 35/2017. 
 
Przy 25 g
osach „za”, braku g
osów „przeciwnych”  oraz braku g
osów „wstrzymuj � cych 
si� ” Rada Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XLIII/1157/17 w sprawie nadania ulicy nazwy 
Andrzejki, która stanowi za
� cznik nr 76  do protoko
u. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Ad pkt 28 - Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie nadania skwerowi nazwy 

Michaliny Wis
ockiej - druk BRM nr 40/2017. 
 
 
W imieniu projektodawców projekt uchwa
y zreferowa
a radna p. Urszula Nizio
ek – 
Janiak, która powiedzia
a m.in.: „My� l� , � e postaci Michaliny Wis
ockiej nie trzeba nikomu 
przedstawia� . Doskonale zdajemy sobie spraw� , jakiej rangi jest to posta�  i jakie wnios
a 
zas
ugi dla kobiet. 	ód�  jest miastem kobiet. Tu kobiety od zawsze pracowa
y i zawsze 
kwestia reprodukcji, kwestia tego, kiedy b� d�  mia
y dzieci i odpowiedzialno� ci za rodzin�  
jednak w du� ej mierze spoczywa
a na kobietach, st� d te�  rola zdrowia reprodukcyjnego i 
zdrowia kobiet zawsze w naszej historii by
a bardzo wa� na. St� d pomys
 nadania, 
uhonorowania postaci kobiety, która urodzi
a si�  w 	odzi i tutaj sp� dzi
a m
odo�� , a której 

odzianki bardzo du� o zawdzi� czaj� ”. 
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Wypowiedzi uzupe
ni
 radny p. Bartosz Domaszewicz, który powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym 
tylko krótko uzupe
ni�  wypowied�  radnej p. Nizio
ek – Janiak o tak�  wa� n� , troch�   
ponadczasow�  
� czno�� , jak�  ma z Michalin�  Wis
ock�  nasze Miasto. To nie tylko miejsce 
urodzenia i wychowania, ale te�  to, � e przyst� pili � my jako pierwsze miasto w Polsce do 
pilota� owego programu edukacji seksualnej w 
ódzkich szko
ach, który si�  � wietnie 
sprawdza. My� l� , � e to jest te�  � wiadectwo tego, � e 	ód�  jest miastem, w którym rozum 
zwyci�� a nad gustem, a w
a� nie takie zwyci� stwo rozumu, wiedzy medycznej nad bigoteri� , 
nad przes� dami propagowa
a Michalina Wis
ocka i st� d w naszym poczuciu to jest bardzo 
dobry patron. Jeszcze jedna bardzo istotna rzecz. My� l� , � e o tym te�  b� dzie mówi
a 
inicjatorka – nadanie nazwy dla tego obszaru, to te�  w naszym przekonaniu, jako autorów 
uchwa
y powinien by�  pocz� tek te�  prac po� wi� conych te�  temu obszarowi, dlatego � e skwer 
nie jest wcale takie ma
y, tylko 
adny zielony obszar, który wymaga pewnych nak
adów, 

awek, czyszczenia. Mam nadziej� , � e wbita za jaki�  czas tabliczka te�  b� dzie mobilizowa
a 
nie tylko nas radnych, ale te�  urz� dników, � eby si�  temu terenowi przyjrze� , bo mieszka� cy z 
du� ym zadowoleniem przyj� li, � e si�  pojawia patron i oczekuj�  dalszych dzia
a�  w tym 
obszarze”. 
 
Ewa Kami� ska – Bu� a
ek powiedzia
a m.in.: „W imieniu grupy nieformalnej, dzia
aj� cej na 
rzecz przywrócenia pami� ci o kobietach zwi� zanych z 	odzi�  chcia
abym podzi� kowa�               
p. Urszuli Nizio
ek – Janiak, p. Bartoszowi Domaszewiczowi za z
o� enie projektu uchwa
y i 
radnej p. Ma
gorzacie Bartosiak, która od samego pocz� tku wspiera
a nasz projekt. Tak, jak 
wspomnia
am jestem z grupy dzia
aj� cej na rzecz przywrócenia pami� ci o 
ódzkich kobietach. 
Tworzymy tzw. 
ódzki szlak kobiet. Nasze dzia
ania kierujemy do szerokich grup, ale 
najcz�� ciej na organizowanych przez nas wydarzeniach pojawiaj�  si�  
ódzkie seniorki, które 
uwielbiaj�  s
ucha�  o w
ókniarkach, bo cz� sto to one same by
y w
ókniarkami, albo ich 
kole� anki. Uwielbiaj�  s
ucha�  o Katarzynie Kobro, ale je� eli mia
abym wskaza�  posta� , która 
budzi najwi� cej ich sympatii to by
aby to z pewno� ci�  Michalina Wis
ocka, która naprawd�  
jest przez wiele pokole�  
odzianek wr� cz uwielbiana i zawsze na ich twarzach pojawia si�  
u� miech, kiedy mówimy, � e Michalina Wis
ocka by
a 
odziank� . Michalina Wis
ocka urodzi
a 
si�  w 	odzi, tutaj sp� dzi
a dzieci� stwo, m
odo�� . Opisa
a ten okres � ycia w swoich 
wspomnieniach. Niestety pó� niej wyjecha
a do Warszawy za m�� em, wi� c stracili� my 
bohaterk� . Warszawa ju�  w tej chwili upami� tnia Michalin�  Wis
ock�  tablic�  pami� tkow�  na 
kamienicy, w której Wis
ocka mieszka
a. Na tablicy jest napisane, � e p. Wis
ocka uczy
a ludzi 
szcz�� liwej mi
o� ci. My� l� , � e to jest bardzo 
adne i najlepiej oddaje t�  posta� . Michalina 
Wis
ocka by
a lekark� . Jest znana przede wszystkim z poradnika „Sztuka Kochania”, która 
rozesz
a si�  w 7 000 000 egzemplarzy. Nie licz� c pirackich kopii, których nie sposób zliczy� . 
By
a tak� e spo
eczniczk� . Karier�  zaczyna
a od objazdowych prelekcji po ma
ych 
miasteczkach i wsiach, podczas których opowiada
a kobietom, jak mog�  zadba�  o swoje 
zdrowie. Tutaj nawi� zuj� c do s
ów radnej p. Urszuli Nizio
ek – Janiak, wróc�  jeszcze do 

ódzkich tradycji dbania o zdrowie kobiet. 	ód�  mo� e si�  szczyci�  tym, � e jest pierwszym 
miastem w Polsce, które otworzy
o publiczn� , darmow�  poradni�  � wiadomego macierzy� stwa 
jeszcze w latach 20 – tych XX wieku. Za
o� y
 j�  Aleksander Margolis, czyli ojciec Aliny 
Margolis Edelman – przysz
ej � ony Marka Edelmana. Poza tym, jak powiedzia
 radny           
p. Bartosz Domaszewicz, w tej chwili 	ód�  realizuje program edukacji seksualnej w szko
ach. 
W 	odzi mamy te�  Centrum Zdrowia Matki Polki, które nie przypadkowo tutaj zosta
o 
wybudowane, poniewa�  chodzi
o o to, � eby pomóc 
ódzkim kobietom, które maj�  problemy 
ze zdrowiem  ze wzgl� du na trudne warunki pracy, z którymi 	ód�  od dawna si�  kojarzy
a i 
które mia
y konkretne prze
o� enie na zdrowie kobiet. S� dzimy, � e upami� tnienie Michaliny 
Wis
ockiej jest dobrym pomys
em, poniewa�  przede wszystkim chc�  tego mieszka� cy. Od 



150 
 

wielu, wielu lat opowiadamy o Wis
ockiej i jeszcze nigdy nie spotkali� my si�  z negatywnym 
g
osem. Pomys
 po� wi� cenia jej skwaru spotyka si�  wy
� cznie z entuzjazmem. Je� eli b� dzie 
jaki�  sprzeciw, to tutaj po raz pierwszy go us
ysz� ”. 
 
Nast� pnie przyst� piono do fazy pyta� : 
 
Radny p. Mateusz Walasek zapyta
: „Mnie zaintrygowa
o bardzo stwierdzenie, które 
pojawi
o si�  w uzasadnieniu, bo mówi si�  tylko o tym, � e osoba, której du� o do 
zawdzi� czenia maj�  kobiety. To zreszt�  by
o 2 razy powtórzone. Natomiast ja uwa� am i 
chcia
bym spyta�  projektodawców czy nie uwa� aj� , � e wiele maj�  do zawdzi� czenia 
m�� czy� ni, jak równie�  m
odzie�  obojga p
ci, przed któr�  zreszt�  jej dzie
o � ycia skrz� tnie 
ukrywano w dawnych czasach, ale mimo wszystko by
o w jaki�  sposób dost� pne. Wiedza o 
� yciu seksualnym i to podana w sposób naukowy jest potrzebna i my� l� , � e m�� czy� ni te�  
maj�  wiele w tej sprawie do zawdzi� czenia. Nie wiem, czy to by
o jakie�  zamierzone czy 
nie?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 radny p. Bartosz Domaszewicz, który powiedzia
 m.in.: „To jest efekt 
wy
� cznie niezrównowa� onego p
ciowo sk
adu osób, które pracowa
y nad uchwa
� . 
Dominacja pierwiastka � e� skiego by
a za silna, � e niestety nie upomnia
em si�  o interesy 
m�� czyzn w uzasadnieniu do uchwa
y, niniejszym posypuj�  sobie g
ow�  popio
em”. 
 
Radny p. Kamil Deptu
a zapyta
: „W którym to b� dzie miejscu, bo mapka jest ma
o 
czytelna?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 radny p. Bartosz Domaszewicz, który powiedzia
 m.in.: „To jest teren 
le�� cy mi� dzy ulicami Odolanowskiej, Tybury i Ghandiego”. 
 
Ewa Kami� ska – Bu� a
ek powiedzia
a m.in.: „Dyrektorka znajduj� cej si�  w pobli� u szko
y 
jest osob�  wspieraj� c�  dzia
ania naszej grupy, tak� e na pewno ucieszy
aby si� ”. 
 
Wobec braku dalszych pyta� , opinii innych komisji, stanowisk klubowych, przyst� piono do 
dyskusji indywidualnej: 
 
Radny p. W
odzimierz Tomaszewski powiedzia
 m.in.: „Jeste� cie Pa� stwo p
ciowo 
uwra� liwieni, nie wiem dlaczego. Podejm�  tylko w� tek historyczny, bo w zasadzie 
wyst� pienie, zw
aszcza p. Domaszewicza jest pozbawione chyba tej wiedzy z uwagi na wiek. 
Jestem co prawda troch�  m
odszy, ale pami� tam, jak ta ksi�� ka si�  ukaza
a. Otó� , wtedy 
akcentowano g
ównie technik�  i musz�  powiedzie� , � e czas obecny odmieni
 si�  zupe
nie. 
Wis
ocka jest zupe
nie inaczej postrzegana. Jej akcent na cz���  mi
o� ci jest najwa� niejszy i 
my� l� , � e to kontrastuje z Pana intencjami wypowiedzi. Nie chc�  na ten temat dyskutowa�  i 
nie zg
asza
em si� , natomiast chc�  nawi� za�  do materia
u, który otrzymali� my od 
wiceprezydenta p. Jab
o� skiego, który wskaza
 nam na takie konieczno� ci zwi� zane z ustaw� , 
która nakazuje, � eby osoby, zwi� zane z ustrojem komunistycznym nie by
y patronami ulic. W 
zwi� zku z czym, wykaza
 równie�  tam ulic�  Michaliny Tatarkówny, dlatego te�  zg
aszam 
poprawk�  do uchwa
y, któr�  Pa� stwo zaproponowali, by nie skwer, ale ulice nazwa�  zamiast 
tamtej Michaliny, t�  drug�  Michalin� ”. 
 
Przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak powiedzia
 m.in.: „Kompletnie nie 
rozumiem idei Pana Radnego. Zarówno nie rozumiem tego w� tku zwi� zanego z technikami, 
bo wydaje mi si� , � e nie o to chodzi
o. Mamy pi� kn�  inicjatyw� , zwi� zan�  ze skwerem, na 
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którym posadzono bratki i one ju�  tam rosn� . Wiosna si�  zaczyna, co równie�  moim zdaniem 
b� dzie te�  takim romantycznym miejscem dla wielu osób na 
 ubardziu i tutaj 
pomys
odawczyni bardzo serdecznie gratuluj�  tych bratków, bo rozumiem, � e to te�  Pani 
inicjatywa. Natomiast wydaje mi si� , � e czytaj� c pismo wiceprezydenta p. Jab
o� skiego, a 
szczególnie biogram p. Tatarkówny, to wydaje mi si� , � e tam by
 pean na rzeczy tej Pani, 
która by
a komunistk� , ale która my� l� , wiele zrobi
a dla polskich kobiet. Je� li mówimy o 
szlaku kobiet, o którym mówi
a p. Bu� e
ek, to wydaje mi si� , � e Tatarkówna powinna mie�  
wr� cz pomnik. By
a komunistk� , ale przecie�  by
o wielu komunistów, którzy czynili dobre 
rzeczy. Pewnie b� dziemy kiedy�  o tych ulicach dyskutowa� . Przyznam, � e nie rozumiem 
inicjatywy Pana Radnego i wydaje mi si� , � e powinni� my poprze�  inicjatyw�  skweru, bo 
skwer jest przyjemny, natomiast ulica Tatarkówny jest w Andrzejowie i wydaje mi si� , � e jest 
to bardzo ma
o romantyczne miejsce na spacery, w odró� nieniu od tego skweru. To 
przeczy
oby idei upami� tnienia, tak mi si�  przynajmniej wydaje. Ulica Tatarkówny niech 
b� dzie ulic�  Tatarkówny, a skwer na 
 ubardziu niech nosi imi�  Michaliny Wis
ockiej”. 
 
Radny p. Kamil Deptu
a powiedzia
 m.in.: „Zawsze, ilekro�  nadajemy nazw�  ulicy, skweru 
staramy si�  honorowa�  osoby, które odgrywa
y du� e znaczenie dla Miasta, dla kraju i s�  
wa� ne dla jakiej�  cz�� ci mieszka� ców. My� l� , � e my jako radni powinni� my si�  powstrzyma�  
od zg
aszania poprawek, które sprawiaj� , � e na jednej szali stawiamy jedno nazwisko, a na 
drugiej drugie nazwisko. W
a� nie dlatego, � e w takiej sytuacji cz���  z nas mo� e czu�  si�  
niezr� cznie musz� c wybiera� , a powinni� my si�  skupi�  na tym, � eby uhonorowa� , upami� tni�  
konkretn�  osob� , niekoniecznie tutaj gra�  nazwiskami. Dlatego, mimo, � e jest to uprawnienie 
ka� dego radnego, � eby z
o� y�  do projektu poprawk� , mia
bym tak�  pro� b� , � eby wi� cej nie 
stosowa�  takich rozwi� za� , bo to po prostu nie godzi si�  przy takich uchwa
ach, takie wybiegi 
stosowa� ”. 
 
Wiceprzewodnicz� ca Rady Miejskiej p. Ma
gorzata Niewiadomska – Cudak powiedzia
a 
m.in.: „Powiem, � e ten g
os wymusi
 radny p. Tomaszewski. Panie Radny, Pan nam 
udowadnia
, � e zna si�  na budownictwie, zna si�  Pan na o� wiacie, zna si�  Pan gospodarce 
mieszkaniowej, a dzisiaj chce nam Pan udowodni� , � e jeszcze si�  zna na seksuologii. Pan 
Radny, po prostu cz
owiek renesansu. Jestem po prostu zaskoczona. Jeszcze jedno Panie 
Radny, nie zna si�  Pan kompletnie na kobietach i dzi�  deprecjonuj� c ogromn�  rol�  Michaliny 
Tatarkówny, to chc�  Panu powiedzie� , � e to Rada Miejska w 2005 r. nada
a nazw�  ulicy jej 
imieniem, na wniosek Ligii Kobiet Polskich. Honorowa�  kobiet� , która bardzo du� o zrobi
a 
dla kobiet i bardzo du� o zrobi
a dla 	odzi. Dzi�  mo� emy doj��  do paranoi, bo jednak ta 
ksi�� ka by
a kiedy�  zakazana, ale mo� e do� yjemy takich czasów, � e znowu�  b� dzie zakazana, 
bo przecie�  wydana by
a w ustroju, w którym si�  Pan urodzi
 i który Pan teraz tak nienawidzi. 
Prosz�  Pa� stwa mo� e dojdziemy znowu�  do takich czasów, � e b� dziemy w tajemnicy czyta�  
„Sztuk�  Kochania” Michaliny Wis
ockiej, poniewa�  to by
a ksi�� ka wydana w PRL-u. Mam 
nadziej� , � e nie b� d�  to a�  tak mroczne, ale mo� e moja nadzieja jest p
onna”. 
 
Ad vocem g
os zabra
 radny p. W
odzimierz Tomaszewski powiedzia
 m.in.: „Bardzo 
dzi� kuj�  Pani Radnej za uznanie. Musz�  powiedzie� , � e seksuologia towarzyszy cz
owiekowi 
niezale� nie od ustroju”. 
 
Podsumowania dyskusji dokona
 radny p. Bartosz Domaszewicz, który powiedzia
 m.in.: 
„My � l� , � e to wyzwanie, które radny p. Tomaszewski rzuci
, � eby� my sobie porozmawiali o 
technikach, to jest oczywi� cie do przyj� cia, ale bardziej przy piwie. Je� li mówimy o zaj� ciach 
z edukacji seksualnej 	odzi, bo rozumiem do tego Pan nawi� zywa
, to tam jest te�  o tym, o 
czym Michalina Wis
ocka pisa
a, czyli o partnerstwie, o zrozumieniu, zaufaniu o tych 
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wszystkich elementach, które nie dotycz�  techniki, a dotycz�  ca
ego antura� u intymi� ci 
ludzkiej i my� l� , � e jest to niezwykle wa� ne i to na tych zaj� ciach, które s�  w 
ódzkich 
szko
ach prowadzone wida� . Rozmawia
em te�  z rodzicami, którzy podkre� lali, � e 45 min. 
nie jest naci� gana prezerwatywa na banana, tylko rozmawia si�  o rzeczach du� o bardziej 
g
� bokich. tak� e emocjonalnych. Je� li za�  chodzi o poprawk� , to oczywi� cie jej nie 
przyjmujemy w formule autopoprawki. Uchwa
a jest wynikiem inicjatywy kobiet znad 
ódki, 
które to miejsce wybra
y nieprzypadkowo, zwi� zane z miejscem zamieszkania Michaliny 
Wis
ockiej, które maj�  tak� e pomys
, jak to miejsce zagospodarowa� , wi� c wydaje mi si� , � e 
gdzie�  tam przesuwanie lokalizacji jest niew
a� ciwe, pomijam ju�  ten w� tek konfrontacyjny. 
Zach� cam do podj� cia uchwa
y i je� li kto�  b� dzie chcia
 do nas do
� czy� , to zach� camy, bo 
jeszcze zosta
o troch�  ziemi, tak� e mo� emy troch�  pierwiosnków jeszcze wi� cej nasadzi� ”. 
 
Wobec braku dalszych zg
osze�  do dyskusji przyst� piono do prezentowania propozycji 
z
o� onych do Komisji Uchwa
 i Wniosków: 
 
Przedstawiciel Komisji Uchwa
 i Wniosków, radny p. Tomasz G
owacki poinformowa
, 
� e wp
yn� 
a poprawka radnego p. Tomaszewskiego, w której tytu
 uchwa
y otrzymuje 
brzmienie: „w sprawie zmiany nazwy ulicy”, a § 1 otrzymuje brzmienie: „ulicy Michaliny 
Tatarkówny – Majkowskiej nadaje si�  nazw�  Michaliny Wis
ockiej”. 
 
Prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak  podda
 pod 
g
osowanie zg
oszon�  poprawk� . 
 
Przy 6 g
osach „za”, 19 g
osach „przeciwnych”  oraz braku g
osów „wstrzymuj � cych si� ” 
Rada Miejska nie przyj� 
a poprawki.  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak  podda
 pod 
g
osowanie projekt uchwa
y opisany w druku BRM nr 35/2017. 
 
Przy 25 g
osach „za”, braku g
osów „przeciwnych”  oraz braku g
osów „wstrzymuj � cych 
si� ” Rada Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XLIII/1158/17 w sprawie nadania skwerowi nazwy 
Michaliny Wis
ockiej, która stanowi za
� cznik nr 77  do protoko
u. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Ad pkt 28a - Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie zmian w sk
adach osobowych 

komisji Rady Miejskiej w 	odzi – druk BRM nr 48/201 7. 
 
 
 
Projekt uchwa
y zreferowa
 przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak, który 
powiedzia
 m.in.: „Przedstawiam projekt uchwa
y, w którym w § 1 powo
uje si�  radnego                 
p. Sebastiana Bulaka do sk
adu Komisji Planu Przestrzennego, Budownictwa, Urbanistyki i 
Architektury.  W § 2 powo
uje si�  radnego p. Marcina Chru� cika do sk
adu Dora� nej Komisji 
ds. Transportu. Zg
aszam autopoprawk� , w której odwo
uje si�  radn�  p. Karolin�  K� pk�  ze 
sk
adu Komisji Kultury oraz powo
uje si�  p. Marcina Zalewskiego do sk
adu Dora� nej 
Komisji ds. Transportu”. 
 
Wobec braku pyta� , opinii innych komisji, stanowisk klubowych, zg
osze�  do dyskusji  oraz 
wobec braku propozycji z
o� onych do Komisji Uchwa
 i Wniosków prowadz� cy obrady, 



155 
 

przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak  podda
 pod g
osowanie projekt 
uchwa
y opisany w druku BRM nr 48/2017 wraz z autopoprawk� . 
 
Przy 28 g
osach „za”, braku g
osów „przeciwnych”  oraz braku g
osów „wstrzymuj � cych 
si� ” Rada Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XLIII/1159/17 w sprawie zmian w sk
adach 
osobowych komisji Rady Miejskiej w 	odzi, która stanowi za
� cznik nr 78  do protoko
u. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
 

 
 
 
Ad pkr 29 - Informacja o przebiegu wykonania planu finansowego samorz� dowej 

instytucji kultury „	ódzkiego Centrum Wydarze � ” za 2016 rok. 
 
 
Informacja o przebiegu wykonania planu finansowego samorz� dowej instytucji kultury 
„	ódzkiego Centrum Wydarze� ” za 2016 r. zosta
a z
o� ona do protoko
u i stanowi za
� cznik 
nr 79. 
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Ad pkt 30 - Zapytania i wolne wnioski. 
 
Radny p. W
odzimierz Tomaszewski powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym zaznaczy� , � e dzisiaj 
byli� my ofiar�  tego, co dzia
o si�  z prac�  nad systemem komunikacyjnym i sieci�  now� . 
Zmianami tak� e w okre� laniu taryfy, poniewa�  te prace Pa� stwa by
y na tyle 
nieprzygotowane, a przede wszystkim pozbawione pe
nych konsultacji, a przecie�  czasu by
o 
du� o. Teraz poprawki, które by
y wprowadzane, zmiany do uchwa
y wcze� niej podejmowanej 
s�  nara� one na to, � e nie b� dzie mo� na ich skonsumowa� , z uwagi na procedur�  publikacyjn� . 
Chce wyra� nie podkre� li � , � e je� eli nie uda si�  dokona�  tych technicznych czynno� ci, to 
obci�� a�  one b� d�  nie Wojewod� , który nie mia
 wp
ywu na to, kiedy to b� dzie uchwalane, 
tylko tych, którzy z tak pó� n�  por� , zwlekaj� c nie uwzgl� dnili ca
o� ci tego systemu i dopiero 
w ramach poprawek by
o to wprowadzane na dzisiejszej sesji i chc�  to wyra� nie zaznaczy� , 
� eby odpowiedzialno��  wyra� nie opisa� ”. 
 
Przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz  Kacprzak powiedzia
 m.in.: „W tej samej 
sprawie chcia
bym zabra�  g
os. Chcia
bym Pa� stwa poinformowa� , � e w dniu dzisiejszym 
przed godz. 16:00 podpisa
em uchwa
� , zwi� zan�  ze zmianami w taryfach, uchwa
� , która 
zosta
a przyj� ta po godz. 15:00. Uchwa
a zosta
a ju�  skierowana do Wojewody 	ódzkiego i 
trafi
a do 	ódzkiego Urz� du Wojewódzkiego. Tak wi� c nic nie stoi na przeszkodzie, aby jutro 
w trybie pilnym Wojewoda 	ódzki sprawdzi
 pod wzgl� dem prawnym, jako organ nadzoru, 
czy uchwa
a zosta
a przyj� ta zgodnie z prawem czy s�  jakie�  w� tpliwo� ci. Wydaje mi si� , � e 
sprawdzenie uchwa
y nie jest trudne, poniewa�  ona zawiera dos
ownie kilka paragrafów, wi� c 
jest uchwa
�  prost� . My� l� , � e nie  wywo
uje emocji wi� kszych i nic nie stoi na przeszkodzie, 
� eby do pi� tku najpó� niej opublikowa�  uchwa
�  w Dzienniku Urz� dowym Województwa 
	ódzkiego. Chcia
bym przypomnie� , � e w poprzednich latach wielokrotnie Wojewoda 	ódzki 
publikowa
 zaraz po uchwaleniu przez Rad�  Miejsk�  uchwa
 istotnych dla 
odzian. 
Pami� tajmy, � e Radni nie przyj� li tej uchwa
y dla siebie. To jest pewien gest dla 
odzian, 
którzy podró� uj�  komunikacj�  miejsk� . Dlatego licz� , � e Wojewoda, ws
uchuj� c si�  te�  w 
oczekiwania 
odzian bardzo szybko sprawdzi uchwa
�  pod wzgl� dem formalnym i j�  
opublikuje. A tak w ogóle mo� na j�  opublikowa� , a w razie, gdyby by
y uwagi mo� na j�  w 
przysz
o� ci zaskar� y�  do s� du administracyjnego. Tak wi� c nic nie stoi na przeszkodzie, aby 
jak najszybciej uchwa
�  opublikowa� . Teraz czekamy na dzia
anie Wojewody 	ódzkiego. 
Próbowa
em w dniu dzisiejszym telefonicznie kontaktowa�  si�  z Wojewod� . Nie by
o mi to 
dane, wi� c by�  mo� e uda mi si�  skontaktowa�  z Wojewod�  	ódzkim w dniu jutrzejszym”. 
 
 
 
Ad pkt 31 - Zamkni� cie sesji. 
 
 
 
Wobec zrealizowania porz� dku obrad, prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady 
Miejskiej p.  Tomasz Kacprzak zamkn� 
 XLIII sesj�  Rady Miejskiej w 	odzi o godz. 19:42. 
 
 
 
 
 
 
 


